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گس��ترش فعاليت ه��اي س��امانه س��ككوك در 
ح��وزه كش��اورزي و صناي��ع غذاي��ي مي تواند در 
آينده اي نزديك منجر ب��ه رونق تولي��د و صادرات 
اين محصولات ش��ود.  س��امانه ملي سككوك طي 
ماه هاي گذش��ته زنجيره تامين صنعت كشاورزي 
را به صورت ج��دي در بخش ص��ادرات محصولات 
غذايي و كشاورزي فعال كرده اس��ت. اين سامانه با 
اس��تفاده از برات الكترونيك، توسعه زنجيره تامين 
را، از باغ و مزرعه به س��مت بازار، هدف گذاري كرده  
و در اين بخش سرمايه گذاري جدي صورت گرفته 
است.  بر اين اس��اس اين س��امانه امكان پيوندزدن 
توليدكنندگان تا فروشندگان محصولات كشاورزي 
بر بس��تر وب، با محوريت برات الكترونيك را فراهم 
كرده ك��ه اين ام��كان، ب��ه دليل تس��هيل فعاليت 
توليدكنن��دگان و همچنين كاهش ني��از توليد به 
نقدينگي، با اس��تقبال فعالان اين عرصه روبرو شده 
اس��ت. در همين راس��تا دس��ت اندركاران سامانه 
س��ككوك فعاليت هاي گس��ترده اي را ب��ه ويژه در 
استان اصفهان در دستور كار قرار داده اند و با فعالان 
حوزه كش��اورزي و توليدكنن��دگان صنايع غذايي 
نشس��ت هاي مختلف��ي را برگزار كرده ان��د. فعالان 
اين صنايع نيز اس��تقبال خوبي از سامانه سككوك 
داش��ته اند كه مي تواند نويدبخش رش��د و توس��عه 
صادرات محصولات كش��اورزي و غذايي و افزايش 

ارزآوري اين حوزه براي كشور باشد.

    رشـد صـادرات صنايـع غذايي بر بسـتر 
سككوك

محمد سيد رضوي رييس س��نديكاي كنسرو ايران 
معتقد است كه س��امانه س��ككوك مي تواند با رفع 
مش��كلات پيش روي صنايع غذاي��ي كمك بزرگي 
به توس��عه صادرات در اين بخش داش��ته باشد.  وي 
درباره نقش سككوك در رشد صنعت كنسرو كشور 
اظهار كرد: صنايع كنسرو ايران بيشتر از ديگر صنايع 
به نقدينگي ب��ه ويژه در فصل برداش��ت محصولات 
كشاورزي نياز دارند و سامانه سككوك مي تواند اين 
مشكل را حل كرده و به رشد و پيشرفت اين صنعت 
كمك بزرگي كند. رييس س��نديكاي كنسرو ايران 
ادامه داد: در ش��رايط فعلي زمان��ي كه يك محصول 
كنسروي توليد شد، حداقل شش ماه تاريخ مصرف 
دارد و بايد به بازار برود تا به دست مشتري برسد و پول 
آن براي توليدكننده تامين شود كه اگر بتوان با كمك 

روش هايي اين جريان را تسريع كرد كمك بزرگي به 
توليدكننده خواهد شد. رضوي در پايان گفت: سامانه 
سككوك بايد با تبليغات بيشتري به فعالان اقتصادي 
شناسانده شود و اطلاعات شفاف تري به انجمن هاي 
ذي ربط برسد تا آنها بتوانند به زيرمجموعه هاي خود 
اطلاع رس��اني كرده و از اين سامانه اس��تفاده كنند. 
چراكه اين س��امانه مي تواند كمك شاياني به صنايع 

كنسرو و صادرات و واردات كند.

    سـامانه سـككوك؛ از شـفافيت مالـي تا 
اعتماد صنايع توليدي

قاسم احمدي لاش��كي عضو فراكس��يون مبارزه با 
مفاسد اقتصادي اقتصادي مجلس نيز معتقد است 
سامانه س��ككوك با ايجاد ش��فافيت مالي، اعتماد 
صنايع تولي��دي و در نتيجه بهب��ود زنجيره توليد و 
اشتغال را در پي خواهد داشت. وي سامانه سككوك 
را راهگشاي توليد در كشور دانست و گفت: پلتفرم 
نوين سككوك جزو س��امانه هايي است كه بسياري 
از فعاليت هاي حوزه مالي و اعتب��اري، از كوچك تا 
بزرگ در آن قابل انجام و جابه جايي اس��ت. نماينده 
مردم نوش��هر و چالوس در مجلس شوراي اسلامي 
ادام��ه داد: واقعيت آن اس��ت كه از طريق س��امانه 
س��ككوك به راحتي مي توان تامين مالي گروه ها و 
كس��ب وكارهايي را با يك روش و تفكر جديد انجام 
داد؛ اقدامي كه چندين س��ال اس��ت جاي خالي آن 
احس��اس مي ش��ود. اين نماينده مردم در مجلس 
دهم تصريح كرد: شفافيت مالي يكي از ويژگي هاي 
اصلي س��امانه س��ككوك به ش��مار مي رود و از اين 
طريق تسهيلاتي در اختيار كسب و كارها قرار داده 
مي ش��ود تا به توليد كمك ك��رده و صنايع توليدي 
مورد حماي��ت قرار گيرند. عضو فراكس��يون مبارزه 
با مفاسد اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي گفت: 
يكي از ويژگي هاي سامانه س��ككوك اين است كه 
تسهيلاتي كه به توليدكننده داده مي شود را مي توان 
رصد كرد تا به طور كامل مشخص شود اين تسهيلات 
در كجا و چگونه هزينه شده اس��ت از اين رو انحراف 
منابع ب��ه صفر مي رس��د. نايب رييس كميس��يون 
آموزش و تحقيقات مجلس ش��وراي اسلامي يادآور 
شد: مشخص بودن زنجيره مصارف تسهيلات نوعي 
شفافيت است كه موجب اعتماد صنايع هم خواهد 
ش��د و با توجه به اينكه در بس��تر اينترنت ش��كل 

مي گيرد از فساد مالي نيز جلوگيري خواهد كرد.

رويش بذر محصولات كشاورزي از دل سامانه سككوك
فراز جبلي|

مشاور سردبير|
 FATF كمتر كس��ي اين تصور را داش��ت كه رشته
تا به اين اندازه به كلافي پيچيده بدل ش��ود. دولت 
مي داند ك��ه در صورت عدم تصويب دس��تورالعمل 
گروه اقدام ويژه مالي به زودي ش��اهد پايان فرصت 
ديگري هس��تيم و اين ب��ار تمديد حض��ور ايران در 
فهرس��ت خاكس��تري FATF رخ نخواه��د داد. در 
صورت قرار گرفتن در ليس��ت س��ياه FATF ديگر 
نمي توان انتظار حل مش��كلات را داش��ت و تمامي 
كشورها مجبور هستند بر اس��اس قوانين مبارزه با 
پول شويي با ايران برخورد كنند. مخالفان تصويب 
FATF استدلال مي كنند كه در صورت قرار گرفتن 
كشور در فهرست سياه اتفاق چنداني رخ نمي دهد 
چرا كه هم اكنون نيز به دليل تحري��م روابط بانكي 
و مالي با كش��ورهاي ديگ��ر قطع اس��ت. در مقابل 
موافقان تصويب FATF معتقد هس��تند كه همين 
روابط محدود با كش��ورهايي همچون تركيه و چين 
نيز در صورت عدم تصويب دس��تورالعمل نمي تواند 
ادامه داش��ته باش��د و راه روابط با خارج كاملا قطع 
خواهد شد. در حقيقت دولت FATF را شرط لازمي 
براي ادامه مس��يرهاي دور زدن تحريم مي داند اما 

مخالفان چنين ديدگاهي ندارند.
جدا از مجادلات سياس��ي و ن��وع ن��گاه موافقان و 
مخالفان دول��ت كه عم��لا بح��ث FATF را از يك 
مس��اله اقتصادي به مساله اي سياس��ي بدل كرده 
اس��ت بايد پذيرفت كه پذيرش يا عدم پذيرش اين 
لايحه نقش مهمي در ادام��ه فعاليت هاي اقتصادي 
كشور دارد. مشكل اساس��ي اين است كه هيچ كس 
تمايلي ندارد مسووليت پذيرش يا رد دستورالعمل 
FATF را بپذيرد. اگر پذيرش FATF فوايد چنداني 

براي كش��ور ندارد اما رد آن ضررهايي دارد اما هنوز 
مشخص نيست اين زيان بيشتر است يا اتفاقاتي كه 

در صورت پذيرش FATF براي كشور رخ مي دهد. 
در چنين ش��رايطي يك نهاد باي��د در اين خصوص 
تصميم نهاي��ي را بگيرد. پس از ك��ش و قوس ها در 
درون مجل��س و ش��وراي نگهبان، اكن��ون توپ در 
زمين مجمع تشخيص مصلحت نظام است. مجمع 
مي تواند اين نقش را بپذيرد و تصميم نهايي را اخذ 
كند. مشكل در اينجا است كه عدم تصميم گيري در 
اين موارد خود يك تصميم است. در حالي كه كمتر 
از يك ماه به مهل��ت قانوني باقي مانده اس��ت هنوز 
خبري از تصميم مجمع تشخيص مصلحت نيست.  
ش��ايد اگر زودتر كش��ور به تصميمي واح��د درباره 
پيوس��تن يا نپيوس��تن به FATF مي رس��يد امروز 
فرصت اين وجود داش��ت كه بر س��ر پيوستن ايران 
مذاكره كرد اما متأس��فانه اين فرصت نيز از دس��ت 
رفته اس��ت. در حقيقت ما مجبور به قبول لايحه اي 
هس��تيم كه س��ودي براي كش��ور ندارد و صرفا از 
ترس زيان به س��راغ آن آمده اي��م.  از زاويه اي ديگر 
هم ايران بالاخره مجبور اس��ت به FATF بپيوندد؛ 
حتي اگر امريكا با ايران به توافق برسند و قرار باشد 
تحريم ها برداشته شود به دليل همين قوانين مقابله 
با پولش��ويي امكان تجارت وجود ندارد. اين مساله 
در دوره برجام هم مشاهده ش��د و بانك هاي ايراني 
علي رغم امضاي برجام امكان كار ك��ردن با ايران را 
نداش��تند. به همين دليل بر اس��اس پيش بيني از 
زمان ادامه تحريم ه��م مي توان درباره سرنوش��ت 
پيوس��تن به FATF تصميم گرفت. اگ��ر واقعا نگاه 
بر اين اس��ت كه در آينده اي نه چندان دور مرزهاي 
مالي كشورها روي ايران گشوده مي شود و تحريم ها 

برداشته مي شود نبايد راه هاي ارتباطي را نابود كرد.

يكي بايد تصميم بگيرد
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

يكي بايد تصميم بگيرد
كمتر كس��ي اين تصور 
را داش��ت ك��ه رش��ته 
FATF تا ب��ه اين اندازه 
به كلافي پيچيده بدل 
ش��ود. دول��ت مي داند 
ك��ه در ص��ورت ع��دم 
تصويب دس��تورالعمل 
گروه اقدام وي��ژه مالي 
به زودي ش��اهد پايان فرصت ديگري هستيم و 
اين بار تمديد حضور ايران در فهرست خاكستري 
FATF رخ نخواه��د داد. در ص��ورت قرار گرفتن 
در ليس��ت س��ياه FATF ديگر نمي توان انتظار 
حل مشكلات را داشت و تمامي كشورها مجبور 
هس��تند بر اس��اس قوانين مبارزه با پولشويي با 
 FATF ايران برخ��ورد كنند. مخالف��ان تصويب
اس��تدلال مي كنند كه در صورت ق��رار گرفتن 
كش��ور در فهرس��ت س��ياه اتف��اق چنداني رخ 
نمي دهد چرا كه هم اكنون ني��ز به دليل تحريم 
روابط بانكي و مالي با كشورهاي ديگر قطع است. 

فراز جبلي

 همين صفحه  

گزارش

رويش بذر محصولات كشاورزي 
از دل سامانه سككوك

گس��ترش فعاليت ه��اي س��امانه س��ككوك در 
حوزه كش��اورزي و صناي��ع غذاي��ي مي تواند در 
آينده اي نزديك منجر به رون��ق توليد و صادرات 
اين محصولات شود.  س��امانه ملي سككوك طي 
ماه هاي گذشته زنجيره تامين صنعت كشاورزي 
را به صورت ج��دي در بخش صادرات محصولات 
غذايي و كشاورزي فعال كرده است. اين سامانه با 
استفاده از برات الكترونيك، توسعه زنجيره تامين 
را، از باغ و مزرعه به سمت بازار، هدف گذاري كرده ...

صنعت،معدن و تجارت

تكذيب آلايندگي بنزين 
توليد داخل

»آلايندگي بنزين توليد داخل رد ش��د.« رييس 
سازمان ملي اس��تاندارد مدعي ش��د كه مطابق 
آزمايش هاي صورت گرفته، بنزين توليد داخل، از 
نظر شاخص هاي »گوگرد، بنزن و آروماتيك ها« 
كه مي توانند روي آلودگي هوا تاثيرگذار باش��ند، 
هيچ مش��كلي ن��دارد. براس��اس اظه��ارات نيره 
پيروزبخت، چند ماهي است كه بهبود استاندارد 
بنزين معادل يورو ۵ در دس��تور كار قرار گرفته، 
اما از اين پس كاهش شاخص هاي آلايندگي هوا 
چندان محسوس نيست، به عنوان نمونه شاخص 
گوگرد از ۵۰ به ۲۰ يا ۳۰ پي پي ام كاهش خواهد 
يافت، اما به صفر نخواهد رس��يد. توضيحات اين 
مقام مسوول نش��ان مي دهد كه در بحث گوگرد، 
حداكثر مجاز آن در بنزين بايد ۵۰ پي پي ام باشد، 
اما ميانگين آن در فصل گرم س��ال در بنزين هاي 
س��وپر، معمولي و اس��تاندارد به ترتي��ب ۱۵.۱، 

۲۹.۵۳ و ۱۴.۸۲ پي پي ام است. 
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با وتوي چين  و  روسيه در شوراي امنيت سازمان ملل صورت مي گيرد

مركز آمار ايران نرخ تورم آذر ماه 1398 را منتشر كرد

كمك    به  سوريه  فقط  از طريق  دولت  بشار اسد

اصابت قيمت بنزين بر تورم ماهانه 

برجام

»رافائل گروس��ي« مديركل آژان��س بين المللي 
انرژي اتمي گفت كه اين سازمان براي نظارت بر 
فعاليت هاي هس��ته اي ايران منصف، بي طرف و 
قاطع رفتار خواهد كرد. به گ��زارش ايرنا، »رافائل 
گروس��ي« كه از ابتداي ماه ج��اري ميلادي كار 
خود را به عنوان رييس جديد آژانس بين المللي 
انرژي اتم��ي آغاز ك��رده در گفت وگو با نش��ريه 
اش��تاندارد اتري��ش وي در خص��وص س��خنان 
خود مبني ب��ر نظ��ارت »قاط��ع و منصفانه« بر 
فعاليت هاي هسته اي ايران افزود: وقتي مي گويم 
مي خواهيم منصف باشيم، به هيچ وجه منظورم 
از ديدگاه سياس��ي نيس��ت؛ ما بايد بي طرفانه و 
بدون ارزش گذاري ماموريت خود را انجام دهيم. 
گروسي در ادامه با اشاره به اهميت و تاثيرگذاري 
گزارش هاي آژانس بين المللي انرژِي اتمي يادآور 
شد: اين سازمان در قرن بيست و يكم بايد وظايف 
خود را به ش��كلي بس��يار صريح، نوگرا و فعالانه 
پي بگيرد. وي اضافه ك��رد: وظايف ما جنبه هاي 
مختلفي دارد اما آنجا كه به نظارت مربوط مي شود، 
وظيفه ما راستي آزمايي است. ما بايد با دقت آنچه 
به عهده مان گذاشته شده انجام دهيم. مديركل 
آژانس بي��ن المللي ان��رژي اتم��ي در خصوص 
همكاري ه��اي ايران ب��ا آژانس تاكيد ك��رد اين 
سازمان در حال گفت وگو با ايران است چرا كه يك 
پروسه بازرسي در بهترين حالت بايد با گفت وگو 
همراه باش��د. به گفته وي آژانس هن��وز تمامي 
اطلاعات مورد نياز خود را از س��وي ايران دريافت 
نكرده اما راه هاي ارتباطي ب��ا تهران همچنان باز 
است. گروسي در پاسخ به اين س��وال كه آژانس 
براي دريافت اين اطلاعات چقدر ب��ه ايران زمان 
مي دهد، يادآور شد: اين موارد بسيار فني هستند 
و تجزيه و تحليل زمان مي برد. ما با آزمايشگاه ها 
كار مي كنيم و ارزيابي هاي آزمايشگاهي داريم. ما 
بايد تضمين كنيم كه اين روند كاملًا عادلانه است 
و هيچ اش��تباهي رخ نمي دهد. در عين حال، من 
اعتقاد ندارم كه شما بايد براي هميشه در گفت وگو 
بمانيد. وي تاكيد كرد كه وظيفه آژانس نه حفظ 
برجام و نه از بين بردن آن است، اما اگر خود را وارد 
عرصه سياسي كند، تاثيري مخرب خواهد داشت. 
گروسي خاطرنشان كرد: آژانس بين المللي انرژي 
اتمي نمي تواند سناريو نويسي كند. ممكن است 
من يك نظر يا يك عقيده داش��ته باشم، اما براي 
من به عنوان مدير كل، تنها چيزي كه اهميت 
دارد اين اس��ت كه من چه اطلاعاتي در دست 
دارم. اگر در اين چارچوب مشكلي ببينم، صدايم 
را بلند مي كنم. در خصوص ايجاد تحرك بيشتر 
در بين اعضاي آژانس نيز گروسي گفت تمامي 
اعضا بايد احساس كنند كه آژانس يك شريك 

سازنده است.

درباره ايران منصف، قاطع و 
بي طرف رفتار مي كنيم

اخبار

استاندار تهران گفت: مدارس همه مقاطع استان 
تهران به غير از فيروزك��وه و دماوند تا پايان هفته 
به دليل افزاي��ش آلودگي هوا تعطيل اس��ت. به 
گزارش روز يكشنبه استانداري تهران انوشيروان 
محسني بندپي افزود: براساس پيش بيني سازمان 
هواشناس��ي مبني بر پاي��داري وضعيت جوي و 
غلظ��ت آلاينده ها و ش��اخص كيفيت ه��وا، روز 
دوش��نبه طرح زوج و فرد از درب منازل در تهران 
اجرا مي ش��ود. وي تاكيد كرد: ت��ردد كاميون ها 
در س��طح اس��تان تهران ممنوع اس��ت و در اين 
خصوص نيز پليس راهور با جدي��ت در ورودي و 
خروجي هاي شهر حضور دارند. محسني بندپي 
گفت: با توجه به ميزان آلودگي هوا از شهروندان 
تقاضا مي ش��ود كه از س��فرهاي غيرضروري در 
سطح ش��هر پرهيز كنند و از وسايل حمل و نقل 
عمومي نيز استفاده كنند.  استاندار تهران يادآور 
شد: پليس راهور به شدت با خودروهاي دودزا در 

سطح شهر نيز برخورد خواهد كرد.

 همه مدارس استان تهران 
تا پايان هفته تعطيل است

بازار سرمايه

 بورس تهران
 100 ميليارد دلاري شد
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دادستان كل كش��ور گفت: دس��تگاه هاي امنيتي، 
انتظام��ي و اطلاعات��ي، توطئه هايي كه دش��منان 
به ويژه در قضي��ه اخير علي��ه نظام و مل��ت به كار 
برده ان��د را براي مردم تبيين كنند. حجت الاس��لام 
محمدجعفر منتظ��ري در آيين معارفه دادس��تان 
عمومي و انقلاب مركز اس��تان البرز ب��ا بيان اينكه 
امنيت براي جامعه حكم اكسيژن را دارد، افزود: در 
سايه امنيت است كه آرامش و راحتي ايجاد مي شود 
و شاهد رشد و پيش��رفت در تمام زمينه ها خواهيم 
بود. اگر ام��روز مي بينيم كه كارگ��ر كار خودش را 
مي كند، دانشجو به دانشجويي و صنعتگر به صنعت 
مشغول است در سايه امنيت است.  وي با بيان اينكه 
اگر امنيت نباشد، هيچ چيز محقق نمي شود، گفت: 
امنيت و ايمان لازمه يكديگر هس��تند؛ بدين معني 

كه اگر امنيت باش��د اما ايمان نباش��د تنها زندگي 
مادي انسان تامين مي ش��ود. اين در حالي است كه 
انسان ها تنها براي اين دنيا نيستند و امنيت پس از 
مرگشان نيز بايد تامين شود. وي اضافه كرد: گاهي 
در داخل حوادثي رخ مي دهد ك��ه مي بينيم ناامني 
چه اثرات ناگواري و شرايط سختي را ايجاد مي كند. 
منتظري با اش��اره به توطئه هاي دش��منان عنوان 
كرد: ٤٠ سال است كه از هر طريقي به دنبال ضربه 
زدن به نظام و كشور هس��تند، از تمام راه ها وارد و از 
تمام توان خود اس��تفاده كردند كه ٢ سرمايه ايمان 
و امنيت را از مردم بگيرند، چ��را كه ملتي كه ايمان 
نداش��ته باشد دس��ت بس��ته در برابر خواسته هاي 
دشمنان تسليم مي ش��ود و ملتي كه امنيت نداشته 

باشد، هيچ چيزي ندارد.

دادستان كل كشور: ملتي كه امنيت نداشته باشد، هيچ چيزي ندارد 

قضايي

تركيب هيات رييس��ه كميس��يون تلفيق لايحه 
بودجه س��ال ۹۹ كل كش��ور در مجلس شوراي 
اسلامي تعيين ش��د. به گزارش خبرگزاري خانه 
ملت، انتخابات اعضاي هيات رييس��ه كميسيون 
تلفيق لايحه بودجه س��ال ۹۹ كل كش��ور ظهر 
روز يكش��نبه )يكم دي ماه( در صحن كميسيون 
تلفيق مجلس شوراي اسلامي به رياست مسعود 
پزشكيان نايب رييس اول مجلس شوراي اسلامي 
برگزار شد. بر اس��اس اين گزارش تركيب هيات 
رييسه كميس��يون تلفيق لايحه بودجه سال ۹۹ 

مجلس شوراي اسلامي بدين شرح است: 
غلامرض�ا تاجگ�ردون نماين�ده م�ردم 

گچساران و باشت رييس كميسيون 
علي اصغر يوسف نژاد نايب رييس اول 

غلامرضا كاتب نايب رييس دوم 
هادي قوامي سخنگو

 س�يد عل�ي ادياني و به�روز بني�ادي به 
ترتيب دبي�ر اول و دبير دوم كميس�يون 

تلفيق بودجه سال 99.

 هيات رييسه كميسيون تلفيق 
لايحه بودجه ۹۹ مشخص شد

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف 

روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماست 

تعادل| 25 آبان ماه گذش�ته دولت بنا بر مصوبه سران قوا قيمت 
بنزين را دو نرخي و آن را افزايش داد . بنا بر اين مصوبه قيمت هر 
ليتر بنزين سهميه بندي شده 1500 تومان و آزاد 3000 تومان شد. 
اكنون مركز آمار ايران با گزارشي كه در مورد نرخ تورم آذر ماه داد 

مي توان اثر و اصابت قيمت بنزين را در سبد هزينه خانوار مشاهده 
كرد. هر چند كه در گ�زارش مركز آمار ايران ن�رخ تورم نقطه اي 
- آذر ماه امسال به آذر ماه پارس�ال - حدود 8 دهم واحد درصد 
افزايش و سالانه - دوازده ماهه منتهي به آذر ماه امسال - حدود 

1.1 واحد درصد كاهش نشان مي دهد اما نرخ تورم آذرماه به آبان 
ماه از افزايش قابل توجهي برخوردار است . اين افزايش به ويژه در 
قيمت خوراكي ها و  آشاميدني ها قابل توجه است . گزارش مربوط 

به نرخ تورم آذرماه را در صفحه 3 بخوانيد .



روي موج خبر

   تراژدي كولبري چه زماني پايان مي يابد؟؛ 
روابط عمومي اعتمادملي|

حزب اعتماد ملي با صدور پيامي در پي درگذشت دو 
برادر نوجوان كه در مسير كولبري در سرما جان خود 
را از دس��ت دادند، تاكيد كرد كه »فرهاد خسروي« 
نماد محروميت مردمي  اس��ت كه با تمول گرايي و 
تمركزگرايي مسوولان، در گوشه اي از همين وطن 
تنه��ا و دور افتاده اند. در بخش هاي��ي از پيام حزب 
اعتمادملي آمده اس��ت: تصوير نوجوان 14 س��اله 
جان باخته در سرماي مريوان، بر عمق جان هر انساني 
چنگ مي زند؛ نوجواني كه براي لقمه اي نان، راهي 
جز مرز و كوله بري نيافت و به همراه برادر 17 ساله اش 
دل به سرما زد. دغدغه نان، براي برخي به قيمت جان 
تمام مي شود و نان، اين بار قربانيان كوچكي گرفته 
است. اما آيا تصوير پيكر فرهاد خسروي با مشت گره 
كرده، جداي از فضاي احساس��ي و كوتاه مدت چند 
روزه در فضاي مجازي، مي تواند تلنگري به مسوولان 
براي رفع مشكلات مردم اين مناطق باشد؟ بحران 
بيكاري و فقر، بسياري از مردم كردستان و آذربايجان 
غربي را محكوم به انتخاب شغلي كرده كه جز لقمه اي 
نان، درد و رنج و بيماري و مرگ براي اين مردم صبور 
و غيور آورده اس��ت. نوجوان 14 ساله در آستانه ماه 
چهارم تحصيلي چرا به هم��راه برادر نوجوانش بايد 
راهي جز كولبري نيابد و هر دو يخ بزنند و اش��ك را 
بر چشم همگان جاري كنند؟ تراژدي كولبري چه 
زماني پايان مي يابد؟ در ادامه اين پيام تاكيد ش��د: 
ايجاد زيرس��اخت هاي صنعتي و ساخت كارخانه و 
كمك به رونق كش��اورزي و دامداري در آبادي هاي 
منطقه، جزو وظايف دولت است كه در همه سال هاي 
گذشته از آن كوتاهي شده است. »فرهاد خسروي« 
نماد محروميت مردمي  اس��ت كه با تمول گرايي و 
تمركزگرايي مسوولان، در گوشه اي از همين وطن، 
تنها و دور افتاده اند. عبور از اين وضعيت نيازمند تغيير 
نگاه مسوولان ارشد، نسبت به مشاركت نخبگان در 
تدبير امور مرتبط با مناطق مرزي است و دولت مدعي 
تدبير نيز بايد با تبعيض مثبت نسبت به اين مناطق 
محروم مانده، با توجه ب��ه ظرفيت هاي اين مناطق، 
زيرساخت هاي رونق اقتصادي و اشتغال زايي در آنها 
را ايجاد كند. متاسفانه دولت ها نسبت به استفاده از 
شايستگان بومي براي تدبير در امور و دريافت نيازها و 
مطالبات منطقه اي و رفع اين نيازها، كوتاهي كرده اند؛ 
كوتاهي جبران ناپذيري كه حالا با مرگ دو نوجوان، 
تلخي خود را بيش از پيش نشان مي دهد. در پايان اين 
پيام آمده: حزب اعتماد ملي كه همواره از بدو تاسيس 
با تاكيدات دبيركل، پيگير حقوق اقوام بوده، ضمن 
تسليت به خانواده دغدار اين دو نوجوان، مردم شريف 
مريوان و سروآباد و ملت ايران، از دولت مي خواهد با 
تشكيل هياتي ويژه، نسبت به رفع مشكلات مردم 
محروم  مانده مناطق مرزي اقدام عاجل كند و تا آن 
زمان، پيگير اصلاح برخوردهاي برخي از نيروهاي 

مرزباني با كولبران شود.

   ن�ام ۱۸ ميلي�ون سرپرس�ت خان�وار 
يارانه بگير را اعلام كنيد؛ ايسنا |

رييس كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس دهم 
مدعي عدم واريز يارانه ۶۰ ميليون نفري دولت شد 
و از مسوولان ذي ربط خواست تا اسامي 1۸ ميليون 
سرپرس��ت خانوار را كه يارانه معيشتي مي گيرند 
اعلام كنند. محمد مهدي زاهدي در جلسه علني 
ديروز مجلس در نطق ميان دستور خود ضمن تاكيد 
به بي ارتباط بودن بخش اصلي وضعيت اقتصادي 
به تحريم ها معتقد است: برداشته شدن تحريم ها 
خواسته همه مردم است اما آيا رسيدگي به وضعيت 
سيل زدگان گلستان، خوزس��تان و كوت عبدالله 
و زلزله زدگان، مديري��ت بازار ارز، مديريت قيمت 
اقلام خوراكي، آلودگي هوا، خودروهاي بي كيفيت، 
عدم برخورد با كارخانه هاي آلاينده در گرو برداشته 
شدن تحريم هاست؟ يا ريشه در بي تدبيري برخي 
مديران كشور دارد؟ بعضي سياسيون حامي دولت 
قصد فرار از پاسخگويي داشته و سخن از كناره گيري 
رياست جمهوري به زبان مي آورند كه جاي تعجب 

و تاسف دارد.

   برگزاري نوزدهمين نشس�ت كميسيون 
مشترك ايران و هند؛ ايرنا | 

سابرامانيام جايش��انكار وزير امور خارجه جمهوري 
هند كه براي برگزاري نشست كميسيون مشترك 
اقتصادي ايران و هند به تهران سفر كرده است ضمن 
ديدار با محم��د جواد ظري��ف در خصوص آخرين 
تحولات روابط دو جانبه، مهم ترين مسائل منطقه اي 
و بين المللي گفت وگو و تب��ادل نظر كردند. وزيران 
خارجه دو كشور همچنين در دور دوم گفت وگوهاي 
خود كه به صورت خصوصي برگزار شد، در خصوص 
آخرين تحولات روابط دو جانبه، مهم ترين مسائل 
منطقه اي و بين المللي گفت وگو و تبادل نظر كردند. 
در چارچوب اين سفر، نوزدهمين نشست كميسيون 
مشترك ايران و هند به رياست محمدجواد ظريف و 
سوبرامانيام جايشكار برگزار شد. پس از برگزاري اين 
نشست، طرفين به تبادل اسناد امضاء شده پرداختند.  
دومين نشست كميته اجرايي توافق سه جانبه چابهار 
ميان هند، ايران و افغانستان روز جمعه در دهلي نو 

برگزار شد. 

   ابلاغ مصوبه همكاري ايران و صربستان 
در زمينه امنيتي و انتظامي ؛ پاد |

معاون اول رييس جمهوري مصوبه همكاري ايران و 
صربستان در زمينه امنيتي و انتظامي را براي اجرا به 
وزارتخانه هاي كشور و امور خارجه ابلاغ كرد. اسحاق 
جهانگيري ديروز مصوبه همكاري ايران و صربستان در 
زمينه امنيتي و انتظامي را براي اجرا به وزارتخانه هاي 
كش��ور و امور خارجه ابلاغ كرد. بر اس��اس تصميم 
هيات وزيران در جلسه بيس��ت و هفتم آذر 1۳۹۸ 
وزارت كشور مجاز است با هماهنگي معاونت حقوقي 
رييس جمهوري )امور توافق هاي بين المللي( و وزارت 
امور خارجه نسبت به مذاكره، پيش امضا )پاراف( و 
امضاي موقت موافقت نامه همكاري هاي امنيتي و 
انتظامي بين دولت هاي ايران و صربستان، اقدام كند.

ايران2

رييس دستگاه قضا:

بازنگري در ماده ۱۰۰ ضرورتي اجتناب ناپذير است
توسعه اقتصادي نبايد به قيمت آسيب به حقوق عامه محقق شود

گروه ايران|
رييس دس��تگاه قضا در نشس��ت هم انديش��ي با موضوع 
احياي حقوق عام��ه در برنامه ريزي ش��هري و منطقه اي 
»كميسيون هاي ماده ۵ و 1۰۰«، با بيان اينكه همه مديران 
بايد در حوزه شهري خود را موظف به اجراي قانون بدانند 
گفت: تخلف از قانون بايد از ناحيه هركس و با هر انگيزه اي ضد 
ارزش تلقي شود و كسي كه تخلف از قانون مي كند، بايد هزينه 
آن را بپردازد. به گزارش مركز رسانه قوه قضاييه حجت الاسلام 
رييسي پس از استماع دو ساعته نظرات صاحبنظران در اين 
حوزه با بيان اينكه ديدگاه هاي مطرح شده، مفيد واقع شد، 
گفت: بايد كساني كه اصلاح مديريت شهري و احياي حقوق 
عامه را در دستور كار دارند، نگاه واقع گرايانه و نقادانه با توجه به 
اصلاح امور به آنچه كه تاكنون انجام شده است، داشته باشند. 
رييس قوه قضاييه با تاكيد براينكه بايد واقعيت ها را به خوبي 
ببينيم و بنا بر اين باشد كه وضعيت اصلاح شود، به موضوع 
قوانين موجود در اين حوزه اشاره كرد و ادامه داد: اينكه قوانين 
و مقررات حتما بايد به روز شود، امري درست است؛ اما اين 
به معناي ناديده گرفتن قوانين موجود نيست. شهرداري ها و 
شورا هاي شهر ها بايد به قوانين فعلي پايبند باشند و از سوي 
ديوان عدالت اداري و سازمان بازرسي موردنظارت قرار گيرند. 
حجت الاسلام رييسي با تاكيد بر اينكه بايد تمام افراد و همه 
مديران در حوزه شهري خود را موظف به اجراي قانون بدانند، 
قانون مداري را موضوعي محوري دانست و خاطرنشان كرد: 
تخلف از قانون بايد از ناحيه هركس و با هر انگيزه اي ضد ارزش 
تلقي شود و هزينه بر باشد و كسي كه تخلف از قانون مي كند، 
بايد هزينه آن را بپردازد. رييس قوه قضاييه با تاكيد بر اينكه 
نگرش در حوزه مسائل شهري و حفظ حقوق عامه بايد مبتني 
بر قانون اساسي باشد، هر توسعه اقتصادي را فرع بر حفظ 

محيط زيست و سرمايه هاي اصلي حقوق عامه عنوان كرد.

  توس�عه اقتص�ادي نباي�د به قيمت آس�يب 
به حقوق عامه محقق شود

وي ادامه داد: آب، خ��اك، هوا و فضا جزو حقوق عامه 
است و نبايد آسيب ببينند و اگر چه توسعه اقتصادي 
لازم اس��ت، اما نبايد ب��ه قيمت از بي��ن رفتن حقوق 
عمومي و از بين رفتن اين س��رمايه هاي عظيم باشد. 
حجت الاسلام رييسي در بخش ديگري از اظهاراتش به 
نگاه هاي سوداگرانه در حوزه زمين و مسكن گريزي زد و 
تصريح كرد: توجه به نگاه هاي سوداگرانه در حوزه زمين 
و مسكن به ويژه آنجا كه با ثروت و قدرت پيوند مي خورد، 
امر بسيار قابل توجهي براي همه دست اندركاران است 
و نبايد بگذاريم اين قضيه اتفاق بيفتد. در افرادي كه در 
حوزه هاي شهري مسووليت دارند، اين انگيزه موجود 
است كه به سوداگران اجازه ندهند كه با حقوق مردم و 

زمين و مسكن بازي كنند.

  كميسيون ماده ۱۰۰ نبايد به منبع درآمدي 
براي شهرداري ها تبديل شود

رييس قوه قضاييه پيش��گيري ها و نظارت ه��ا و اقدامات 
مقدماتي در اين زمينه را متوجه مسوولان شهري و مديراني 
كه قانون ايشان را موظف كرده، دانست و گفت: دراين زمينه 
ضمانت اجرا با دستگاه قضايي است و بايد همه پيگيري كنيم 
تا با قانون مداري و توجه به قانون، هزينه تخلف را بالا ببريم. 
وي در ادامه پيرامون كميسيون هاي ماده 1۰۰ به فلسفه 
تشكيل اين كميسيون اشاره كرد و افزود: كميسيون ماده 
1۰۰ تضميني براي جلوگيري از تخلفات حوزه ساخت و 
ساز است و نبايد به منبع درآمدي براي شهر و شهرداري ها 
تبديل شود. حجت الاسلام رييسي بازنگري در ماده 1۰۰ 
را ضرورتي اجتناب ناپذير عنوان و بيان كرد: موضوع ماده 
1۰۰ بايد واقعي و نياز ها در آن ديده شود. رييس دستگاه 
قضا با اشاره به آمار هايي از پرونده هاي كميسيون هاي ماده 
1۰۰ تاكيد كرد: نبايد كاري كنيم كه شهروندان به سهولت 
متخلف ديده شوند؛ بايد نياز واقعي آنها كاملا پيش بيني 
شود. شرايط كميسيون هاي ماده 1۰۰ بايد به گونه اي باشد 
كه اگر كسي تخلف كرد، امكان پرداخت جريمه در قبال 
ادامه تخلف براي او ميسر نباشد و اگر اينگونه بود، يك تابلوي 

تخلف پروري است. رييس قوه قضاييه با اشاره به اينكه بايد 
تناسب اقليمي در قانونگذاري رعايت شود، تصريح كرد: به 
كسي كه در شرايط خشكسالي و عدم امكانات لازم براي 
زندگي در روس��تا مانده، بايد بارك الله گفت و به او جايزه 
داد. حجت الاسلام رييسي استفاده از ديدگاه هاي اساتيد 
و نگاه به تجربه 4۰ س��اله گذشته را در رابطه با كميسيون 
ماده 1۰۰ ضروري دانس��ت وافزود: باي��د نگاه جامعي در 
قانونگذاري اين حوزه وجود داشته باشد؛ به طوري كه هم 
حق مردم رعايت ش��ود و هم مديريتي شهري بدون وقوع 
تخلف داشته باشيم.  وي خاطرنشان كرد: براي منابع پايدار 
مورد نياز جهت اداره ش��هر ها هم بايد راهكار هاي ديگري 
لحاظ كنيم. حجت الاسلام رييسي با تأكيد بر اينكه حق 
مكتسبه بايد مورد توجه قرار گيرد، گفت: منشأ حق مكتسبه 
بايد مقررات و قانون باشد و در مواردي كه حقوق عمومي در 
تزاحم با حقوق خصوصي باشد، طبيعتا حقوق عمومي تقدم 
دارد و بايد تزاحم به نفع حقوق عمومي حل شود و اين اصول 
كار است. وي در رابطه با پرونده هاي هفت سنگان، كلاك و 
ساير پرونده هايي كه مورد سوال يكي از حاضرين در نشست 
بود، گفت: اين پرونده ها به صورت ويژه رسيدگي مي شود 
و وقتي احكام قطعيت پيدا ك��رد، مردم را در جريان نتايج 

قرار مي دهيم. تمامي پرونده هاي زمين خواري و تصرفات 
غيرقانون��ي و حقوق عامه مورد رس��يدگي قرار مي گيرد. 
حجت الاسلام رييسي با تأكيد بر اينكه قانون ضعيف بهتر 
از بي قانوني است، تصريح كرد: اگر بخواهيم بي مبنا حركت 
كنيم، ش��هر را در معرض آس��يب قرار مي دهيم بنابراين 

حركت ها در حوزه مسائل شهري بايد حساب شده باشد.

   نياز به نهادسازي جديد نداريم 
رييس دستگاه قضا با بيان اينكه ارايه آموزش هاي شهري 
براي عموم مردم، متخصصين و قضات حرف كاملا درستي 
اس��ت، گفت: در مواردي كه لازم است از جمله در حاشيه 
شهر ها بايد ساز و كار هايي براي حركت هاي قانوني فراهم 
شود و اگر مي گوييم فلان جا ساخت و سازي نشود، پاسخ 
دهيم كه در كجا بايد س��اخته شود و تكليف مردم در اين 
رابطه روشن شود.  وي نظارت شبكه اي را تضميني براي 
اجراي قانون خواند و گفت: در اين رابطه شفافيت نيز مي تواند 
تضميني براي احياي حقوق عمومي و قانون باشد. بنده نيز 
معتقدم نياز به نهادسازي جديد نداريم و نهاد هاي فعلي براي 
انجام وظيفه كافي هستند و در اين رابطه نكته مهم عمل 
به اجراي قانون و كوتاهي نكردن در انجام وظايف اس��ت.  

رييس قوه قضاييه با تاكيد مضاعف بر اينكه ترك فعل ها 
گاهي خسارت بارتر از بعضي افعال است، گفت: گاهي عدم 
انجام وظيفه در زمان خود بسيار خسارت بار است. موضوع 
ترك فعل ها در دوران مسووليت با تمام شدن دوره مديريت 
به اتمام نمي رس��د و بناي ما اين است كه دوستان هم در 
نظارت و هم در اقدام نسبت به ترك فعل ها پيگيري لازم را 
داشته باشند. فرد بايد نسبت به مدتي كه مسووليت داشته، 
همواره پاسخگو باشد؛ ولو سال ها از مديريتش گذشته باشد. 
حجت الاسلام رييسي در ارتباط با طرح كاداستر كه يكي از 
نكات مطرح شده در جلسه بود، گفت: طرح كاداستر درحال 
پيگيري است وانشاءالله از طريق مجلس بودجه لازم تعيين 
شود. در اين رابطه معتقديم عقب ماندگي بايد سريعا جبران 

شود و اين موضوع در اولويت ماست.

  كار موقت�ي مث�ل تعطيل�ي م�دارس جنبه 
مسكن دارد

وي در ارتباط با احياي حقوق عامه در مديريت شهري و 
منطقه اي گفت: معتقدم اين مباحث هر چه در دانشگاه 
به صورت كارشناس��ي بررس��ي ش��ود و پيشنهادات 
تخصصي بيشتري ارايه شود، براي مجريان در ميدان 
اجرا بيش��تر مفيد به فايده خواهد بود. در اين جلس��ه 
مباحثي از سوي اس��تادان دانشگاه مطرح همچنين 
موضوعاتي از سوي مديران اجرايي ارايه شد كه در اين 
رابطه بايد آس��تانه تحمل را بالا ببريم؛ چرا كه تعامل 
دانشگاه با مجريان اهميت بس��ياري دارد. رييس قوه 
قضاييه با اش��اره به موضوع آلودگي هوا اضافه كرد: كار 
موقتي مثل تعطيلي مدارس جنبه مسكن دارد؛ لذا پيدا 
كردن زمينه هاي اين مساله و انجام وظايف مسوولان 
در حوزه كاري خود اهميت بسياري دارد. قانون هواي 
سالم، نيروي انتظامي، ش��هرداري ها، سازمان محيط 
زيست و دستگاه هاي مختلف را موظف كرده كه در حوزه 
كاري خود انجام وظيفه كنند. حجت الاسلام رييسي با 
اشاره به موضوع كلان شهر ها تصريح كرد: در اين رابطه 
جلسه خاصي مي گذاريم كه با ديدگاه هاي شهرداران 
كلان ش��هر ها آشنا ش��ويم. در اين نشس��ت علاوه بر 
غلامحسين اسماعيلي رييس حوزه رياست قوه قضاييه، 
محمد اس��لامي وزير راه و شهرسازي، حجت الاسلام 
والمس��لمين بهرامي ريي��س ديوان عدال��ت اداري، 
حجت الاسلام  والمسلمين درويشيان رييس سازمان 
بازرسي كل كش��ور، ذبيح الله خداييان رييس سازمان 
ثبت اسناد و املاك كشور، پيروز حناچي شهردار تهران، 
محسن هاشمي رييس شوراي شهر تهران، معاون وزير 
راه و شهرسازي، ش��هردارهاي برخي از كلان شهرها، 
برخي از اعضاي كميسيون هاي ماده ۵ و 1۰۰ و برخي 

از اساتيد دانشگاه و صاحبنظران حضور داشتند.

رييس مجلس دهم: 

تحريم ها صنعت كشور را فعال تر كرد
»تحريم ها صنعت كشور را فعال تر كرد.« اين عباراتي است 
كه رييس مجلس دهم با استفاده از آن تصويري از فضاي كلي 
كشور در حوزه هاي توليدي و صادراتي را تشريح مي كند. 
ديدگاهي كه بسياري از فعالان اقتصادي نيز بعد از افزايش 
دامنه تحريم ها در خصوص آن به اظهارنظر پرداختند و اعلام 
كردند در صورتي كه برنامه مدون و اصولي در داخل براي 
استفاده از ظرفيت هاي دروني كشور و حل و فصل مشكلات 
پيش روي توليد و صادرات در نظر گرفته شود، اقتصاد ايران 
مي تواند به تحريم هاي اقتصادي نه به عنوان يك تهديد بلكه 
به عنوان يك فرصت نگاه كند. موضوعي كه علي لاريجاني 
نيز به ابعاد گوناگون آن اش��اره مي كند و در مراسم افتتاح 
اولين نمايشگاه صنعت ورزش و تجهيزات ساخت ايران، از 
اعمال تحريم ها به عنوان عاملي در جهت فعال تر شدن حوزه 

صنعت كشور ياد  مي كند.
لاريجاني در مورد اهميت برگزاري اين نمايشگاه با توجه 
به قرار داش��تن لايحه اه��داف و وظاي��ف وزارت ورزش و 
جوانان در دستوركار مجلس گفت: برگزاري اين نمايشگاه 
خرسندكننده  است، چرا كه نش��ان مي دهد صنعتگران 

توانسته اند تقريبا اكثر نيازهاي ورزشكاران از انواع بازي هاي 
مختلف را از طريق توليداتش��ان همچ��ون توليد چمن 
مصنوعي، وسايل وزنه برداري، توپ هاي مختلف و ... تامين 
كنند كه بيانگر ايجاد قابليت خوبي در بخش صنعت است. 
رييس مجلس دهم تاكيد كرد: اكثر توليدكنندگاني كه 
در اين نمايشگاه حضور دارند به اين نكته اشاره كردند كه 
وضعيت اقتصادي آنها از زمان اعمال تحريم ها بهبود يافته، 
چرا كه همه به استفاده از توليدات داخلي روي آورده اند. وي 
يادآور شد: اين نكته مهمي است كه امريكايي ها بايد به آن 
توجه داشته باشند، ايراني ها اين قابليت و استعداد را دارند كه 
سختي ها را به فرصت تبديل كنند، كما اينكه اين نمايشگاه 
نمونه اي از آن است و نشان مي دهد موانع و شرايط سخت در 
اين حوزه به بازار كار تبديل شده است. لاريجاني افزود: يكي از 
نكات جالب تري كه در اين نمايشگاه وجود داشت، اين بود كه 
محصولات ورزشي توليد داخلي به بسياري از كشورها صادر 
مي شود كه بيانگر ظرفيت سازي جديدي در اين حوزه است. 
وي اظهار كرد: البته مشكلاتي كه صنعتگران اين بخش براي 
حمل و نقل توليداتشان در حوزه صادرات دارند قابل حل 

است، اما موضوع مهم ديگر اينكه استانداردهاي توليدات 
اين بخش در حدي است كه مي توانند محصولاتشان را به 
ديگر كشورها صادر كنند و اين ارزشمند است. لاريجاني در 
رابطه با لايحه اهداف و وظايف وزارت ورزش ادامه داد: اين 
لايحه از شوراي نگهبان به مجلس برگشته است و با تصويب 
آن، وزارت ورزش و جوانان با توان بيشتري كار خود را دنبال 

خواهد كرد.

    معوقات پرستاران پرداخت شود
بعد از افتتاح نمايشگاه صنعت، ورزش و تجهيزات ساخت 
ايران رييس مجلس در ديدار رييس و اعضاي هيات رييسه 
شوراي عالي نظام پرستاري با تاكيد بر تسريع در پرداخت 
معوقات پرستاران گفت: پيشنهاد »پرستاري در خانه« و 
اختصاص منابع براي اجراي اين طرح در كميسيون هاي 
بهداشت و درمان و تلفيق و بودجه بررسي مي شود. به گزارش 
ميزان رييس مجلس با اشاره به وضعيت استخدام پرستاران، 
گفت: با توجه به افزايش تعداد تخت هاي بيمارستاني بايد 
تعداد پرستاران براساس استاندارد افزايش پيدا كند. شوراي 

عالي نظام پرستاري اذعان دارد كه براساس كار كارشناسي 
به ازاي هر تخت بيمارستاني ۲.۵ پرستار نياز است لذا دولت با 
قبول اين شاخص بايد مساله استخدام پرستاران را رفع كند. 
وي پيشنهاد مسوولان نظام پرستاري درباره »پرستاري 
در خانه« را يادآور شد و گفت: با توجه به تصويب آيين نامه 
و تعرفه سيستم پرستاري در خانه بايد مشكلات بيمه اي 
اين افراد نيز برطرف شود. رييس مجلس با اشاره به معوقات 

پرستاران تصريح كرد: پرستاران جامعه خدومي هستند و 
كار و مسووليتي دشوار دارند؛ لذا ضمن قدرداني از اين افراد 
بايد هرچه سريع تر مشكل معوقاتشان حل شود البته جامعه 
پزشكان، بيمارستان ها و داروخانه ها نيز مشكل معوقات دارند 
كه كميس��يون بهداشت و درمان مجلس ضمن محاسبه 
ميزان معوقات هربخش، بايد ب��راي يك بار اين موضوع را 

بررسي و حل كند.
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مجمع مسووليت تصميم خود 
درباره FATF را بپذيرد

يك عضو فراكسيون اميد 
مجلس دهم تاكيد كرد كه 
هم مجلس و ه��م دولت با 
پيوستن به FATF موافقت 
ك��رده و اكن��ون مجم��ع 
تش��خيص مصلحت نظام 
بايد با سنجيدن مصلحت 
نظام در اين زمينه تصميم گيري كند. سيد ابوالفضل 
موس��وي در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينكه مجلس 
و دولت موافق پيوس��تن به FATF هس��تند، تصريح 
كرد: اكنون مجمع تش��خيص مصلح��ت نظام بايد با 
سنجيدن مصلحت نظام در اين زمينه تصميم گيري 
كرده و مسووليت تصميم خود را در اين زمينه بپذيرد. 
نبايد همانند ماجراي بنزين عمل ش��ود كه در نهايت 
هيچ كس مس��ووليت و عواقب اين تصميم را برعهده 
نگرف��ت. نماينده مردم يزد در مجل��س تصريح كرد: 
كارشناسان مجلس، ش��وراي نگهبان و دولت كه در 
مجمع تش��خيص حضور دارند بايد با سنجيدن تمام 
عواقب در اين خصوص تصميم گيري كنند. كشور هم 
 FATF اداره خواهد شد و هم بدون پيوستن به FATF با
امور جلو مي رود اما بايد بپذيريم كه بدون آن شرايط 

سخت تر خواهد بود. 

 نگاه به مرزها بايد 
تجاري باشد نه امنيتي

بعد از انتش��ار خب��ر فوت 
۲كولبر مريواني بسياري از 
احزاب و چهره هاي سياسي 
نسبت به ضرورت جلوگيري 
از وقوع چني��ن حوادثي به 
اظهارنظر پرداختند، رييس 
فراكسيون حقوق شهروندي 
مجلس دهم نيز در اين زمينه تاكيد كرد: بايد در مناطق 
مرزي مجموعه و افرادي كه كولبري مي كنند شناسايي 
كنيم و اگر دولت برايش مقدور نيست تسهيلات قائل 
شود شركت هاي حمل و نقل تاسيس و خود كولبران 
را سهام دار كند . عبدالكريم حسين زاده در گفت وگو با 
ايلنا، درباره ساماندهي وضعيت كولبران كه چندين و 
چند سال مطرح است اما هنوز در حد حرف باقي مانده 
گفت: در اين مساله بايد به ريشه هاي داستان نگاه كنيم، 
ساماندهي در واقع پاك كردن صورت مساله است، چرا؟ 
چون اصل موضوع در مناطق مرزي كه مردمش براي امرار 
معاش دست به كولبري مي زنند، توزيع نامتعادل قدرت و 
ثروت است.  نماينده مردم اشنويه در دهمين دوره مجلس 
خاطرنشان كرد: هنگامي كه در جايي توسعه نيافتگي و 
فقر باشد روش هاي اقتصادي يا درآمدزايي غيررسمي 
خواهد بود كه تبعات خاص خودش را به وجود مي آورد. 

 برجام 
در شرايط حساس است

نماين��ده داي��م روس��يه 
در اتحادي��ه اروپ��ا ضمن 
انتق��اد از امريكا تاكيد كرد 
ايراني ها حق دارند بگويند 
از )مزاي��اي( برج��ام تاثير 
ضعيفي درياف��ت كرده اند 
و اينستكس هم انتظارات 
آنها را برآورده نكرده اس��ت. به گزارش فارس به نقل از 
خبرگزاري اينترفكس، »ولاديمير چيزوف« گفت كه با 
»هلگا اشميد« معاون مسوول سياست خارجي اتحاديه 
اروپا موافق است كه نشست كميسيون مشترك برجام 
كه روز ششم دسامبر در وين برگزار شد در برهه حساسي 
تشكيل و برگزار شد.  چيزوف افزود: »البته، شرايط بحراني 
است. اين نه تنها عقيده دستگاه سياست خارجي اتحاديه 
اروپا بلكه موضع همه اعضاي حاضر در نشست كميسيون 
برجام بود. ايراني ها اين را واضح گفته اند كه مگر تا اوايل 
ژانويه حركت مثبتي انجام شود در غير اين صورت گام 
پنجم تعليق تعهدات از سوي اين كشور برداشته خواهد 
شد.« نماينده روسيه در اتحاديه اروپا در ادامه گفت: »به 
هر حال بايد پذيرفت هركاري كه ايراني ها انجام داده اند 
قابل بازگشت است. يكي بايد به آنها تضمين بدهد، آنها 

كاري انجام نمي دهند كه قابل بازگشت نباشد.« 

اروپا نمي تواند كاري در خور 
ظرفيتش انجام دهد

سفير كشورمان در پاريس 
تاكيد كرد: به نظر مي رسد 
اروپا نمي تواند چندان كاري 
در خ��ور ظرفيت هاي خود 
در قبال ايران انجام دهد. به 
گزارش ايسنا، بهرام قاسمي 
در گفت وگو با لوموند اظهار 
داشت: تهران تلاش هاي خيرخواهانه فرانسه را با نگاهي 
مثبت و سازنده مورد اس��تقبال قرار داد و در اين راستا 
طي چندين ماه گذش��ته مذاكراتي فشرده و طولاني 
ميان تهران و پاريس به انجام رس��يد، هر چند كه ايران 
مي دانست با توجه به تمامي شرايط موجود نمي توان 
كاملًا به نتايج مورد نظر در اين طرح اميد بست.. قاسمي 
با اشاره به ناتواني )ابزار هاي لازم( اروپا در تاثيرگذاري بر 
مواضع امريكا ابراز عقيده كرد: ايران تلاش كرد نشان دهد 
كه به ماكرون اعتماد دارد، هر چند طرح وي هنوز به نتايج 
ملموسي نرسيده است. البته برخي نيز گمان دارند كه اين 
طرح ناكاراست. دليل اين مشكل، نبود يك صداي واحد 
رسا و قدرتمند از جانب اروپاست. سفير ايران در فرانسه 
تاكيد كرد: امريكا به فشار حداكثري و زياده خواهي هاي 
خود ادامه مي دهد و اروپا نيز به نظر مي رسد چندان كاري 

در خور ظرفيت هاي خود نمي تواند انجام دهد.

 ايران قصد دارد روابطش
را  با ژاپن مستحكم كند

مع��اون سياس��ي وزي��ر 
ام��ور خارج��ه با اش��اره به 
س��فر »حس��ن روحاني« 
رييس جمهوري اس��لامي 
ايران به توكيو گفت: ايران 
قصد دارد روابطش را با ژاپن 
مستحكم كند و همه راه ها 
را باز نگه دارد. »س��يد عباس عراقچي« در مصاحبه اي 
با شبكه »ان. اچ. كي« ژاپن كه روز يكشنبه منتشر شد 
افزود: موانعي بر سر راه روابط بهتر ميان ايران و ژاپن وجود 
دارد. اين مشكل از تحريم هاي يك جانبه و غيرقانوني 
ايالات متحده امريكا نشات مي گيرد، در غير اين صورت 
روابط دو كشور خوب است. او اظهار كرد ما تلاش داريم 
باوجود موانع، تحريم هاي يك جانبه و غيرقانوني ايالات 
متحده، اساس مناسبات دو جانبه و روابط اقتصادي ايران 
و ژاپن را تقويت كنيم. حسن روحاني رييس جمهوري 
ايران روز جمعه در راس يك هيات بلندمرتبه به منظور 
ديدار و گفت وگو با آبه شينزو نخست وزير ژاپن در سفري 
دو روزه به توكيو رفت. »آبه شينزو« نخست وزير ژاپن 
خرداد ماه سال جاري به عنوان اولين نخست وزير اين 
كشور در 4۰ سال گذشته، به تهران سفر كرد، او در اين 

ديدار با مقامات ايران گفت وگو كرد. 

چهره ها



3 كلان

مركز آمار ايران نرخ تورم آذر ماه 1398 را منتشر كرد

اصابت قيمت بنزين بر تورم ماهانه 
نرخ تورم سالانه آذر ماه ١٣٩٨ براي خانوارهاي كشور 
به ۴۰ درصد رس��يده كه نسبت به ماه قبل، ١.١ واحد 
درصد كاهش داشته است. با اين حال تورم ماهانه كشور 
در آذر ماه به 3.2 درصد رسيده است كه با توجه به تورم 
1.6 درصدي ماهانه آبان ماه حاكي از يك جهش تورمي 

در اين ماه است. 
همچنين تورم ماهانه گروه خوراكي ها و آشاميدني ها 
هم در آذر ماه به ۴.1 درصد رس��يد در حالي كه تورم 
ماهانه همين گروه در ماه قبل 1.۴ درصد بوده اس��ت. 
جهش تورم ماهانه به اين معناست كه احتمالا افزايش 
قيمت بنزين تاثير خ��ود را بر قيمت كالاها و خدمات 

گذاشته است.
بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران، منظور از نرخ تورم 
نقطه اي، درصد تغيير عدد شاخص قيمت، نسبت به 
ماه مش��ابه سال قبل اس��ت. نرخ تورم نقطه اي در آذر 
ماه ١٣٩٨ به عدد ٢٧.٨ درصد رس��يده اس��ت؛ يعني 
خانوارهاي كشور به طور ميانگين ٢٧.٨ درصد بيشتر 
از آذر ١٣٩٧ براي خريد يك »مجموعه كالاها و خدمات 

يكسان« هزينه كرده اند.
به گزارش »تعادل« آنگونه كه مركز آمار ايران گزارش 
مي دهد نرخ تورم سالانه آذر ماه ١٣٩٨ براي خانوارهاي 
كشور به ۴۰ درصد رسيده كه نسبت به ماه قبل، ١.١ 
واحد درصد كاهش داشته است. با اين حال نرخ تورم 
نقطه اي آذر ماه ١٣٩٨ در مقايسه با ماه قبل ۰.8 واحد 
درصد افزايش يافته اس��ت. نرخ ت��ورم نقطه اي گروه 
عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« با كاهش 
۰.8 واحد درصدي به 28 درصد و گروه »كالاهاي غير 
خوراكي و خدمات« ب��ا افزايش ١.٥ واحد درصدي به 

٢٧.٧ درصد رسيده است.
اين در حالي است كه نرخ تورم نقطه اي براي خانوارهاي 
شهري ٢٧.٦ درصد است كه نسبت به ماه قبل ۰.6 واحد 

درصد افزايش داشته اس��ت. همچنين اين نرخ براي 
خانوارهاي روستايي ٢٨.٩ درصد بوده كه نسبت به ماه 

قبل ١.٦ واحد درصد افزايش داشته است.

 جهش تورم ماهانه
منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغيير عدد ش��اخص 
قيمت، نسبت به ماه قبل اس��ت. نرخ تورم ماهانه آذر 
١٣٩٨ به ٣.٢ درصد رسيده است اين در حالي است كه 
تورم ماهانه ماه قبل ١.٦ واحد درصد بوده است. تورم 
ماهانه براي گروه هاي عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها 
و دخانيات« و »كالاه��اي غير خوراكي و خدمات« به 
ترتيب ٤.١ درصد و ٢.٨ درصد بوده است. اين در حالي 
اس��ت كه تورم اين دو گروه در ماه قبل به ترتيب 1.۴ 
درصد و 2.8 درصد بوده است. به اين ترتيب در آذر ماه 
تورم ماهانه به صورت جهشي افزايش يافته است كه اين 

موضوع به دليل افزايش قيمت بنزين تعبير مي شود.
بررسي  تورم شهرها و روستاها هم حاكي از آن است كه 
نرخ تورم ماهانه براي خانوارهاي شهري ٣ درصد است 
كه نسبت به ماه قبل، ١.٥ واحد درصد افزايش داشته 
اس��ت. همچنين اين نرخ براي خانوارهاي روستايي 
٤.٢ درصد بوده كه نسبت به ماه قبل ٢.٤ واحد درصد 

افزايش داشته است.
منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغيير ميانگين اعداد 
شاخص قيمت در يك سال منتهي به ماه جاري، نسبت 
به دوره مشابه قبل از آن است. نرخ تورم سالانه آذر ماه 
١٣٩٨ براي خانوارهاي كشور به ۴۰ درصد رسيده كه 
نس��بت به همين اطلاع در ماه قبل، ١.١ واحد درصد 

كاهش نشان مي دهد.
اين در حالي است كه نرخ تورم سالانه براي خانوارهاي 
شهري ٣٩.٣ درصد است كه نسبت به ماه قبل 1 واحد 
درصد كاهش داشته اس��ت. همچنين اين نرخ براي 

خانوارهاي روستايي ٤٣.٨ درصد بوده كه نسبت به ماه 
قبل ١.٣ واحد درصد كاهش داشته است.

در گروه عمده »خوراكي ها، آشاميدني ها و دخانيات« 
بيش��ترين افزايش قيمت نسبت به ماه قبل مربوط به 
گروه »سبزيجات « )گوجه  فرنگي، كدوسبز، پياز، لوبيا 
سبز( و گروه »ميوه و خشكبار« )هندوانه، توت فرنگي( 

است. در گروه عمده »كالاهاي غير خوراكي و خدمات« 
گروه »حمل ونقل ش��خصي« )بنزين، انواع اتومبيل 
سواري( و گروه »پوشاك و كفش« بيشترين افزايش 

قيمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.
همچنين گروه »گوشت قرمز، سفيد و فرآورده آنها« 
)گوش��ت گاو، گوشت گوسفند، مرغ ماشيني( و گروه 

»ادويه و خوراكي هاي طبقه بندي نشده در جاي ديگر« 
)رب گوجه فرنگي( نسبت به ماه قبل، كاهش قيمت 

داشته است.
دامنه تغييرات نرخ تورم سالانه در آذر ماه ١٣٩٨ براي 
دهك هاي مختلف هزينه اي از ٣٩.٦ درصد براي دهك 

اول تا ٤١.٦ درصد براي دهك دهم است.

كارشناس مركز پژوهش هاي مجلس مي گويد دولت بايد منابع درآمدي بودجه 99 را به سمت درآمدهاي پايدار مالياتي سوق دهد

اقتضاي منافع ملي اصلاح ساختار بودجه را مي طلبد
گروه اقتصاد كلان| ريحانه مهدوي|

به گفته كارش�ناس مركز پژوهش هاي مجلس 
شوراي اس�لامي اكنون وقت اصلاح ساختاري 
بودجه است. اگر مجلس تصميم بگيرد بودجه 
را به دولت برگرداند هم اصلا به معناي اختلاف 
ميان قوا و سيگنال منفي دادن به غرب نيست. 
اتفاقا اقتضاي منافع ملي اين اس�ت كه دراين 
لايحه اصلاح ساختاري صورت بگيرد كمااينكه 
مطالبه رهب�ري و نمايندگان مجلس هم همين 
بوده است لذا نبايد با يكسري مباحث انحرافي 
و حاشيه اي و دادن آدرسهاي غلط مانع اصلاح 
ساختاري بودجه شويم. پيشنهاد ما اين است 
كه لايحه بودجه به دولت بازگردد و دولت خود 

بودجه 99 را اصلاح كند.
به گزارش »تعادل«، در هفته هاي گذش�ته بود 
كه پس از ارايه لايحه بودجه س�ال 99 توس�ط 
دولت، برخي كارشناس�ان كه در ميان آنها نام 
برخي از كارشناسان مركز پژوهش هاي مجلس 
هم به چشم مي خورد طي نامه اي به نمايندگان 
مجلس، راهكارهاي�ي را براي اصلاح بودجه 99 
به مجلس پيش�نهاد دادند. آن گون�ه كه در آن 
نامه سرگشاده مطرح ش�ده بود بايد اصلاحات 
س�اختاري در بودجه ب�ه صورت كام�ل انجام 

مي شد.
اين كارشناسان اقتصادي پيشنهاد كرده بودند 
كه مجلس از دولت بخواهد تا لايحه بودجه 99 
را با اعمال اصلاحات اساسي از جمله اصلاح در 
نظام مالياتي كشور در راستاي عادلانه كردن آن 
صورت دهد و همچنين ميزان كسري بودجه و 

طرق واقعي تامين آن شفاف تر شود.
اين كارشناس�ان به نماين�دگان مجلس تاكيد 
كردند كه نبايد ماموريت مهم اصلاح س�اختار 
بودجه را نيمه كاره گذاشت. همان گونه كه مقام 
رهبري، متخصصان و افراد جامعه نيز اين مطالبه 
را دارند.درهمين زمين�ه »تعادل« در گفت وگو 
ب�ا محمد ه�ادي س�بحانيان )از كارشناس�ان 
امضا كننده نامه( به اين موضوع پرداخته است 
كه دولت تا چه ميزان انتظارات مديريت هزينه و 
انجام اصلاحات ساختاري در بودجه را برآورده 
كرده است كه در ادامه به صورت مشروح به آن 

مي پردازيم: 

 دولت قصد دارد 32 هزار ميليارد تومان از منابع 
صندوق توسعه ملي برداشت كند، آيا اين اقدام 
به اين معنا نيست كه دولت قصد نفت زدايي از 
بودجه را ندارد و عملا مي خواهد منابع نفتي را 

به بودجه جاري كند؟
عملا وقتي اجزاي درآمدي منابع عمومي را بررس��ي 
مي كني��م مي بينيم كه بخ��ش قابل توجه��ي از آن 
همچنان، محل درآمدهاي نفتي است. به طور كلي مبلغ 

78 هزار ميليارد تومان از درآمدهاي بودجه وابس��ته 
به نفت اس��ت كه از آن ميزان ۴7 هزار ميليارد تومان 
درآمدهاي نفتي و 3۰ هزار ميليارد تومان هم از سهم 
صندوق توس��عه ملي برداشت مي كند بنابراين عملا 
دولت در اينجا 78 ه��زار ميليارد تومان از درآمدهاي 
نفتي ارتزاق مي كند و در تبصره ۴ بودجه هم دولت قصد 
دارد مجوز بگيرد تا 3.۴ ميليارد يورو از منابع صندوق 
برداشت كند كه با توجه به اينكه منابعي كه در صندوق 
مي رود منابع نفتي است، پس از اين محل هم دولت از 

منابع نفتي استفاده مي كند.
 در كنار منابع نفتي 49 هزار ميليارد تومان هم 
روي فروش اموال دولتي حساب باز شده است، 
آيا دول�ت مي تواند 49 هزار ميلي�ارد تومان از 
اموال خود را با توجه به ركود اقتصادي به فروش 

برساند؟ بازار ظرفيت عرضه آن را دارد؟
يكي از مباحثي كه همواره مطرح بوده اين است كه چه 
كسي مي گويد مولدسازي هميشه به معناي فروش 
اس��ت؟ با اين حال به نظر مي رس��د كه دولت بيشتر 
قصد فروش دارد درحالي كه مولد سازي در دنيا مفهوم 
ايجاد جريان درآمدي از دارايي هاي موجود را دارد. اگر 
به فرض هم بگيريم كه دولت بتواند اين دارايي ها را به 
فروش برس��اند و موقتا براي يك سال منابع درآمدي 
بودجه را تامين كند باز ه��م براي اينكه بتواند درآمد 
پايدار ايجاد كند بايد به سراغ اصلاح نظام مالياتي رود.

 اگر دول��ت جدا به دنبال اين نباش��د كه درآمدهايي 
از طري��ق اصلاح نظام مالياتي برايش ايجاد ش��ود در 
سال هاي بعد با كس��ري منابع مواجه خواهد بود و بار 
ديگر مجبور به فروش دوباره دارايي ها خواهد شد لذا 
اين روش اصولي نيست كه ما بياييم دارايي هاي خود 
را بفروشيم آن هم با اين ترديد و نگراني كه آيا فروش 
دارايي ها به سرنوشت خصوصي سازي در كشور دچار 
مي ش��ود يا خير؟ آيا از شفافيت لازم برخوردار است؟ 
و اينكه با چه ضوابطي قرار اس��ت اين ام��وال واگذار 
شود؟ اينها مواردي است كه جزو ابهامات است و اگر 

مورد توجه قرار نگيرد ممكن است منجر به مشكلات 
زيادي ش��ود. بنابراين تجربيات گذش��ته و بررس��ي 
شواهد موجود نشان مي دهد كه دولت لاجرم به دنبال 
استراتژي، راهبرد مشخص و عزمي راسخ براي اصلاح 

بودجه باشد.
 يكي ديگر از منابعي كه دولت براي درآمد خود 
در نظر گرفته است انتش�ار اوراق است. دولت 
با انتش�ار 80 ه�زار ميليارد توم�ان اوراق براي 

سال هاي بعد تعهد ايجاد نمي كند؟
بر اساس قانون ششم توسعه سقف مجاز براي انتشار 
اوراق 5۰ هزار ميليارد تومان اس��ت ولي دولت اكنون 
برنامه انتشار 8۰ هزار ميليارد تومان اوراق براي سال 
آينده دارد. يعني دول��ت مي خواهد حداقل 3۰ هزار 
ميليارد تومان بيشتر اوراق بفروشد و از اين محل تامين 
مالي كند البته اين اقدام در بازار پول مي تواند تبعات 
خاص خود را داشته باش��د و به نوعي افزايش انتشار 
اوراق مي تواند منجر به افزايش نرخ بهره در بازار شود 
و در نهايت به ركود بيش��تري دام��ن بزند. با اين حال 
دولت تمهيداتي را انديشيده اس��ت كه با استفاده از 
عمليات بازار باز بانك ها و صندوق هاي سرمايه گذاري 
با درآمد ثابت در اين بازار مداخله كنند و اوراق بخرند 
تا دولت بتواند نرخ بهره و بازار پول را كنترل كند. البته 
به مكانيزمهاي ديده شده انتقاد وارد است كه بايد در 
كميسيون تخصصي تلفيق بودجه به اين موارد پرداخته 
ش��ود تا بازار پول كشور، صندوق هاي با درآمد ثابت و 

بانك ها از اين محل كمترين آسيب را ببينند.
 اگر دولت با كمبود منابع مواجه اس�ت چگونه 
بودجه برخي از دس�تگاه ها و وزارتخانه ها را تا 
حد قابل توجه�ي افزايش داده اس�ت؟ از نظر 
ش�ما دولت انتظارات را در مديريت هزينه ها و 
اصلاحات در س�اختار بودجه كه وعده داده بود 

برآورده كرده است؟
از نظ��ر من بودجه كش��ور هنوز نيازمن��د اصلاحات 
س��اختاري اس��ت . پايه هاي اصلاحات ساختاري در 

 درجه اول به معن��اي ايجاد منابع و درآمدهاي پايدار، 
ب��ا ثبات و منطقي ب��راي بودجه بوده اس��ت كه ما در 
قس��مت منابع به چنين مواردي برخ��ورد نكرديم. 
در درجه دوم مديري��ت هزينه ها و ايجاد كميته هاي 
هزينه اي براي بررسي مراكز عمده هزينه اي دركشور 
و اصلاح رويه ها در اجراي امور است كه به جز مواردي 
مانند پرداخت به ذي نفع نهايي در حوزه پرداخت هاي 
رفاهي كه البته قدم مثبتي بوده كه برداشته شده اتفاق 
چندان چشم گيري رخ نداده است. انتظار مي رفت در 
بخش مديريت هزينه ها و فرآيندها و روش هاي اجراي 
امور هم تا حدي اصلاحات ص��ورت بگيرد اما اين امر 

محقق نشد. 
بنابراين علي رغم وجود راهكارهاي متعددي كه مراكز 
متعدد پژوهش��ي مانند مركز پژوهش هاي مجلس، 
سازمان برنامه و بودجه با انتشار كتابچه ها در خصوص 
چارچوب اصلاحات س��اختاري و راهكارهايي كه در 
كوتاه مدت به آن رسيده بود تا انجام دهد هنوز بخش 
قابل توجهي مانند س��اماندهي معافيتهاي مالياتي، 
گسترش پايه هاي مالياتي و ديگر اقدامات انضباطي 
كه مي توانس��ت اتف��اق بيفتد براي اينك��ه هزينه ها 
مديريت شود، روي زمين مانده و عملا قدم قابل قبولي 

برداشته نشد.
 پس با اين وجود درآمدهاي مالياتي در بودجه 

نيز قابل تحقق نيست؟
بله ممكن است محقق نش��ود. چون دولت هيچ قدم 
خاصي نسبت به گذشته برنداشته است يعني قرار است 
ما در اين شرايط تحريم با همان فرماني حركت كنيم 
كه پيش از آن در اوج درآمدهاي مالياتي بوديم؟ عملا 
هيچ سيگنالي را كه نشان دهد قرار است تحولي صورت 
بگيرد يا بر اساس رويكردهاي جديد جلوي فرارهاي 
مالياتي گرفته شود، پايه جديد مالياتي وضع شود يا 

ساماندهي مالياتي اتفاق بيفتد، مشاهده نكرديم.
  مجلس با اين لايحه چه كند؟

توصيه بسياري از كارشناسان اين است كه با توجه به 
اينكه دولت 2 سال فرصت داشت براي اينكه اصلاحات 
س��اختاري را در بودجه لحاظ كند حتي راهكارهايي 
ب��راي كوتاه م��دت نيز وج��ود دارد ام��ا در عمل اين 
اصلاحاتي كه انتظار مي رفت رخ نداده است. لذا لازم 
است نمايندگان مجلس شوراي اسلامي اين لايحه را 
به دولت بازگردانند تا حداقلي از اصلاحات ساختاري در 
بودجه را مشاهده كنيم. در غير اين صورت ممكن است 
همان اتفاقي كه براي بودجه 98 رخ داد براي بودجه 99 
تكرار شود، يعني مجلس بودجه اي را تصويب مي كند 
بودجه اي كه مي دانيم محقق نمي شود اين بودجه در 
ماه هاي اول سال با كسري مواجه مي شود و به شوراي 

سران باز مي گردد و درآنجا تغييراتي اعمال مي شود.
 عملا اگر قرار باشد بودجه 99 به همين شكل تصويب 
شود، بودجه اي صوري به تصويب مي رسد و مجلس 
شان و صلاحيت هاي نظارتي خود را از دست خواهد 
داد. بنابراين توصيه اكيد اين اس��ت كه لايحه بودجه 

99 به دول��ت بازگردانده ش��ود و در حداقلي از زمان 
دولت مي تواند لايحه اصلاح��ي را تحويل دهد چون 
اصلاحات آماده است و نيازي به مطالعه دوباره و تامل 

بر روي آن نيست.
 گفته مي شود كه با بازگرداندن لايحه بودجه به 
دولت كشور دچار پيامدهاي سياسي و اجتماعي 

خواهد شد نظر شما چيست؟
اين تفكر درست نيست. در كشور افغانستان كه شرايط 
خاص تري نس��بت به ايران دارد و كشوري جنگ زده 
محسوب مي ش��ود دولت لايحه را مي آورد و مجلس 
افغانستان مي پذيرد و آن را به دولت بازميگرداند، اين 
اصلا به معناي اختلاف ميان قوا و سيگنال منفي دادن 
به غرب نيست اتفاقا اقتضاي منافع ملي اين است كه 
اين لايحه با اصلاحات ساختاري تقديم مجلس شود 
كمااينكه مطالبه رهبري و نمايندگان مجلس هم بوده 
است لذا اگر بخواهيم با يكس��ري مباحث انحرافي و 
حاش��يه اي و آدرس هاي غلط كه اگر لايحه بودجه به 
دولت بازگردد مسائل سياس��ي و اجتماعي به وجود 
مي آيد مانع ايجاد اصلاحات ساختاري در بودجه 99 
شويم، پيامد آن دامن مجلس ش��وراي اسلامي را در 
انتخابات پيش رو خواهد گرفت. بنابراين نبايد مجلس 
زير بار اين توجيهات برود و دولت بايد طبق دس��تور 
رهبري مكلف شود به وعده خود در زمينه اصلاحات 

ساختاري در بودجه عمل كند.
 چه تحلي�ل از ميزان ش�فافيت لايحه بودجه 

99 داريد؟
يكي از مهم ترين مصاديق شفافيت بودجه اين است كه 
منابع و مصارف به درستي و بر اساس آنچه كه به احتمال 
زياد قابل تحقق است درج شود. بودجه هم پيش بيني 
از درآمدها است لذا ما هم پيش بيني مي كنيم. وقتي 
مي دانيم كه پيش بيني ها قابليت تحقق ندارد به اين 
معنا كه حتي تدوين كنندگان بودجه هم مي دانند كه 
اعداد و ارقام بخش منابع بودجه قابل تحقق نيست پس 
اولين مصداق شفافيت بودجه زير سوال مي رود و بودجه 
از اين منظر به ميزاني كه انتظار مي رود شفاف نيست. 
بايد مشخص شود كه چه ميزان كسري در بودجه وجود 
دارد و دولت از چه محله اي قصد دارد آن را تامين كند؟

 اينكه كشوري بيايد به جهات مختلف بگويد بودجه 
ما با كس��ري مواجه است، ضعف نيس��ت. بسياري از 
كشورهاي دنيا در بودجه خود با كسري مواجه مي شوند 
حتي تا سنت آخر آن را هم اعلام مي كنند كه كسري 
چه قدر است. مهم اين است كه ما بتوانيم اين كسري 
را از طرق صحيح تامين مالي كنيم كه با حداقل ضرر 
و زيان براي س��فره مردم و اقتصاد كشور همراه باشد. 
بنابراين اگر بياييم ميزان كسري موجود در بودجه را 
علي رغم اينكه همه از مقدار آن اطلاع دارند، به صورت 
غير واقعي تراز جلوه دهيم و سراغ اصلاحات ساختاري 
نرويم تا براي جبران به راهكارهايي روي بياوريم كه در 
نهايت متضرر اصلي آن مردم هستند، به صلاح نيست 

و توصيه هم نمي شود.
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پاورقي اقتصادي

مردم، قدرت و منافع )137( 

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور  بيطرف|

  فصل نهم 
   احياي يك اقتصاد پويا همراه با شغل و 

فرصت براي همگان
   يك شغل تضمين شده براي تمام كساني 

كه دوست دارند كار كنند
اكثر اوقات، اقداماتي كه تاكنون شرح داده شد، 
اقتصاد را قادر مي سازد تا به اشتغال كامل دست 
يابد. با اينحال، هنوز اين اطمينان كه اين مورد 
مي تواند اقتصاد را به جلو براند وجود ندارد و از آن 
دور هستيم . نفوذ » ايدئولوژي بازار« آن چنان 
در تفكرات ما ريشه انداخته كه اكثر اقتصاددانان 
معتقدند كه اشتغال فقط مي تواند با اتكا بر بخش 
خصوصي حاصل شود، آن هم فقط در صورتي كه 
دولت سياست مالي و پولي را به درستي اجرا كند. 
اما اگر اين كار صورت نگرفت چه اتفاقي مي افتد؟

در اينجا يك آلترناتيو وجود دارد: دولت كارگران 
را استخدام كند. ما در امريكاي قرن بيست و يكم، 
بايد يك حق تازه را به رس��ميت بشناسيم- اين 
حق كه هر فردي كه قادر اس��ت و دوست دارد 

كار كند، يك ش��غل 
داش��ته باش��د. و اگر 
بازار قصور كرد و اگر 
سياس��ت هاي مالي 
و پولي ما شكس��ت 
خ��ورد، لازم اس��ت 
دولت وارد اين رخنه 
ش��ود. مردم نسبت 
به امني��ت اقتصادي 

حساس هستند و پشتوانه اي كه بالا رفتن امنيت 
اقتصادي را فراهم مي سازد بسيار گران بها است. 
در كنار اين، كارهاي زيادي است كه بايد انجام 
شود. بس��ياري از مكاتب ما در زماني كه نياز به 
بازسازي وجود دارد يا حداقل به رنگ و لعاب نياز 
است، از عهده اين كار برنمي آيند. شهرهايمان 
را مي توان تميز و زيبا نگه داش��ت . همچنان كه 
پيش از اين ديديم بسيار خجالت آور است كاري 
كه بايد انجام شود و مردم هم مي خواهند كه آن 
كار را انجام دهند اما با اين حال، سيستم اقتصادي 
و مالي ما قادر نيس��ت كه جامعه ما و اين افراد را 

تامين كند . 
هند براي شهروندان روستايي كه دوست دارند 
تا كار دس��تي غيرحرف��ه اي را انجام دهند يك 
چنين كاري را تضمين كرده اس��ت )يكصد روز 
كار( و ح��دود 5۰ ميليون هندي در يك س��ال 
از مزيت اين طرح برخوردار هستند. اگر كشور 
فقيري مانند هند مي تواند اين كار را انجام دهد، 
ايالات متحده هم مي تواند اي��ن كار را كند. در 
اين كار ي��ك مزيت آتي هم وجود دارد – كمك 
مي كند تا دستمزدهاي روستايي بالاتر برود، فقر 
غايي كاهش يابد؛ در بالا رفتن دستمزد افرادي 
كه در قعر جامعه ايالات متحده زندگي مي كنند 
يك بخت خوبي وجود دارد و آن اين است كه به 

نوبه خود كمك مي كند تا نابرابري كاهش يابد.

سرمايه داري پيشرفته در عصر نارضايتي

بودجه عمراني بايد 19 درصد 
افزايش پيدا مي كرد

عضو مجلس شوراي اسلامي گفت: بر اساس روند 
سالانه افزايش اعتبارات عمراني، بودجه اين حوزه 
در س��ال آتي بايد 19 درصد افزايش يابد، اما در 
لايحه بودجه 99، اعتبارات 5 درصد افزايش يافته 
كه اين نشان دهنده اختلاف 1۴ درصدي در روند 

افزايش اعتبارات است.
س��يدابوالفضل موس��وي بيوكي در گفت وگو با 
خانه ملت، با اشاره به اعتبارات عمراني در لايحه 
بودجه س��ال 99، گفت: بودجه عمراني س��ال 
98 حدود 67 هزار ميلي��ارد تومان بوده و حال 
درلايحه بودجه س��ال 99، اعتبارات عمراني در 
لايحه مذكور به ح��دود 7۰ هزار ميليارد تومان 
رسيده است، اين آمار نشان مي دهد كه اعتبارات 
مربوطه در س��ال آينده حدود 5 درصد افزايش 

يافته است.
نماينده مردم يزد و صدوق در مجلس ش��وراي 
اسلامي ادامه داد: نكته قابل توجه اين است كه 
طبق سيكل افزايش قيمت سالانه در لوايح بودجه 
متناس��ب با ميزان تورم و ش��اخص هاي ديگر، 
اعتب��ارات عمراني در س��ال 99 بايد 19 درصد 
افزايش يابد، اما در لايحه بودجه 99، اعتبارات 5 
درصد افزايش يافته كه اين نشان دهنده اختلاف 

1۴ درصدي در روند افزايش اعتبارات است.
وي با بيان اينكه بودجه عمراني سال 99 نسبت 
به اعتبارات عمراني س��ال 98 حدود 1۴ درصد 
كاهش دارد، افزود: بر اساس آمارهاي ارايه شده 
سازمان برنامه، بودجه كل كشور از ابتداي سال 
جاري تا اس��فند ماه ح��دود 385 هزار ميليارد 
تومان وصول خواهد ش��د كه اين نشان دهنده 
كاهش 6۰ هزار ميليارد توماني اعتبارات وصول 

شده است.
موسوي بيوكي تصريح كرد: متأسفانه اين عدم 
وصول اعتبارات در س��ال ج��اري از رديف هاي 
اعتباري بخش عمران كس��ر شده است، يعني 
آنكه حدود 5۰ درصد اعتبارات عمراني در سال 
98 كاهش يافته و به رديف هاي ديگر انتقال داده 

شده است.
اين نماينده مردم در مجلس دهم افزود: اعتبارات 
وزارت راه و شهرسازي در بخش حمل و نقل در 
لايحه بودجه 99 حدود ۴3 درصد افزايش يافته 
كه مي توان از اين ظرفيت براي بهبود وضعيت 

حمل و نقل كشور استفاده كرد.

خبر  كلان

گمرك ايران اعلام كرد: بيش از 27 هزار ميليارد ريال 
كالاي قاچاق و ۴8۰ تن انواع مواد مخدر طي سال جاري 

كشف و ضبط شده است. 
 در 9 ماهه نخس��ت س��ال 98 مي��زان م��واد مخدر 
كشف شده توس��ط ماموران گمرك ۴8۰ تن و 586 
كيلوگرم بوده اس��ت كه در اين ميان، پيش ساز مواد 
مخدر صنعتي در صدر كشفيات قرار داشته است.يكي 
از اين كشفيات، كشف 228 كيلوگرم شيشه جاسازي 

شده در سقف كانتينر يخچال دار از مبدا افغانستان به 
مقصد امارات متحده عربي با بهره گيري از دس��تگاه 
ايكس ري و كشف 13 كيلو و 2۰۰ گرم مواد مخدر گل 
در باك خودروي سمند در هفته گذشته بوده است.در 
مجموع، ميزان كشفيات گمرك در حوزه مواد مخدر، در 
سال جاري نسبت به مدت مشابه در سال 97، افزايش 
39۰ درصدي را نشان مي دهد.بررسي آمار كشفيات 
گمرك بيانگر اين اس��ت كه در سال جاري، كشفيات 

مت آمفتامين )شيشه( در مرزهاي ايران و افغانستان در 
مقايسه با سال گذشته روند بسيار افزايشي داشته است؛ 
به طوريكه رشد كشفيات حدود 5۰۰ درصد بوده است 
كه از اين حيث، قابل تامل است.كل كشفيات كالا در 
9 ماهه اخير به ارزش 27 هزار ميليارد ريال بوده است 
كه در اين زمينه، دو هزار و 912 فقره پرونده تشكيل 
شده و در مراجع قضايي در حال پيگيري بوده و بخشي 

از كشفيات قاچاق مربوط به خودرو است.

در سال 1398 منابع حاصل از فروش داخلي فرآورده هاي 
نفتي ۴559۴9 ميليارد ريال بوده كه در جدول تبصره )1۴( 
قانون بودجه سال 1398 كل كشور درج شده است.سازمان 
برنامه و بودجه كش��ور اعلام كرد، در لايحه 1399، مبلغ 
مذكور در بند  )1( با توجه به رشد مصرف حداقلي فرآورده ها و 
با لحاظ عدم افزايش نرخ اين فرآورده ها به ۴6۰737 ميليارد 
ريال مي رس��د. همچنين با توجه به افزايش نرخ بنزين و 
اجراي طرح سهميه بندي در سال 1398، درآمد حاصل 

از اين افزايش در س��ال 1399 معادل 31۰.۰۰۰ ميليارد 
ريال مي ش��ود كه در مجموع، كل درآمد حاصل از فروش 
فرآورده هاي نفتي بالغ بر 77۰737 ميليارد ريال خواهد 
بودكه در تبصره )1۴( لايحه بودجه سال 1399 كل كشور 
درج شده است.باتوجه به موارد اشاره شده، ادعاي افزايش 
قيمت گازوئيل در بودجه سال 1399 هيچ گونه سنديت و 
مبناي كارشناسي نداشته و در لايحه بودجه سال 1399كل 

كشور هيچ افزايشي براي گازوئيل منظور نشده است.

قيمت گازوئيل افزايش نمي يابد ۲.۷ هزار ميليارد تومان كالاي قاچاق كشف شد



اخبار

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

اختلال در صادرات به عراق عامل عمده رشد نرخ ارز

ارزشپولمليبامديريتبازارارزتقويتميشود

گروه بانك و بيمه|
تحليلگران بني��ادي معتقدند متوازن نبودن عرضه و 
تقاضا قيمت دلار را تحت تأثير قرار داده و در س��ه ماه 
پاياني س��ال، موضوعاتي مانند پذيرش FATF، رشد 
تقاضاي آخر سال و شب عيد نوروز، سفرها، مشكلات 
صادرات غير نفتي به عراق و همچنين مهلت دولت و 
وزارت صنعت،معدن و تجارت به صادركنندگان از اول 
دي به شرط بازگشت ارز صادراتي شش ماه نخست، 
رشد نقدينگي و... مي تواند عوامل اثرگذار بر افزايش 
تقاضا و قيمت دلار باشد و لذا همچنان سياست هاي 
كنترل واردات، بازار ارز، سقف تراكنش هاي بانكي و 
بين بانكي و... موضوعاتي است كه قيمت ارز را تحت 
كنترل ق��رار داده و بايد ديد كه بانك مركزي و دولت 
تاچه حد مي توانند از يك سو تقاضا را كنترل كنند و 
از سوي ديگر، صادركنندگان را مجاب به بازگشت ارز 
صادراتي نمايند و همچنين تقاضاي ارز را كنترل كنند. 
به گزارش »تعادل«، برخي فعالان بازار مي گويند كه 
در بازار ارز، از يك ط��رف دولت با كاهش درآمد هاي 
ارزي ناش��ي از افت فروش نفت مواجه است و از سوي 
ديگر هر چه به پايان سال نزديك تر مي شويم، حجم 
تقاضا افزايش مي يابد؛ بر اين اساس كفه  ترازو به نفع 
قيمت دلار نيست و تقاضا در حال افزايش است و اين 
موضوع احتمال رشد قيمت دلار را افزايش داده است. 
ظرف روزهاي گذشته نيز مشخص شد يكي از دلايل 
رشد قيمت دلار كاهش عرضه به جهت مختل شدن 
صادرات به عراق به دليل ناآرامي هاي سياس��ي بوده 
كه روند ورود ارز را هم به كشور تحت تأثير قرار داده و 

اثر رواني اين موضوع بازار را تحت تأثير قرار داده بود.
هم اكنون عراق يكي از منابع اصلي تامين ارز داخلي 
اس��ت و طبق آمار س��ال 97 بيش از 9 ميليارد دلار 
صادرات به عراق داشته ايم و درآمد هاي ارزي حاصل 
از صادرات ب��ه اين كش��ور ص��رف واردات كالاهاي 
اساسي مي شود. اطلاعات موجود نشان مي دهد حجم 
صادرات ايران به عراق در سال جاري 13 ميليارد دلار 
برآورد شده است و كاهش صادرات به عراق مي تواند 
اثر مس��تقيمي بر قيمت دلار داشته باشد. با اين حال 
مس��وولان مي گويند مش��كل صادرات به عراق حل 

شده است.

 نرخ ها در بازار 
روند صعودي قيمت دلار كه از 25 آبان ماه يك روز بعد 
از افزايش قيمت بنزين آغاز شده كماكان ادامه دارد. 
نوار رش��د قيمت در روز 19 آذر ماه بعد از آنكه قيمت 
دلار به 13هزار و 850 تومان رسيد؛ متوقف شد و بعد 
از اين وقفه، قيمت هر دلار امريكا تا روز دوشنبه هفته 

قبل به 12 هزار و 500 تومان عقب نشيني كرد، اما از 
روز دوشنبه بار ديگر شيب صعودي قيمت دلار آغاز 
ش��ده و قيمت هر دلار امريكا در اين مدت 5.5 درصد 
رشد كرده اس��ت؛ به طوري كه در مبادلات روز شنبه 
قيمت هر دلار امريكا تا س��طح 13 هزار و 300 تومان 

هم پيشروي كرد.
روز يك شنبه يكم دي ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ 
اونس طلا بدون تغيير نسبت به روزهاي گذشته 1479 
دلار اعلام شد و قيمت دلار در بازار آزاد نيز به 13090 
تومان كاهش ياف��ت. نرخ خريد ه��ر دلار در تابلوي 
صرافي هاي بانكي 12 هزار و 880 تومان و فروش 12 
هزار و 980 تومان درج شد. نرخ خريد هر يورو نيز 14 
ه��زار و 150 تومان و نرخ ف��روش آن 14 هزار و 250 
تومان شد. همچنين بانك ها هر دلار امريكا را با قيمت 
12 هزار و 711 تومان و هر يورو را 14 هزار و 24 تومان 
خريداري كردند. ارز مس��افرتي نيز در بانك ها هنوز 
گران تر از قيمت ارز در صرافي هاست، قيمت هر يوروي 
مسافرتي نيز با احتساب كارمزد بانك و بانك مركزي 

به حدود 14 هزار و 400 تومان رسيد..
در سامانه سنا نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار به 12 
هزار و 880 تومان و قيمت فروش آن به 12 هزار و 980 
تومان رسيد. همچنين نرخ لحظه اي هر يورو به قيمت 
14 هزار و 150 تومان خريداري و به قيمت 14 هزار و 
250 تومان به فروش رسيده است. سامانه سنا نيز نرخ 
ميانگين ارز براي روز شنبه 30 آذر 98 را براي دلار 12 
هزار و 761 توم��ان، يورو 14 هزار و 142 تومان، پوند 
انگليس 16 ه��زار و 398 تومان، درهم امارات 3 هزار 
و 529 توم��ان، لير تركيه 2 هزار و 269 تومان و يوآن 

چين يك هزار و 992 تومان اعلام كرد.
روز شنبه با اعلام نرخ اونس طلاي جهاني 1479 دلار 
و دلار آزاد به قيمت 13 هزار و 90 تومان در بازار آزاد، 
طلا و سكه با كاهش قيمت مواجه شد. بر اين اساس 
مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 عيار يك ميليون 
و 991 ه��زار تومان، هر گرم طلا 18 عيار 459 هزار و 
700 تومان، سكه طرح جديد 4 ميليون و 510 هزار 
 توم��ان، طرح قدي��م 4 ميليون و 490 ه��زار تومان، 
نيم سكه 2 ميليون و 360 هزار تومان، ربع سكه يك 
ميليون و 460 هزار تومان و سكه گرمي نيز 910 هزار 
تومان معامله شددر بازار ارز رسمي نيز بانك مركزي 
نرخ 47 ارز را اعلام كرد كه بر اساس آن نرخ تمام ارزها 
نسبت به روز ش��نبه ثابت ماند. بر اساس اعلام بانك 
مركزي هر دلار امريكا براي روز » يك شنبه يكم دي 
م��اه 98« 42 هزار ريال قيمت خ��ورد. پوند انگليس 
54 هزار و 600 ري��ال و يورو نيز 46 هزار و 525 ريال 

ارزش گذاري شد.

 ارزش پول ملي با مديريت بازار ارز 
تقويت مي شود

از سوي ديگر، سخنگوي كميسيون اصل نود مجلس 
معتقد است مديريت صحيح بازار ارز مي تواند به عنوان 
يك��ي از مهم ترين مولفه هاي تقوي��ت ارزش پول ملي 
محسوب شود. بهرام پارسايي در گفت وگو با ايبِنا با بيان 
اينكه در نوسانات اخير نرخ ارز عوامل بسياري دخيل بوده 
است، گفت: بايد با شناسايي اين عوامل مختلف سعي 
در ساماندهي نرخ ارز شود. وي با بيان اينكه تعيين نرخ 
واقعي ارز نياز به كار كارشناسي دارد، تصريح كرد: تعيين 
نرخ ارز به صورت دستوري ممكن نبوده و در صورت انجام 
نيز مي تواند اثرات مخربي بر كاهش هر چه بيشتر ارزش 
پول ملي داشته باشد.اين نماينده مردم در مجلس دهم با 
تاكيد بر اينكه مديريت صحيح بر بازار ارز مي تواند به عنوان 
يكي از مهم ترين مولفه هاي تقويت ارزش پول ملي لحاظ 
شود، گفت: بايد بازار به صورت مداوم رصد شود تا عواملي 
كه باعث كاهش ارزش پول ملي مي شود مديريت شود.

پارس��ايي با بيان اينكه س��اماندهي نهايي نرخ ارز به 
تعيين تكليف لوايح چهارگانه اي كه در مجمع است نيز 
بستگي دارد، افزود: تسهيل روابط با كشورهاي ديگر 

نيز از مولفه هاي تاثيرگذار در نرخ ارز است.سخنگوي 
كميس��يون اصل نود، يادآور شد: تعيين كننده نهايي 
قيم��ت ارز در ش��رايط فعلي فقط بازار اس��ت و بانك 
مركزي با سياست هاي مشخص خود سعي در كاهش 
نوسانات دارد، از اين رو مردم بايد به اين نوع سياست ها 

اعتماد كنند.

 كاهش تاثير جو رواني بر بازار ارز ستودني است
عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: 
در دوره مديريت جديد بانك مركزي بر عكس دوره قبل 
اظهارنظرهاي التهاب زا و دامن زننده بر تنش هاي قيمتي 

نداشته ايم.
مهرداد بائوج لاهوتي در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به عملكرد 
رييس كل بانك مركزي در ماه هاي اخير، گفت: از حيث 
مديريتي عملكرد آقاي همتي عليرغم اينكه بيشترين 
تلاطم را بازار ارز و سكه تجربه كرد خوب بوده و اجازه تاثير 

فضاهاي رواني بر بازار تاكنون داده نشده است.
نماينده مردم لنگرود در مجلس، با بيان اينكه سكوت 
مسوولان بهتر از اظهارنظرهاي غيركارشناسي است، 
افزود: در دوره مديريت جديد بانك مركزي بر عكس دوره 

قبل اظهارنظرهاي التهاب زا و دامن زننده بر تنش هاي 
قيمتي نداشته ايم كه اين خود نقطه قوت مديريت جديد 
است.وي با تاكيد بر اينكه بانك مركزي در گام بعدي پس 
از ساماندهي نرخ ها با توجه به حجم نقدينگي موجود در 
جامعه بايد راهكار عامه پسندي در اين حوزه ارايه كند، 
تصريح كرد: عدم ارايه راهكار منسجم در حوزه نقدينگي 

سرگردان خود عاملي براي تنش قيمتي در بازار است.
اين نماينده مردم در مجلس دهم، در پاسخ به اين سوال 
كه بهترين اقدام در حوزه ساماندهي نقدينگي سرگردان 
چيست؟ گفت: در شرايط فعلي افزايش نرخ سود سپرده 
در كوتاه مدت موثر است البته اين راهكار نيز آثاري دارد.

وي ادام��ه داد: دولت بايد نقدينگ��ي هزاران ميلياردي 
در اختي��ار م��ردم را با ايج��اد جذابيت به س��مت نياز 
جامعه هدايت كند و در اين مس��ير با تحريك ميل به 
سرمايه گذاري مي تواند نتيجه مورد انتظار را حاصل كند.

بائوج لاهوتي با بيان اينكه افزايش نرخ تورم نقدينگي را به 
سمت دلالي هدايت مي كند، گفت: دولت و قوه قضاييه 
بايد با جلب اطمينان، بخش خصوصي را به عنوان يك 
عامل اقتصادي مهم در عمل باور داشته باشند كه اين خود 

مي تواند مسيري براي بهبود وضعيت اقتصادي باشد.

۷ چالش  توسعه كسب و كارهاي فين تك در ايران
مركز پژوهش هاي مجلس در گزارشي وضعيت صنعت 
فين تك در ايران را بررسي و 7 موضوع از جمله رگولاتوري 
و همكاري موسسات مالي سنتي را به عنوان چالش هاي 
توسعه كسب و كارهاي نوين صنعت خدمات مالي عنوان 

كرد.
به گزارش ايبِنا، مركز پژوهش هاي مجلس در راس��تاي 
بررسي وضعيت صنعت فين تك در ايران، چالش ها و موانع 
توسعه كسب و كارهاي نوين صنعت مالي گزارشي را تدوين 
كرده كه بر اساس آن استارت آپ هاي خدمات مالي در طول 
سال هاي اخير رشد خوبي داشته اند، اما با چالش هايي جدي 
در حوزه زيرساخت و تصميم گيري نهادهاي رگولاتوري 
روبرو هس��تند كه باعث ش��ده تا توسعه صنعت فين تك 

نيازمند اقداماتي در سطح ملي باشد.
بخش مال��ي از مهم ترين اركان زيربناي��ي در اقتصاد هر 
كشوري به شمار مي رود و فين تك به معناي بهره گيري از 
فناوري هاي نوين براي بهبود خدمات مالي باعث تقويت اين 
بخش راهبردي در جهت ارايه خدمات مالي، فناوري هاي 
نوين براي بهبود خدمات هوشمندتر، چابك تر و گسترده تر 
ش��ده است. برخي از كش��ورها توانس��ته اند با استفاده از 
ظرفيت هاي صنعت فين تك تغييرات و بهبودهايي مهم 
در خدم��ات مالي ب��ه خصوص در بخش هاي��ي از جمله 

وام هاي خرد و نفر به نف��ر، تامين مالي جمعي، بهبود در 
سرمايه گذاري مولد و تامين مالي شركت هاي كوچك و 
متوسط انجام دهند كه بهبود اين خدمات در ايران بسيار 
حائز اهميت بوده و فين تك ها مي توانند در تغييرات صنعت 
مالي كمك بزرگي كنند.گزارش مركز پژوهش هاي مجلس 
تاكيد دارد كه تغييرات در حوزه فناوري با سرعت بالايي در 
حال رخ دادن بوده و صنعت خدمات مالي نيز با استفاده از 
ظرفيت فناوري هاي جديد تغييراتي گسترده داشته است 
كه نه تنها تغيي��رات فناورانه، بلكه تغيير رفتار و باورهاي 
بازيگران، زيرساخت ها، بازارها و روابط ميان عاملان را به 
دنبال دارد؛ بر همين اساس ضروري است تا با بهره گيري 
از اين ظرفيت ه��ا و تدوين برنامه سياس��تي موفق براي 
توسعه فين تك در ايران نيز بايد با توجه به وضعيت روندها 
و تجربيات جهاني صورت بگيرد و اين صنعت همواره مورد 

پايش و توجه مستر به منظور رشد و گسترش قرار بگيرد.
بر اس��اس نظر مركز پژوهش هاي مجلس، پياده س��ازي 
و عمليات��ي كردن خودپردازهاي بانكي در س��ال 1351 
اولين نشانه هاي ظهور صنعت فين تك در ايران است كه با 
خروج شركت هاي خدمات جديد بانكي با توجه به انقلاب 
اتفاقي جدي به وقوع نپيوست و در ادامه از سال 1372 با 
شروع تحول سيستم هاي مالي سنتي و استفاده از ظرفيت 

اتوماس��يون سيستم بانكي و تاس��يس شركت خدمات 
انفورماتيك روند اتفاقات جديد در حوزه بانكي آغاز ش��د 
كه نمونه هاي آن سيستم سيبا بانك ملي ايران با همكاري 
ش��ركت خدمات انفورماتيك در س��ال 1375 و در ادامه 
سامانه سپهر بانك صادارت ايران با خدمات انفورماتيك ياد 
شده است؛ از سويي ديگر با شروع روند شركت هاي ارايه 
خدمات پرداخت در 1980 و حركت به سوي تراكنش هاي 
موبايلي، استارت آپ هايي در دهه 1990 در اين زمينه ايجاد 
شدند كه در چند سال اخير در ايران نيز كسب و كارهاي 
نوين��ي ايجاد و فعاليت خود را گس��ترش داده اند كه بازار 
فين تك ايران را ساخته است.بيشتر فعاليت شركت هاي 
تازه تاسيس فين تك در ايران بيش��تر در حوزه پرداخت 
بوده و بيشتر پيشرفت هاي رگولاتوري نيز براي الزامات، 
ضوابط و فرايند اجرايي فعاليت پرداخت ياران بوده كه با 
ابلاغ س��ند بانك مركزي همراه بوده است؛ آمارها نشان 
مي دهد كه تعداد زيادي شركت در اين بخش فعال هستند 
و هم اكنون به 300 هزار كسب و كار خانگي به عنوان واسط 
پرداخت خدمات پرداخ��ت را ارايه مي كنند كه فعاليت 
كسب و كارهاي نوين كوچك و خانگي را تسهيل كرده كه 
باعث شده تا كسب و كارهاي فين تكي در حوزه پرداخت 
از اهميت بالايي برخوردار باشند كه مشكل نظام كارمزد 

و مرتفع نشدن مشكلات در حوزه كيف پول از مهم ترين 
دغدغه ها و موانع رشد آنها مطرح شده است.

اينش��ورتك يا خدمات نوين كس��ب و كارهاي جديد در 
صنعت بيمه با پيشرفت بسيار زيادي روبرو بوده اما همچنان 
از پتانسيل و ظرفيت گسترده اين صنعت همچون كسب 
و كارهاي فعال در اروپا با توجه به حضور كسب و كارهاي 
سنتي بيمه استفاده نشده اس��ت؛ در ايران حدود 10 الي 
13 كسب و كار استارت آپي به صورت گسترده در بخش 
اينش��ورتك در حال فعاليت هستند كه ظرفيت صنعت 
خدمات بسيار بيشتر بوده و ضروري است تا با رگولاتوري 
صحيح و رفع مشكلات در حوزه اينترنت اشياء از علم داده 

و هوشمندسازي سهم اين بازار افزايش پيدا كند.
در حوزه مديريت ثروت استارت آپ هاي موفقي در ايران 
ايجاد شده اند و صاحب نظران آينده مطلوبي براي اين بخش 
در ايران پيش بيني مي كنند، مساله عادات سرمايه گذاري 
مردم ايران را كه به نس��بت ساير كشورها بيشتر مايل به 
سرمايه گذاري در حساب هاي بانكي و مواردي چون سكه 
و ارز هستند را نمي توان ناديده گرفت اما پيشرفت اين بخش 
به نوبه خود توانسته تا حدي با تسهيل سرمايه گذاري در بازار 
سهام، بر تمايل و امكان سرمايه گذاري براي سرمايه هاي 
 خرد و م��ردم عادي تاثي��ر بگذارد.اين بخش پتانس��يل 

تحول آفريني اقتصادي زيادي دارد و تحول آفريني خود 
را روي اقتصاد كشورهايي مثل ايالات متحده و چين را به 
اثبات رسانده است. در ايران نيز مخصوصا براي ايجاد زمينه 
رونق توليد ظرفيت هاي اين بخش مي توان حساب كرد. 
بعضي صاحبنظران معتقد هستند كه اين بخش در ايران 
با موانع جدي روبه رو است و حتي برخي به موانع فقهي در 
اين زمينه اشاره مي كننداما حداقل دو شركت نوپا با تكيه بر 
عقود اسلامي چون فروش اقساطي به موفقيت قابل قبولي 
در زمينه ارايه خدمت در اين حوزه دست يافته اند، بنابراين 

راه توسعه اين بخش بسته نيست و نيازمند توجه است.
انتقال بين المللي پول با مش��كلات متعددي روبه رو 
هستند اما مهم ترين اين موانع تحريم ها عنوان مي شود 
كه كسب و كارهاي فين تكي در زمينه انتقال بين المللي 
پول مي توانند پرداخت هاي خرد و مبالغ كوچك مربوط 
به امور دانش��جويي، ثبت نام آزمون هاي بين المللي، 
گردش��گري و ... را انج��ام بدهند؛ با توجه به ش��رايط 
خاص كش��ور و محدوديت هاي مب��ادلات ارزي بايد 
از پتانسيل اين بخش استفاده ش��ود اما در عين حال 
ابهامات قانوني در زمينه ارايه خدمات ارزي بر بس��تر 
اينترنت، فشار مضاعفي بر اين بخش وارد كرده كه بايد 

با سياست گذاري صحيح مرتفع شود.

شرايط تاسيس موسسات اعتباري در طرح بانكداري 
براساس طرح بانكداري، بانك مركزي موظف است پس 
از ش��ش ماه از ابلاغ قانون سامانه يكپارچه اي را به منظور 
ثبت كلي��ه عمليات و تراكنش هاي موسس��ات اعتباري 

راه اندازي كند.
به گزارش ايبِنا، نمايندگان مجلس در نشست علني روز 
سه ش��نبه، 26 آذرماه با 132 راي موافق، 44 راي مخالف 
و 6 راي ممتنع از 201 نماينده حاضر در جلسه با كليات 
طرح بانكداري جمهوري اس��لامي ايران موافقت كردند. 
در بخشي از گزارش كميسيون اقتصادي درباره مقررات 
مربوط به تاسيس موسس��ات اعتباري در اين طرح آمده 
اس��ت: انجام هرگونه عمليات بانكي، ارايه انواع خدمات 
بانكي و نيز ايجاد و ثبت »اشخاص تحت نظارت«، ايجاد 
شعبه، باجه يا نمايندگي، يا انجام عمليات و ارايه خدمات 
بانكي از طريق پايگاه هاي اينترنتي، برنامه هاي كاربردي 
بر بستر تلفن همراه و مشابه آن و هر نوع فعاليت در نظام 
پرداخت، صرفاً با مجوز بانك مركزي و در چارچوب ضوابط 
ش��وراي مقررات گذاري و نظارت بانكي امكان پذير است. 
بانك مركزي موظف است اسامي كليه موسسات اعتباري 
و ساير »اشخاص تحت نظارت« داراي مجوز و شعب مجاز 
آنها را به صورت عمومي منتش��ر نموده و به اطلاع نيروي 
انتظامي و قوه قضاييه برساند؛ نيروي انتظامي جمهوري 
اسلامي ايران موظف است اشخاص حقيقي يا حقوقي كه 

بدون أخذ مجوز از بانك مركزي مبادرت به اقدامات موضوع 
ماده )59( اين قانون مي نمايند را شناسايي نموده و با اطلاع 
قبلي بانك مركزي، بدون نياز به دستور مقام قضايي نسبت 
به تعطيل و متوقف نمودن فعاليت آنها اقدام نمايد. اعمال 
مجازات براي متخلفين محدود به شكايت بانك مركزي 
نبوده و ساير مراجع ذيصلاح نظير دادستان محل مي توانند 
اقامه دعوا نمايند؛ مجازات اشخاصي كه بدون أخذ مجوز 
مبادرت به اقدامات موضوع ماده )59( اين قانون نمايند، به 
ترتيب ذيل اعمال مي گردد: الف- چنانچه مرتكب شخص 
حقيقي باشد، علاوه بر الزام به بازپرداخت وجوه دريافتي از 
مردم، به حبس درجه 4 يا 5 و جزاي نقدي حداكثر معادل 
دوبرابر وجه تحصيل يا جمع آوري ش��ده تحت هر عنوان 

محكوم مي گردد.
ب- چنانچه مرتكب شخص حقوقي باشد علاوه بر انحلال و 
مصادره كل اموال آن به استثناي اموالي كه متعلق به مردم 
است و بايد عودت داده شود، موسسان، اعضاي هيات مديره، 
مديرعامل و ساير مديران يا سهامداران موثر به تشخيص 
مرجع قضايي، ب��ه مجازات هاي مذكور در بند »الف« اين 
ماده محكوم مي شوند. اين افراد در قبال خسارات وارده به 
اشخاص ثالث مسووليت تضامني خواهند داشت. جرايم 

موضوع اين ماده، از جرايم اقتصادي محسوب مي گردد.
اعطاي هرگونه پروانه فعالي��ت و ارايه هرگونه خدمت به 

اشخاصي كه بدون مجوز بانك مركزي اقدام به فعاليت هاي 
موضوع م��اده )59( اين قانون مي نمايند، ممنوع اس��ت. 
همچنين اس��تفاده كليه اشخاص حقيقي و حقوقي اعم 
از دستگاه هاي دولتي و عمومي غيردولتي از خدمات اين 
اشخاص ممنوع مي باش��د. در صورت تخلف از اين حكم، 
شخص حقيقي يا نماينده قانوني شخص حقوقي مرتكب، 
به حبس درجه شش و جزاي نقدي درجه )2( موضوع ماده 
)19 )قانون مجازات اسلامي مصوب 1 ارديبهشت 92( با 

اصلاحات و الحاقات بعدي، محكوم خواهند شد.
مقررات ويژه ناظر بر تأسيس و اداره انواع موسسات اعتباري 
از قبيل جامع، تجاري، منطقه اي، توسعه اي، مشاركتي، 
تخصصي، قرض الحسنه و نظاير آن در چارچوب اين قانون 
به تصويب شوراي مقررات گذاري و نظارت بانكي مي رسد؛ 
تشكيل موسسه اعتباري صرفاً در قالب شركت سهامي عام 
يا تعاوني سهامي عام امكان پذير مي باشد. حدود و ضوابط 
سهامداري موسسات اعتباري، مشمول احكام قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم )44( قانون اساسي 
اس��ت؛ صندوق هاي قرض الحس��نه و تعاوني هاي اعتبار 
حداكثر ش��ش ماه پس از ابلاغ اين قانون موظف به ثبت 
كليه عمليات و تراكنش هاي خود، اعم از س��پرده گيري 
و سپرده گذاري، أخذ و اعطاي تس��هيلات، كارمزدهاي 
دريافتي از مشتريان، پرداخت حقوق و هزينه هاي جاري و 

مانند آن، در سامانه يكپارچه اي كه به همين منظور توسط 
بانك مركزي ايجاد و مديريت مي شود، خواهند بود. بانك 
مركزي موظف اس��ت ضمن راه اندازي س��امانه ياد شده 
در مهلت فوق الذكر، امكان دسترسي كليه صندوق هاي 
قرض الحس��نه و تعاوني هاي اعتبار را به س��امانه مذكور 
فراهم نمايد. پس از راه اندازي س��امانه موضوع اين ماده، 
فعاليت صندوق هاي قرض الحس��نه و تعاوني هاي اعتبار 
كه از ثبت تمام يا بخش��ي از تراكنش هاي خود در سامانه 
مزبور اس��تنكاف كنند، غيرقانوني تلقي ش��ده و از ادامه 
فعاليت آنها جلوگيري مي شود. اجراي حكم تبصره )2( 
بند »ب« ماده )14( قانون برنامه پنجساله ششم توسعه 
اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران، 
منوط به راه اندازي س��امانه موضوع اين ماده توسط بانك 

مركزي است.
تبصره- پس از راه اندازي س��امانه موضوع اين ماده، انجام 
عملي��ات نقدي توس��ط صندوق هاي قرض الحس��نه و 
تعاوني هاي اعتبار ممنوع بوده و صندوق هاي قرض الحسنه 
و تعاوني هاي اعتبار موظفند كليه عمليات خود را پس از 
ثبت در سامانه مزبور، از طريق انتقال اينترنتي وجه، صدور 
چك، اس��تفاده از دستگاه پايانه فروش )pos( و مانند آن 
انجام دهند.انتشار هر نوع آگهي يا اطلاعيه يا اقدام تبليغي 
از طريق هر نوع رسانه )ملي، خصوصي، داخلي يا خارجي( 

اعم از نشريات و مطبوعات الكترونيكي و غيرالكترونيكي، 
ديداري يا شنيداري به نفع اشخاصي كه به فعاليت هاي 
پولي و بانكي بدون أخذ مجوز از بانك مركزي اشتغال دارند، 
ممنوع است. تخلف رسانه ها از اين حكم مستوجب جريمه 
نقدي تا ميزان 10 برابر هزينه تبليغ صورت گرفته يا سقف 
جزاي نقدي درجه سه موضوع ماده )19( قانون مجازات 
اسلامي، هر كدام كه بيشتر باشد خواهد بود كه به حساب 
صندوق ضمانت سپرده ها واريز مي شود. در خصوص تخلف 
رسانه هاي دولتي يا وابسته به دستگاه هاي اجرايي موضوع 
ماده )29( قانون برنامه پنجساله ششم توسعه اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي جمهوري اسلامي ايران بالاترين مقام 
مسوول )به تشخيص دادگاه( به انفصال از خدمات دولتي 

از يك تا پنج سال محكوم خواهد شد.
هرگونه انتش��ار خبر غيرمس��تند درخصوص موسسات 
اعتباري و ساير »اشخاص تحت نظارت« توسط هر شخص 
از طريق رسانه هاي ارتباط جمعي، جرم تشويش اذهان 
عمومي محسوب و مش��مول مجازات هاي موضوع ماده 
)698( قانون مجازات اسلامي )كتاب پنجم- تعزيرات و 
مجازات هاي بازدارنده( مصوب 2 خرداد 75 با اصلاحات و 
الحاقات بعدي مي شود. همچنين مرتكب با شكايت شخص 
تحت نظارت ذينفع، به جبران خسارت مادي و معنوي وارده 

به وي محكوم مي شود.
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گشايش ساختمان شيرخوارگاه 
شبير با مشاركت بانك ملت

بزرگ تري��ن و مجهزترين ش��يرخوارگاه كش��ور با 
حضور وزير تعاون، كار و رفاه تامين اجتماعي، عضو 
هيات مديره و قائم مقام مديرعامل بانك ملت، استاندار 
و شهردار تهران، نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
و اعضاي هيات مديره مجمع خيرين كشور به صورت 

رسمي گشايش يافت.
به گزارش روابط عمومي بانك ملت، شيرخوارگاه و 
خانه نوباوگان شبير كه با مشاركت 20 ميليارد ريالي 
بانك ملت به بهره برداري رسيده، استانداردترين و 
پيشرفته ترين ساختمان شيرخوارگاه در كشور است 

كه حتي در خاورميانه بي نظير است.
ساختمان جديد قديمي ترين شيرخوارگاه كشور كه 
در سال 1337 از سوي مرحوم شبير در منطقه محروم 
17 شهريور جنوبي بنا نهاده شده است، در پنج طبقه 
و با مساحت 8 هزار متر مربع احداث شده و به بام سبز 
)روف گاردن(، زمين بازي مدرن و ... نيز مجهز شده 
است.احداث ساختمان جديد شيرخوارگاه شبير كه 
ظرفيت نگهداري 150 كودك را دارد، در سال 94 به 
همت گروهي از خيران و س��ازمان بهزيستي كشور 
شروع شده و در س��ال جاري به بهره برداري رسيده 
ضمن اينكه براي ساخت آن حدود 19 ميليارد تومان 
هزينه شده اس��ت.حبيب الله بوربور رييس مجمع 
خيرين كشور در مراسم افتتاح رسمي اين ساختمان 
با قدرداني از مسوولان بانك ملت به دليل مشاركت 
در اح��داث اين س��اختمان به احداث س��اختمان 
شيرخوارگاه رقيه از سوي بانك ملت نيز اشاره كرد و 
اين كارها را باقيات صالحات براي خيران خواند.در اين 
مراسم، محمد شريعتمداري وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي، انوشيروان محسني بندپي استاندار تهران، 
پيروز حناچي شهردار تهران، وحيد قبادي دانا معاون 
وزير تعاون و رييس س��ازمان بهزيستي و همچنين 
رييس و اعضاي هيات مديره مجمع خيرين كشور 
سخنراني كردند.در اين مراس��م از دست اندركاران 
احداث اين ساختمان با حضور وزير تعاون و مسوولان 
شهر تهران قدرداني ش��د و لوح سپاسي به امضاي 
وزير به علي رضا لگزايي عضو هيات مديره بانك ملت 
به نمايندگي از محمد بيگدلي مديرعامل اين بانك 
اهدا شد.شريعتمداري در اين لوح خطاب به محمد 
بيگدلي مديرعامل بانك ملت آورده اس��ت: اكنون 
كه به ياري خداوند منان و در س��ايه توجه حضرت 
ولي عصر )عج(، شاهد به ثمر نشستن اقدام جمعي 
از بهترين نيكوكاران و خيران اين مرز و بوم هستيم 
كه مش��ق عش��ق كردند و مهرباني را نثار نوباوگان 
و كودكاني كردند كه از س��ايه س��ار مهر پدر و مادر 
محرومند، بر خود لازم مي دانم كه از جنابعالي قدرداني 
كنم.در ادامه اين لوح خطاب به مديرعامل بانك ملت 
آمده است: درود بر شمايي كه از تبار باران هستيد و 
كرامت را در هم آميخته ايد و طراوت، شادابي، رويش، 
سرسبزي و زندگي را به فرزندان محروم از كانون گرم 
خانواده، هديه مي دهيد. شما يار ديار امروزيد و يادگار 
ماندگار فردا.وزير تعاون، اين لوح سپاس را به شكرانه 
سخاوت و مناعت همچنين تلاش ها و پيگيري هاي 
مستمر مديرعامل بانك ملت در احداث و راه اندازي و 
همچنين تجهيز شيرخوارگاه و خانه نوباوگان شبير، 
به وي تقديم كرده است.پس از اين مراسم، ساختمان 
جديد شيرخوارگاه شبير به دست وزير تعاون، رفاه و 
تامين اجتماعي به صورت رسمي افتتاح شد.علي رضا 
لگزايي، عضو هيات مديره و قائم مقام مديرعامل و علي 
اكبر صابريان مدير امور دفتر مديريت و روابط عمومي 
بانك ملت هم همراه با وزير تعاون و ديگر مسوولان 
شهري از بخش هاي مختلف ش��يرخوارگاه بازديد 
كردند.بر اساس اين گزارش، هيات امناي شيرخوارگاه 
شبير به پاس مشاركت و نگاه خيرانديشانه مسوولان 
بانك ملت، يك طبقه از ساختمان جديد شيرخوارگاه 

را به نام بانك ملت نامگذاري كردند.

 آغاز ارسال پيامكي رمز پويا 
از هفته دوم دي ماه

استفاده از »سرويس پيامك« براي دريافت رمز 
دوم پويا از هفته دوم دي ماه جاري آغاز مي شود 
و به تدريج با اتصال بانك هاي مختلف تا انتهاي 

دي ماه به انجام مي رسد.
بانك مركزي اعلام كرد: در پي اقدام شبكه بانكي 
در خصوص فعال سازي رمز دوم پويا در راستاي 
افزاي��ش امنيت در تراكنش ه��اي بدون حضور 
كارت، با تش��كر از هموطنان عزيز ك��ه اقدام به 
پوياسازي رمز دوم كارت خود نموده اند، به اطلاع 
مي رساند خريد و پرداخت هاي اينترنتي در حال 
حاضر با رمز دوم پويا با استفاده از اپليكيشن هاي 
توليد رمز پويا قابل انجام است.همچنين رمز دوم 
ايستا براي هموطناني كه تاكنون رمز دوم پوياي 
خود را فعال نكرده اند قابل اس��تفاده است. اين 
دسته از مشتريان لازم است طي روزهاي آينده 
نسبت به نصب اپليكشين يا تاييد شماره همراه 
خود براي دريافت پيامك رمز دوم از طريق بانك 

خود اقدام نمايند.

 بهبود وضعيت اقتصادي 
با اختيارات بيشتر بانك مركزي

عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس گفت: 
دادن اختيار بيشتر به بانك مركزي در كنار رعايت 
استقلال اين دستگاه مي تواند در ادامه روند بهبود 

وضعيت اقتصادي كشور مفيد باشد.
محمدحس��ين فرهنگي در گفت وگ��و با ايبِنا با 
اشاره به تجربه موفق بانك مركزي در ساماندهي 
وضعي��ت ب��ازار، گف��ت: تجربه نش��ان داده كه 
س��اماندهي بازار ارز و س��اير بازارهاي موازي با 
سياست گذاري هاي صحيح بانك مركزي در هر 
برهه اي دور از ذهن نيست.نماينده مردم تبريز در 
مجلس، با بيان اينكه مديريتي كه اكنون در بانك 
مركزي وجود دارد مديريت كارآمدي است، افزود: 
اميدواريم مديريت به همين منوال استمرار داشته 

باشد تا ثبات قيمتي در بازار رخ دهد.
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در گفت وگو با كارشناس بازار سرمايه مطرح شد

وزنكشيمعاملاتسهامبهنفعحقيقيها
گروه بورس|

پيش��روي شاخص هاي س��هام در بورس و فرابورس 
همچنان ادامه دارد. در اين ميان آنچه كه توانس��ته 
طي روزهاي گذشته به رشد قيمت نمادهاي مختلف 
بينجامد هجوم نقدينگي به معاملات نمادها است. در 
حالي كه تا چندي قبل مهم ترين عامل رشد قيمت 
در بازار سهام توجه به ارزندگي شركت ها لزوم تعديل 
قيمت آنها با بهاي ارز بود، حالا خود خوش��بيني به 
ت��داوم روند به دليلي مهم تبديل ش��ده تا اين روزها 
ش��اهد افزايش قيمت در بس��ياري از نمادهاي بازار 

باشيم.
بنا بر گفته بس��ياري از كارشناسان، رخوت بازارهاي 
موازي و قطع اميد بس��ياري از اقشار مردم نسبت به 
آينده بهاي مس��كن، طلا و ارز سبب شده تا سهولت 
انجام معامله در بورس و فرابورس به عاملي مهم براي 
ورود به چرخه معاملات بازار س��هم تبديل ش��ود. به 
دنبال چنين رويكردي بورس تهران ديروز هم شاهد 
افزايش قيمت ها بود؛ افزايشي كه به صعودي نماگر 
اصلي اين بازار به آس��تانه كان��ال 357 هزار واحدي 

منجر شد. 
 در حالي كه تا همين چندي پيش ارزش معاملات 
بورس ته��ران از 900 ميليارد توم��ان در روز فراتر 
نمي رفت، ب��ورس تهران در حال حاضر كمتر روزي 
را ب��ا ارزش معاملات كمتر از 2 ه��زار ميلياردي به 
اتمام مي رس��اند. ارزش بالاي معاملات در روزهاي 
گذشته تماما حكايت از آن دارد كه با خوش بيني به 
رش��د مداوم قيمت ها توانسته اقشار مختلفي را اعم 
از حرفه اي و غير حرفه اي به داد و س��تدهاي سهام 
جلب كند. اين رخداد س��بب ش��ده تا حالا بيش از 
آنكه بررسي وقايع مربوط به عواملي نظير بودجه و 
تحريك ها براي فعالان بازار جذاب باش��د، توجه به 
جريان نقدينگي، رفتار سرمايه گذاران خرد و روند 
تغييرات قيمت در نمادهاي كوچك تر بازار در مركز 

توجه تحليلگران قرار بگيرد. 
 در همين راس��تا س��ياوش وكيلي معتقد اس��ت كه 
عكس العمل بازار س��هام به دو مقوله افزايش نرخ ارز 
و ت��ورم مثبت بوده و از همين رو اس��ت كه با رش��د 
شاخص هاي بازار سرمايه پس از ارايه بودجه توسط 

دولت مواجهيم.

به گزارش پايگاه سنا، يك كارش��ناس بازار سرمايه 
درخصوص رون��د گزارش عملكرد ش��ركت ها بيان 
كرد: باتوجه به كاهش نسبي نرخ ارز در ماه هاي مهر 
و آبان، گزارش شركت ها نيز متاثر از اين موضوع قرار 
گرف��ت به طوري كه در آبان ماه با كاهش نس��بي در 
نرخ هاي فروش و بعضا فروش »مقداري« محصولات 

مواجه بوديم.
وي در بررسي تحرك نقدينگي در بازار سرمايه توضيح 
داد: رش��د فزاينده نقدينگي در جامعه كه اكنون به 
رقمي بالغ بر دو ميليون ميليارد تومان افزايش يافته، 
به مثابه يك انرژي نهفته است كه ورود حتي بخشي 
از آن به هر بازاري آن را با دگرگوني هاي جدي مواجه 

مي كند.
وكيلي افزود: از ابتداي س��ال جاري نيز ش��اهد ورود 

بخش��ي از اين نقدينگي به بازار سرمايه هستيم كه 
تداوم روند رشدي ارزش معاملات و عبور آن از سطح 
۴000 ميليارد تومان نيز بيانگر اين واقعيت اس��ت. 
با تداوم اين ش��رايط كماكان خالص ورود نقدينگي 
حقيقي به بازار مثبت بوده و ش��اهد انتقال مالكيت 

سهام از حقوقي ها به سهامداران حقيقي هستيم.
وي با اشاره به اينكه بايد مراقب نقدينگي هاي وارده به 
بازار سرمايه باشيم، ابراز داشت: طي ماه اخير، شاهد 
رشد قيمتي بي دليل برخي از نمادها و انفعال برخي 
س��هامداران عمده در عرضه به موقع س��هام جهت 
جلوگيري از نوس��ان قيمت بودي��م. بنابراين انتظار 
مي رود سرمايه گذاران با توجه به موارد بنيادي اقدام 
به خريد س��هام كنند و از حضور در شركت هايي كه 
بالاتر از ارزش ذاتي معامله مي شوند، خودداري كنند.

وكيلي در خصوص روند ب��ازار طي هفته هاي آتي با 
توجه به موارد طرح شده در بودجه اظهار كرد: طبق 
بودجه ارايه شده توسط دولت، موضوع خاصي كه بر 
عملكرد و سودآوري ش��ركت هاي بورسي تاثيرگذار 
ملموسي از هر دوجنبه مثبت و منفي داشته باشد قابل 
مشاهده نيست و انتظار مي رود با فرض ثبات شرايط، 

روند بازار به همين روال پيش رود.

  رشد شاخص به دنبال ارايه بودجه ۹۹
وي توضيح داد: با توجه به ارقام درآمدي لحاظ شده 
در بودجه به خصوص در مبحث فروش مقداري نفت 
و نرخ تس��عير ارز حاصله، كس��ري بودجه دولت دور 
از ذهن نيس��ت كه اين موضوع تورم و رش��د قيمت 
محصولات را در پي دارد. از همين رو، انتظار مي رود 

شاهد رشد قيمت سهام ش��ركت ها و در پي آن رشد 
شاخص باشيم.

  ارز و بازارسرمايه
سياوش وكيلي در پاس��خ به اين پرسش كه افزايش 
نرخ دلار چه اثري بر روند بازار دارد، گفت: در فقدان 
به��ره وري، روند نزولي اجراي طرح هاي توس��عه اي 
در عمده صنايع و ش��ركت ها و ركود حاكم بر فضاي 
اقتصادي كش��ور، رشد نرخ ارز و تورم حاصل از آن به 
عنوان محرك رش��د درآمدي و متعاقب آن افزايش 

ارزش سهام شركت ها محسوب مي شود.
 وي افزود: با افزايش نرخ ارز در وهله نخس��ت ارزش 
سهام شركت هاي صادراتي به دليل ارتباط مستقيم 
با نرخ ارز افزايش يافته و در مرحله بعد با افزايش تورم 
عمومي، ش��ركت هاي داخلي فروش ني��ز با افزايش 
س��ودآوري و تطبيق قيمت س��هام متناسب با رشد 

سودآوري مواجه مي شوند.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه در خصوص اثر توافق 
تج��اري چي��ن و امريكا ب��ر صنايع فل��زي و قيمت 
كاموديتي ه��ا اظه��ار كرد: ب��ا بهبود نس��بي فضاي 
مذاكرات بين امريكا و چين و تحقق فاز نخست تفاهم 
تجاري بين اين دو كش��ور، قيم��ت كاموديتي ها نيز 
افزايش يافته به طوري كه طي هفته هاي اخير با رشد 
تقريبا ۱0 درصدي در نرخ محصولات معدني و فلزي 

مواجه هستيم.
وكيلي در ادامه گفت: با توجه به تزلزل جايگاه سياسي 
ترام��پ در رياس��ت جمهوري امريكا و آغ��از فرآيند 
استيضاح در مجلس نمايندگان امريكا، تحقق تفاهم 
همه جانبه حداقل تا زمان رياس��ت جمهوري 2020 
دور از ذهن به نظر مي رس��د ك��ه واكنش محتاطانه 
س��رمايه گذاران و تحليل گران به اي��ن اتفاق بيانگر 
اين موضع اس��ت؛ از منظر داخلي به ظاهر اين اتفاق 
رويداد مثبتي براي بازار سرمايه تلقي شده و با توجه 
به كاموديتي محور بودن بازار سرمايه ايران، افزايش 
نرخ هاي جهاني تاثير گذاري مثبتي خواهد داش��ت. 
اما بايد توجه داشت كه در مقطع فعلي، چين از نقش 
ويژه اي در خنثي سازي اثرات تحريم برخوردار است 
هر چند كه ميزان آن نس��بت به ادوار قبلي تحريمي 

بسيار كاهش يافته است.

بورس نفت ايران در حال تکامل است
رييس اسبق امور بين الملل شرکت ملی نفت ايران با 
تاکيد بر اينکه امروز بخش خصوصی در حال س��پری 
کردن دوران تکاملی خ��ود برای ورود جدی تر به بازار 
نفت است، گفت: بخش خصوصی در فروش فرآورده 

نفتی در يک سال گذشته موفق عمل کرد.
به گزارش فارس، محمدعلی خطيبی رييس اس��بق 
امور بين  الملل شرکت ملی نفت ايران درباره کارنامه 
عرضه نفت و فرآورده های نفتی در بورس در يک سال 
گذش��ته گفت: آنچه در اين مدت تجربه شد، کارنامه 
ب��دی نبود و ديدي��م که بخش خصوص��ی در فروش 
فرآورده نفتی موفق عمل کرد. در واقع بورس سازوکاری 
برای شفاف سازی قيمت و فروش است. ضمن آنکه ما 
در تحريم  های قبلی و حتی فعلی بايد فرصتی فراهم 

کنيم که بخش خصوصی وارد ميدان شود.  وی تصريح 
کرد: در واقع، مش��کلات فروش فرآورده ها در مقايسه 
با نفت خام کمتر بوده و هست زيرا خام  فروشی در هر 
زمينه ای سخت  تر از فروش محصولات توليدی است. 
بورس هم يکی از روش  های فروش است ولی معمولا 
در دنيا از اين مکانيسم برای دور زدن تحريم استفاده 
نمی شود؛ بلکه برای کشف قيمت، شفاف  سازی فروش، 
ايجاد رقابت سالم و جلوگيری از رانت مورد استفاده قرار 
می گيرد. بورس باعث می شود زد و بندها برای ايجاد 
انحصار در يک کالا ش��کل نگيرد و همه بتوانند در آن 
رقابت کنند و در نتيجه قيمتی هم که کشف می شود 

مورد قبول همه است.
بايد قدم به قدم به سمت راه اندازی بازار کاغذی در 

بورس حرکت کنيم خطيبی با اشاره به اينکه تعريف 
ما از بورس نف��ت با تعريف راي��ج در دنيا فرق دارد 
تصري��ح کرد: در بورس هايی مانن��د لندن، توکيو و 
سنگاپور هدف کشف قيمت است. بورس دنيا بيشتر 
کاغذی است و لذا در اثر رقابت خريدار و فروشنده، 
قيمت مشخص می  ش��ود.  ولی ما دنبال اين هستم 
که در کنار کشف قيمت، جنس مان را هم بفروشيم. 
رييس س��ابق امور بين الملل شرکت ملی نفت ادامه 
داد: انتظار ما از بورس بايد کش��ف قيمت باشد چه به 
صورت فيزيکال چه به ص��ورت کاغذی.  البته اينکه 
در ش��رايط کنونی از اين سازوکار انتظار گشايش در 
ص��ادرات داريم، ايراد ندارد ولی باي��د قدم به قدم به 
سمت راه اندازی بازار کاغذی در بورس حرکت کنيم.

  بورس نفت ايران در حال تکامل است
وی با تاکيد بر مي��دان دادن به بخش  خصوصی در بحث 
صادرات نفت گفت: در تمام دنيا جز چند کشور معدود، 
تجارت نفت و پايين دستی آن در اختيار بخش خصوصی 
است. دولت ها فقط در حوزه اکتشاف و توليد ورود می  کنند 
و پتروشيمی و پالايشگاه را به بخش خصوصی سپرده اند. 
بنابراين اگر دولت در اين زمينه  ها حضور دارد، اش��تباه 
است. البته برخی دولت  ها حتی حوزه اکتشاف را هم واگذار 
کرده اند. اما قانون اساسی ايران اين اجازه را به ما نمی  دهد 
و کار درستی هم است. خطيبی خاطر نشان کرد: بخش 
خصوصی در زمينه های مختلف من جمله پايين دستی 
نفت نشان داده است کارايی بيشتری نسبت به دولت دارد. 
راندمان آن بالاتر و هزينه  هايش کمتر است. بنابراين از ديد 

من حوزه پايين دستی نفت در حيطه کار بخش خصوصی 
است نه اينکه فکر کنيم ما به آنها مجوز ورود داده  ايم بلکه 
اين عرف دنيا است.   رييس اسبق امور بين الملل شرکت 
ملی نفت افزود: نکته مهم آنکه نبايد انتظار داشته باشيم 
بورس ايران يک ش��به مش��ابه بورس لندن، نيويورک و 
سنگاپور عمل کند. بورس نفت ايران در حال تکامل است. 
حتی بورس دوبی علی رغم حمايت های بين المللی زيادی 
که از آن می شود، هنوز چندان موفق نيست و جانيفتاده 
است. بنابراين ما نبايد عجله کنيم تا روند تکاملی سپری 
شود. در اين مسير لازم است ايرادات را رفع کنيم و دولت 
هم بايد کمک کند. پس از عبور از روند تکاملی، بايد منتظر 
بهتر شدن آن باشيم؛ کم کم بازيگران خارجی وارد شوند تا 

جايگاه بين  المللی خود را پيدا کند.

گروه بورس|
روند صعودي قيمت ها در بازار سهام همچنان به قوت 
خود باقي است. بر همين اساس معاملات دومين روز 
هفته در بورس تهران با رشد شاخص ها خاتمه يافت و 
طي آن شاخص كل بورس تهران با 2 هزار 723 واحد 
افزايش به كانال 356 هزار واحدي رس��يد. در خلال 
معاملات روز گذشته ارزش بورس از هزار و 300 هزار 
ميليارد تومان فراتر رف��ت و نماگر اصلي اين بازار در 
حالي در سطح 365 هزار و 72۱ واحد آرام گرفت كه 
ارزش دلاري بازار ياد شده ۱00 ميليارد و ۱5۴ ميليون 

دلار بوده است.
بر اس��اس آماره��اي معاملات��ي، روز ج��اري اكثر 

ش��اخص هاي بورس با رش��د مواجه شدند به طوري 
كه ش��اخص  قيمت »وزني - ارزش��ي« با 72۸ واحد 
افزايش معادل 0.77 درصد به 95 هزار و ۴۴۴ واحد، 
شاخص كل »هم وزن« با 96۴ واحد رشد معادل 0.۸6 
درصد به ۱۱2 هزار و ۸55 واحد، شاخص قيمت »هم 
وزن« با 6۴3 واحد افزايش، معادل 0.۸6 درصد به 75 
هزار و 370 واحد، شاخص آزاد شناور با 3۴7۱ واحد 
رشد، معادل 0.۸2 درصد به ۴2۴ هزار و 25۱ واحد، 
شاخص بازار اول با 2۱27 واحد افزايش معادل 0.۸۴ 
درصد به 255 هزار ۴۸9 واحد و ش��اخص بازار دوم با 
۴۸73 واحد رشد معادل 0.66 درصد، به 7۴2 هزار و 

۴23 واحد رسيد.

از س��ويي ديگر در خلال معاملات اي��ن روز 7 نماد 
»فارس با ۴32 واحد، فولاد با ۴2۴ واحد، كگل با 352 
واحد، كچاد با 299 واحد، فملي با ۱۸7 واحد، واميد 
با ۱70 واحد و ومعادن با ۱69 واحد« رشد، بيشترين 
تاثير مثبت را بر شاخص كل بورس بر جاي گذاشتند.

بنا بر آنچه كه درآمار معاملات روز يك شنبه به ثبت 
رسيده است شاخص هاي صنايع تالار شيشه اي نيز 
با رشد مواجه ش��دند به طوري كه شاخص صنايع 
»س��اير معادن با ۴۱۴0 واحد صعود معادل 5.0۱ 
درص��د به 2 ه��زار و 5۸5 واحد، انتش��ار و چاپ با 
5067۱ واحد افزاي��ش معادل ۴.۸۱ درصد به ۱3 
ه��زار 702 واحد، محصولات فل��زي 36۸0 واحد 

رش��د معادل ۴.۱7 درصد به 5 ه��زار و 66 واحد، 
كان��ه فلزي 2۸93 واح��د افزايش مع��ادل 3.99 
درصد به 9 هزار و 95 واحد، كاش��ي و سراميك با 
۴56 واحد رشد، معادل 3.36 درصد به ۱۴ هزار و 
37 واحد، منسوجات با ۱5۱ واحد افزايش معادل 
3.۱۸ درصد به ۴ هزار و 9۱۸ واحد، انتشار و چاپ 
با )6۱6( واحد كاهش معادل )۴.۱6( درصد به ۱۴ 

هزار و ۱99 واحد« رسيد.
در عين حال نگاهي به آمارهاي معاملاتي روز گذشته 
بازار سهام حكايت از آن دارد كه قيمت سهام نمادهاي 
»چدن، خچرخش، ونيرو، كسعدي، خلنت، سنير و 
سفانو« بيشترين افزايش قيمت و نمادهاي »خپويش، 
قلرست، خمحور، س��دور، پكوير، لپارس و سقاين« 
بيشترين كاهش قيمت را در بازار سهام رقم زدند و در 

تابلوهاي بورس به ثبت رسيدند.
به اين ترتيب، در پايان داد و ستدهاي روز گذشته در 

بورس تهران، در 559 هزار نوبت معاملاتي، ۴ ميليارد 
و 239 ميلي��ون برگه اوراق بهادار به ارزش 22 هزار و 

609 ميليارد تومان در بورس معامله شد.
در فرابورس نيز به موجب تشابه دليل رواني و بنيادي 
حاكم بر بازار كليت معاملات تشابه زيادي به بورس 
داشت. در خلال معاملات روز گذش��ته در اين بازار 
شاخص كل 5۱ واحد رشد كرد و به رقم ۴6۱0 واحد 
رس��يد. ارزش روز بازار اول و دوم فرابورس به بيش از 

265 تريليون تومان بالغ شد. 
امروز معامله گران فرابورس بيش از ۱.6 ميليارد سهام 
حق تقدم اوراق مالي در قالب 3۱۱ هزار نوبت معامله 

و به ارزش ۱35۸ ميليارد تومان دادوستد كردند.
امروز نمادهاي س��نگ آهن گهرزمين، پتروشيمي 
زاگرس، ميدكو، فولاد ارفع، فرابورس ايران و ماديران 
در تقويت ش��اخص فرابورس اثرگ��ذار بودند و نماد 
پتروشيمي مارون در كاهش شاخص موثر بوده است. 

بورس تهران 100 ميليارد دلاري شد
مروري بر معاملات بازار سهام
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  سود هر سهم »سبزوا« كاهشي بود:  شركت 
سيمان لار س��بزوار در دوره ۱2 ماهه منتهي به 3۱ 
شهريور ماه ۱39۸، به ازاي هر سهم خود ۱06 ريال 
كنار گذاشت كه نسبت به دوره مشابه در سال گذشته 
كه سود هر سهم 329 ريال اعلام شده بود، از كاهش 
6۸ برخوردار بود. به گزارش سنا، شركت سيمان لار 
سبزوار با سرمايه 599 ميليارد و ۴26 ميليون ريال، 
صورت هاي مالي ۱2 ماهه دوره مالي منتهي به 3۱ 
شهريور ۱39۸ را به صورت حسابرسي نشده منتشر 
كرد. شركت سيمان لار س��بزوار در دوره ياد شده، 
مبلغ 63 ميليارد و 6۴۴ ميليون ريال س��ود خالص 
كسب كرد و بر اين اساس مبلغ ۱06 ريال سود به ازاي 
هر سهم خود اختصاص داد كه نسبت به دوره مشابه 
در س��ال گذش��ته از كاهش 6۸ درصدي برخوردار 
است. اين ش��ركت فرابورسي س��ود انباشته پايان 
دوره را با كاهش ۱۸ درصدي نسبت به دوره مشابه 
در سال گذشته، مبلغ 297 ميليارد و 22۴ ميليون 
ريال اعلام كرده است. ش��ركت سيمان لار سبزوار 
كاهش ۱00 درصدي ساير درآمدهاي غيرعملياتي 
را از جمله دلايل كاهش س��ود هر سهم اعلام كرده 
است. »سبزوا« در دوره ۱2 ماهه سال مالي منتهي 
به شهريور 97، به صورت حسابرسي شده، مبلغ ۱97 
ميليارد و ۴۸9 ميليون ريال سود خالص كسب كرد و 
بدين ترتيب مبلغ 329 ريال سود به ازاي هر سهم خود 
اختصاص داده بود. همچنين براساس اين گزارش، 
سيمان لار سبزوار در صورت هاي مالي تلفيقي ۱2 
ماهه منتهي به 3۱ شهريور ماه ۱39۸، زيان هر سهم 
را 33 ريال و زيان خالص را ۱9 ميليارد و 99۸ ميليون 

ريال اعلام كرده بود.

  پرتفوي بورسي »تاپيكو« ۲۰۸هزار ميليارد 
ريال بزرگ تر شد: شركت سرمايه گذاري نفت و 
گاز و پتروش��يمي تامين در صورت هاي مالي ميان 
دوره اي 6ماه��ه توانس��ت پرتفوي بورس��ي خود را 
20۸هزار و ۱09ميليارد ريال بزرگ تر كند. شركت 
س��رمايه گذاري نفت و گاز و پتروش��يمي تامين در 
اطلاعات و صورت هاي مالي مي��ان دوره اي 6ماهه 

اعلام كرد سود هرسهم ۴6ريال محقق شده است.
اين شركت در گزارش 6ماهه خود به سود عملياتي 
۴هزار و ۱۸6ميليارد ريالي اشاره دارد كه در مقايسه با 
مدت مشابه سال مالي گذشته69درصد افزايش يافته 
است. از سوي ديگر سود خالص »تاپيكو« با افزايش 
۱۱9درصدي به مبلغ 3هزار و 727ميليارد ريال و سود 
انباشته پايان دوره با افزايش 27درصدي به مبلغ 7هزار 
و 9۸۴ميليارد ريال رسيد. شركت سرمايه گذاري نفت 
و گاز و پتروش��يمي تامين، براساس آخرين گزارش 
منتشر ش��ده خود اعلام كرد كه با توجه به پرتفوي 
س��هام ش��ركت هاي پذيرفته ش��ده در بورس، اين 
پرتفوي 20۸هزار و ۱09ميليارد و 70۴ميليون ريال 
بزرگ تر شده است. در اين پرتفوي بهاي تمام شده با 
افزايش ۴هزار و 5۸3ميليارد ريالي به مبلغ 75هزار و 
339ميليارد ريال رسيد و همچنين ارزش بازار آن با 
افزايش 6۸ه��زار و 7۱۱ميليارد ريالي به 2۸3هزار و 
۴۴9ميليارد ريال بالغ ش��ده است. »تاپيكو« در اين 
گزارش كل مبلغ واگذاري ها را يك هزار و 57۸ميليارد 
ريال اعلام ك��رد كه در اين دوره به س��ود يك هزار و 
۴7۱ميليارد ريالي دس��ت يافته است. اين شركت 
همچنين در اين دوره به مبلغ ۴هزار و 690ميليارد 
ريال سهام بورسي خريداري كرده و به پرتفوي خود 
افزوده است. اين شركت درباره برنامه هاي تامين مالي 
و تغييرات هزينه هاي مالي خود اعلام كرد كه تسويه 
و كاهش تسهيلات بانكي از برنامه هاي هلدينگ در 
چند س��ال اخير بوده و در سال مالي آتي نيز كاهش 
تسهيلات دريافتي در برنامه هاي هلدينگ خواهد بود. 
از سوي ديگر »تاپيكو« در نظر دارد به اصلاح ساختار 
مالي پرداخته و در برخي از شركت هاي زيرمجموعه 
با انجام افزايش سرمايه مطالعه و بررسي ظرفيت هاي 
موجود آنها به استفاده از ابزارهاي نوين تامين مالي در 
بازار س��رمايه و سرمايه گذاري از محل منابع حاصله 
با هدف خل��ق ارزش افزوده بپ��ردازد. علاوه بر اين با 
خروج از ش��ركت هاي كم بازده و خارج از استراتژي 
و اص��لاح پرتفوي واگ��ذاري ام��لاك و دارايي هاي 
غيرمولد شركت هاي گروه به ادغام برخي شركت هاي 
گروه اق��دام كند كه اين اقدام ها در راس��تاي اصلاح 
پرتفوي و چابك سازي تهيه صورت هاي مالي برخي از 
شركت هاي گروه براساس استانداردهاي بين المللي 

گزارشگري مالي )IFRS( عملياتي مي شود.

  پوش�ش س�ود تلفيقي ۷۷۹ريالي »كگل« 
براي هرسهم: شركت معدني و صنعتي گل گهر در 
صورت هاي مالي ميان دوره اي تلفيقي 6ماهه اعلام 
كرد به ازاي هر سهم 779ريال سود پوشش داده است.

شركت معدني و صنعتي گل گهر در آخرين گزارش 
تلفيقي منتشر شده در سامانه كدال اعلام كرد كه طي 
6ماهه منتهي به 3۱شهريور۱39۸ سود عملياتي 
شركت به 3۱هزار و 5۱3ميليارد ريال، سود خالص به 
30هزار و ۴5۱ميليارد ريال و سود انباشته به 30هزار 
و ۴95ميليارد ريال رس��يده است. »كگل« پيش از 
اين در گزارش 6ماهه شركت اصلي اعلام كرده بود 
كه به ازاي هر سهم 699ريال سود محقق كرده است. 
همچنين س��ود عملياتي را 27 هزار و 736ميليارد 
ريال، س��ود خالص را 25هزار و ۱65ميليارد ريال و 
سود انباشته را 2۸ هزار و 60۸ميليارد ريال اعلام كرد.

اين ش��ركت در نظر دارد با توجه ب��ه امكان توليد، 
١٢ميليون تن گندله در سال ٩٨ و با توجه به ظرفيت 
حمل اين ش��ركت فراهم آورد. همچنين مديريت 
شركت پيش بيني كرده كه تا پايان سال ٩٨ فروش 
به 5/۱0ميليون تن گندله خواهد رس��يد. »كگل« 
درخصوص فروش كنسانتره داخلي اعلام كرده است 
كه با توجه به قراردادهاي بين مشتريان و سهميه هاي 
مورد توافق با ش��ركت هاي فولاد خوزستان و فولاد 
مباركه و فولاد خراسان بتواند تا پايان امسال، ٢ميليون 
تن كنسانتره به مشتريان داخلي به فروش برساند. 
شايان ذكر اس��ت افزايش ظرفيت خطوط 5، 6 و7 
كنسانتره از 6ميليون تن در سال به ۸.۱ ميليون تن در 
سال و همچنين افزايش ظرفيت خطوط گندله سازي 

۱ و 2 از برنامه هاي با اهميت اين شركت است.

يك كارشناس بازار سرمايه مطرح كردبراساس آمار معاملات بورس منتشر شد 

ريسك افت قيمت به زيان كوچك ترهابانکي  ها سومين صنعت با ارزش بازار سهام
بر اساس تازه ترين آمارها، بانک ها و موسسات اعتباری 
با 53 هزار و ۸6۱ ميليارد ريال در رده سومين صنعت 

با ارزش بازار سهام قرار دارند.
به گزارش ايبِنا، اطلاعات رسمی منتشر شده معاملات 
سهام ش��رکت های حاضر در بازار س��هام »بورس و 
فرابورس« حاکی از آن است که بانک ها و موسسات 
اعتباری نقش پررنگ و تعيين کنن��ده ای را در بازار 
س��رمايه برعهده دارند به طوری ک��ه اين صنعت در 

ميان 3 صنعت برتر از نظر ارزش معاملات قرار دارد.
بر اس��اس اين گزارش، صنعت »اوراق تامين مالی« 
با ۱7۱ه��زار 323 ميلي��ارد ريال درپاي��ان آبان9۸ 
درص��در بزرگ تري��ن صنعت بورس��ی از نظر ارزش 
معاملات حض��ور دارد و در عين حال »صندوق های 
سرمايه گذاری قابل معامله« با 9۸ هزار و3۱ ميليارد 
ريال و »بانک ها و موسس��ات اعتباری« با 53 هزار و 
۸6۱ ميليارد ريال در رتبه های دوم و سوم قرار دارند.

همچنين »گروه فلزات اساس��ی، خودرو و س��اخت 
قطعات، م��واد و محص��ولات داروي��ی، محصولات 

ش��يميايی، فرآورده های نفت��ی، محصولات غذايی 
و آش��اميدنی به جز قند و ش��کر ومواد و محصولات 
شيميايی« در مکان های چهارم تا دهم بزرگ ترين 
صنايع بورس��ی و فرابورس��ی از نظر ارزش معاملات 

هستند.
بر اساس اين گزارش، »فعاليت های هنری، سرگرمی 
و خلاقانه و دباغی پرداخت چرم« در رتبه های انتهايی 

اين جدول ايستادند.
اين گ��زارش می افزايد : بر اس��اس ي��ک آمار ديگر 
بزرگترين شرکت ها از نظر تعداد سهامدار نيز حاکی 
از آن اس��ت که »توليدی فولاد سپيد فراب کوير« با 
333 هزار و 63 س��هامدار درپاي��ان آذر 97 در صدر 
بزرگ ترين ش��رکت بورس��ی از نظر تعداد سهامدار 
ايس��تاد و س��رمايه گذاری توس��عه صنعتی ايران با 
239هزار و 533 سهامدارو ايران خودرو  با ۱۴5 هزار 

و 35 سهامدار در رتبه های دوم و سوم قرار دارند.
همچنين ش��رکت های »س��رمايه گذاری صندوق 
بازنشس��تگی کارکنان بانک ها، توسعه معادن روی 

ايران، بانک تجارت، س��ايپا، غلتک سازان سپاهان، 
سرمايه گذاری صنعت نفتف پتروشيمی نوری« در 
مکان های سوم تا دهم بزرگترين شرکت های بورسی 

از نظر تعداد سهامدار هستند.
بر اس��اس اين گزارش، »س��رمايه گذاری آوا نوين« 
با 722 هزار و 355 س��هامدار در ص��در بزرگ ترين 
ش��رکت های فرابورس��ی از نظر تعداد سهامدار قرار 
دارد و »موسسه اعتباری کوثر مرکزی« با ۴52 هزار 
و 69۴ سهامدار و توزيع دارو پخش با 3۴0 هزار و 922 

سهامدار در رده های بعدی قرار گرفتند.
افزون بر اين، »توسعه مولد نيروگاهی جهرک، بانک 

دی، جنرال مکانيک، بانک مهر اقتصاد، 
سرمايه گذاری توس��عه و عمران استان کرمانو بيمه 
حکمت صبا« نيز در مکان های سوم تا دهم فهرست 
برترين شرکت های فرابورسی از لحاظ تعداد سهامدار 
ايستادند. لازم به ذکر است اين تعداد سهامدار بورسی 
و فرابورسی بدون در نظر گرفتن سهام وثيقه گروهی 

)کارکنان( در اين گزارش لحاظ شده است.

50 شركت برتر بازار سرمايه، احتمال افت قيمت كمتري 
خواهند داشت. بنابراين سرمايه گذاري در سهم هاي بزرگ 
و برتر بازار سرمايه كه نسبت P/E پايين تري دارند، با ريسك 
افت قيمت كمتري هم مواجه هس��تند. به گزارش بورس 
نيوز، بورس تهران در ابتداي هفته جاري كارنامه قابل قبولي 
از خود ارايه داد و با لمس كانال 353 هزار واحدي نش��ان 
داد رقيبي در بازارهاي موازي ندارد. رشد بيش از ۴5 هزار 
واحدي شاخص كل در آذرماه آنچنان به مذاق سهامداران 
شيرين آمده كه ديگر بازدهي ساير بازارها براي شان رنگ 
و لعابي ندارد. اما در ميان سبزي خوشرنگ بازار، نمادهايي 
هم هستند كه تحركي نداشته اند. ضمن اينكه تجربه نشان 
داده هر روند صعودي، يك دوره اصلاح و استراحت هم به 
دنبال دارد و سهامداران در روزهاي پر از شعف بورس، دغدغه 
احتمال ورود ش��اخص به فاز اصلاحي را هم دارند. پيمان 
تاتايي در خصوص وضعيت بازار س��رمايه بيان كرد: رشد 
بازار سرمايه در يك ماه اخير، تحت تاثير افزايش نرخ ارز و 
نيز رشد قيمت هاي جهاني كاموديتي ها رخ داد. خوشبيني 
بازار سرمايه به تحقق سودهاي بالاتر در شركت ها و صنايع 

بورسي، رشد قيمت سهم ها را رقم زد. با توجه به وضعيت نرخ 
ارز و قيمت هاي جهاني، رشد بازار سرمايه تا اينجا توجيه پذير 
است. وي افزود: البته رشد بازار سرمايه، علت ديگري هم 
داشت. مشخص شدن زوايا و ابعاد بودجه سال 99، اثر نسبتا 
مثبتي بر بازار سرمايه داشت و نشان داد قرار نيست فشار 
خاصي بر صنايع اعمال شود. اين كارشناس بازار سرمايه 
در معرفي سهم هاي مناس��ب براي سرمايه گذاري گفت: 
اگر احتمالا بازار سرمايه وارد فاز اصلاح و استراحت شود، 
50 شركت برتر بازار سرمايه، احتمال افت قيمت كمتري 
خواهند داشت. بنابراين سرمايه گذاري در سهم هاي بزرگ 
و برتر بازار سرمايه كه نسبت P/E پايين تري دارند، با ريسك 
افت قيمت كمتري هم مواجه هستند. تاتايي اضافه كرد: البته 
بعضي سرمايه گذاران انتظار كسب بازدهي هاي خارق العاده 
دارند؛ حال آنكه رشد كلي بازار سرمايه تقريبا در همان حدي 
است كه شاخص كل نشان مي دهد و انتظار رشدهاي عجيب 
و غريب در سهم ها چندان منطقي نيست. شاخص كل در 
يك ماه اخير كمتر از 20 درصد رشد كرده و كسب بازدهي 

در حدود 20 درصد )كمي كمتر يا بيشتر( طبيعي است.
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نياز به گسترش بيمه صادرات در ايام تحريم

تلاش براي حذف صادرات خدمات فني و مهندسي
تحريم ها نتوانسته است صادرات و واردات كشور را فلج 
كند اما دو اتفاق مهم را رقم زده است. اتفاق اول افزايش 
هزينه هاي تجاري اس��ت. كالايي كه به سادگي قابل 
صادرات يا واردات بود اكنون از طريق كشورهاي مختلف 
به مقصد مي رسد و اين موضوع هزينه تجارت را گاهي 
تا 50 درصد افزايش مي دهد. اين موضوع تا حدي قابل 
قبول است. اما مشكل جدي تر افزايش ريسك تجارت 
است. فعالان اقتصادي در بسياري از موارد ريسك هاي 
بسيار مهمي را مي پذيرند كه اصولا پذيرش اين ريسك 
ماهيت تجارت را به چالش مي كشد و شايد براي بسياري 
از فعالان اقتصادي توجيه نداشته باشد كه چنين كاري 
را انجام دهند. يكي از اين موارد صادرات خدمات فني 
مهندسي است. در سال هاي گذشته تلاش هاي بسياري 
براي افزايش صادرات خدمات فني و مهندسي صورت 
گرفت اما عملا به دليل افزايش ريس��ك فعاليت براي 

ايراني ها، بازارهاي زيادي در حال از دست رفتن است.

  سه چالش صادرات خدمات فني و مهندسي
در همين رابطه محس��ن چمن آراء رييس كميسيون 
احداث و خدمات فني و مهندس��ي ات��اق ايران ضمن 
تش��ريح چالش هاي صادرات��ي در بازاره��اي هدف، 
»بحث نقل و انتقال مالي« و »نبود سرمايه گذاري هاي 
مشترك« و » ضعف پذيرش ضمانتامه هاي صادراتي« 
را س��ه چالش عمده صادركنن��دگان خدمات فني و 

مهندسي عنوان كرد.
محسن چمن آراء عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران با اشاره به اينكه بايد حضور فعال تري در بازارهاي 
صادراتي داشته باش��يم، گفت: اما يكي از عمده ترين 
مشكلاتي كه سد راه توس��عه فعاليت صادركنندگان 
خدمات فني و مهندسي شده، بحث نقل وانتقال مالي 

در بازارهاي هدف صادراتي است.
امابه گفته او، بحث پذيرفتن ضمانت هاي صادراتي از 
ديگر مشكلاتي است كه صادركنندگان با آن دست به 
گريبان هستند. حال چنانچه با تلاش دولتمردان اين 
مشكل حل شود، راه براي فعاليت هموارتر خواهد شد.

  نظام بانكي پشتيباني نمي كند
رييس كميس��يون احداث و خدمات فني و مهندسي 
اتاق ايران در ادامه با تاكيد بر اينكه دولت بايد دس��ت 
به يكسري اقدامات در كش��ورهاي طرف همكاري با 

ما بزند، اظهار كرد: به طور مثال يكي از ش��يوه هايي كه 
دولت مي تواند به كار ببندد اين است كه مطالبات خود 
را از ساير كشورها در يك بانك مشخص سپرده گذاري 
كند تا ش��ركت هاي خدمات فني و مهندسي فعال در 
آن كش��ورها از آن به عنوان ضمانت استفاده كنند، اما 

متاسفانه اين شرايط براي ما فراهم نشده است.
بنابه اظهارات اين عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 
ايران، صادركنندگان مي توانند از س��پرده هايي كه در 
نزد بانك هاي ساير كشورها نگهداري مي شود، به عنوان 
ضمانتنامه استفاده كنند، اما دولت تاكنون موافقت خود 

را اين شيوه اعلام نكرده است. 
او در ادامه افزود: دولت مي توانس��ت از طريق صندوق 
توسعه ملي در يكي از بانك هاي كشورهاي طرف معامله 
با ما سپرده گذاري كند تا از اين طريق بتوانيم ضمانتنامه 

را دريافت كنيم.

چمن آراء در بخ��ش ديگري از صحبت ه��اي خود با 
بيان اينكه ما حضور چندان قوي در بازارهاي همسايه 
نداريم، عنوان كرد: هرچند در حال حاضر با وجود تمامي 
مش��كلات و چالش هايي كه وجود دارد، صادركننده 
ايراني در بازار عراق و سوريه فعل صادراتي دارد، اما اين 

حضور قوي و در حد اعتبار ايران نيست.
اين فع��ال صادراتي بر اين باور اس��ت كه حضور ايران 
با وجود ظرفيت و پتانس��يلي ك��ه دارد، در خور ايران 
نيست و بايد فعال تر از اين باش��د. به گفته او، به دليل 
س��بقه فكري و فرهنگي كه با كشورهايي چون عراق 
و س��وريه داريم، بايد دامنه حضورمان را در اين بازارها 
گسترده تر كنيم. برهمين اساس بايد بحث ضمانتنامه ها 

و سرمايه گذاري هاي مشترك را جدي بگيريم.
او در ادام��ه با بي��ان اينكه ش��ركت هاي خدمات فني 
و مهندس��ي ايراني توان مال��ي و فني دارن��د اما توان 

س��رمايه گذاري را ندارند، اظهار كرد كه بايد به سمت 
سرمايه گذاري هاي مشترك پيش برويم و شركت هاي 

خدمات فني و مهندسي در  اين زمينه مجري باشند.

  وقتي سرمايه ساير كشورها را نداريم
عضو هيات نماين��دگان اتاق بازرگاني ايران همچنين 
اي��ن نكته را يادآور ش��د ك��ه با توجه به مش��كلات و 
محدوديت هاي بين المللي كه وجود دارد صادر كنندگان 
ايراني نمي توانند از سرمايه ساير كشورها بهره ببرنند و 
از آن سو، امكان س��وق دادن سرمايه داخلي با توجه به 
تورم و سودي كه به آن تعلق مي گيرد، نيز وجود ندارد.

چمن آراء در همين حال، يكي از راهكارهاي مطرح شده 
را در اي��ن مي بيند ك��ه فعالان حوزه خدم��ات فني و 
مهندسي با طرف خارجي به صورت اشتراكي اقدام به 
فعاليت كنند. در مقابل، دولت بايد با كش��ورهايي كه 

ارتباط خوب سياسي داريم، توافقاتي ر اترتيب بدهد تا با 
هماهنگي و مشاركت بتوانيم خدمات خود را ارايه دهيم؛ 
چراكه كار كردن ما با اين كشورها راحت تر است. اين 
درحالي است كه ساير كشورها ريسك اين نوع همكاري 
و مشاركت را نمي پذيرند اما شركت هاي ايراني در اين 

زمينه ريسك پذير هستند.
براس��اس اظهارات چمن آراء، يكي از راه هاي نفوذ در 
بازارهاي هدف و افزايش سهم خود، حركت به سمت 
سرمايه گذاري ها مشترك با همكاري دولت ها و بخش 

خصوصي است. 

  نياز به حل مشكلات داخلي
از س��وي ديگر بخش قابل توجهي از مشكلات مربوط 
به داخل است و در شرايطي كه تحريم عملا مشكلات 
جدي ب��راي صادركنندگان خدمات فني مهندس��ي 
ايجاد كرده اس��ت انتظار بر اين ب��ود كه حداقل دولت 
تا حدي ش��رايط صادرات را تس��هيل كند. گاهي اين 
چالش هاي پرتعداد به درس��تي نشان مي دهد فعالان 
حوزه خدمات فني و مهندس��ي، همچون سازندگان 
تجهيزات اين صنعت عملا با نوعي تحريم داخلي نيز 
مواجهن��د. صادركنندگان خدمات فني و مهندس��ي 
هم البته با طيف وسيعي از مشكلات بين المللي روبرو 
هستند كه تحريم هاي ظالمانه و محدوديت مبادلات 
بانكي و حمل ونقل تنها بخشي از آن محسوب مي شود. 
صادرات خدمات فني و مهندسي به ويژه در خاورميانه 
و كش��ورهاي منطقه علاوه بر اينكه به دليل ش��رايط 
سياسي با ريس��ك بالاي خريداران مواجه است، عدم 
پرداخت مطالبات را هم به دليل ضعف مالي كشور ها و 
بازار هاي هدف ايران به عنوان يك خطر جدي پيش روي 
خود مي بينند. به ع��لاوه ضعف اطلاعات بازار و فقدان 
اطلاعات كافي، به موقع و سيس��تماتيك از بازار هاي 
هدف، فرآيند كس��ب اطلاعات از ب��ازار  صادراتي را به 
فرآيندي پرهزينه براي بنگاه هاي ايراني تبديل كرده 
و ضعف در نظام يكپارچه حكمراني صادرات هم به اين 

مساله دامن زده است.
طبيعتا نهادهايي همچ��ون صندوق ضمانت صادرات 
مي توانست نقش پررنگ تري در ايام تحريم براي كاهش 
ريس��ك صادركنندگان ايجاد كند اما به نظر مي رسد 
محدوديت هاي منابع صن��دوق عملا جلوي اين مهم 

را گرفته است.

عضو هيات نمايندگان اتاق تهران: 

استفاده از فرصت اوراسيا نياز به زيرساخت  مالي و حمل ونقل دارد
تج��ارت ترجيحي ايران با كش��ورهاي عضو اتحاديه 
اوراس��يا از پن��ج آبان ماه كليد خورده اس��ت؛ فعالان 
اقتص��ادي معتقدند با توجه ب��ه تنوع ب��ازار و منابع 
موجود در كشورهاي عضو اين اتحاديه پيوستن به آن 
يك فرصت تاريخي است كه مي تواند بخشي از تأثير 
تحريم ها را بر اقتصاد ايران جبران كند. غلامحسين 
ش��افعي، رييس اتاق ايران هم پيوستن ايران به اين 
اتحادي��ه را به منزله فرصتي نو در مناس��بات ايران و 
اتحاديه اوراس��يا مي داند: »اوراس��يا مي تواند زمينه 
همكاري با منطقه هند و چين و شرق را فراهم كند و با 
توجه به اينكه بيش از 65 درصد از نيازهاي كشورهاي 
عضو در داخل خودشان قابل تأمين است، بايد از اين 

امتياز ويژه بهره ببرد.«
حسن فروزان فرد، عضو هيات نمايندگان اتاق ايران به 
اين پرسش پاسخ مي دهد: آيا توافق نامه ايران با اتحاديه 
اقتصادي اوراسيا مس��ير ورود به تجارت آزاد ايران را 

تسهيل مي كند؟
فروزان فرد مي گويد: پيوستن به توافق منطقه اي مثل 
اتحاديه اوراسيا اتفاق مثبتي اس��ت؛ ما در طول 40 
سال گذشته هيچ تجربه اي در پيوستن به اتحاديه هاي 
منطقه اي نداشتيم؛ اين اتفاق مي تواند تمرين خوبي 
براي ايران باشد تا در آينده بتواند خود را براي پيوستن 
به توافق ها و اتحاديه هاي ب��زرگ و بين المللي آماده 
كند؛ اين حضور مي تواند تمريني براي تجارت آزادي 

در مسير آينده باشد.
او ادامه مي ده��د: ما براي اولين بار اي��ن فرصت را به 
دس��ت آورده ايم كه در اتحاديه اوراسيا حضور داشته 
باشيم و نتيجه اين حضور حتماً براي اقتصاد ما مثبت 

خواهد بود.
فروزان فرد مي گويد: ايران كوش��ش دارد در شرايط 
كنوني با استفاده از فرصت ها و ظرفيت هاي ايجادشده 

در پي پيوستن به موافقتنامه اتحاديه اقتصادي اوراسيا، 
مناسبات اقتصادي با كش��ورهاي منطقه، تكميل و 
توسعه زيرساخت ها و تسهيلات لازم به ويژه در زمينه 

حمل ونقل دريايي و ريلي را برقرار و توسعه دهد.
او توضي��ح مي دهد: البت��ه هر كدام از اين كش��ورها 
مش��خصه خاص جغرافياي��ي، سياس��ي و موقعيت 
اقتصادي خود را دارند؛ مثلًا ارمنستان كشور كوچكي 
اس��ت با بازار محدود و جمعيت ان��دك و در كنار آن 
روسيه بازار بسيار بزرگي است؛ اين تنوع حتماً انتظارات 
متفاوت و متعددي هم ايجاد خواهد كرد؛ اما بايد از هر 

فرصتي براي حضور در اين اتحاديه بهره برد.
به گفت��ه فروزان فرد قبل از اين كالاهاي ايران در بازار 
كشورهاي اوراسيا حضور پررنگي نداشت و اين به دليل 
بالا بودن تعرفه هاي گمركي جهت واردات كالا به اين 
اتحاديه بود كه با امضاي توافق نامه ايجاد يك منطقه 
آزاد تجاري بي��ن ايران و اتحاديه اقتصادي اوراس��يا 
به صورت آزمايش��ي براي يك دوره س��ه ساله )قابل 

تمديد( با موافقت كشورهاي عضو به تصويب رسيد.
او ادامه مي دهد: بخش زيادي از اين كالاها، كالاهاي 
غيرساخته شده و كشاورزي است؛ يعني به صادرات 
مواد خام تعرف��ه تعلق گرفته اس��ت؛ كالاهايي مثل 
كش��مش، انجير، خرما، برخ��ي از ماهي ه��ا، خيار، 
گوجه فرنگي و غيره؛ يعني محصولات غذايي توليدي 

غيرصنعتي نه صنايع تبديلي.
 فروزان فرد در كنار فرصت ها، از مشكلات حضور در 
اتحاديه اوراسيا مي گويد: پيوس��تن ايران به اتحاديه 
اوراس��يا، ظرفيت توس��عه روابط اقتصادي را فراهم 
مي كن��د اما به م��وازات رش��د اين ظرفيت ه��ا، بايد 

زيرساخت ها نيز فراهم شوند.
او تاكيد مي كند: وقتي صادرات ما به اتحاديه اوراسيا 
محص��ولات كش��اورزي غيرتبديلي اس��ت، بايد به 

مختصات اين تجارت توجه شود. اين كالاها فسادپذير 
هس��تند، دوره ماندگاري كمتري دارند، براي همين 

حمل و نقل و سرعت حمل بسيار مهم است.
عضو هيات نمايندگان اتاق ايران ادامه مي دهد: از دولت 
و بخش خصوصي انتظار مي رود در حوزه حمل و نقل و 
لجستيك سرمايه گذاري مناسبي داشته باشند. ايران 
مسيرهاي زميني، دريايي و هوايي امن تري در اختيار 
دارد و مي تواند از اين ظرفيت جهت توسعه بازارهاي 

مشترك استفاده كند.
او ادامه مي هد: مسير تجاري ايران با روسيه از مسير دريا 
است و ارمنستان تنها كشور عضو اتحاديه اوراسياست 
كه با ايران مرز زميني مشتركي دارد اما مسير حمل و 
نقل در دريا به دليل سرماي زياد و يخ زدن محصولات 
و در راه زمين��ي ب��ه دليل مس��افت و وضعيت جاده 

نامناسب است.
به گفته فروزان فرد، امكانات ترانزيتي ما به اين كشورها 
محدود و سيس��تم لجس��تيك و پروازه��اي هوايي 
نامناسب ونامنظم اس��ت. براي همين بايد بتوانيم از 
ظرفيت هاي ريلي استفاده كنيم كه هم مي تواند منظم 
باش��د و هم اينكه به دليل مشخصات اين نوع حمل و 

نقل فسادپذيري كالاهاي حمل شده كمتر مي شود.
او مي گوي��د: در ش��رايط حاضر از س��مت جمهوري 
آذربايجان تا آستارا ريل گذاري شده و اين فرصت خوبي 
است. اگر جاده ريلي تكميل شود و دسترسي مناسبي 
به ريل به وجود بيايد امكان صادرات كالاي كشاورزي 

افزايش مي يابد.
 او در كنار مش��كلات حوزه حمل و نقل به مشكلات 
بانكي اش��اره مي كند و مي گويد: بايد شيوه مناسبي 
براي نقل و انتقال مالي فراهم شود. در شرايط حاضر 
جابه جايي پول براي تجار ايراني پرهزينه است و همه 

اين موارد هزينه مبادله را بالاتر مي برد.

فروزان فرد ادامه مي دهد: اندازه ش��ركت هاي ايراني 
كوچك و متوسط است؛ اين ش��ركت ها توان رقابت 
و ت��وان مالي در اين بازار منطقه اي و تأمين س��رمايه 
در گردش كافي را ندارند؛ اگر زيرس��اخت هاي انتقال 
پول و سيستم حمل و نقل فراهم نشود اين شركت ها 

نمي توانند از ظرفيت موجود بهره بگيرند.
او تاكي��د مي كند: امروزه زمان آن رس��يده كه بخش 
خصوصي با دولت براي ارتقاي اقتصاد كشور و معرفي 
آن به دنيا همكاري فعالانه داشته باشد. بايد زيرساخت 
لازم در ايج��اد بازار آزاد و مش��ترك، يكسان س��ازي 
 خدم��ات، ني��روي كار، تعرف��ه گمرك��ي و خدمات 

حمل و نقل برداشته شود.
فروزان فرد معتقد است: استفاده حداكثري از منافع 
تجارت آزاد ب��ا اتحاديه اقتصادي اوراس��يا به ميزان 
ظرفيت سازي ها و بسترسازي ها بس��تگي دارد. بايد 
به دنبال تكميل چرخه زيرساختي يعني توليد صادرات 
محور، تكميل زيرساخت حمل ونقلي بخصوص حمل 
و نقل ريلي بود تا از اين طريق به تسهيل و روان سازي 

تجارت با كشورهاي منطقه مبادرت كرد.
اتحاديه اقتصادي اوراسيا يك سازمان بين المللي براي 
ادغام اقتصادي منطقه اي است. اين اتحاديه شخصيت 
حقوق��ي بين المللي دارد و توس��ط پيم��ان اتحاديه 
اقتصادي اوراسيا تأسيس شده است. اتحاديه اقتصادي 
اوراسيا حركت آزاد كالاها، خدمات، سرمايه و نيروي 
كار را فراهم و سياست هاي هماهنگي بين واحدها را 
در بخش هاي تعيين شده توسط پيمان و توافق هاي 

بين المللي در اتحاديه دنبال مي كند.
كشورهاي عضو اتحاديه اقتصادي اوراسيا، جمهوري 
ارمنستان )در منطقه قفقاز در همسايگي شمال غربي 
ايران(، جمهوري بلاروس )در همسايگي شمال غربي 
روسيه و در همسايگي لهستان(، جمهوري قزاقستان 

و جمهوري قرقيزستان )در منطقه آسياي مركزي( و 
فدراسيون روسيه هستند. به جز ارمنستان كه با ديگر 
اعضا پيوس��تگي جغرافيايي ن��دارد )و عضويت ايران 
مي تواند اين حلقه اتصال را از طريق درياي خزر تأمين 
كند(، بقيه اعضا با يكديگر پيوند زميني مستقيم دارند.

اين اتحاديه ب��راي ارتقاي جامع، بالا ب��ردن رقابت و 
همكاري بين اقتصادهاي ملي و ارتقاي توسعه پايدار 
به منظور بالا بردن سطح زندگي ملل كشورهاي عضو 
ايجاد شده است. حجم تجارت خارجي اين اتحاديه با 
جهان خارج در سال 2018 برابر با 866 ميليارد دلار 

بوده كه 79 درصد آن سهم روسيه بوده است.
توافق نامه اي��ران با اتحاديه اقتصادي اوراس��يا اولين 
تجربه جدي كش��ورمان جهت همگرايي اقتصادي با 
بلوك اقتصادي منطقه اي است كه اين موافقت نامه از 
5 آبان 1۳98 وارد فاز اجرايي شده است. براساس اين 
موافقت نامه 862 قلم كالا از دو طرف، مشمول تجارت 
ترجيحي خواهند ش��د كه ۳60 قل��م آن ترجيحات 
اعطايي ايران به اوراس��يا و 502 قل��م آن ترجيحات 

اعطايي اوراسيا به ايران است.
س��هم ايران در تجارت خارجي ب��ا اتحاديه اقتصادي 
اوراس��يا در س��ال 2018 برابر 50۳ )۳ دهم درصد( 
در صادرات و 0.2 درص��د )2 دهم درصد( در واردات 
اتحاديه بوده است. مجموع تجارت خارجي ايران با اين 
اتحاديه ۳.2 ميليارد دلار بوده كه س��همي برابر 0.۳ 
درصد )۳ دهم درص��د( در تجارت اين اتحاديه نقش 
داشته است. البته اين تأثير بيشتر به سبب حجم عظيم 
تجارت خارجي روسيه بوده كه حدود 680 ميليارد دلار 
است و بعد از آن قزاقس��تان قرار دارد كه 9۳ ميليارد 
دلار تجارت خارجي داشته است. در اين سال، حجم 
تجارت خارجي جمهوري اسلامي ايران 1۳9 ميليارد 

دلار بوده است. 

عضو هيات رييسه اتاق ايران و تركيه: رييس انجمن صادركنندگان خدمات فني و مهندسي ايران مطرح كرد

نمي توان با سيستم تهاتري و طلا مبادله كردتوانمندي خدمات فني و مهندسي در ساخت مسكن
محمدرضا انصاري با اشاره به توافق بين ايران و سوريه گفت: ايران از توانمندي 
بس��يار بالايي در حوزه ساخت مسكن برخوردار بوده و فرصت پيش رو در 
س��وريه براي ايران بسيار ارزشمند اس��ت. وي افزود: پتانسيل موجود در 
كشور ما به لحاظ مواد اوليه و دانش و تخصص مورد نياز جوابگوي ظرفيت 
و نياز كشور س��وريه در حوزه مس��كن بوده و از استانداردهاي بين المللي 
برخوردارند.  انصاري با تاكيد بر لزوم فراهم كردن ساز و كار حضور نيروي 
توانمند ايراني اعم از شركت هاي خدمات فني و مهندسي و ساير بخش هاي 
مرتبط با حوزه مسكن در كشورسوريه، گفت: بهره برداري ما از بازار سوريه 
بسيار قابل دسترس است چرا كه در عين برخورداري از تخصص و توان كافي، 

خدمات ما در مقايسه با رقبل بسيار ارزان است. 
رييس انجمن صادركنندگان خدمات فني و مهندس��ي اي��ران در مورد 
مشكلات شركت هاي خدمات فني و مهندسي گفت: تامين مالي پروژه ها 
از عمده ترين مشكلات شركت هاي خدمات فني و مهندسي است كه بايد 
هرچه س��ريع تر و قبل از آغاز طرح هاي بزرگ در س��وريه، حل شود.  وي 
خاطرنشان كرد: سوريه به لحاظ تامين مالي ضعيف است و اگر قرار باشد در 
اين بخش سهمي از ظرفيت بازار سوريه داشته باشيم لازم است راهكاري براي 

اين مساله انديشيده شود. به گفته انصاري دولت دو طرف براي حل مشكل 
تامين مالي پروژه هاي عمراني در حال برنامه ريزي و رايزني هستند تا به زودي 
شاهد تسريع انجام طرح هايي از جمله طرح ساخت كسكن در سوريه باشيم.  
به گفته معاون وزير مسكن و خدمات عمومي سوريه پرونده 26 منطقه از 
مناطق توسعه ساخت و ساز براي اجراي طرح ها در چارچوب ساخت مناطق 
مسكوني در سطح سوريه به پايان رسيده است.  چندي پيش مازن اللحام در 
گفت وگو با راديو تاجيكي صداي خراسان با اشاره به سفر اخير هيات ايراني به 
سوريه گفت: در مورد ساخت ۳0 هزار واحد مسكوني در استان هاي مختلف 
سوريه با طرف ايراني توافقاتي انجام شده است كه شامل ارايه تسهيلات لازم 
براي تاسيس شركت هاي مشترك ايراني سوري در زمينه ساخت، تعمير، 
راه سازي، پل سازي، زيرساخت هاي حمل و نقل، تحقيق و مشاوره و خدمات 

مهندسي بر اساس قوانين جاري دو كشور مي شود. 
اسفندماه سال گذشته طي چهاردهمين نشست ايران و سوريه كه با حضور 
معاون اول رييس جمهور، وزير راه و شهرسازي و فعالان صنعت ساختمان 
در كشور سوريه صورت گرفت، تفاهمنامه اي براي ساخت 200 هزار واحد 

مسكوني در دمشق به امضا رسيد.

عضو هيات رييس��ه اتاق بازرگاني ايران و تركيه گفت: ما بايد اين 
حقيقت را قبول كنيم كه هيچ آلترناتيوي براي سيستم فعلي مالي 
وجود ندارد و اگر مي خواهيم در اين جهان نقش داشته باشيم بايد 

طبق قواعد آن حركت كنيم. 
علي ديلمقانيان عضو اتاق بازرگاني ايران و تركيه در گفت وگو با ايلنا 
در خصوص پيشنهاد اخير نخست وزير مالزي مبني بر استفاده از 
طلا و دادوستد پاياپاي به جاي مبادلات بانكي بين ايران، مالزي، 
تركيه و قطر گفت: در چند س��ال اخير اينگونه صحبت ها به ويژه 
از سوي مقامات كشورمان زياد مطرح شده است اما در عمل هيچ 
كدام ظرفيت اجرايي شدن نداشته اس��ت. وي ادامه داد: تجارت 
جهاني قواعد خودش را دارد و م��ا نمي توانيم خارج از قاعده هاي 
جهاني بازي كنيم اين روش هاي ابداعي و تصميمات خلق الساعه 
كه اتفاقا ما در اين حوزه س��ابقه طولاني داريم نمي تواند عملياتي 
شود، امروز تجارت جهاني بدون استفاده از شبكه جهاني بانكي و 
نتورك امكان پذير نيست. عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني اروميه 
ادامه داد: در جهان امروز نمي توان يك فرغون آرد را با 10 كارتن 

تخم مرغ مبادله كرد يا اينكه در قبال نيازهاي وارداتي يك صندوق 
طلا بدهيم يا اينكه سيستم اعتباري افراد را بر اساس طلا ارزيابي 
كرد، دنيا محدود به اين 4 كشور نيست و تمام نيازهاي يك كشور 

در اين به ظاهر ائتلاف وجود ندارد.
وي با اشاره به سابقه اينگونه اظهارنظرها گفت: ما بايد اين حقيقت 
را قبول كنيم كه اگر مي خواهيم در اين جهان نقش داشته باشيم 

بايد طبق قواعد آن حركت كنيم.
ديلمقانيان با اش��اره به FATF و لواي��ح آن گفت: FATF نيز جزو 

همان قاعده جهاني هست كه ملزم به رعايت آن هستيم.
 اكن��ون ما به س��بب ع��دم عضوي��ت در اين كنواس��يون جهاني 
مشكلات بس��ياري داريم و به جرات مي توان گفت كاهش حجم 
تج��ارت خارجي ما بخش عمده اي از آن به س��بب همين موضوع 
است ما اكنون تحريم هس��تيم و شايد عضويت در اين كنواسيون 
امتيازي براي ما نداشته باشد اما حداقل همين اندك روزنه هايي 
كه باقيمانده را باز نگه خواهد داش��ت در واقع جلوي بدتر ش��دن 

وضعيت را خواهد گرفت.
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 تبعات عدم تصويب
 اف اي تي اف

حسين سلاح ورزي در خصوص تاثيرات عدم تصويب 
FATF بر وضعيت اقتصادي كشور گفت: اكنون از نظر 
سياسي تحت تحريم هاي امريكا هستيم، تحريم هاي 
يك جانبه و ظالمانه كه در تقابل با قطعنامه 22۳1 
شوراي امنيت اس��ت.تحريم هاي امريكا يك جانبه 
و ظالمانه اس��ت و تمام دنيا به مظلوميت و حقانيت 
ايران پي برده است حالا اگر FATF و دو كنوانسيون 
ديگر يعني پالرم��و و CFT را تصويب نكنيم، وجهه 
ايران در دنيا تغيير مي كند زيرا اين قانوني است كه 
شوراي امنيت س��ازمان ملل تصويب كرده و اگر ما 
حركت��ي در جهت مخالفت با اي��ن مصوبه امنيتي 
شوراي امنيت انجام دهيم تبديل به تهديد جهاني 
مي شويم و بلافاصله از سوي اين شورا متهم به انواع 
تخلف ه��اي بين المللي خواهيم ش��د. وي افزود: از 
خرداد 95 كارهاي خوبي در زمينه مبارزه با تخلفات 
مالي صورت گرفت كه مي توان به آيين نامه مبارزه با 
پولشويي ابلاغي از سوي بانك مركزي اشاره كرد. اين 
قبيل كارها اين پيغام را به دنيا مي فرستد كه ما هم 
مخالف اين تخلفات بين المللي هستيم و اگر چند 
بار مهلت عضويت ما تمديد شده به خاطر اين موارد 
است اما اينبار آخرين مهلت است و بايد تصميم نهايي 
را اخذ كنيم. وي در خصوص اين استدلال مخالفان 
كه اكنون هم بانك مركزي تحريم است بنابراين عدم 
تصويب قانون مبارزه با پولش��ويي تاثيري در نقل و 
انتقالات مالي ندارد، گفت: اين استدلال از اساس غلط 
است و كساني كه اين ادعا را مطرح مي كنند مشخص 
است كه از روابط و تجارت خارجي ما اطلاعي ندارند 
اگر ما در ليست سياه قرار بگيريم همين كانال هاي 
اندك باقيمانده را از دست مي دهيم و به طور مشخص 
روسيه و چين ارتباط بانكي خود را با ما قطع مي كنند.

نايب رييس اتاق بازرگاني ايران خاطرنش��ان كرد: 
اين جريان آنقدر اثرگذار اس��ت كه حتي در ارسال و 
دريافت مرسولات پستي دچار مشكل خواهيم شد و 
شايد پست بين المللي ما تعطيل شود، پس نمي توان 
گفت عدم تصويب FATF هيچ تاثيري بر كشور ندارد.

 قيمت دام ۴۰ درصد 
ارزان شد، گوشت نه!

مديرعامل اتحاديه دامداران كش��ور گفت: گوشت 
از دس��ت دام��دار نس��بت به ابت��داي س��ال در دام 
سنگين 40درصد ارزان تر و در دام سبك 28 درصد 
ارزان تر خريداري مي ش��ود، اما گوشتي كه از دست 
دام��دار ارزان بيرون مي آيد، به دس��ت م��ردم ارزان 
نمي رسد. سعيد س��لطاني در گفت وگو با ايسنا، در 
پاسخ به اين سوال كه آيا قيمت گوشت گرم در روزهاي 
آينده ارزان مي شود يا خير، گفت: طبيعتا وقتي گوشت 
ارزان تر از دست دامدار خريداري شود، بايد مقداري 
ارزان تر به دست مردم برسد، ولي به دليل اينكه سيستم 
پاسخگويي در اين زمينه وجود ندارد، گوشتي كه از 
دست دامدار ارزان بيرون مي آيد، به دست مردم ارزان 
نمي رس��د. مديرعامل اتحاديه دامداران اضافه كرد: 
كساني كه بازارگردان گوشت هستند نمي خواهند 
سودشان كم شود و روز به روز با خريد قيمت پايين از 
دامدار و فروش به بازار سود مي برند. در حقيقت سود 
اصلي را واسطه ها مي برند و چيزي عايد مصرف كننده 

و توليدكننده در اين بخش نمي شود.
به گفته وي، اگر از دامداران حمايت نشود و گوشت آنها 
براساس قانون نظام جامع دامپروري سال 88 خريد 
تضميني نشود، ممكن است در مقطعي گوشت ارزان 
شود اما بايد سال هاي سال محتاج به كشورهاي ديگر 
باشيم. بنابراين نه گران شدن گوشت خوب است نه 
ارزان شدن، بلكه بايد با يك قيمت تمام شده و سود 
معقول به دست مصرف كننده برسد. سلطاني در پاسخ 
به اين سوال كه آيا نظارتي بر سيستم قيمت گذاري 
وجود دارد يا خير، گفت: قيمت  گوشت در استان تهران 
با ساير استان ها متفاوت است. حتي قيمت ها در شمال 
و جنوب تهران هم باه��م تفاوت دارند. به طور مثال 
ممكن است در شمال شهر قيمت گوشت به كيلويي 
120هزار تومان برسد و در جنوب شهر 90 هزار تومان 
باشد. بنابراين اگر نظارتي صورت گيرد، نبايد تفاوت 
قيمت ها به اين حد باشد. وي در ادامه اظهار كرد: هيچ 
ابزاري دست اتحاديه دامداران براي كنترل و نظارت 
بر بازار وجود ندارد. اگر اين مسووليت ها از صفر تا صد 
دست اتحاديه باشد قطعا جوابگو خواهيم بود. اما در 
حال حاضر اينگونه نيست. مديرعامل اتحاديه دامداران 
با بيان اينكه نوسانات قيمتي به توليد ضربه مي زند، 
گفت: بعد از اجراي قانون هدفمند شدن يارانه ها بخشي 
از دامداري ه��ا ريزش كردند و در حال حاضر بيش از 
40درصد از دامداري هاي شيري و گوشتي تعطيل 

هستند زيرا دامدار مورد حمايت قرار نگرفته است.

 آمار بازرسي از صنوف 
در ۸ ماهه ۹۸

بازرسي اصناف در هشت ماهه اول امسال يك ميليون 
و 692 هزار و 618 فقره بازرسي انجام داده كه از اين 
تعداد، 10۳ هزار و 64۳ فقره پرونده به ارزش بيش از 
9۳۳ ميليارد و 5۳ ميليون تومان تشكيل شده است. 
بهنام نيك منش گفت: در هشت ماهه نخست سال 
جاري 99 هزار و ۳2۳ فقره شكايت توسط واحدهاي 
بازرسي اصناف دريافت شد كه 57 درصد در بخش 
كالا و 4۳ درصد در بخش خدمات بوده اس��ت. وي 
تصريح كرد: از مجموع شكايات دريافتي 2۳ درصد 
به صورت حض��وري، 50 درصد تلفني و 27 درصد 
به صورت كتبي دريافت و رس��يدگي ش��ده است . 
سرپرست واحد نظارت و بازرسي اتاق اصناف ايران 
افزود: پس از بررسي هاي معموله و ارزيابي كارشناسان 
تعداد 95 هزار و 472 فقره ش��كايت قابل پيگيري 
تشخيص داده شد كه براي رسيدگي و برخورد قانوني 
به ادارات و مراجع ذيربط ارس��ال شده وهمچنين از 
كل شكايات قابل پيگيري20 درصد منجر به رضايت 
شاكي، ۳0درصد متخلف، ۳0 درصد غيرمتخلف و 
20 درصد در دست بررسي است و بيشترين عناوين 
تخلف مربوط به درج نكردن قيمت، گران فروشي و 

عدم صدور صورتحساب است.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

مركز پژوهش هاي مجلس مساله ساختاري نبود نظارتگري يكپارچه در بخش انرژي را بررسي كرد

نظارت بر انرژي، وظيفه اي با 5 متولي
گروه انرژي| 

مركز پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي ب��ا عنوان »نظام 
تنظيم گري صنعت نفت و گاز ايران: ضرورت تنظيم گري« 
مسائل و مشكلات س��اختاري در حكمراني بخش انرژي 
ايران و پراكندگي وظيفه تنظيم گري بين پنج نهاد مختلف 
را برش��مرده و در نهايت نتيجه گرفته اس��ت كه ضرورت 
يكپارچه سازي و ايجاد يك نهاد تنظيم گر مستقل در بخش 

انرژي ايران احساس مي شود.
در گزارش مركز پژوهش هاي مجلس آمده اس��ت كه در 
بخش انرژي ايران مس��ائل متف��اوت و درهم تنيده اي از 
قبيل وابس��تگي اقتصاد ايران به درآمدهاي نفتي، يارانه 
انرژي، عدم توليد صيانتي از ميادين نفت و گاز، عدم توسعه 
ميادين مشترك، س��وزاندن اغلب گازهاي همراه، پايين 
بودن بهره وري در بخش توليد، انتقال و توزيع برق، افزايش 
مصرف گاز خانگي، عدم اس��تفاده از موقعيت ژئوپليتيك 
در پيشبرد ديپلماسي انرژي و... وجود دارد. هر يك از اين 
مشكلات دلايل مختص به خود را دارند، اما وقتي به صورت 
يكپارچه ديده مي شوند، مشكل ساختاري و حكمراني بخش 
انرژي اي��ران را يادآوري مي كنند. بر اس��اس اين گزارش، 
حكمراني انرژي به معناي مداخل��ه حاكميت در اهداف، 
سياس��ت ها، بازيگران، نهادها و روابط بين آنان در بخش 
انرژي جهت كسب منفعت عمومي است. نهادهاي سياستي 
بخ��ش انرژي داراي يكي از چهار نقش سياس��ت گذاري، 
تنظيم گري، تس��هيل گري و تصدي گري هستند. ريشه 
مش��كلات حكمراني انرژي ايران در تداخل حكمراني و 
تصدي گري، وابستگي بودجه دولت ها به درآمدهاي حاصل 
از انرژي، عدم شفافيت و نبود نظام جامع اطلاعات انرژي، 
نبود سياست هاي جامع بخش انرژي و نبود سياست گذار و 
تنظيم گر كارآمد انرژي خلاصه مي شود. در گزارش مركز 
پژوهش هاي مجلس حكمراني انرژي ايران آسيب شناسي 
شده كه بر اساس آن نهادهاي اصلي حكمراني صنعت نفت 
و گاز ايران عبارتند از »وزارت نفت، شركت ملي نفت ايران، 
وزارت نيرو، هيات عالي نظارت بر منابع نفتي و شوراي عالي 
انرژي«. هر يك از نهادها بر اساس قوانين كشور داراي وظايف 
و اختياراتي هستند كه بخشي از آن بايد در حيطه اختيارات 
تنظيم گر قرار گيرد و از نهاد مذكور جدا شود. مساله دوم، 
تفكيك وظايف نهاد سياست گذار از نهاد تنظيم گر است 
كه بايد به خوبي انجام شود و در هر بخش با توجه به مسائل 

خاص خود به دقت ديده شود.

  وزارت نفت
سياست گذاري و تنظيم گري صنعت نفت و گاز طبق وظايف 
مندرج در قانون وظايف و اختيارات وزارت نفت مصوب سال 

1391 به اين وزارتخانه سپرده شده است. 

   شركت ملي نفت
در ماده )5( اساسنامه سال 1395 شركت ملي نفت ايران، 
وظيف��ه اين ش��ركت »مديريت و راهب��ري فعاليت هاي 
تصدي و انجام عمليات بالادستي نفت و صنايع وابسته و 
نيز تجارت نفت در داخل و خارج از كشور در راستاي تحقق 

سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي« قرار گرفت.

    وزارت نيرو
در س��ال 1353 و به پيش��نهاد بانك جهاني، وزارت نيرو با 
هدف سياست گذاري و برنامه ريزي بلندمدت انرژي تشكيل 
و جايگزي��ن وزارت آب و برق ش��د. طبق م��اده )1( قانون 
تأسيس وزارت نيرو سياست گذاري، برنامه ريزي بلندمدت 
و كوتاه مدت توليد، مصرف و نحوه عرضه انرژي برعهده اين 
وزارتخانه است. همچنين مسووليت تنظيم گري بخش انرژي 
نيز طبق بند »ه�، و، ز« ماده )1( به اين وزارتخانه محول شده 
است. طبق اين قانون شركت ملي نفت و شركت هاي تابعه آن 
بايد مطابق قانون نفت عمل كنند و برنامه هاي توليدي خود 
را در اختيار وزارت نيرو گذاشته تا در راستاي سياست هاي 
انرژي كشور باشد. اما ازآنجايي كه وزارت نفت 98 درصد از 

انرژي اوليه و 89 درصد از انرژي ثانويه كشور را تأمين مي كند، 
قانون تأسيس وزارت نيرو در عمل اجرا نشد. از سوي ديگر 
وابستگي دولت ها به درآمدهاي حاصل از فروش نفت موجب 
تأثير زياد تصميمات وزارت نفت و نقش كم وزارت نيرو در 

سياست گذاري و برنامه ريزي انرژي كشور شد.

  شوراي عالي انرژي
پس از دهه ها تلاش كارشناسان و سياست گذاران كشور 
براي ايجاد يك نهاد سياس��ت گذار واحد و كارآمد انرژي، 
ش��وراي عالي انرژي طب��ق قانون اصلاح م��واد )2( و )4( 
قانون برنامه س��وم توسعه تشكيل ش��د. طبق اين قانون 
سياست گذاري در بخش انرژي كشور از جمله انرژي هاي 
نو و بهينه سازي توليد و مصرف انواع حامل هاي انرژي فقط 
بر عهده شوراي عالي انرژي اس��ت. اما اين شورا نتوانست 
وظايف محوله را به خوبي انجام دهد. از دلايل ناكامي شوراي 
عالي انرژي مي توان به نبود ارتباط س��اختاري مناسب با 
دستگاه هاي اجرايي نظير وزارتخانه هاي نفت و نيرو، عدم 
تعريف وظايف مشخص بر مبناي قوانين و اسناد بالادستي و 

نبود الزام اجرايي براي مصوبات اين شورا اشاره كرد.

   هيات عالي نظارت بر منابع نفتي
در س��ال 1390 طبق ماده )3( اصلاحيه قانون نفت، يك 
شوراي عالي كه البته رييس جمهور در آن عضو نيست با 
هدف نظارت بر اعمال حق حاكميت و مالكيت عمومي بر 
منابع نفتي با عنوان »هيات عالي نظارت بر منابع نفتي« 
تشكيل شد. اين نهاد نتوانست به خوبي وظايف يك تنظيم گر 
كارآمد و مستقل در صنعت نفت و گاز را ايفا كند كه مويد اين 

موضوع عدم نقش آفريني كافي در مورد قراردادIPC بود.

  ضرورت وجود نهاد تنظيم گر
اين گ��زارش با تمركز بر ايجاد نهاد »تنظيم گر« يكپارچه 
و كارآمد در بخش انرژي ايران كه تأثير بس��زايي در بهبود 
مشكلات عميق نظام حكمراني انرژي دارد، اشاره مي كند 
كه »از آنجا كه عملكرد مناسب نظام حكمراني انرژي نيازمند 
كاركرد درست بخش هاي مختلف آن است، فعاليت مناسب 
تنظيم گر كارآمد بخش انرژي به يك سياست گذار واحد و 
كارآمد بخش انرژي وابس��ته است. اما اكنون دو وزارتخانه 
نفت و نيرو به صورت جداگانه تصميم گيري كرده و شوراي 
عالي انرژي هم وظايف خود به عنوان سياست گذار انرژي را 

به خوبي انجام نمي دهد.  در تنظيم گري بخش نفت و گاز، 
بسياري از سياست هاي اين صنعت دراجرا دچار مشكلات 
متعددي ش��ده اند. يكي از مهم تري��ن دلايل اين موضوع 
ساختار پيچيده و ناكارآمد صنعت نفت و گاز ايران است. يكي 
از گام هاي موثر در اصلاح نظام حكمراني فعلي صنعت نفت و 
گاز اصلاح نظام تنظيم گري در اين صنعت است.تنظيم گري 
صنعت استراتژيك نفت و گاز به دليل شرايط ويژه اي كه دارد 
صرفا در حوزه بهبود فضاي رقابتي و منع انحصار نيست. در 
مفهومي موسع تر، تنظيم گري در صنعت نفت و گاز شامل 
انواع مداخلات دولت به منظور تحقق اهدافي از قبيل بهبود 
فضاي كسب وكار صنعت، افزايش سرمايه گذاري بلندمدت، 
توس��عه زنجيره ارزش صنعت نفت، رشد و توانمندسازي 
ش��ركت هاي داخلي از طريق قراردادهاي نفتي، مجوزها، 
ماليات، تعرفه، مشوق ها، جرايم و دسترسي كافي و پيوسته 
به اطلاعات فني و اقتصادي است.مشكلاتي از قبيل عدم 
استفاده از فناوري هاي به روز دنيا در توسعه و توليد نفت و گاز، 
مغايرت عملكرد با طرح هاي توليد نفت و گاز، توسعه نيافتگي 
ميادين مشترك، سوزاندن گازهاي همراه و افزايش هزينه 
پروژه ها در حي��ن اجرا، لزوم حضور تنظيم گر براي تأمين 
منفعت عمومي را يادآور مي شود. از طرف ديگر، عدم تقارن 
شديد اطلاعات، انحصار فعاليت برخي از شركت هاي دولتي 
و سود بادآورده موجب شكست بازار در صنعت نفت و گاز 
شده اند كه بايد با حضور تنظيم گر محيط كسب وكار بهبود 
يابد. از منظر قانوني، عمده وظايف تنظيم گري صنعت نفت 
و گاز به وزارت نفت و هيات عالي نظارت بر منابع نفتي سپرده 
شده است. اما اين وزارتخانه به دلايلي از قبيل عدم استقلال 
مالي از شركت ملي نفت ايران، عدم دسترسي مستقيم به 
اطلاعات، عدم توان كارشناسي بر صحت سنجي اطلاعات 
فني و هزينه كرد شركت ها، عدم شفافيت و پاسخگويي و 
نبود مكانيزمي براي مشاركت بخش خصوصي در تصميمات 
خود، تاكنون نتوانسته است به وظايف خود عمل كند و اين 
اختيارات را به شركت ملي نفت واگذار كرده است.گزارش 
مركز پژوهش هاي مجلس هفت دليل براي ضرورت تشكيل 
نهاد تنظيم گر مستقل در صنعت نفت و گاز ارايه داده است 
كه عبارت اند از: نخست، تعارض منافع تنظيم گري با فعاليت 
تصدي شركت ملي نفت. دوم، مانعيت وظايف تنظيم گري 
بر سر راه ارتقاي تجاري شركت ملي نفت. سوم، عدم امكان 
رقابت شركت ملي نفت با رقباي بين المللي خود در صورت 
انجام وظايف تنظيم گري. چهارم، كاهش فساد با جداسازي 
وظايف تنظيم گري از تصدي گري. پنجم، افزايش شفافيت 
با مجزاسازي وظايف شركت ملي نفت از وظايف تنظيم گري. 
ششم، نظارت بهتر بر توسعه و توليد از ميادين پرريسك و 
پيچيده از منظر فني با وجود تنظيم گر مجزا و هفتم، امكان 
بهبود نظام مالي شركت ملي نفت و دولت با حضور تنظيم گر.

نااميدي رياض از نفت، اين كشور را به فكر رشد اقتصاد غيرنفتي انداخته است

دردسرهاي بودجه عربستان با قيمت بسيار پايين نفت
بانك جهاني هشدار داد قيمت بسيار پايين نفت مي تواند 
باعث كسري بس��يار بزرگي در بودجه عربستان شود و 
نسبت بدهي دولت به توليد ناخالص داخلي اين كشور 
را در 2023 تا بيش از 40 درصد افزايش دهد.به گزارش 
نشنال بيزينس، موسسه مالي بين المللي وابسته به بانك 
جهاني اعلام كرد انتظار مي رود رشد غير نفتي عربستان 
بزرگ ترين اقتصاد عرب در 2020، معادل 2.7 درصد 
باشد. فعاليت اقتصادي بخش خصوصي در عربستان 
تحت حمايت كاهش نرخ بهره بهبود يافته است.شاخص 
مديران خريد عربستان كه نشان دهنده سلامت اقتصاد 
غير نفتي اس��ت، در نوامبر ت��ا 58.6 افزايش يافت كه 
بالاترين حد طي چهار سال گذشته است. سازمان مالي 

بين المللي اعلام كرد فعاليت اقتصادي بخش خصوصي 
غير نفتي عربستان شتاب گرفته است. رشد اعتبار در اين 
كشور هم بالا رفته و در اكتبر به 3.5 درصد سالانه رسيد 
كه باعث بهبود وام دهي براي ساخت و ساز و توليد شد. 
اين دو از محرك هاي رشد اقتصاد غير نفتي در عربستان 
هستند.گاربيس ايراديان، اقتصاددان ارشد خاورميانه و 
آفريقاي شمالي در موسسه مالي بين المللي گفت: » ما 
انتظار داريم كل توليد ناخالص داخلي عربستان از 0.3 
درصد 2019 تا 1.9 درصد در 2020 رش��د كند چون 
پيش بيني مي ش��ود توليد نفت خام هم افزايش كمي 
داشته باشد«.وي اش��اره كرد ركود اقتصادي در 2019 
اساساً به دليل كاهش 4.5 درصدي توليد نفت خام به 

خاطر قرارداد كاهش توليد اوپك و متحدانش و حمله به 
تاسيسات نفتي آرامكو در سپتامبر بود.طبق اين گزارش، 
بودجه عربستان تا 2023 متعادل خواهد شد. دورنماي 
مالي نسبت به چند ماه گذشته ايمن تر است چون دولت 
هزينه ها را كاهش داده و قيمت نفت كمي بالاتر از 60 دلار 
در هر بشكه رسيده است.ولي قيمت بسيار پايين نفت 
مي تواند باعث كسري بسيار بزرگي شود و نسبت بدهي 
به توليد ناخالص داخلي دولت را در 2023 تا بيش از 40 
درصد افزايش دهد.به گزارش تسنيم، به گفته  ايراديان: » 
در حالي كه پيشرفت هايي به دست آمده، اين منطقه بايد 
اصلاحات عميق تري براي تقويت فضاي تجاري، بهبود 
رقابت پذيري و افزايش تنوع و اشتغال زايي داشته باشد«.
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رفع مشكل تأمين مازوت 
كم سولفور  براي كشتي ها

تسنيم| مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش 
فرآورده هاي نفتي گفت: ايران هيچ مشكلي از بابت 
تأمين سوخت كم سولفور كشتي ها ندارد و ما سوخت 
مورد نياز نفتكش ها و كشتيراني را تامين كرده ايم. 
عليرضا صادق آبادي، مديرعامل شركت ملي پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي ايران در حاشيه همايش 
س��ي ان جي، فرصت توس��عه پايدار با اشاره به الزام 
IMO به استفاده از نفت كوره كم سولفور در سوخت 
كشتي ها از ابتداي 2020 افزود: البته اگر در آينده نيز 
كسي نتواند سوخت مورد نياز را تامين كند، مشمول 
جريمه نخواهد شد. مديرعامل شركت ملي پالايش 
و پخش فرآورده هاي نفتي ايران ادامه داد: هيچ كدام 
از عرضه كنندگان نفت كوره منطقه اكنون واحدي 
كه بتواند نفت كوره تصفيه شده 2020 داشته باشند 
ندارند و هر آنچه كه هس��ت از نف��ت كوره توليدي 

هميشگي استفاده مي شود.

پيش بيني افزايش قيمت نفت 
در سال 2020

ش�انا| اقتصاددانان اعلام كردن��د كه قيمت نفت 
در س��ال 2020 مي��لادي 60 ت��ا 75 دلار براي هر 
بشكه خواهد بود و اين شرايط سبب افزايش درآمد 
كشورهاي حاشيه خليج فارس مي شود. به گزارش 
روزنامه خليج تايم��ز، اقتصاددانان باور دارند برخي 
گمانه زني ها در بازار درباره رسيدن قيمت نفت به 100 
دلار براي هر بشكه در سال آينده ميلادي، به ويژه به 
دليل عرضه مازاد و كند شدن رشد اقتصاد جهاني، 
غيرواقع بينانه است. جيمز سوانستون، اقتصاددان 
موسسه كپتال اكناميكس، گفت: ما باور داريم قيمت 
نفت تا پايان سال آينده )ميلادي( از قيمت پيشين 
70 دلار به 75 دلار مي رسد كه موجب مي شود درآمد 
صادرات نفت )كشورهاي حاشيه( خليج فارس در 
س��ال 2020 ميلادي 40 ميليارد دلار در مقايسه با 
س��ال جاري ميلادي بيشتر باشد. وي افزود: بيشتر 
اين درآمدها به دولت ها مي رسد، بنابراين، موقعيت 
بودجه اي بهبود مي يابد، مازاد بودجه در كويت و قطر 
بيشتر مي شود، همچنين كسري بودجه در عربستان، 
امارات، عمان و بحرين كاهش مي يابد. فرانچس��كو 
بلانش، از مديران بانك امريكا مريل لينچ، پيش بيني 
كرد ميانگين قيمت شاخص نفت خام برنت در سال 

2020 ميلادي 60 دلار خواهد بود.

 رقابت هند و چين 
در مصرف انرژي

ايسنا| وزير انرژي هند به تازگي اعلام كرد هند 
تا سال 2020 از چين به عنوان بزرگ ترين موتور 

رشد انرژي جهان پيشي خواهد گرفت.
دارمندرا پرادهان در كنفرانس مطبوعاتي اظهار 
كرد: ما در مس��ير تبديل ش��دن به بزرگ ترين 
مصرف كننده انرژي جهان هس��تيم. هند قصد 
دارد از سوخت هاي مرسوم و سوخت هاي پايدار 
براي ايجاد يك سبد انرژي متوازن استفاده كند.

وزير نفت هند گفت: كش��ورش استفاده از ساير 
منابع پايدار انرژي مانند هيدروژن را مورد بررسي 
قرار خواهد داد. رشد تقاضاي اقتصادي و انرژي 
در هند كه ب��راي بيش از 80 درصد از نفت مورد 

مصرف خود به واردات وابسته است.
بر اساس گزارش اويل پرايس، طبق گزارش سالانه 
ش��ركت BP، مصرف نفت هند در سال ميلادي 
گذشته بر مبناي سالانه 5.3 درصد رشد كرد و از 

مرز پنج ميليون بشكه در روز عبور كرد.
اين ش��ركت پيش بيني كرده كه تا سال 2040 
انتظار مي رود هند در فاصله سال 2017 تا 2040 
بيش از يك چهارم از تقاضاي جهاني براي انرژي 

را به خود اختصاص دهد.



دريچه8گزارش

چين و جهان در عصر جديد

قدرت نرم سرزمين پاندا پس از 40 سال 
تعادل|

در س�ال 2003 كتابي در امريكا منتشر شد كه 
عنوان آن »قدرت نرم« بود. نويسنده اين كتاب 
جوزف ناي اس�تاد علوم سياسي دانشگاه هاي 
امريكا بود. نويسنده كتاب معتقد بود كه ديگر 
استفاده از قدرت س�خت مانند قدرت نظامي و 
تحريم ها و غيره براي نفوذ در كشورهاي ديگر 
گذش�ته و كش�ورها و دولتمردان جه�ان براي 
نفوذ خ�ود در كش�ورها بايد به ق�درت نرم كه 
نفوذ فرهنگي و اجتماعي و اقتصادي است روي 
بياورند. هر چند كه به گفته اين نويسنده برخي 
مواقع اس�تفاده مناس�ب از قدرت نرم و قدرت 
سخت به طور همزمان به قدرت هوشمند تبديل 
مي شود. نوشته زير كه از سوي مركز بررسي هاي 
استراتژيك رياست جمهوري منتشر شده است 
به بررس�ي اوضاع چين طي هفتاد س�ال پس از 
انقلاب كمونيستي در آن كشور مي پردازد. اين 
كتاب كه تحت عنوان »چي�ن و جهان در عصر 
جديد« از سوي حكومت چين منتشر شده نكات 
قابل تاملي را در بر دارد كه مهم ترين آن اين است 
كه چين بدون اس�تفاده از زور و بدون درگيري 
و چال�ش با قدرت هاي وقت جهاني توانس�ت با 
قدرت ن�رم خود را بالا بي�اورد و دومين اقتصاد 
جه�ان و دومين ق�درت نظامي جهان بش�ود. 
تدبيري كه دنگ شياپينگ در سال 1978 كرد 
پس از 40 سال خود را نشان داد .فاكتورهايي كه 
در زير مطرح شده براي هر خواننده اي قابل تامل 
است. بخش دوم اين گزارش را فردا مي خوانيد.

 
س��ال 2019 ميلادي، مصادف با هفتادمين سالگرد 
تاسيس جمهوري خلق چين است. در طول 70 سال 
گذش��ته، تحت رهبري و زعامت حزب كمونيس��ت 
چين، جمهوري خلق چين ش��اهد تحولات عميق و 
گسترده اي بوده و به معجزه اي از پيشرفت بي سابقه در 
تاريخ بشر دست يافته است. تنها ظرف چند دهه، چين 
دوره اي را پشت سر گذاشته است كه طي چند صد سال 
كشورهاي توسعه يافته تجربه كرده اند. چين اكنون به 
دومين اقتصاد بزرگ جهان تبديل ش��ده است، كه به 
واسطه آن، نيازهاي مادي نزديك به 1.4 ميليارد نفر را 
تامين و مراقبت مي كند و به رونق همه جانبه اي رسيده 
است. مردم اين كشور از كرامت و حقوقي كه قبال براي 
آنها ناشناخته بوده، برخوردارند. اين امر تغيير شگرفي 
را براي چين به همراه آورده است. اين موضوع همچنين 
پيش��رفتي چشمگير براي جامعه بش��ري و مهم تر از 
همه، سهم قابل توجهي از طرف چين در صلح و توسعه 

جهاني به حساب مي آيد. 
چين با جمعيتي زياد و بنيادهايي كه بايد بيشتر تقويت 
شوند، بزرگ ترين كشور در حال توسعه جهان است. 
برخي از اصول چين و )حاكم بر اين كشور( بدون تغيير 
باق��ي مانده اند و بنابراين چين هنوز هم با چالش هاي 
جدي روبه رو است. مردم چين هنوز كارهايي دارند كه 
بايد انجام دهند. دنياي امروز دستخوش مرحله اي از 
تغيير و تحولات عميق شده كه طي صد سال گذشته 
تجربه نشده است. جامعه بشري مملو از اميد و چالش 
است. قطبيتِ چندگانه، جهاني شدن اقتصادي، تنوع 
فرهنگي و همچنين فناوري اطلاعات، دسترسي آحاد 
مردم را گس��ترش مي دهد. صلح و توس��عه همچنان 
مضامينِ پايدار زمان و روزگار كنوني هستند. در عين 
حال، مشكلات ديرينه همچنان در سراسر جهان آشكار 
است و بي ثباتي و عدم قطعيت در حال افزايش است. 
ايجاد جامعه جهاني با آينده مش��ترك و ايجاد دنياي 
بهتر، آرزوهاي مشترك همه مردم جهان است. چين 

وارد دوره جديد توسعه شده است.
 چين اكنون بر جهان تاثير مي گذارد كه اين اثرگذاري 
)به نسبت گذش��ته( همه جانبه تر، عميق تر و طولاني 
مدت اس��ت و جهان توجه بيشتري به چين مي كند. 
چين چه مسيري را طي كرده؟ چين به كجا مي رود؟ 
اهداف چين در شكل دادن به جهان چيست؟ چگونه 
چينِ در حال توس��عه با س��اير جه��ان تعامل خواهد 
داش��ت؟ به مناس��بت هفتادمين س��الگرد تاسيس 
جمهوري خلق چين، دولت چين اين كتاب سفيد را 
منتشر مي كند تا به سوالات جهان در مورد چين پاسخ 
دهد و به جامعه جهاني كمك كند تا پيش��رفت چين 

را بهتر درك كند.

   چين مسير توسعه را متناسب با شرايط واقعي 
خود پيدا كرده است 

چين كش��وري ب��زرگ و داراي تمدني 5000 س��اله 
اس��ت. طي يك دوره طولاني از تاري��خ، چين در بين 
پيشرفته ترين كشورهاي جهان قرار گرفت. در دوران 
مدرن، چين قرباني فقر و ضعف مفرط بود و به واسطه 
تهديدهايي چون نزاع ه��اي داخلي و تجاوز خارجي، 
حتي با م��رگ و زوال كامل روبه رو ش��د؛ اما از طريق 
مبارزه بي امان، چيني ها آرزوي سعادت و جوان سازي 
كشورش��ان و خوش��بختي مردم را دنبال كردند. در 
س��ال 1949، تحت رهبري حزب كمونيست چين، 
آنها جمهوري خلق چين را تاسيس نمودند، جامعه اي 
نيمه استعماري و نيمه فئودالي را به يك كشور واحد 
و كاملا جديد تبديل كردند و نهايتا به اس��تقلال ملي 
و آزادي مردم دس��ت يافتند. س��پس چين وارد دوره 
جديد توسعه شد. طي 70 سال گذشته، اين كشور با 
وجود همه اختلافات به جلو پيش رفته است، و مسير 
پيشرفت را جست وجو مي كند. براساس فرهنگ 5000 
ساله چيني، مردم اين كشور تجربه و درس هايي از بدو 
تولد سوسياليس��م، چرخش پاييز و رو به رش��د ملت 
چين در 170 سال تاريخ انقلاب، نوسازي و اصلاحات 
در اختيار دارند. از همين رو، چين مسير سوسياليسم 
را با خصوصيات چيني گشود و به نتايج قابل توجهي 

دست يافت.

   توسعه چين در اعتماد به نفس و سخت كوشي 
نهفته است 

در اواي��ل دوره جمهوري خلق چين، پس از يك قرن 
جنگ و هرج و مرج، كش��ور و مردم در فقر شديد قرار 
داشتند، پايه هاي صنعتي و كشاورزي ضعيف بودند 
و اقتصاد در آس��تانه فروپاش��ي قرار داشت. مردم در 
جس��ت وجوي بقا و پيشرفت با مش��كلات غيرقابل 
تصوري روب��ه رو بودند. ظرف هفت ده��ه پس از آن، 
با اعتماد به نفس و س��خت كوش��ي، كشور را از نطقه 
»هيچ چيز« بازس��ازي كردند و افق هاي جديدي را 
گش��ودند. در اين مدت، قدرت اقتصادي چين بسيار 
افزايش يافته است. از س��ال 1952 تا 2018، ارزش 
 )RMB( افزوده صنعتي چين از 70 ميليارد رنمينبي
به 5.5 ه��زار ميليارد رنمينبي افزاي��ش يافت كه در 
قيمت هاي ثاب��ت 970 برابر افزايش يافته و ميانگين 
رش��د س��الانه آن 11 درصد اس��ت. توليد ناخالص 
داخلي از 67.9 ميليارد رنمينبي به 90 هزار ميليارد 
رنمينبي، افزايشي 174 برابري در قيمت هاي ثابت، 
با متوس��ط رشد س��الانه 8.1 درصد و توليد ناخالص 
داخلي سرانه از 119 رنمينبي به 64.644رنمينبي را 
نشان مي دهد، كه اين ميزان 70 برابر قيمت ثابت است. 
براس��اس آمارهاي بانك جهاني، شاخص بازار بورس 
چين در سال 2018 به ارزش 13.6هزار ميليارد دلار 
امريكا، در رتبه دوم اقتصاد دنيا پس از ايالات متحده 
كه ارزش شاخص بورس آن 20.5 هزار ميليارد دلار 
است قرار گرفته است. در حال حاضر چين تنها كشور 
عضو سازمان ملل است كه در »طبقه بندي استاندارد 
بين المللي تمامي رش��ته فعاليت هاي اقتصادي« با 
توليد بسياري از محصولات صنعتي، رتبه اول جهان 
را در اختيار دارد. چين پيشرفت چشمگيري در حوزه 
فناوري داشته است. دستاوردهاي قابل توجهي مانند 
بمب هسته اي، موش��ك هاي بالستيك، ماهواره هاي 
دست س��از، پرتاب فضايي سرنش��ين دار، تيپ هاي 
جديد برنج تركيبي، ابر رايانه ها، انسولين مصنوعي گاو، 
آرتميسينين و راه آهن پرسرعت، رويه مرفته، موجب 
حمايت جدي از توس��عه اجتماعي و اقتصادي شده 
است. تجارت خارجي چين نيز مدام در حال رشد بوده 
است. در س��ال 2009، چين بزرگ ترين صادر كننده 
كالا در جهان و دومين وارد كننده كالا بود. اما در سال 
2013، چين ب��ه بزرگ ترين تاجر كالا در جهان بدل 
شد. از زمان سياست »اصلاحات و درهاي باز« در سال 
1978، سرمايه گذاري خارجي در چين شاهد افزايش 
چش��مگيري بوده و چين براي س��رمايه گذاري هاي 
جهاني بسيار جذاب شده است. چين به دومين اقتصاد 

بزرگ جهان، بزرگ ترين توليدكننده، بزرگ ترين تاجر 
كالا، دومين مصرف كننده كالاها، دومين دريافت كننده 
سرمايه گذاري مستقيم خارجي  )FDI( و بزرگ ترين 
دارنده ذخاير ارزي جهان تبديل شده است. بنابراين، 
زندگي مردم چين به شدت بهبود يافته است. اين يعني 
يك تلاش مداوم، چيني ها را از غذاي مناسب و پوشاك 
بهره مند كرده و اين امكان را براي آنها فراهم كرده است 
كه زندگي شايسته اي داشته باشند و به سمت جامعه اي 
نس��بتا مرفه در همه جنبه ها حركت كنند. جمعيت 
روستايي چين كه عموما زير خط فقر زندگي مي كردند، 
آمار كنوني حاكي از آن است كه از 770 ميليون نفر در 
سال 1978 به 16.6 ميليون نفر در سال 2018 كاهش 
يافته اس��ت و ميزان فقر در مناطق روستايي، از 97.5 
درصد به 1.7 درصد كاهش يافته اس��ت كه اين رقم، 
كاهشِ 95.8 درصدي را نشان مي دهد.اين يك دستاورد 
برجسته در تاريخ كاهش فقر است. چين يك سيستم 
تامين اجتماعي اوليه ايجاد كرده كه ش��امل مراقبت 
از س��المندان، مراقبت هاي پزش��كي، تامينِ حداقل 
معاش، مس��كن و تحصيلات مي شود. اين يعني چين 
در بزرگ تري��ن مقياس، بزرگ ترين جمعيت جهان را 

پوشش داده است. 
از اين منظر، تا پايان سال 2018: 

  ش��ركت كنندگان در بيمه مراقبت هاي بهداش��تي 
اوليه كارگران شهري به 419 ميليون نفر رسيده است

   ش��ركت كنندگان در بيمه بي��كاري 196 ميليون 
نفر بودند

  شركت كنندگان در بيمه خسارت ناشي از صدمات 
كار بالغ بر 239 ميليون نفر هستند

  بيمه مراقبت هاي بهداشتي پايه بيش از 900 ميليون 
نفر را پوشش مي دهد

  بيمه پزشكي اوليه بيش از 1.3 ميليارد نفر را تحت 
پوش��ش قرار داده اس��ت كه اين رقم يعني همه افراد 

در كشور
افزون بر آن، در طول 70 سال گذشته، اميد به زندگي 
در چين از 35 سال در سال 1949 به 77 سال در سال 
2018 افزايش يافته كه بالاتر از ميانگين 72سال در 
جهان است. طي 70 سال گذشته، مردم چين به لحاظ 
طرز فكر، شاهد تغييرات عميقي بوده اند. آنها فرهنگ 
سنتي چيني را پيش برده اند، ارزش هاي مدرن چيني 
را گس��ترش داده اند و زندگي فرهنگي خود را غني و 
تقويت كرده اند. براس��اس گزارش سازمان بهداشت 
جهاني كه در سال 2018 توسط گروه مشاوره بوستون 
منتشر ش��د، در يك دهه گذش��ته، رتبه بندي چين 
70پله افزايش يافته، كه اين مهم حاكي از سريع ترين 
نرخ رشد در بين 152كشور تحت پوشش اين سازمان 

است.  
موقعيت و نفوذ بين المللي چين نيز به ش��دت بهبود 
يافته است. در سال 1971، چين جايگاه مشروع خود 
را در س��ازمان ملل پيدا كرد و نقش فعال تري در امور 
بين الملل ايفا نمود. در م��اه آوريل و مه 1980، چين 
كرسي هاي مشروع خود را در صندوق بين المللي پول 
و بانك جهاني به دست آورد. در سال 2001، چين به 
سازمان تجارت جهاني )WTO( پيوست و شروع به 
مشاركت گس��ترده و عميق در مبادلات اقتصادي و 
تجاري بين المللي كرد. چين با ايجاد روابط ديپلماتيك 
با 179 كشور و 110 نوع مشاركت از انواع مختلف در 
جامعه بين المللي، دوستاني براي خود دست و پا كرده 
است. از زمان هجدهمين كنگره ملي حزب كمونيست 
چين در سال 2012، چين يك جامعه جهاني با آينده 
مشترك را در پرتو ابتكار كمربند و راه پيشنهاد كرده  
كه در بسياري از قطعنامه هاي سازمان ملل گنجانده و 
به رسميت شناخته شده و )در پي آن نيز(، پاسخي گرم 

از جامعه بين المللي دريافت كرده است.
موفقيت هاي چين از طريق س��خت كوشي به دست 
آمده اند. كشوري بزرگ با جمعيت تقريبا 1.4 ميليارد 
نفري، با درخواست كمك و انتظار از ديگران نمي تواند 
به رفاه برس��د. تنها گزينه، كار، تلاش مداوم و سخت 
است. چين به تلاش هاي استوار و بي وقفه نسل هاي 
مردم خود اعتماد نموده كه اين تلاش به عنوان نمونه، 
با مبادل��ه 800 ميليون پيراه��ن در ازاي هواپيماي 
بويينگ نش��ان داده مي ش��ود. چين متكي به انجام 
تعهدات و مس��ووليت هاي خود در زمان هاي خوب 
و در ناملايمات بوده و بدون صدور مش��كل يا ايجاد 
تغيير در جاهاي ديگر و با پرهيز از توس��عه از طريق 

تجارت تحت اجبار يا استثمار ساير كشورها، موفقيت 
خود را به پيش برده است. چين )همواره( بر يك روح 
پيشگام تكيه داشته اس��ت؛ مانند عبور از رودخانه با 
احس��اس س��نگ ها )در زير پاي خود(، و نه رفتن به 
مسير امپرياليسم و استعمار و نه نسخه برداري از مدل 
توسعه كشورهاي غربي، بلكه راه خود را با تجربيات 
دليرانه، بر اساس شرايط خاص خود، تجربه و درس ها 

و نيز دستاوردهاي ساير تمدن ها روشن كرده است.

   چي�ن در ح�ال توس�عه از طري�ق تعام�ل 
با جهان است 

چين بخشي از جهان است و توسعه چين با ساير نقاط 
جهان ارتباط تنگاتنگي دارد. در روزهاي اوليه پس از 
تاسيس جمهوري خلق چين، اين كشور تلاش زيادي 
براي شكس��تن محاصره خارجي انج��ام داد و به طور 
فعالانه به دنبال مبادلات اقتصادي، تجاري و فرهنگي با 
ساير كشورها بود. از زمان اصلاحات و درهاي باز در سال 
1978، چين در پي روند جهاني شدن و ترويج سياست 
بازگشايي به عنوان يك سياست اساسي دولتي بوده  و 
در مسير توسعه گام برداشته است. چين از طريق تعامل 
مثبت و توسعه مش��ترك، جهان را پذيرفته، از جهان 

آموخته و به جهان كمك كرده است.

   رو به داخل در مقياس بزرگ
چين مملو از قدرت است. جامعه بين المللي ديدگاه 
خوش بينانه اي نس��بت ب��ه چين دارد. كش��ورهاي 
بيش��تر و بيش��تري در حال ايجاد همكاري با چين 
هستند؛ شركت هاي بيشتري در حال تزريق سرمايه 
و راه اندازي كسب وكار در چين هستند؛ هر روز بيش 
از گذشته خارجي ها براي تحصيل، كار و سفر به چين 
مي آيند. از س��ال 1978 تا 2018، چين در مجموع 
بيش از 2 هزار ميليارد دلار س��رمايه گذاري خارجي 
غيرمالي داش��ته و نزديك به يك ميليون موسس��ه 
س��رمايه گذاري خارجي در اين كشور تاسيس شده 
اس��ت. در س��ال 2018، تقريبا نيم ميلي��ون نفر از 
دانشجويان خارجي براي تحصيل به چين آمده اند. 
از زمان الحاق اين كش��ور به سازمان تجارت جهاني 
در سال 2001، مشاركت چين در روند جهاني شدن 
اقتصادي پيامدهاي جدي و سريعي را به ارمغان آورده 
اس��ت. واردات كالاها از سال 2001 تا 2018 از 244 
ميليارد دلار به 2.1هزار ميليارد دلار رس��يده است. 
اين افزايش كه به طور متوسط رقم 13.6درصدي را 
در سال نش��ان مي دهد، 6.8 درصد بالاتر از ميانگين 
جهاني اس��ت. واردات خدمات چين نيز از رقم 39.3 
ميليارد دلار به 525 ميليارد دلار افزايش يافته است 
كه به طور متوسط 16.5 درصد در سال و 9.4 درصد 

از شاخص كل جهاني را نشان مي دهد.

   رو به بيرون با گام هاي بلند
از سرمايه گذاري اقتصادي و تجاري گرفته تا مبادلات 
فرهنگي، از همكاري دولت تا تب��ادلات مردم با مردم، 
چين در ح��ال انجام تمام مبادلات تج��اري، فراگير و 
چندسطحي و همكاري با كشورهاي ديگر است، و نسبت 
به قبل در س��طح جهاني، اين روند سريع تر و افزون تر 
به پيش مي رود. در موضوع س��رمايه گذاري خارجي و 
همكاري، چين شاهد بهبود مستمر و پايدار در كيفيت و 
مقياس بوده است. در سال 2018، سرمايه گذاري برون 
مرزي چين به 143 ميليارد دلار رسيده است كه از سال 
2001 با 53 ضريب، ميانگين رشد سالانه 28.2درصدي 
را نشان مي دهد. لذا تجارت خارجي چين سال به سال رو 
به رشد است. از سال 1978 تا 2018، تجارت خارجي 
چين 52.2هزار ميليارد دلار امريكا بود. در سال 2018، 
ميزان صادرات كالاهاي چي��ن 2.5 هزار ميليارد دلار 
و صدور خدمات آن نيز 267 ميليارد دلار بوده اس��ت. 
در س��ال هاي اخير نيز، چين موقعيت خود را به عنوان 
بزرگ ترين منبع گردش��گري در خارج از كشور حفظ 
كرده اس��ت. بر اين اساس، در س��ال 2018، نزديك به 
150 ميليون گردشگر خارجي از چين بازديد كرده اند. 

   كشورِ در حال توسعه و انتفاع جهان
سياس��ت درهاي باز، فناوري هاي پيشرفته و تجربه 
مديريتي جديدي را براي چين به ارمغان آورد، طرز 
فكر مردم چي��ن را تغيير داد، خلاقيت آنها را تقويت 
كرد و به چين در زمينه نوس��ازي كشور كمك نمود. 
در همين زمان، چين بازار گس��ترده اي را براي ساير 
كش��ورها فراهم كرده اس��ت. افزون بر آن، سياست 
تجاري و خدماتِ سرمايه گذاري چين، رشد اقتصادي 
محلي و اشتغال را در كش��ورهاي مورد نظر تسهيل 
كرده است. چين در تقسيم بين المللي كار مشاركت 
فعال داشته و اين حضور، منجر به تخصيص عقلاني تر 
منابع جهاني ش��ده اس��ت. صادرات با كيفيت بالاي 
چين، همزمان با تقاضاي بازار بين المللي مواجه شده، 
هزينه هاي زندگي در كشورهاي گيرنده را كاهش داده 
و فش��ار تورمي آنها را تسكين داده است. مردم چين 
اكنون به سراسر جهان سفر مي كنند كه )اين مهم(، 
تبادل فرهنگي و يادگيري متقابل بين چين و ساير 

كشورها را تقويت كرده است. 
چين انرژي مثبت را به صلح و توس��عه جهاني تزريق 
كرده مسير توسعه چين داراي خصوصيات منحصربه 
فرد چيني و چشم انداز جهاني گسترده و دورانديشانه 
است. اين به منافع كل بشريت اختصاص يافته است. 
در طول 70 سال گذشته، در حالي كه چين براي تحقق 
پيشرفت خود سخت تلاش مي كند، مردم چين هم در 
صلح جهاني نقش داشته اند و در اين مسير، به پيشرفت 
مشترك همه كشورها ش��تاب مي بخشند. چين در 
توسعه و صلح جهاني مشاركت و همكاري دارد. چين 
در اوايل دوره تاسيس، سياست خارجي مستقل صلح 
خود را بنا نهاد  ك��ه پس از جنگ جهاني دوم به صلح 
ادامه در صفحه 9 جهاني كمك كرد.  
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غلبه مردم گرايي بر عوام گرايي
روي كار آمدن دولت روحاني در س��ال 92، برآيند 
مطالبات گسترده جامعه به ويژه در حوزه اقتصادي 
و سياس��ت خارجي بود. پاس��خ به اين مطالبات و 
اهميت تامين نظر مردم باعث نشد دولت به سمت 
رويكردهاي پوپوليستي گرايش يابد. اجراي طرح 
سهميه بندي سوخت در روزهاي پاياني آبان ماه، 
اعتراضات گس��ترده اي را در بسياري از شهرهاي 
كش��ور رقم زد؛ اعتراضاتي كه از دي��د ناظران، از 
تعميق نگراني هاي معيشتي ميان اقشار مختلف 
م��ردم و وجود انتقادات ج��دي در خصوص نحوه 
تصميم گيري در كشور به ويژه در حوزه اقتصادي 
در جامعه نشان داش��ت. از ديد بسياري از ناظران، 
زمان بندي اجرايي سازي اين طرح ممكن است با 
دامن زدن به نارضايتي ها، مش��اركت و همچنين 
نتاي��ج انتخابات آتي مجلس در اس��فندماه پيش 
رو را از خود متاثر كند. اي��ن گزاره زماني جدي تر 
به نظر مي رس��د كه مي بينيم محافل، رسانه ها و 
تريبون هايي در داخل و خ��ارج طي يك ماه اخير 
به ط��ور ويژه تحولات كش��ور و مس��ائل مرتبط با 
اعتراضات آبان ماه در كانون توجه خود قرار داده اند 
و از اين رخداد و حاشيه هاي آن به عنوان ابزاري براي 
القاي ايده هايي چون »جدايي ملت و حاكميت«، 
»بي اعتباري نهادهاي انتخابي« و »از معني تهي 
شدن و بي فايده بودن اصلاحات« در نظام جمهوري 
اس��لامي ايران بهره مي برند. بس��ياري مي گويند 
دولت مي توانست سهميه بندي سوخت و افزايش 
نرخ بنزين را دست كم تا بعد از برگزاري يازدهمين 
دوره انتخابات مجلس ش��وراي اسلامي در اسفند 
98 به تاخير اندازد. از اين منظر، دولت با اقداماتي 
چون انتشار پرحجم پول، برداشت از منابع بانكي 
يا اس��تقراض خارجي مي توانست عملياتي سازي 
اين طرح را تا زماني مناسب به تعويق اندازد. در اين 
ش��رايط، امكان راهيابي نمايندگان طرفدار مشي 
اعتدالي به مجلس بيش��تر مي شد و به اين ترتيب 
گروه هاي رقيب هم به بهانه  و خوراك كمتري براي 
سوار ش��دن بر موج نارضايتي ها و هجمه به دولت 
دس��ت مي يافتند. با وجود اين گزاره ها، سران سه 
قوه به اجراي سهميه بندي سوخت راي مثبت دادند 
و دولت بدون معطلي اين مصوبه قانوني را به اجرا 
گذاشت و به صراحت اعلام كرد كه انگيزه اصلي از 
اجرايي س��ازي اين طرح نه تامين كسري بودجه، 
بلكه حمايت از اقشار آسيب پذير در برابر فشارهاي 
معيشتي بوده است. بلافاصله پس از سهميه بندي 
سوخت اعلام شد كه عايدات ناشي از اين طرح به 
مردم بازخواهد گش��ت. به عبارتي ديگر، روحاني 
هدف اصلي اين طرح را ساماندهي مصرف سوخت، 
جلوگيري از قاچاق و پيشگيري از تبعات اقتصادي، 
زيست محيطي و... نحوه قبلي مصرف سوخت عنوان 
كرده و عدالت اجتماعي در اين زمينه را مورد توجه 
قرار داده است. سهميه بندي سوخت در حالي چند 
ماه مانده به انتخابات مجلس از سوي دولت اجرايي 
ش��د كه بس��ياري از برنامه ها و زمان بندي اجراي 
آنها در سال هاي گذشته، تحت تاثير وقايعي چون 
انتخابات قرار مي گرفت. از اجراي طرح هدفمندي 
يارانه ها و توزيع س��هام عدالت گرفته تا راه اندازي 
پروژه هايي نظير مسكن مهر و حتي آنچه بسياري از 
رسانه ها در قالب اخبار و شايعاتي درباره توزيع اقلام 
اساسي )مثل سيب زميني( در ادوار پيشين منتشر 
مي كردند، نمونه هايي است كه به عنوان برنامه هايي 
متاثر از انتخابات از آنها ياد مي شود. دولت روحاني اما 
از سياست هاي عوام فريبانه پرهيز مي كند. اين دولت 
تلاش كرده در سال هاي اخير برنامه و سياست هاي 
خود را ب��ه دور از هياهو و برنامه هاي تبليغاتي و به 
راه انداختن جاروجنجال رسانه اي پيش ببرد. يكي 
از انتقاداتي كه حاميان روحاني از ابتداي روي كار 
آمدن دولت اعتدال وارد مي دانند، اين اس��ت كه 
رس��انه هاي دولت در بيان و معرفي دستاوردهاي 
آن همچون گذش��ته فعال نبوده ان��د و به همين 
دليل، مردم از تلاش هاي دولت براي س��اماندهي 

امور خبر ندارند.
از دس��تاوردهاي قابل توجه دولت روحاني اينكه 
بخش اصلي و غالب طرح مسكن مهر كه با تبليغات 
گسترده در دوره پيشين اجرايي كليد خورده بود، 
در اين دولت اجرايي و تكميل شد. دولت اعتدال به 
رغم بار مالي بسيار، با توجه به تعهد دستگاه اجرايي 
در برابر مردم، تكميل اين پروژه هرچند ناموجه را 
جزو وظايف خود دانست و همت خود را در راستاي 
تكميل آن به كار گرفت. به گفته رييس جمهوري 
در نشس��ت مهرماه امس��ال با خبرن��گاران، براي 
تكميل مس��كن مهر بودجه بالايي مي خواستيم 
اما يك ميلي��ون و 100 هزار از اين خانه هاي نيمه 
كاره را تكميل كرديم كه كار بس��يار عظيمي بود. 
رييس جمهوري با بي��ان اينكه خانه هايي كه قبلا 
درست كرده بودند، آب، برق، تلفن، پاسگاه، مدرسه، 
مس��جد، جاده و هيچ چيزي نداشت، گفت: پول 
عظيمي خرج شد براي اينكه زيربناهاي لازم براي 
اين مسكن درست شود. رييس جمهوري با اشاره 
به اقدامات دولت براي كاهش هزينه بيماران و پول 
پرداختي بيمار در بيمارستان ها تصريح كرد: اين 
كار در تاريخ ايران، قبل و بعد از انقلاب بي نظير بوده 
است. در اين پيوند، روحاني به اجراي طرح تحول 
س��لامت در دولت تدبير و اميد اشاره و تاكيد كرد: 
سال ها در كشور افراد از بيماري رنج مي بردند، اما به 
دليل نداشتن هزينه درمان به پزشك و بيمارستان 
مراجعه نمي كردند،  دستاوردهاي حاصل شده و 
كمتر در بوق و كرنا رفته، مصداق بارز اين س��خن 
است كه »به عمل كار برآيد به سخنداني نيست«. 
سهميه بندي سوخت بر اساس قانون برنامه ششم 
توسعه و مصوبه سران س��ه قوه، از پشتوانه قانوني 
متقني برخوردار بود. ش��رايط كنوني كش��ور هم 
اجرايي سازي آن را به ضرورتي پرهيزناپذير تبديل 
كرده بود. در چنين ش��رايطي، دول��ت با پرهيز از 
سياست هاي عوام فريبانه، با صداقت و البته فداكاري 
تيغ جراحي را به دست گرفت و آنچه   بايد مدت ها 
اس��ت براي اصلاح س��اختارهاي اقتصادي كشور 
منبع: ايرنا صورت مي داد، به انجام رساند. 

جدول 1- رشد قدرت اقتصادي چين 

دسته بندي 20181952رشد

توليد ناخالص داخلي 67.9 ميليارد رنمينبي90 هزار ميليارد رنمينبي174 برابر 

درآمد مالي 6.2 ميليارد رنمينبي در 18.331950 هزار ميليارد رنمينبي12.5 درصد به طور متوسط سالانه 

ارزش افزوده صنعتي 12 ميليارد رنمينبي30.5 هزار ميليارد رنمينبي970 برابر 

سرانه توليد ناخالص داخلي 119 رنمينبي64.644 رنمينبي70 برابر 

شاخص مصرف نهايي 78.9 درصد54.3 درصد-

سرمايه گذاري مستقيم خارجي غيرمالي 920 ميليون دلار در سال 1351983 ميليارد دلار 146 برابر 

تجارت كالا 1.9 ميليارد دلار 4.6 هزار ميليارد دلار 2380 برابر 

جدول 2-  بهبود استانداردهاي زندگي مردم چين 

سال هاي اوليه پس از تاسيس20181980
سال/ شاخص  ج خ چين

 نسبت جمعيت روستايي كه فقر مطلق 96.2 درصد1.7 درصد
زير خط فقر فعلي زندگي مي كنند

درآمد سرانه مصرف98 رنمينبي )در 1956(171 رنمينبي در )1987(28.228 رنمينبي

اميد به زندگي776535

نرخ مرگ و مير كودكان 200 درصد48 درصد6.1 درصد

نرخ نام نويسي در پيش دبستاني20درصد95.5 درصدميزان تكميل آموزش 

  در طول 70 سال گذشته، اميد به زندگي 
در چين از 35 س�ال در س�ال 1949 به 77 
سال در سال 2018 افزايش يافته كه بالاتر از 

ميانگين 72سال در جهان است 

  براس�اس گزارش س�ازمان بهداش�ت 
جهاني ك�ه در س�ال 2018 توس�ط گروه 
مشاوره بوستون منتشر شد در يك دهه 
گذش�ته، رتبه بندي چين 70 پله افزايش 
يافته كه اين مهم حاكي از سريع ترين نرخ 
رشد در بين 152كشور تحت پوشش اين 

سازمان است

برش
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فرصتبودجه99برايحركتدولتبهسمتشفافسازي

ضرورت جست وجوي منابع درآمدي پايدار
علي اكبر محمودي| كارشناس اقتصادي|

سازمان ها در كشور به 3 بخش سازمان هاي خصوصي، 
سازمان هاي دولتي و س��ازمان هاي خصولتي تقسيم 
مي ش��وند. ارتباط و توازن اين سازمان ها با يكديگر در 
وضعيت كلي اقتصاد كش��ور اهميت زيادي دارد. اين 
روزها اقتصاد ايران تحت شديدترين تحريم ها قرار گرفته 
و فروش نفت به كمترين ميزان در دهه هاي گذش��ته 
رسيده است. به دليل اين شرايط نياز است بودجه سالانه 
كشور با ظرافت و دقت خاصي تنظيم شود زيرا در اين 
شرايط استفاده بودجه از فاكتور هاي اقتصاد مقاومتي 
ضروري است. از اين رو بايد بودجه سازمان هاي موازي 
حذف و در فرآيندها تجديد نظر شود، نياز است در تمامي 
بخش هاي دولتي ساختار  هاي سازماني مهندسي مجدد 
شوند تا سازمان هاي موازي حذف شود و بودجه اي براي 

انجام يك كار به چندين سازمان تعلق نگيرد. 

اجبارسازمانهابهگزارشدهي
در حال حاضر سازمان هايي وجود دارندكه بودجه سالانه 
خود را از درآمده��اي عمومي دولت دريافت مي كنند 
ولي گزارش عملك��رد و مدخل هاي مصرفي خود را به 
هيچ سازمان نظارتي ارايه نمي كنند. اين سازمان ها كه 
داراي رديف بودجه هس��تند يا بايد تغيير رويه دهند و 
گزارش عملكرد ارايه كنند و تحت نظارت سازمان هاي 
نظارتي قرار بگيرند يا رديف بودجه آنان حذف شود تا 
ظن باج دهي دولت دوازدهم به وجود نيايد و بودجه به 

اهداف مقاومتي خود نزديك تر شود.
طبق آنچه دولت در لايحه بودجه امسال تقديم مجلس 
كرده اس��ت درآمد حاصل از فروش اموال مازاد دولتي 
49 هزار ميليارد تومان پيش بيني شده است در رابطه 
با فروش اموال مازاد دولت��ي اماواگر هاي زيادي وجود 
دارد. درباره واگذاري ه��ا آنچه به ذهن خطور مي كند 
موضوع خصوصي سازي است. خصوصي سازي به معني 
واگ��ذاري دارايي دولت به صورت ثمن بخس نيس��ت 
بلكه خصوصي سازي به عنوان راهكاري جهت تمركز و 

افزايش بهره وري براي شركت هاي دولتي است. 

اما در بيشتر موارد واگذاري و خصوصي سازي در ايران 
نتيج��ه اي معكوس به ارمغ��ان آورده و منجر به نتايج 
زيان بار، كاهش سودآوري و در برخي موارد ورشكستگي 
ش��ركت هاي دولتي واگذار شده است. اين موضوعات 
بيانگر ع��دم دقت و مهندس��ي صحي��ح در واگذاري 
شركت هاي دولتي است. در حالي كه خصوصي سازي 
توان افزايش بهره وري در ش��ركت هاي دولتي را دارد 
ولي عدم به كارگيري راهكارهاي علمي در واگذاري اين 

شركت ها نتيجه اي متفاوت داشته است. 
نكته حائز اهميت نبود كميته هاي تخصصي جهت تاييد 
صلاحيت علمي و عملي افراد براي واگذاري شركت ها 
است كه شائبه وجود مافيا در اين حوزه را تقويت مي كند. 
با اين حساب، فروش اموال دولتي كه قرار است قسمتي 
از درآمد بودجه را تامين كند بدون پيوست اقتصادي جز 
زدن چوب حراج به اموال دولتي به نفع گروه هاي خاص 

نتيجه اي ديگر نخواهد داشت. 

انتشاراوراقفيالنفسهبدنيست
راهكار ديگر دولت چاپ اوراق به رقم ۸۰ هزار ميليارد 
ريال است كه بايد مشخص شود سررسيد اين اوراق چه 
زماني اس��ت؟ و دولت اين اوراق را با چه سودي توزيع 
خواهد كرد؟ اين راهكار در واقع مبتني بر استقراض است 
و درآمد پايداري براي دولت به ارمغان نخواهد آورد. براي 
فروش اوراق نياز است بازار بدهي كارايي وجود داشته 
باش��د و بانك مركزي نيز در اين بازار ايفاي نقش كند. 
البته بايد ديد زيرساخت هاي آن چقدر در كشور وجود 
دارد؟ براي اين كار دولت نيازمند مكانيسمي است كه 
در سررسيد اوراق به تعهداتش عمل كرده و اوراق جديد 

منتشر كند. 
دولت بودجه 9۸ را با حداقل فروش يك ميليون نفت در 
روز مي بندد و در ادامه اين ميزان فروش نفت به روزي 
3۰۰ هزار بشكه كاهش مي يابد، اقدام دولت در انتشار 
اوراق و بزرگ تر كردن تعهدات آتي روش سختي براي 
تامين مالي دولت است كه بايد بدان توجه اي ويژه اي 
كرد.  نبايد اين نكته را فراموش كرد كه انتش��ار اوراق 

چيز بدي نيست، نياز است سازوكار مناسب براي انتشار 
اين اوراق تدارك ديد و با در نظر گرفتن توليد ناخالص 
ملي نسبتي از آن را به انتشار اوراق تخصيص داد كه هم 
درصدي مشخص و هم راهكارهايي جهت كشف قيمت 
دارد. در غير اين صورت انتشار اوراق براي كشور دردسر 

روش هاي استقراضي را در پي دارد. 
در بخ��ش ديگري از بودجه س��ال 99 به تامين منابع 
مالي دولت به واسطه برداشت از صندوق ذخيره ارزي 
اشاره شده كه اين موضوع نيز راهكاري مناسب به نظر 
نمي رسد چرا كه با اهداف احداث اين صندوق مغايرت 

دارد. هدف از ايجاد صندوق توسعه ملي، تبديل بخشي 
از درآمد هاي نفتي به ثروت ماندگار، مولد و سرمايه هاي 
زاينده اقتصادي و نيز حفظ س��هم نسل هاي آينده از 
اين منابع بوده است. در سال هاي اخير به تناوب دولت 
براي تامين هزينه هاي جاري به سرعت به اين صندوق 
پناه آورده و اقدام به برداشت از اين صندوق كرده است، 
در صورتي كه اساس��نامه اين صندوق براي توس��عه 

زيرساخت هاي كشور است. 
در پايان مساله اصلاح ساختار بودجه بايد مورد توجه 
قرارگيرد و بودجه با هدف كاهش وابستگي به درآمدهاي 

نفتي تنظيم شود اين مهم يكي از چالش هاي اقتصاد 
ايران و همواره مورد تاييد كارشناسان بوده است. اما در 
طول سال هاي اخير اقدامات عملي چنداني در راستاي 
تحقق اين هدف برداشته نشده است. بودجه ريزي ابزاري 
براي ارزشيابي عملكرد و افزايش بهره وري دولت است، 
اين مهم هنر قطع هزينه هاي اضافي از دس��تگاه هاي 
دولتي اس��ت. از اين رو بايد در نح��وه مصارف و درآمد 
بودجه اي كشور دقت شود تا بودجه ساختار مقاومتي 
خود را حفظ كند و در ش��رايط كنوني كشور پاسخگو 

نيازهاي موجود باشد. 

پيشنهادلارگانيبرايحقوقكارمنداندرسال99احتسابهزينهمعيشتكارگريمطابقباافزايشنرخبنزينباشد
عضو كارگري ش��وراي عالي كار از اس��تخراج هزينه 
معيشت خانوار كارگري با احتساب هزينه هاي تحميل 
شده ناشي از افزايش قيمت بنزين، در جلسات كميته 
دستمزد 99 اين شورا خبر داد. علي خدايي در گفت وگو 
با مهر، با اشاره به آغاز جلسات كارشناسي دستمزد 99 
اظهار كرد: رويه چند سال اخير پيش از تعيين دستمزد 
در روزهاي پاياني سال »بررسي هزينه معيشت خانوار« 
بود  سپس فاصله ايجاد شده نسبت به هزينه  سال هاي 
قبل مورد محاسبه قرار مي گرفت تا اين هزينه ها ملاك 

تعيين دستمزد باشد.
وي ادام��ه داد: معمولًا در س��ال هاي گذش��ته تلاش 
مي كرديم در آذرماه هزينه سبد معيشت خانوار كارگري 
را پس از تشكيل جلس��ات كارشناسي كميته مزد، با 
حضور نمايندگان كارگ��ري، كارفرمايي و وزارت كار، 
نهايي و هزينه هاي خانوار به روزرساني شود به طوري 
كه نرخ هاي رسمي اعلام شده توسط مركز آمار و بانك 
مركزي مبناي تعيين قيمت اقلام سبد معيشت خانوار 

قرار مي گرفت.
خدايي افزود: اما امسال نيز تاكنون دو جلسه كارشناسي 
كميته مزد ذيل شوراي عالي كار به منظور استخراج 
هزينه هاي خانوار برگزار ش��ده اس��ت ام��ا با توجه به 
افزايش غيرمتعارف س��وخت و پيش بيني تاثير اين 

افزايش قيمت در هزينه خانوار، استراتژي نمايندگان 
كارگري عضو ش��وراي عالي كار بر اين بود كه تعيين 
هزينه سبد معيشت را به تاخير بيندازيم تا تاثير افزايش 
قيمت س��وخت و به تبع آن رش��د قيمت ها در هزينه 
خانوار مشخص شود. عضو كارگري شوراي عالي كار 
با بيان اينكه چهارشنبه هفته جاري جلسه كارشناسي 
كميته دستمزد براي استخراج هزينه معيشت خانوار با 
حضور شركاي اجتماعي در وزارت كار تشكيل خواهد 
ش��د، اظهار كرد: قطعاً با توجه به اينكه در سال جاري 
قدرت خريد خانوار به شكل قابل توجهي كاهش پيدا 
كرده است، حداقل انتظار، جبران فاصله ايجاد شده و 
همچنين جبران قسمتي از قدرت خريد عقب افتاده 
از سال هاي گذش��ته در تعيين هزينه معيشت است. 
نماينده كارگران در ش��وراي عال��ي كار بيان كرد: در 
اواسط سال نيز موضوع افزايش قيمت خريد كارگران 
را از طريق راهكارهايي »غير از افزايش غيرمس��تقيم 
دستمزد« پيگيري كرديم كه در اين راستا يك نشست 
شوراي عالي كار با دستور كار اصلاح ساختار تعاوني ها 
و توزي��ع اقلام خانوار از طري��ق تعاوني ها و همچنين 
اصلاح آيين نامه ماده ۱49 قانون كار در خصوص تامين 
مسكن كارگران برگزار شد. خدايي با بيان اينكه ماده 
۱49 قانون كار با هدف تامين مس��كن كارگران، يكي 

از موارد مغفول اين قانون از زمان تصويب آن در س��ال 
۱3۶9 تاكنون است، تاكيد كرد: اين آيين نامه سال ها 
به روزرساني نشده بود و هيچ يك از نهادهاي مسوول 
در برابر تامين مس��كن كارگران از جمله كارفرمايان، 
تامين اجتماعي، وزارت راه و شهرسازي و شهرداري ها 
به تكاليف خود در اين زمين��ه عمل نكردند. بنابراين 
اصلاح آيين نامه ماده ۱49 قانون كار در دس��تور كار 
ق��رار گرفت. ضم��ن اينكه در زمينه اصلاح س��اختار 
تعاوني هاي كارگري، پيشرفت قابل توجهي در شوراي 

عالي كار داشتيم.
وي با تاكيد ب��ر اينكه پيگيري هاي ما ت��ا امروز براي 
افزايش قدرت خريد خانوارهاي كارگري از محل هاي 
غيرمس��تقيم نتيجه نداده و حداقل تاثيري در سفره 
كارگران نداش��ته اس��ت، افزود: آنچه ك��ه ما مطالبه 
مي كنيم زماني به عنوان دستاورد مي توان از آن ياد كرد 
كه در سفره كارگران محسوس باشد بنابراين استراتژي 
نمايندگان كارگري براي افزايش قدرت خريد كارگران، 
جبران قدرت خريد از دس��ت رفته كارگران از طريق 
افزايش مستقيم دس��تمزد خواهد بود. عضو شوراي 
عالي كار تاكيد كرد: هزينه معيشت خانوار با تامين نظر 
مشترك هر 3 گروه نمايندگان كارگري، كارفرمايي و 

دولت در جلسات كميته مزد نهايي مي شود.

يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
گفت: ش��ايد افزاي��ش 4۰ درصدي حق��وق كاركنان 
متناسب با نرخ تورم در توان دولت با توجه به تحريم هاي 
گسترده نباشد، اما اين افزايش حقوق بايد حداقل ۲۵ 
درصد باشد. س��يد ناصر موسوي لارگاني در گفت وگو 
با ايسنا در خصوص متناس��ب نبودن افزايش حقوق 
كارمن��دان با نرخ تورم، اظهار ك��رد: قانون مي گويد بر 
اساس تورمي كه در كشور وجود دارد سالانه بايد حقوق 
كاركنان دولت به ميزان همان تورم افزايش پيدا كند. 
متاسفانه در سال هاي گذشته دولت ها اين بند از قانون 
را اجرا نكردند؛ ضمن آنكه وقتي  نرخ تورم به ضرر دولت 
مستقر باشد نرخ تورم را به گونه اي اعلام مي كنند كه 
مش��كلي براي دولت پيش نيايد. وي افزود: براي مثال 
آنجايي كه بحث حقوق و مزايا پيش مي آيد مي گويند 
نرخ تورم نقطه به نقطه گونه است و تورم ۱۵ تا ۲۰ درصد 
است، اما زماني كه قرار است بانك ها وام بدهند مي گويند 
چرا داريد با ۲۰ درصد سود وام مي دهيد. اينجا مي گويند 
تورم بالاست و چون تورم بالاست بانك هم مجبور است 
با درصد سود زياد تس��هيلات بدهد. وي  گفت: دولت 
بايد متناس��ب با نرخ تورم كه هم اكنون براساس اعلام 
مركز آمار و بانك مركزي بالاي 4۰ درصد است حقوق 
كارمندان را افزايش ده��د. هم اكنون تورم در برخي از 

كالاها در دو ماه گذش��ته ۲۰ درصد بوده است. چگونه 
است كه بايد به حقوق كاركنان دولت ۱۵درصد اضافه 
شود؟ كسي كه حداقل دستمزد را دريافت مي كند به 
حقوقش ۲۵۰ هزار تومان اضافه مي شود، اما كسي كه 
۸ميليون حقوق مي گيرد چند برابر از كسي كه حقوقش 
پايين است به حقوقش اضافه مي شود!  لارگاني ادامه داد: 
فاصله بين حقوق ها مرتب زياد مي شود. سال گذشته در 
بودجه گفتند به حقوق همه 4۰۰ هزار تومان اضافه شود 
و ۱۰ درصد هم بر اس��اس حقوق و مزايايي كه دريافت 
مي كنند، اضافه ش��ود كه به همي��ن قانون هم به رغم 
تصويب مجلس عمل نش��د. نبايد به حقوق كسي كه 
پايين ترين حقوق را مي گيرد ۱۵درصد اضافه شود و به 
حقوق كسي هم كه بالاترين حقوق را دريافت مي كند 

همين ۱۵درصد اضافه شود.
 وي گفت: در اي��ن موضوع هم با توجه ب��ه اينكه نرخ 
تورم خيلي بيشتر از ۱۵ درصد است )43 درصد( براي 
مجلس قابل قبول نيست كه ۱۵ درصد به حقوق و مزاياي 
كارمندان اضافه شود. قطعاً مجلس در پيشنهادهايي كه 
در بودجه دارد اين رقم افزايش حقوق را نخواهد پذيرفت 
و نمايندگان نظرش��ان براي افزايش حقوق كارمندان 
بيش��تر از ۱۵ درصد اس��ت كه اميدواريم با راي بالا به 

تصويب برسد.

1500ميلياردتوماناعتباردربودجهبرايگازرسانيبهمناطقمحروم
سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه از اعتبار 
لازم به ميزان ۱۵۰۰ ميليارد تومان براي تداوم عمليات 
گازرساني به شهرها و روستاهاي كشور به خصوص مناطق 
محروم سيستان  و بلوچستان، هرمزگان، جنوب كرمان و 

خراسان جنوبي خبر داد.
مژگان خانلو در گفت وگو با فارس با اشاره به ويژگي هاي 
انرژي در لايحه بودجه سال ۱399 كل كشور اظهاركرد: 
براي س��ال آينده مجموع اعتبارات جاري بخش انرژي 
4۲۶ ميليارد تومان است كه 39۶ ميليارد تومان آن درآمد 
عمومي و 3۰ ميليارد تومان بابت تامين و خريد برق در 
جزاير جنوب كشور از منابع هدفمندي تامين خواهد شد.

سخنگوي ستاد بودجه س��ازمان برنامه و بودجه كشور 
گفت: اعتبارات تملك دارايي س��رمايه اي در نظر گرفته 
شده براي تكميل طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي 
بخش انرژي در سال ۱399حدود ۱۲۲۸ ميليارد تومان 
است كه نس��بت به مصوب س��ال ۱39۸به ميزان 3.۲ 

درصد و نسبت به اعتبار ابلاغي ۱۸.۶ درصد رشد نشان 
مي دهد. وي ادامه داد: عمده افزايش اعتبار سال ۱399 
بخش انرژي مربوط به طرح ها و پروژه هاي سفر استاني 
است كه در اين خصوص مبلغ ۱۵۸ ميليارد تومان براي 
۶طرح انتقال نيروي برق فارس، كرمان، هرمزگان، گيلان 
و مازندران لحاظ شده است. به گفته خانلو، از موارد قابل 
توجه در بودجه دس��تگاه هاي بخش انرژي، مي توان به 
افزايش اعتبار رديف خريد سوخت نيروگاه اتمي بوشهر 
به ميزان ۲۸3 ميليارد تومان و حمايت از توليد انرژي هاي 
تجديدپذير و بهسازي شبكه برق روستايي موضوع ماده 
)۵( قانون حمايت از صنعت برق به مبلغ ۲۱۵۰ ميليارد 
توم��ان در قالب ردي��ف اختصاصي پيش بيني ش��ده و 
اختصاص اعتباري بالغ بر ۸۰۰۰ ميلي��ارد تومان براي 
بازپرداخت طرح هاي موضوع ماده )۱۲( قانون رفع موانع 
توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كش��ور در جدول 
مصارف تبصره )۱4( لايحه بودجه سال ۱399 كل كشور 

اشاره كرد. سخنگوي ستاد بودجه سازمان برنامه و بودجه 
كشور به مهم ترين جهت گيري ها و رويكردهاي بخش 
انرژي در لايحه بودجه سال ۱399 كل كشور اشاره كرد و 
يادآور شد: ترسيم سازوكار رابطه جديد مالي نفت و دولت 
در راستاي افزايش ظرفيت توليد نفت  و گاز و حفظ منابع 
بين نس��لي كه در بند )ز( تبصره )۱( لايحه بودجه سال 
۱399 بدين صورت پيش بيني شده است كه به منظور 
افزايش ظرفيت توليد نفت و گاز كشور، پياده سازي قواعد 
حاكميت شركتي در بخش بالادستي نفت و گاز، افزايش 
شفافيت و حفظ منافع بين نسلي، شركت ملي نفت ايران 
موظف است از ابتداي س��ال ۱399 تمامي قراردادهاي 
توسعه و نگهداشت ميادين نفتي و گازي را در چارچوب 
شرايط عمومي، ساختار و الگوي قراردادهاي بالادستي 
نفتي و گازي و ضوابط مصوب آن توس��ط هيات وزيران، 
به متقاضي��ان واگذار كند. وي تاكيد كرد: اين ش��ركت 
موظف است ظرف مدت ۶ ماه از ابلاغ اين قانون نسبت به 

ارايه هزينه هاي جاري و سرمايه اي ميادين در حال توليد 
كشور به تفكيك ميدان، جهت تصويب به شوراي اقتصاد 
اقدام كند. پس از تعيين هزينه ه��اي هر يك از ميادين 
توسط شوراي اقتصاد، مبناي دريافت دستمزد شركت 
ملي نفت ايران، به ازاء هر بشكه نفت و هر متر مكعب گاز 
توليدي از اين ميادين خواهد بود. تا زمان اجرايي شدن 
روابط مالي جديد، روال مقرر قانوني جاري در روابط مالي 
بين شركت ملي نفت ايران و دولت به قوت خود باقي است. 
اين مقام مسوول سازمان برنامه و بودجه در مورد دومين 
رويكرد بيان كرد: پيش بيني اعتبار لازم به ميزان ۱۵۰۰ 
ميليارد تومان براي تداوم عمليات گازرساني به شهرها و 
روستاهاي كشور به خصوص مناطق محروم سيستان  
وبلوچستان، هرمزگان، جنوب كرمان و خراسان جنوبي 
است. همچنين حمايت از توليد انرژي هاي تجديدپذير و 
بهسازي شبكه فرسوده برق روستايي و افزايش ظرفيت 
جديد در توليد گاز طبيعي در سال ۱399 به ميزان 7۵ 

ميليون متر مكعب در روز در دستور كار است. وي با بيان 
اينكه افزايش ظرفيت جديد در نيروگاه ها به ميزان 34۰۰ 
مگاوات و افزايش مشتركين جديد گاز طبيعي به ميزان 
۶۰۰ هزار مشترك از ديگر رويكردهاي لايحه بودجه به 
شمار مي رود، تصريح كرد: بهسازي سامانه گرمايش يكصد 
هزار كلاس درس مدارس كشور در سال ۱399 با اتخاذ 
سازوكار جديد مالي از طريق شركت بهينه سازي مصرف 
سوخت كشور تعيين تكليف مي ش��ود. به گفته خانلو، 
اصلاح الگوي مصرف ب��رق و گاز از طريق ارتباط فعال با 
مشتركين از طريق اپراتورهاي مجازي با نصب كنتورهاي 
هوش��مند، حمايت از حمل و نقل عمومي با استفاده از 
س��ازوكار ماده )۱۲( قانون رفع موانع توليد رقابت پذير و 
ارتقاي نظام مالي كشور به ميزان ۲۰۰۰ ميليارد تومان و 
تغيير روش پرداخت دستمزد جايگاه هاي عرضه سوخت 
از روش كارمزدي به حق العمل كاري از ديگر برنامه ها براي 

سال آينده قلمداد مي شود.
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در ده��ه ۱9۵۰، چي��ن، هند و ميانم��ار به طور 
مش��ترك ۵ اصل همزيستي مس��المت آميز را 
پيش��نهاد كردند )احترام متقابل به حاكميت و 
تماميت ارضي، عدم تجاوز متقابل، عدم دخالت 
در امور داخلي يكديگ��ر، برابري و منافع متقابل 
و همزيستي مسالمت آميز(. اين اصول ]امروزه[ 
به هنجارهاي اساس��ي براي رواب��ط بين الملل و 
اصول اساس��ي حقوق بين الملل تبديل شده اند. 
چين همواره از منافع كشورهاي در حال توسعه 
محافظت كرده و نقش مهمي در ايجاد يك نظم 
سياسي منصفانه و عادلانه بين المللي ايفا مي كند. 
در س��ال هاي اخير، چين پيش��نهادات زيادي از 
مفاهيم و ابتكارات مهم بين المللي، از جمله آينده 
مش��ترك جامعه جهاني، الگويي جديد از روابط 
بين الملل، ابت��كار كمربن��د و راه، اصل حمايت 
از منافع بيش��تر و دنبال كردن منافع مش��ترك، 
چش��م انداز همكاري جامع، مش��ترك و امنيت 
پايدار، اصول مذاكره و رايزني گسترده، مشاركت و 
منافع مشترك در حكمراني جهاني و اصول برابري، 
يادگيري متقابل و گفت وگوهاي فراگير بين تمدني 

را ارايه داده است.
چين صلح جهان��ي را از طري��ق اقدامات واقعي 
محافظت مي كند. در طول 7۰ سال گذشته، چين 
نه جنگ و درگيري را تحريك كرده و نه به يك متر 
مربع از سرزمين خارجي حمله كرده است. از زمان 
سياس��ت اصلاحات و درهاي باز در سال ۱97۸ 
چين نيروهاي مسلح خود را بيش از 4 ميليون نفر 
كاهش داده اس��ت. چين حضور فعالي در كنترل 
بين المللي تسليحات، خلع سلاح و منع گسترش 
سلاح هاي هسته اي داش��ته، و در پرتو مخالف با 
هرگونه مسابقه تس��ليحاتي، حفاظت از توازن و 
ثبات اس��تراتژيك جهاني را مطمح نظر قرار داده 
است. چين بيش از ۲۰ معاهده مربوط به كنترل 
چندجانبه تسليحات، خلع سلاح و منع گسترش 
سلاح هاي هسته اي )از جمله NPT( را امضا يا به 
آن پيوسته اس��ت. چين به دومين تامين كنندە 
بودجه س��ازمان ملل، نيروهاي حافظ صلح اين 
س��ازمان و در عين حال، ب��ه بزرگ ترين نيروي 
مش��اركت كننده در ميان اعضاي دايم ش��وراي 

امنيت ملل متحد تبديل شده است .
در س��ال ۲۰۱۵ چين اعلام كرد كه يك صندوق 
صلح و توسعه ۱۰ س��اله چين- سازمان ملل را با 
مبلغ يك ميلي��ارد دلار راه اندازي خواهد كرد كه 
اين امر در سال ۲۰۱۶ رسما به بهره برداري رسيد. 
چين همواره توجه خود را به حل و فصل اختلافات 
مرزهاي دريايي و ارضي از طريق مذاكره و رايزني 
اختصاص داده و با ۱۲ كشور از ۱4 كشور همسايه 
خ��ود به حل وفص��ل كامل مش��كلات مرزهاي 
سرزميني دست يافته است. ترسيم مرز دريايي 
 ،)Gulf Beibu( چين - ويتنام در خليج بيب��و
يكي از بارزترينِ اين نمونه هاست. اين موضوع بستر 
جديدي را براي حل مسائل مربوط به كشور كه از 
تاريخ  همچنين ساير اختلافات بين المللي به وجود 
آمده، ايجاد كرده است. چين نقش سازنده اي در 
حل وفصل موضوعات مهم بين المللي و منطقه اي 
ايفا كرده است. چين توسعه مشترك را در سراسر 
جهان ترويج مي كند. به عنوان بزرگ ترين كشور 
در حال توس��عه در جهان، چين همواره حامي، 
متخصص و مروج كاهش فقر جهاني و توسعه بوده 
است. در راستاي دس��تيابي به اين اهداف، چين 
همكاري هاي جنوب- جنوب را در دس��تور كار 
قرار مي دهد و به ساير كشورهاي در حال توسعه، 
بدون تحميل يا پيوس��تِ شرايط سياسي كمك 
مي كند. اين كمك به ويژه در مورد كشورهاي كمتر 
توسعه يافته براي رفع فقر بيشتر صدق مي كند. 
با گذش��ت ۶ دهه از زماني كه چين در اوايل دهه 
۱9۵۰ كمك هاي خارجي را آغاز كرد، اين كشور 
به ۱۶۶ كشور و سازمان هاي بين المللي نزديك به 
4۰۰ ميليارد رنمينبي كمك كمك كرده و بيش از 
۶۰۰ هزار نفر امدادگر را اعزام كرده است كه از اين 
تعداد، بيش از 7۰۰ نفر جان خود را براي توسعه 
كشورهاي ديگر از دست داده اند. در 7 نوبت، چين 
بدهي هاي ناش��ي از وام هاي دولتي بدون بهره را 
كه به كشورهاي فقير و بدهكار اعطا شده بود، لغو 
كرده است.  چين براي ۶9 كشور در آسيا، آفريقا، 
امريكاي لاتين، كاراييب و اقيانوسيه كمك هاي 
پزش��كي ارايه داده و براي اجراي اهداف توس��عه 
هزاره سازمان ملل، به بيش از ۱۲۰ كشور در حال 

توسعه كمك كرده است. 
چين به طور فعال در مورد دستور كار برنامه توسعه 
پايدار ملل متحد در سال ۲۰3۰ و تضمين اجراي 

كامل اين برنامه مشغول رايزني و مذاكره است.
]از اين منظر[ چين اولين كش��وري بود كه يك 
برنامه ملي و يك گزارش پيشرفت در زمينه اجراي 
اين برنامه منتش��ر كرد و در بسياري از زمينه ها 
به نتايج مثبت اوليه دس��ت ياف��ت. در چارچوب 
همكاري جنوب- جنوب، چين بس��تر كمك به 
كشورهاي در حال توسعه را براي اجراي دستور 
كار ۲۰3۰ فراهم كرده اس��ت. بيش از 3 س��ال از 
زماني كه صندوق توس��عه چين- ملل متحد در 
س��ال ۱3۰7 فعاليت خود را آغاز كرد، چين 37 
برنام��ه را در چارچوبِ دس��تور كار ۲۰3۰ براي 
صندوق توسعه پايدار قرار داده كه در پرتو آن، 49 
كشور آسيايي، آفريقايي و امريكاي لاتين بهره مند 
شده، و يك موتور قدرتمند براي اجراي دستور كار 
جهاني ۲۰3۰ را اضافه كرده است. چين در سال 
۲۰۱۵ اعلام كرد كه »صندوق معاضدت همكاري 
جنوب-جنوب«( را راه اندازي خواهد كرد. تا سال 
۲۰۱۸ در بيش از 3۰ كش��ور آسيايي، آفريقايي 
و امريكايي، چين بي��ش از ۲۰۰ برنامه همكاري 
توس��عه تحت اين صندوق در زمينه رفع سوانح و 
بلايا، مراقبت هاي بهداشتي، محافظت از زنان و 
كودكان، ام��داد و نجات پناهندگان و حفاظت از 

محيط زيست اجرا كرده است.

معاون توس��عه كارآفريني و اش��تغال وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي گفت: كشور ايران س��الانه ۱۵ ميليارد دلار مصرف 
پوشاك دارد و اين در حالي اس��ت كه توليد پوشاك خودمان 

كم است. 
عيسي منصوري با بيان اينكه دولت در زمينه پرداخت تسهيلات 
به مش��اغل خانگي، صنايع تبديلي و فرآوري مشكلي ندارد و 
آمادگي لازم در اين راس��تا را خواهد داشت، افزود: با پرداخت 
تسهيلات به دام س��نتي مخالف هستيم مگر اينكه در رابطه با 
اصلاح نژاد دام و نيز دام صنعتي باش��د چرا كه پرداخت وام به 
دام هاي س��نتي بحراني براي اقتصاد منطقه به شمار مي رود و 
توجيه اقتصادي و راندماني را كه بايد داشته باشد، ندارد و نبايد 
به پرداخت وام به دام سنتي اصرار كرد. معاون وزير كار يادآور 
ش��د: 4۵ درصد وام و تس��هيلات در هر منطق��ه بايد به بخش 

كشاورزي برود و اين در حالي اس��ت كه 4۰ درصد تسهيلات 
از محل اداره كار شهرس��تان به دام س��نتي پرداخت شده كه 

اقتصادي نيست.
منصوري با بيان اينكه درخواست دارم در رابطه با اشتغال مردم 
كار كارمندي نكرد و واقعاً براي مردم بايد كار كرد و بانك ها هم 
در پرداخت تسهيلات مردم را معطل نكنند، ادامه داد: دولت به 
دنبال ايجاد درآمد پايدار و بيمه روستايي در سطح روستاها در 

راستاي بهره وري و اشتغال است. 
وي همچنين اظهار كرد: طرح هاي مص��وب بانك هايي كه به 
علت نبود منابع متوقف ش��ده اند براساس مصوبه شوراي عالي 
اش��تغال ۶۰۰۰ ميليارد تومان در كل كشور به تدريج تا پايان 
سال براي اين بانك ها ابلاغ خواهد شد تا اين طرح هاي مصوب 

و طرح هاي در حال اجرا را پوشش دهند.

ايرانيهاسالانه۱۵ميليارددلارپوشاكميخرند
عضو مجلس شوراي اسلامي گفت: طرح كمك معيشتي در قانون 
بودجه س��ال 99 با يارانه نقدي ادغام  شود. احمد عليرضا بيگي در 
گفت وگو با مهر، با انتقاد از عملكرد دولت در افزايش قيمت بنزين، 
گفت: سوال اساسي نمايندگان اين است كه چرا دولت صبر نكرد 
ت��ا افزايش قيمت بنزين را در چارچوب قان��ون بودجه به تصويب 
رسانده و براي هزينه درآمدهاي حاصل از افزايش قيمت بنزين در 
چارچوب قانون بودجه تصميم گيري كند. وي افزود: دولت حاضر 
نيست بپذيرد كه طرح كمك معيش��ت، همان يارانه نقدي است 
و تلاش دارد كمك معيش��ت را جدا از يارانه در نظر بگيرد، همين 
موضوع موجب ش��ده است كه مردم، ادعاهاي دولت درمورد ادامه 
پرداخت كمك هزينه معيشتي را باور نكنند و اعتراضات زيادي در 
اين زمينه وجود دارد. عضو شوراي مركزي فراكسيون نمايندگان 
ولايي مجلس اظهار كرد: رفتار دولت براي واقعي كردن قيمت ها نه 

تنها آثار مثبتي ندارد بلكه موجب سوء ظن مردم شده است، با توجه 
به فقدان اعتماد عمومي نسبت به دولت، به نظر مي رسد كه دولت 
نمي تواند، همراهي جامعه را براي واقعي كردن قيمت ها به دست 
آورد. عليرضا بيگي تصريح كرد: بايد اين مشكلات در كميسيون 
تلفيق حل شود و پرداخت يارانه و كمك معيشت در قالب يارانه هاي 
نقدي در بودجه سال 99 منظور و درآمدهاي حاصل از واقعي شدن 
قيمت به سمت پرداخت يارانه نقدي به توده هاي مردم هدايت شود 
تا مردم بتوانند فشار ناشي از واقعي شدن قيمت ها را تحمل كنند. وي 
گفت: كارشناسان اقتصادي براي سال آينده كسري بودجه و وقوع 
تورم بيش از ۵۰درصد را پيش بيني مي كنند، علائم و نشانه هايي كه 
حاكي از ايجاد آرامش در بازار باشد به چشم نمي خورد. وي  گفت: 
مردم انتظار دارند مجلس در راستاي حل مشكلات اقتصادي كشور 

قدم هاي اساسي بر دارد.

يارانهنقديباكمكمعيشتيادغامشود
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لزوم اجماع بخش خصوصي، دولتي و دانشگاهي براي تبيين مسير فناوري اطلاعات 

تعدد نهادهاي تصميم گير، بيشترين چالش حوزه فاوا
گروه دانش و فن   

يك��ي از چالش هاي ح��وزه فناوري اطلاعات كش��ور 
اين اس��ت كه هر يك از دس��تگاه هاي تصميم گير، در 
مواجهه با كسب وكارهاي نوپا، پايبند  به استانداردهاي 
خود هستند؛ بدين ترتيب كه كسب وكارهاي فناوري 
اطلاعات براي ادامه مس��يري كه به آن وارد ش��ده اند، 
بايد از نهادهاي متعددي از بخش دولتي تا خصوصي 
كس��ب مجوز و تكليف كنند و هريك از اين نهادها نيز 
بخش��نامه ها و مقررات خاص خود را دارند كه موجب 
ايجاد اس��تانداردهاي چندگانه براي كس��ب وكارها 
مي شود. از طرفي درصورتي كه اين كسب وكارها نتوانند 
نظر هر يك از نهادهاي تصميم گير و سياس��ت گذار را 
تامين كنند، در ادامه مسير خود با چالش هايي مواجه 
خواهند ش��د كه توجهش��ان را به ج��اي پرداختن به 
موضوعات سطح بالاي تكنولوژي، به بروكراسي هاي 

پيچيده و نفس گير جلب خواهد كرد.
به همين دليل همواره يكي از خواسته هاي كسب وكارها، 
تس��هيل قوانين اس��ت تا به جاي دس��ت وپاگير بودن، 
ام��كان تس��هيل گري را فراه��م كن��د. در اين راس��تا 
حميدرضا احمديان، مديركل دفتر نوآوري و حمايت از 
س��رمايه گذاري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات در 
گفت وگو با فدراسيون فناوري ارتباطات و اطلاعات ايران، 
با اشاره به مش��كلات حوزه فناوري اطلاعات اظهار كرد: 
»چند دسته مش��كل وجود دارد كه بايد آنها را به شكل 
متفاوت ديد. اين مشكلات شامل تكنولوژي هايي است كه 
وارد كشور مي شود و بخش خصوصي نيز بر اساس آن، كار 
و تجارت تعريف مي كند و وقتي كه براي اجرايي سازي به 
سمت جلو پيش مي رود، در مقاطعي دچار چالش مي شود. 
ما هر روز ش��اهد ورود محصولي جديد در حوزه فناوري 
اطلاعات هس��تيم. در اين بين اگرچه اين تكنولوژي ها 
وارد مي شود، ولي با چند مشكل مواجهيم. نخست اينكه 
هيچ گونه فرهنگ سازي در اين زمينه صورت نگرفته و در 
گام بعدي آموزش صحيح براي استفاده از آن به بدنه بخش 
خصوصي، دولتي و حتي دانش��گاهي داده نشده و حتي 
آشنايي هاي حداقلي نيز ايجاد نشده است. مجموعه اينها 
يك دسته از مشكلات است. در سوي ديگر ما در خصوص 
فناوري هاي پيشران و مكانيس��م هاي حمايتي دولتي 
برنامه اي نداريم. همچنين در بحث حاكميت و قوانين 
و مقررات معمولا دچار مشكل مي شويم. درواقع همواره 
زماني كه دچار بحران شديم، به سمت حل بحران رفتيم.«

وي با اش��اره به ايج��اد كارگروه فناوري هاي پيش��ران 
كميس��يون فناوري اطلاعات و ارتباط��ات اظهار كرد: 
»در كارگروه پيش��ران قصد داريم درب��اره ادبيات، فهم 

و فرهنگ س��ازي، چالش ها و مشكلات پيش روي يك 
فناوري پيشران با جامعه كس��ب و كار و دولت صحبت 
كرده تا بتوانيم مسير را منطقي و بهينه كنيم. اين كارگروه 
بنا نيست تبديل به يك نهاد مستقل باشد، بلكه در ذيل 
كميسيون قرار گرفته تا با مسائل فعال تر و چابك تر برخورد 
كند. كارگروه فناوري هاي پيشران متشكل از بخش هاي 
خصوصي، دولتي و دانشگاهي است، زيرا مي خواهيم اين 
گروه ها باهم به اجماع برس��ند كه مسير آينده را چگونه 

تبيين كنند.«

 وحدت فرماندهي وجود ندارد 
رييس كارگروه فناوري هاي پيش��ران اتاق بازرگاني در 
پاسخ به سوالي مبني بر دليل اختلاف بين دولت و بخش 
خصوصي به ويژه در حوزه فاوا، بيان كرد: »متاسفانه حوزه 
فاوا مشكلاتي دارد كه اصلي ترين آن، نهادهاي تصميم گير 
بسيار زياد اس��ت. به اين معني كه ما نتوانستيم وحدت 
فرماندهي را ايج��اد كنيم. در حال حاضر در سياس��ت 
توسعه فناوري در استان ها، وزارت كشور صاحب نظر است، 

س��ازمان فناوري اطلاعات ديدگاه خود را ارايه مي دهد، 
شوراي عالي فضاي مجازي نيز رويكرد خود را دارد و حتي 
مركز فاواي رياست جمهوري نيز نظر خاص خود را در اين 
زمينه دارد. همه اين نهادها بخشنامه هاي خاص خود را در 
اين زمينه دارند. وقتي به دستگاه هاي دولتي نگاه مي كنيد، 
هر وزارتخانه به شكل جداگانه سياست هاي خود را پيش 
مي  برد و استانداردهاي خود را اعمال مي كند. وقتي هم به 
بخش خصوصي نگاه مي كنيد، با حجم عظيمي از انجمن، 

صنف و اتحاديه مواجه مي شويد.«
احمديان ادامه داد: »هنگامي كه چه در سمت دولت و چه 
در بخش خصوصي، تعداد نهادهاي تصميم گير در يك 
زمينه خاص زياد مي شود و هر نهادي در عمل با توجه به 
منافع خود موضع و سياس��ت هايش را تنظيم مي كند، 
ماتريس وظايف كنار هم شكل نمي گيرد. به طور مثال 
اگ��ر ۱۰ نهاد در بخش خصوصي در حوزه ICT فعاليت 
مي كنند، هيچ گاه كنار هم ننشس��تند تا يك ماتريس 
متحد را شكل دهند و بررسي كنند كه در كجا يكديگر 
را تقويت و در كجا تضعيف مي كنند. در چنين شرايطي 

نزاع ها و سهم خواهي ها بيشتر مي شود و همين موضوع 
مش��كل جدي ايجاد مي كند. نكته ديگر اينكه اساس��ا 
توسعه ICT در دولت با بخش خصوصي كاملا متفاوت 
است. نگاه بخش خصوصي كاملا به سمت مردم و كمتر به 
سمت دولت است اما در طرف مقابل بخش دولتي بيشتر 
خودش را مي بيند. پس استانداردها و معيارها با يكديگر 

كاملا متفاوت است.«
مديركل دفتر نوآوري و حمايت از سرمايه گذاري با ذكر 
پيشنهادي براي بهبود شرايط موجود حوزه فاوا بيان 
كرد: »سياست هاي توسعه فناوري در دولت مي تواند 
به شكل مجزا در اختيار يك نهاد باشد و سياست هاي 
بخش غيردولتي مجزا دنبال شود. اما اين دو نهاد بايد با 
 ERP يكديگر همگرا باشند. اين گونه نباشد كه دولت يك
)برنامه ريزي منابع سازمان( را درخواست كند كه در بازار 
وجود نداشته باشد. اگر ما دو نهاد مشخص داشته باشيم 
بهتر از وجود چندين نهاد است. پيشنهاد من اين است 
كه در بخش خصوصي، اتاق بازگاني نقش جدي تري 
ايفا كن��د. از نظام صنفي، انجمن ها و اتحاديه ها دعوت 

كند تا در يك جمع مشخص و خرد جمعي برنامه خود 
را پيش ببرد. در بخش دولتي نيز به طور مشخص وزارت 
ارتباطات يا سازمان اداري و استخدامي نقش جدي تري 

را براي توسعه فضاي ICT ايفا كنند.«

 نقش مركز بهبود فضاي كسب وكار 
در حل قوانين زائد

رييس كارگروه فناوري هاي پيشران با اشاره به الزام وجود 
نهادي براي حل قوانين زائد در حوزه فاوا اظهار كرد: »ما 
اكنون مركز بهبود فضاي كسب وكار را داريم. يكي از اهداف 
اصلي تشكيل اين مركز اين بوده كه مجوزها را احصا كند 
و ميزان تاثير مجوز را در توسعه كسب وكار مورد سنجش 
قرار دهد و مجوزي كه امروز به آن نيازي نيست را حذف يا 
مجوزي كه نياز به تغيير دارد به روزرساني كند. پس دولت 
چنين نهادي را ايجاد كرده است و اگر اين نهاد وظايفش را 
به درستي انجام نمي دهد، بحث ديگري است.« احمديان 
با بيان اينكه در موارد بس��ياري مش��كل را مي دانيم، اما 
راه حل ارايه نمي دهيم و انتظار داريم شخص ثالثي آن را 
حل كند، افزود: »يكي از كارهايي كه اتاق بازرگاني بايد 
قبل از ورود به كميته هاي حل اختلاف انجام دهد، ارايه 
راه حل است. براي مثال اگر كسب وكارها در زمينه ماليات 
يا بيمه مشكل دارند، بايد قبل از تشكيل كميته ماده ۱۲ 
يا بهبود فضاي كس��ب وكار به راهكار دست پيدا كنند، 
سپس وارد گفت وگوهاي چالشي براي رسيدن به هدف 
خود شوند. متاسفانه اتاق اصل مشكل را به اين كميته ها 
ارجاع مي دهد، بدون اينكه راه حلي ارايه كند. اينها مسائلي 
است كه ما را از يك راه اصولي و منطقي دور كرده است.«

وي با اشاره به نقش بخش خصوصي و دولتي در مشكلات 
حوزه فاوا اظهار كرد: »همه مقصر هستند، چرا كه هركسي 
مي خواهد فكرش از سوي ديگري پذيرفته شود. واقعيت 
آن است كه گفتمان ميان دولت و بخش خصوصي شكل 
نگرفته است و نظر مش��ورتي درستي گرفته نمي شود. 
در نهايت نيز يك قانون با مش��ورت تع��داد محدودي از 
بخش خصوصي تصويب مي ش��ود كه به درد همه افراد 
بخش خصوصي نمي خورد. اتاق بازرگاني بخشي را به نام 
كميس��يون فاوا راه اندازي كرده و مسائل اين بخش بايد 
به شكل كاملا مدون و تنظيم شده به هيات رييسه ارايه 
ش��ود، سپس كميسيون، مس��اله را به كميته ماده ۱۲، 
شوراي گفت وگو يا به دبيرخانه بهبود فضاي كسب و كار 
ارايه كند. اتاق بايد جدي تر فعال شود. در غير اين صورت 
تشكل هاي ديگر غير اتاقي، وارد عرصه مي شوند و لابي 
خود را ايجاد مي كنند. اتاق اكنون منفعل نيست ولي بايد 

پررنگ تر حضور داشته باشد.«
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كشف آسيب پذيري 
خطرناك در توييتر

توييتر اعلام كرده آس��يب پذيري خطرناكي را كه 
كنترل حس��اب كاربري اف��راد را در اختيار هكرها 
مي گذاشته، برطرف كرده است. بر اساس بيانيه اين 
شبكه اجتماعي، اين آسيب پذيري مختص برنامه 
توييتر براي اندرويد بوده و كاربران سيس��تم عامل 
اپل را شامل نمي ش��ود. به گزارش ديجياتو، نوعي 
آس��يب پذيري در توييتر كشف ش��ده كه كنترل 
كامل حس��اب كاربري كاربران اندرويدي توييتر را 
در اختيار هكرها قرار داده و ب��ه آنها اجازه مي دهد 
پيام هاي شخصي براي ديگران ارسال كنند يا اينكه 
از حساب شخص هك شده، توييت كنند. البته اين 
كمپاني مي گويد كه اين آس��يب پذيري به صورت 
فراگير در نيامده و غول شبكه اجتماعي صرفا به دليل 
محكم كاري، آپديتي براي نسخه اندرويد برنامه خود 
منتش��ر كرده تا اين مشكل امنيتي را برطرف كند. 
سخنگوي اين شركت اعلام كرده است افرادي كه 
احتمال مي رود از اين مشكل امنيتي آسيب ديده 
باش��ند، از طريق خود برنامه توييت��ر يا ايميل آگاه 
مي شوند و راهنمايي هايي را نيز به منظور امن كردن 
حساب كاربري آنها در اختيارشان قرار داده خواهد 
شد. البته اين راهنمايي ها، بر اساس نسخه اندرويد هر 
كاربر و همچنين نسخه برنامه توييتر بوده كه ممكن 
است شخص به ش��خص، با يكديگر تفاوت داشته 
باش��د. در نتيجه براي اينكه از امنيت خود مطمئن 
شويد، كافي است آخرين نسخه از برنامه توييتر را از 

پلي استور دانلود كنيد.

 روش جديد اف بي آي 
براي گول زدن هكرها

س��ازمان اف بي آي امريكا طي برنام��ه اي با كمك 
اطلاعات واقعي نوعي داده جعلي يا طعمه ساخته 
است. اين طعمه در اطلاعات واقعي شركت ها آميخته 
مي ش��ود و هكرها را هنگام سرقت گول مي زند. به 
گزارش مهر، سازمان اف بي آي در امريكا ادعا مي كند 
راهي يافته تا هكرها را به سمت اطلاعات اشتباهي 
سوق دهد و بدين ترتيب به شركت ها كمك مي كند 
هنگام هك اطلاعاتشان خسارت كمتري متحمل 
شوند. اين سازمان برنامه IDILE را راه اندازي كرده 
است. در اين برنامه شركت ها اطلاعاتي را به عنوان 
طعمه ذخي��ره مي كنند تا هكرها هنگام س��رقت 
داده هاي باارزش سردرگم شوند. هرچند اف بي آي 
جزييات بيش��تري از شيوه كاركرد IDILE را فاش 
نكرده اما يكي از مقامات اعلام كرده اطلاعاتي كه در 
ساختار داده هاي موجود تركيب مي شوند، واقعي 
به نظر مي رسند. دانلود اطلاعات تقلبي )طعمه( از 
سوي هكرها به كارمندان بخش IT هشدار مي دهد 
اتفاق��ي غيرمعم��ول روي داده اس��ت. اف بي آي با 
استفاده از اطلاعات واقعي، داده هاي طعمه را ايجاد 
مي كند. البته اطلاعات واقعي ذخيره نمي شوند و فقط 
درصورت رضايت كاربران از آنها اس��تفاده مي شود. 
البته هيچ ضمانتي وجود ندارد اين روش كارآمد باشد. 
يك هكر هوشمند ممكن است اطلاعات را بررسي 
كند. از سوي ديگر اين روش فقط به عنوان سيستم 

امنيتي زيربنايي اين شركت كارآمد است.

 درآمد 26 ميليون دلاري 
پسر هشت ساله از يوتيوب

يك پسربچه هشت ساله از نظر كسب درآمد از سايت 
يوتيوب توانست رتبه اول را كسب كند و همه رقباي 
خود را پش��ت س��ر بگذارد. به گزارش فارس، رايان 
كاجي كه تنها هشت سال سن دارد، مادري اصالتا 
ويتنامي و پ��دري ژاپني دارد و تقريب��ا هر روز يك 
ويديو در يوتيوب منتشر مي كند. ميزان كل بازديد 
از ويديوهاي اين پسر هشت ساله كه البته براي تهيه 
ويدئو از كمك اعضاي خان��واده خود هم برخوردار 
اس��ت، تا ۱۰ نوامبر س��ال ۲۰۱9 به 33.6 ميليارد 
بازديد رسيد. وي در ويدئوهاي خود به بررسي كيفيت 
اسباب بازي هاي مختلف مي پردازد، آزمايش هاي 
علمي انجام مي دهد، آثار هنري و اسباب و اقلامي 
كه خودش ساخته را به بينندگان نمايش مي دهد و 
در مجموع توانسته ۲6 ميليون دلار درآمد در سال 
۲۰۱9 به جيب بزند. تعداد كاربران مشترك كانال 
ويدئوهاي اين پسر بچه تا ۱۰ نوامبر سال ۲۰۱9 از 

مرز ۲۲.4 ميليون نفر گذشته است. 

 ادعاي ابداع سيستم 
غير قابل هك در اسكاتلند

گروهي از محققان در اسكاتلند نخستين سيستم 
غيرقابل هك انتقال اطلاعات رمزگذاري شده را ابداع 
كرده اند. در اين سيستم اطلاعات به شكل نور از يك 
تراشه مخصوص مي گذرند. به گزارش مهر، گروهي از 
محققان در اسكاتلند ادعا مي كنند نخستين سيستم 
امنيتي غيرقابل هك دنيا را س��اخته اند. محققان 
مدت هاست از فراگير ش��دن رايانه هاي كوانتومي 
بيم دارند، زيرا هكرها با كمك آن مي توانند به آساني 
به اطلاعات رمزگذاري ش��ده، دسترسي يابند. اما 
گروه��ي از محققان بين الملل��ي از جمله محققان 
دانشگاه سن اندروز تراشه اي ساخته اند كه كليدهايي 
يك بارمص��رف براي هر بار انتق��ال اطلاعات توليد 
مي كند و به اين ترتيب به امنيت كامل دست يافته اند. 
در اين روش اطلاعات ديجيتال به شكل نور ذخيره 
مي شوند و سپس از يك تراشه سيليكوني مخصوص 
گذر مي كنند. اين تراشه حاوي ساختارهايي است كه 
نور را خم مي كند و مي شكند. به اين ترتيب اطلاعات 
در هم آميخته مي ش��ود. در اص��ل فرايندهاي خم 
شدن و شكستن هر بار با توجه به اطلاعات ارسالي، 
يك شيوه اي متفاوت انجام مي شود. اين تحقيق در 
نشريه Nature Communications منتشر 
شده و در صورت تاييد صحت آن، ارزش زيادي براي 
تهيه كنندگان سرويس هاي مخابراتي، سازمان هاي 

دولتي و بانك هاي جهاني خواهد داشت.

معاون فرهنگي، اجتماعي و امور محتوايي مركز ملي فضاي 
مجازي گفت: »در مواجهه با مصوبات شوراي عالي فضاي 
مجازي، نبايد تحليل و تفس��ير صورت گيرد و يك مقام 
مسوول، نظر شخصي اش را اعمال كند. وقتي موضوعي در 
شورا به بحث گذاشته مي شود، افراد مي توانند نظر بدهند 
و با مباحث مطرح شده مخالفت كنند، اما بعد از تصويب، 
ديگر كسي حق ندارد مصوبه را تحليل شخصي كند و بايد 
به دنبال تحقق آن باشد.« امير خوراكيان در گفت وگو با 
ايسنا، درباره نقش جويشگرهاي بومي بيان كرد: »جويشگر 
بومي موضوع خيلي مهمي است. در حال حاضر كاربران 
عادت دارند براي دسترسي به خدمات و سايت ها به جاي 
اينكه اسم سايت را مستقيم وارد كنند، معمولا آن را ابتدا در 
يك جويشگر پيدا مي كنند و سپس وارد سايت مي شوند. 
در شرايط خاص قطعي اينترنت هم همين مشكل وجود 
داشت و به نوعي استفاده از همه سرويس هايي كه فراهم 
بود، به نقش جويشگر موكول شده بود.« خوراكيان با بيان 
اينكه جويشگر بومي يك محل سرمايه گذاري داده هاي 
داخلي اس��ت، گفت: »جويش��گر بوم��ي ظرفيتي براي 
نگهداري و صيانت از يك سرمايه ملي به نام داده هاي بومي 
است. برخي از كشورها داده هاي يك شركت يا سرويس 
آنقدر ارزشمند است كه به جاي ملك و ساختمان به عنوان 
سند پشتيبان، ضمانت وام واقع مي شود، در حالي كه در 
كشور ما هنوز آن نگاه سرمايه ملي به داده ها وجود ندارد و 
توجه لازم در همه شوون به اين مساله نمي شود. همچنين 

در بخشي از سند ش��بكه ملي اطلاعات به سرويس هاي 
پايه پرداخته و تصريح شده كه سرويس ها و خدمات پايه 
عمومي كه يكي از آنها جويش��گر بومي است، بايد حتما 
توسط وزارت ارتباطات پيگيري و محقق شود. درنتيجه بر 
اساس مصوبه شوراي عالي فضاي مجازي وزارت ارتباطات 
موظف است خدمات پايه عمومي را تامين كند و در اين 
ترديدي وجود ندارد و كسي هم حق ندارد درباره اين جور 
مصوبات صريح و روشن، را تفسير كند يا با نظرات فني و 

كارشناسي پيچيده، اين مصوبات را تغيير دهد.«
خوراكيان با بيان اينك��ه در روزهاي قطعي اينترنت، در 
جست وجوي محتوا با مشكلات و محدوديت هاي زيادي 
در جويشگرها روبه رو بوديم، افزود: »جويشگرهاي بومي 
همان طوركه از قبل مي دانستيم و گزارش كرده بوديم كه 
شرايط مطلوبي ندارند، بسيار ضعيف عمل كردند، هم از نظر 
محتوا و هم زيرساختي كه بتوانند پذيراي كاربران باشند. 
يعني علاوه بر اينكه از نظر محتوايي مشكل داشتند، به دليل 
ظرفيتي كه تامين نشده بود و عدم آمادگي، بر اثر كثرت 
مراجعه از كار افتادند. از طرفي براي تش��ويق به مراجعه 
كاربر به جويشگر، بايد محتوايي در آن وجود داشته باشد، 
در مقابل، با قرار گرفتن محتوا، كاربر بيش��تري مراجعه 
مي كند و اين موارد رابطه مستقيمي با هم دارند. طبيعي 
است كه جويشگر از همان روز اول نمي تواند پاسخگوي 
تعداد زيادي از كاربران در زمينه ارايه محتوا باشد. اما در 
شرايطي كه محتوا و ظرفيت ارتقا پيدا كند، قطعا مراجعه 

مردم هم افزايش مي يابد. درچنين ش��رايطي جويشگر 
بومي بايد مزيت هايي داشته باشد كه اگر به اطلاع كاربر 
برسد، كاربر اساسا از اول ترجيح دهد كه به جاي مراجعه 
به گوگل، موضوع مورد نظر خود را در جويش��گر داخلي 

جست وجو كند.«
مع��اون فرهنگي، اجتماعي و ام��ور محتوايي مركز ملي 
فضاي مجازي خاطرنشان كرد: »در مواجهه با مصوبات 
ش��وراي عالي، نبايد تحليل و تفسير صورت بگيرد و يك 
مقام مس��وول، نظر ش��خصي اش را اعم��ال كند. وقتي 
موضوعي در ش��ورا به بحث گذاشته مي شود، افرادي كه 
حضور دارند مي توانند نظر بدهند و با مباحث مطرح شده 
مخالفت كنند، اما بعد از اينكه چيزي تصويب و رسما توسط 
رييس جمهوري ابلاغ شد، ديگر كسي حق ندارد تحليل 

شخصي كند و بايد به دنبال تحقق آن باشد.«
خوراكيان با اش��اره به خدمات زيرمجموعه شبكه ملي 
اطلاعات بيان كرد: در س��ند ش��بكه مل��ي اطلاعات، به 
خدماتي از جمله جويش��گر بومي، پيام رسان، ايميل يا 
رايانامه و خدمات ابري اش��اره شده كه ما در حال حاضر 
در تمامي آنها مشكل داريم؛ خصوصا پيام رسان ها كه با 
اس��تفاده از آنها تنها پيام ردوبدل نمي شود، بلكه تبديل 
به يك سكوي جامع و بستر بس��ياري از كسب وكارها و 
فعاليت هاي روزانه شده اند. در ارايه يك سرويس پيام رسان 
ما به دانش زيادي نياز داريم. مساله ديگر، پلتفرم يا همان 
بستر ارايه اين سرويس كه بعضي از آن به نرم افزار تعبير 

مي كنند و همچنين مس��ائل فني از جمله ديتاس��نتر، 
پش��تيبان فني پلتفرم و جايي كه قرار است پيام ها آنجا 
تبادل پيدا كند و قدرت پردازش اين داده ها، هر كدام يك 
نياز فني بزرگ است. يك مساله هم مدل فعاليت پيام رسان 
و بيزينس پلن است و امتيازاتي كه در جذب و تامين اعتماد 
كاربر دارد. بنابراين مساله س��اده اي نيست.«خوراكيان 
با بيان اينكه بايد بتوانيم پابه پاي سرويس هاي خارجي، 
س��رويس هاي داخلي پايدار مبتني بر دان��ش و فناوري 
بومي و فرهنگ و اقتضائات كش��ور داشته باشيم، اظهار 
كرد: »اين روزها به دليل شرايطي كه پيش آمده، عده اي 
برداشت شان اين است كه منظور از شبكه ملي اطلاعات 
يعني بستن اينترنت جهاني و محدوديت در آن. در حالي 

كه هيچ كس چنين حرفي را نزده و چنين باوري ندارد. در 
هيچ جا چنين رويكردي به تصويب نرسيده و حتي مطرح 
هم نمي ش��ود. منظور از راه اندازي شبكه ملي اطلاعات، 
محدوديت در سرويس ها و اينترنت جهاني نيست. يكي 
از مزاياي اين شبكه، نياز كمتر به خارج از كشور است كه 
البته از آن به اشتباه برداشت شده، در حالي كه مثلا براي 
ايميل زدن به يك نفر كه در داخل كش��ور است، نيازي 
نيست اطلاعات خارج برود و برگردد و اين كاري است كه 
شبكه ملي اطلاعات مي كند. اين طور نيست كه بگوييم 
هرچه ش��بكه ملي اطلاعات را تقويت كني��م، نياز ما به 
اينترنت جهاني كمتر مي شود و به آن نياز نداريم و بخواهيم 

محدودش كنيم.

مصوبات شوراي عالي فضاي مجازي تحليل پذير نيست

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات به مديران پست بانك 
توصيه كرد ب��ا حمايت همه جانب��ه از نقش فناوري 
اطلاعات و ارتباطات كشور، تحول بانكداري نوين در 
قالب بانكداري ديجيتال براي حركت به سوي اقتصاد 
هوشمند ديجيتال را سرلوحه كار قرار دهند. به گزارش 
وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، محمدجواد آذري 
جهرمي در پيامي به مناسبت آغاز بيست وچهارمين 
سال فعاليت پس��ت بانك ايران، اظهار كرد: »اقتصاد 
كشور بانك محور است و پس��ت بانك ايران به عنوان 
بانك توسعه اي و تخصصي در حوزه فناوري اطلاعات 
و ارتباطات و بزرگ تري��ن تامين كننده مالي خرد در 
حوزه روستا و نقاط كم برخوردار، در ۲3 سال گذشته 
كوشيده تا در تهيه و توس��عه زيرساخت هاي مالي و 
بانكي در بخش روستايي نقشي محوري ايفا كند و در 
سال هاي اخير نيز همواره به عنوان حامي اصلي بخش 
ارتباطات و فناوري اطلاعات مطرح بوده است.« وي 
با بيان اينكه تغيير رويكرد و تمركز اين بانك در حوزه 
فناوري اطلاعات، باعث گس��ترش خدمت رساني در 
اين بخش شده اس��ت، اضافه كرد: »همراهي با روند 
روبه رشد كشور در حوزه استارت آپ ها و فعاليت هاي 
نوآورانه و رشد تعداد ش��ركت هاي نوپا و فين تك ها، 
نش��ان دهنده عزم راس��خ و تغيير رويكرد و نگرش به 
ح��وزه نوآوري و فن��اوري اين بانك اس��ت. تحولات 
اخير در زمينه گش��ايش صندوق ه��اي خطرپذير، 

شتاب دهنده ها، نقطه شروعي براي تنوع در تامين مالي 
شركت ها به ويژه استارت آپ هاست و شرايط موجود در 
همكاري بانك ها و فعالان اين حوزه مي تواند شرايط را 
براي مشاركت و رشد اقتصادي و افزايش سهم اقتصاد 

ديجيتال فراهم كند.«
آذري جهرمي خاطرنش��ان كرد: »پس��ت بانك ايران 
به عنوان بانك تخصصي در ح��وزه فناوري اطلاعات 
و ارتباطات ICT، در س��ال هاي اخير تلاش مضاعفي 
براي ايفاي نقش در اين حوزه داش��ته و ايجاد ش��عبه 
نوآوري در م��كان اس��تارت آپ ها و كارخانه نوآوري، 
به منزله سياس��ت گذاري در اين بخش بوده و بيانگر 
حركت نويني به سمت تحولات نوين است. لازم است 
سياس��ت هاي اين بانك در چارچوب مديريت شفاف 
شيشه اي، حمايت همه جانبه از نقش فناوري اطلاعات 
و ارتباطات كشور را تقويت كرده و تحول بانكداري نوين 
در قالب بانكداري ديجيتال براي حركت به سوي اقتصاد 
هوشمند ديجيتال را سرلوحه كار قرار دهد و با ارتقاي 
شاخص هاي ارزيابي بانكي، خدمات نوين مالي و بانكي 
را در نقاط كم برخوردار و روستايي توسعه داده و شكاف 
خدمات مالي و بانكي در حوزه شهر و روستا را كاهش 
دهد. انتظار مي رود پست بانك ايران، توسعه زيرساخت 
پيام رس��ان بين شعب مبتني بر فناوري بلاك چين را 
عملياتي كرده و بحث مطالعه رمزارزها را به طور جدي 

در برنامه هاي عملياتي خود قرار دهد.«

مديركل حفاظت از حقوق مصرف كننده در س��ازمان 
تنظيم مق��ررات و ارتباطات راديوي��ي گفت: مبلغ ۲6 
ميليارد تومان به عنوان هزينه استفاده از اينترنت مصرف 
آزاد كاربران در ايام اربعين، از سوي اپراتورها عودت داده 
ش��د. پيمان قره داغي در گفت وگو ب��ا مهر، درخصوص 
پيگيري انجام ش��ده براي مبالغي كه قرار بود از س��وي 
اپراتورها براي استفاده از اينترنت آزاد در ايام اربعين به 
كاربران عودت داده شود، گفت: »براساس پيگيري هاي 
انجام شده اين مبالغ به حساب كاربران واريز شده است.« 
وي توضيح داد: »باوجود آنكه اپراتورها از قبل در خصوص 
نرخ آزاد اينترنت و تفاوت آن با خريد بسته اينترنت در ايام 
اربعين حسيني 9۸ و در كشور عراق، اطلاع رساني كرده 
بودند و اين جداول در پرتال اپراتورهاي موبايل نيز قرار 
داده شد، اما بسياري از كاربران بدون توجه به تفاوت نرخ 
اينترنت آزاد و اينترنت بسته اي، از اينترنت آزاد استفاده 
كرده و متحمل هزينه بسياري شدند. ما قبل از ايام اربعين 
امسال، جلسات متعددي با اپراتورهاي موبايل داشتيم 
و نرخ هايي كه براي اينترنت موبايل درنظر گرفته ش��د 
با توجه به تعرفه اي بود كه اپراتور عراقي از اپراتور ايران 
مي خواست. بر اين اساس تمامي جوانب بررسي و حداقل 
نرخ ممكن براي صوت و ديتا در نظر گرفته شد. از آنجايي 
كه قيمت هر گيگ اينترنت از قبل اطلاع رساني شده بود، 
اگر كاربران از قبل بس��ته اينترنت خريداري مي كردند 
و در عراق مصرف مي كردند ب��ه مراتب هزينه كمتري 

نس��بت به اينترنت آزاد متحمل مي شدند.« مديركل 
حفاظت از حقوق مصرف كننده رگولاتوري افزود: »اما 
با وجودي كه اپراتورهاي موبايل هم به شكل پيامكي و 
هم به شكل پرتال و شبكه هاي اجتماعي، اطلاع رساني 
كاملي در خصوص بس��ته مكالمه، نرخ ارسال پيامك و 
قيمت دريافت پيامك و نيز تعرفه استفاده از ديتا به شكل 
آزاد و بسته، صورت دادند زائران حسيني توجهي نكرده 
بودند و با اين پيش فرض كه قيمت ها در عراق تا حدودي 
مانند ايران است و حتي مي توانند بسته اي كه در ايران 
خريداري كرده اند را مصرف كنند، با رقم هاي زيادي در 
صورتحساب خود مواجه شدند. پس از بروز اين مشكل، 
وزير ارتباطات به اپراتورها دس��تور داد تا هزينه تمامي 
كساني كه در ايام اربعين به شكل آزاد، از اينترنت موبايل 
استفاده كرده بودند به شكل بسته محاسبه شود و مبلغي 
حدود ۲6 ميليارد تومان به عنوان بس��تانكاري در اين 

خصوص درنظر گرفته شد.«

قره داغي افزود: »بررسي ها حاكي از آن است كه مبلغ ۲6 
ميليارد تومان بابت تعرفه استفاده از ديتاي آزاد به زائران 
حسيني برگش��ت داده شده است و در قبوض آن تعداد 
از افراد كه از اينترنت آزاد استفاده كرده بودند نيز مبلغ 
بستانكاري قيد شد.« وي درباره نارضايتي برخي كاربران 
از مبالغ صورتحساب مكالمات تلفني خارج از كشور نيز 
تاكيد كرد: »تعرفه مكالمات بين الملل در پرتال هر اپراتور 
مشخص است و نرخ مكالمات به ازاي هردقيقه از ۲۰۰۰ 
تومان شروع مي شود و ارقام بالاتري نيز دارد كه با توجه 
به تماس تلفني ثابت به ثابت، سيار به سيار و سيار به ثابت 
و ثابت به سيار متفاوت است. كاربران بايد توجه كنند كه 
تعرفه مكالمه داخل كشور با بين الملل كاملًا متفاوت است 
و آن طور كه نيست كه فكر كنند مثلًا اگر دقيقه اي 6۰ 
تومان در داخل صحبت مي كنند، تقريباً با همين ارقام 
هم مي توانند با خارج صحبت كنند. به همين دليل اگر 
مكالمات زياد باشد، كاربر ناگزير است كه هزينه بيشتري 
پرداخت كند. با اين وج��ود كاربران مي توانند به پرتال 
اپراتورها مراجعه كرده و از آنجايي كه كاملا مش��خص 
است هزينه تماس از ايران به هر كشوري چقدر است، با 
محاسبه مدت زمان مكالمه، از ميزان صورتحساب خود 
مطلع شوند. چنانچه نرخ محاسبه شده از سوي اپراتور 
متفاوت است، مي توانند شكايت خود را به سامانه ۱9۵ 
اعلام كنند و اگر خلافي ثابت شود، مبلغ دريافتي قابل 
عودت خواهد بود و با اپراتور خاطي نيز برخورد مي شود.«

عودت هزينه استفاده از اينترنت آزاد اربعينضرورت تحول بانكداري براي حركت به سوي اقتصاد ديجيتال



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

»تعادل«مشكلكمبودگازمايعدربرخياستانهارابررسيميكند

تلاش براي حل مشكل كمبود سيلندر گاز
گروهبنگاهها|

اگر مخاط��ب اخبار عمومي و اس��تاني كش��ور طي 
هفته هاي اخير باشيد، حتما خبر كمبود سيلندر گاز 
مايع در برخي اس��تان هاي كمتربرخوردار كش��ور به 
گوشتان خورده است؛ خبري كه هرچند طي ساليان 
گذشته نيز مسبوق به سابقه است؛ اما امسال به دليل 
همزماني با بحث افزايش قيم��ت بنزين بازتاب هاي 
وسيع تري در رس��انه هاي گروهي پيدا كرده است. بر 
اس��اس اعلام مسوولان، اس��تان هايي چون، كرمان، 
هرمزگان، بوشهر و سيستان  و بلوچستان و كرمانشاه 
ر راس استان هايي قرار دارند كه طي يك ماه گذشته 
شاهد تشكيل صف هاي طولاني براي دريافت سيلندر 
گاز مايع بودن��د. مردمي كه هر روز صب��ح با دميدن 
نخستين ش��راره هاي خورشيدي سحرگاهي از خانه 
بيرون مي زنند تا هر چه سريعتر خود را به صف دريافت 
سيلندرهاي گاز برسانند اما در اغلب اوقات سهم آنها 
از اين تلاش زايدالوصف و منتظر ماندن چند ساعته در 
صف هاي طويل، تابلويي است كه روي آن با خط ناخوانا 
نوشته شده: »گاز نداريم؛ لطفا توقف بيجا نكنيد.«در 
پاس��خ به اين دغدغه هاي بحق عمومي، مس��وولان 
مشكلاتي چون آغاز فصل سرما، موضوع افزايش قيمت 
بنزين؛ مشكل حمل و نقل س��يلندرهاي گاز و ...را به 

عنوان دلايل اصلي اين كمبود عنوان مي كنند.
در شرايطي كه موضوع كمبود گاز در برخي استان ها 
مش��كلات بس��ياري را براي خانواده ها ايج��اد كرده 
در جريان برگزاري چهل و س��ومين جلس��ه س��تاد 
اطلاع رساني و تبليغات اقتصادي كشور با حضور وزير 
كشور و مسوولان اجرايي، وضعيت توزيع گاز مايع در 
برخي از استان هاي كشور خصوصاً استان سيستان و 
بلوچستان مورد بررس��ي قرار گرفت. جلسه اي كه در 
جريان آن راهكارهاي عملياتي براي حل و فصل اين 
مشكل مرور شدند و نيازمندي هاي اين استان ها براي 
ارايه بهترين خدمات به مردم مورد بررسي قرار گرفتند. 
در اين جلسه پس از ارايه توضيحات از سوي نمايندگان 
وزارت نفت و وزارت صنعت، معدن و تجارت در خصوص 
آخرين تصميم گيري ها درباره نحوه توزيع كپسول گاز 
مايع در استان سيستان و بلوچستان، عبدالرضا رحماني 
فضلي وزير كش��ور تاكيد كرد: اولويت اول در اس��تان 
سيستان و بلوچستان بايد تسريع در روند گازرساني 
به اين منطقه باشد تا مشكلات ناشي از ضرورت توزيع 
گاز مايع در اين استان، به صورت ريشه اي برطرف شود.

وي افزود: هيچ دليلي نبايد مانع از گازرساني به مردم 
شود؛ چرا كه اولًا مشكلات زيادي را براي مردم در پي 
دارد و دشمنان از اين مشكلات سوءاستفاده مي كنند.

وزير كش��ور ادام��ه داد: با توجه به اس��تفاده برخي از 
 LPG شهروندان استان سيس��تان و بلوچستان از گاز
به جاي گاز CNG به عنوان سوخت خودرو و به دليل 
خطر بسيار زياد اين كار، بايستي موضوع رفع نواقص 
جايگاه هاي سوخت CNG مورد نياز اين استان نيز در 

اولويت كاري وزارت نف��ت قرار گيرد. رحماني فضلي 
تاكيد كرد: در اين مدت نيز بايستي گاز مايع به اندازه 
نياز و مصرف خانواده ها در استان هاي متقاضي از جمله 
سيستان و بلوچستان تأمين شود و مردم در اين زمينه 

دچار مشكل نشوند.
وزير كش��ور همچنين در ادامه اين جلسه با اشاره به 
پرداخت بس��ته معيش��تي دولت به خانواده ها گفت: 
همانطور كه رييس جمهوري اعلام كرده بودند به قريب 
دو سوم از جمعيت كشور اين بسته حمايتي پرداخت 
شده اس��ت و هنوز هم ادامه دارد كه بايد اطلاع رساني 
دقيق و جامعي از روند كار براي افكار عمومي صورت 
گيرد. وي اضافه كرد: همچنين بايد شرايط لازم براي 
درخواس��ت افرادي كه مش��مول اين طرح نشده اند و 
احساس مي كنند به اين بسته حمايتي نياز دارند، فراهم 
باشد تا ش��هروندان هر زمان كه بخواهند درخواست 
خود را اعلام كنند و در صورت مشمول بودن اين بسته 

را دريافت كنند.

    تلاش براي افزايش دامنه امنيت
وزير كشور در ادامه به شرايط كنوني كشور اشاره كرد و 
سوءاستفاده برخي رسانه ها از مشكلات مردم گفت: در 
شرايطي كه دشمنان به دنبال ايجاد فضاي بي ثباتي در 
جامعه هستند، نبايد به گونه اي عمل كرد كه زمينه هاي 
بي ثباتي، ايجاد و افكار عمومي دچار تش��ويش شود، 
چراكه هدف اصلي دش��منان در اص��ل ضربه زدن به 
اقتصاد اس��ت و طرح برخي مسائل ظاهراً سياسي و يا 
پيگيري ايجاد آشوب در جامعه صرفاً در مسير بي ثباتي 

و برهم زدن فضاي اقتصادي كشور است.
رحماني فضلي تاكيد كرد: نبايد به گونه اي عمل كنيم 
كه بازتاب رسانه اي تصميم گيري ها و برنامه ها موجب 
ايجاد تنش در فضاي اقتصادي كشور شود. در اين مسير 
بايستي سازمان برنامه و بودجه و وزارت امور اقتصاد و 
دارايي، نسبت به پاسخگويي به موقع به سوالات اقدام 

و از بروز ابهامات در جامعه جلوگيري كنند.
وي تصري��ح كرد: از زمان آغاز به كار اين س��تاد تاكيد 
كرده ايم كه مباحث مطرح در رسانه ها و صدا و سيما 
بايد كارشناسانه و بي طرفانه باشد و اقناع سازي افكار 
عمومي از مس��ير توليد اطلاعات و آگاهي بخشي به 
مردم صورت گي��رد تا هم م��ردم بتوانند تصميمات 
درس��تي اتخاذ كنند و هم از ايجاد بي ثباتي و ميدان 
داري رس��انه هاي بيگانه ها در جهت تشويش اذهان 
عمومي كشور جلوگيري كنيم.وي با اشاره به تلاش ها 
براي حل برخي مش��كلات مقطعي واقع شده، گفت: 
اينكه بگوييم هيچ كاري نمي شود كوته بيني است و 
صرفاً موجب نااميدي مردم مي شود؛ بلكه بايد ذخاير 
ارزشمند كشور كه مردم هستند، را فعال كرد و ضمن 
اطلاع رساني درست به آنها و اعتمادسازي، حس تعاون 
و نوع دوستي مردم را تقويت و از آنها براي كمك به حل 

مشكل هموطنان دعوت كرد.

    وقتي كپسول گاز مايع در كرمانشاه
كمياب مي شود

استان كرمانشاه هم يكي از استان هايي است كه موضوع 
كمبود س��يلندر گاز در برخي مناط��ق آن باعث بروز 
مشكل براي مردم شده است؛ به گفته مسوولان استاني 
افزايش قيمت و سهميه بندي بنزين و همزمان شدن 
آن با فصل س��رما، تقاضا را براي گاز مايع در كرمانشاه 
 LPG افزايش داده اس��ت. خودروهايي كه از سوخت
استفاده مي كنند، اين روزها مصرف خود را بالا برده اند تا 
بنزين كمتري مصرف كنند. از سوي ديگر با سرد شدن 
هوا، خانوارهاي روستايي كه هنوز به شبكه گاز متصل 
نيستند براي تامين گرما و پخت و پز به كپسول هاي گاز 

مايع بيشتر نياز دارند.
اين در حالي است كه به گفته مديرعامل شركت پخش 
فرآورده هاي نفتي منطقه كرمانشاه، عرضه گاز مايع با 
همان روند و ميزان قبلي توزيع مي شود و كاهشي در 

سطح عرضه رخ نداده است.
فريدون ياس��مي با اشاره به اينكه توزيع گاز مايع بر 
اساس روند قبل انجام مي ش��ود و كمبودي در اين 
زمينه وجود ندارد، گفت: ماهيانه حدود 4800 تن 
گاز مايع در منطقه كرمانش��اه توزيع مي ش��ود و به 
هيچ عنوان كاهش عرضه نداريم. گاز مايع توس��ط 
ش��ركت هاي موزع عرضه مي شود و توزيع آن نيز بر 

اساس نياز واقعي مصرف كنندگان است.

مديرعامل ش��ركت پخش فرآورده هاي نفتي منطقه 
كرمانشاه با بيان اينكه تغييري هم در قيمت گاز مايع 
وجود نداش��ته، يادآور ش��د: قيمت هر كپسول يازده 
كيلويي گاز مايع تا به دست مصرف كننده برسد 7800 
تومان است. مسووليت نظارت بر شيوه توزيع گازي مايع 
نيز بر عهده دستگاه هاي نظارتي است تا جلوي هرگونه 

تخلف گرفته شود.

    چرايي كمبود گاز در هرمزگان
معاون عمراني فرمانداري شهرستان بشاگرد در پاسخ 
به چزايي كمبود س��يلندر گاز در هرمزگان مي گويد: 
پرداخت نش��دن بدهي شركت سيلندر پركني شعله 
بشاگرد موجب كمبود گاز مايع در بشاگرد شده است.

رسول روح الاميني كه در كارگروه تنظيم بازار بشاگرد 
س��خن مي گفت در ادامه افزود: س��هميه گاز مايع به 
خانوارهاي بش��اگردي ۱۲۵ تن در ماه است كه از دو 
شركت پرسي و غفران بايد تامين و در اختيار شركت 

شعله بشاگرد قرار گيرد.
عزت الله گروهاني مدير عامل شركت پرسي ايران گاز 
هرمزگان هم در اين جلس��ه گفت: از ۱80 ميليون 
تومان طلب اين شركت از شركت شعله بشاگرد در 
سال ۹7، 80 ميليون پرداخت شده و به همين دليل 
ش��ركت پرس��ي ايران گاز از انتقال گاز به بشاگرد 

خودداري كرده است. 

    رفع مشكل كمبود سيلندر گاز 
در استان بوشهر

در ش��رايطي كه به نظر مي رسد برخي از مسوولان 
ب��ا فرافكني ت��لاش مي كنند تا توپ مش��كلات را 
زمين مس��وول و نهاد ديگري بيندازند؛ مدير روابط 
عمومي ش��ركت پخش فرآورده هاي نفتي منطقه 
بوش��هر با قبول مش��كلات در اين حوزه مي گويد: 
در روز هاي پاياني هفته گذش��ته در تامين گاز مايع 
 دچار مش��كل بوديم، ولي اكنون اين مش��كل رفع 

شده است.
مه��رداد بيوكي بي��ان كرد: وظيفه ش��ركت پخش 
فرآورده هاي نفتي جذب س��هميه شركت هاي گاز 
از مبادي تامين كننده گاز است كه با پيگيري هاي 
صورت گرفته موفق شديم س��هميه لازم را از بندر 
ماهش��هر، بندرعباس و اراك جذب و وارد اس��تان 
كنيم.وي افزود: از ابتداي مه��ر تا كنون ۳ هزار تن 
سهميه گاز مايع به اس��تان بوشهر اختصاص يافته 
و تا امروز ۲70 هزار س��يلندر گاز در اس��تان توزيع 

شده است.
مدير روابط عمومي شركت پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه بوشهر تصريح كرد: وظيفه ما تامين گاز مايع 
براي مصارف خانگي است، در حالي كه بخشي از اين 
گاز مايع به عنوان سوخت خودرو ها استفاده مي شود 
كه بايد بازرسان بر آن نظارت بيشتري داشته باشند.

معاونآبوآبفايوزيرنيرواعلامكرد

اختصاص ۴ هزار ميليارد تومان براي تكميل شبكه فاضلاب اهواز
در شرايطي كه موضوع پروژه هاي زيربنايي در حوزه آب و 
فاضلاب اين روزها به مطالبه اصلي مردم استان خوزستاان 
بدل شده، معاون آب و آبفاي وزير نيرو مي گويد: ۶0 درصد 
باقي مانده شبكه فاضلاب اهواز نيازمند چهار هزار ميليارد 
تومان اعتبار است كه البته وزارت نيرو مدل اعتباري را به 

رييس جمهور ارايه كرده است.
به گزارش صدا و سيما، قاسم تقي زاده خامسي، با اشاره 
به اينكه مشكل آب گرفتگي اكثر بخش هاي شهر اهواز 
برطرف شده است، افزود: چند نقطه از شهر كه آب قابل 
توجهي در آنجا جمع شده هنوز با مشكل مواجه است كه 
با استفاده از پمپ هاي پرتوان كه از سراسر كشور تهيه و 
ارسال شده، آب آن مناطق نيز در حال جمع آوري است.

وي با بيان اينكه در چند روز آينده مشكل به طور كامل 

برطرف خواهد ش��د، گفت: توپوگرافي اهواز به گونه اي 
است كه اين شهر مسطح است و شيب لازم براي خروج 
آب  ناش��ي از بارندگي در آن وجود ندارد؛ از اين رو هنگام 
وقوع بارندگي، آب به صورت ساكن در محل باقي مي ماند. 
لذا حتما بايد طرح جمع آوري آب هاي سطحي در اهواز 
و ش��هرهاي مشابه اين منطقه بر اس��اس قانون از سوي 
شهرداري اجرا شود تا شبكه فاضلاب نيز بتواند به درستي 

كار خود را انجام دهد.
معاون آب و آبفاي وزير نيرو با بيان اينكه سيستم فاضلاب 
شهر اهواز يا هر ش��هر ديگري براي جمع آوري فاضلاب 
طراحي شده است نه آب هاي سطحي، ادامه داد: زماني 
كه سيستم  مناسبي براي جمع آوري آب هاي سطحي 
وجود نداشته باش��د، طبيعتا وقوع بارندگي هاي شديد، 

شبكه فاضلاب را نيز دچار اختلال مي كند. درحال حاضر 
بي��ش از دو ه��زار و 400 كيلومتر خط��وط جمع آوري 
فاضلاب در ش��هر اهواز وجود دارد كه حدود هزار و ۱۵0 
كيلومتر آن فرسوده است، البته اين سيستم فقط قادر به 
جمع آوري فاضلاب بوده و نمي تواند آب هاي سطحي را 

نيز جمع آوري كند.
اين مقام مسوول با اشاره به اجراي 40 درصد طرح جامع 
فاضلاب اهواز ادامه داد: ۶0 درصد باقي مانده اين طرح، 
نيازمند چهار هزار ميليارد تومان اعتبار اس��ت كه البته 
وزارت نيرو مدل اعتباري را به رييس جمهور ارايه كرده 
است كه با تامين آن، تا سه سال آينده اين طرح عملياتي 
خواهد شد.تقي زاده خامسي با بيان اينكه حتي اجراي 
كامل طرح جامع جمع آوري فاضلاب نيز مشكل آب هاي 

سطحي اين شهر را برطرف نمي كند، گفت: همزمان با 
اجراي طرح جامع فاضلاب اهواز، طرح راه اندازي سيستم 
جم��ع آوري آب هاي س��طحي نيز بايد اجرا ش��ود، زيرا 

درصورت عملياتي نشدن آن، باز هم شهر اهواز با مشكل 
آب گرفتگي مواجه خواهد شد، چرا كه ظرفيت طراحي 
شده طرح فاضلاب، فقط براي جمع آوري فاضلاب است.

سازمانمللازايدهجهانبدون
خشونتروحانيحمايتميكند

س�منان| ريي��س مركز 
اطلاعات سازمان ملل متحد 
بابيان اينكه ايران و سازمان 
مل��ل هم��كاري خوبي با 
يكديگر دارند، گفت: جهان 
بدون خشونت از ابتكارات 
روحان��ي موردحماي��ت 
سازمان ملل قرار گرفت. به گزارش مهر، ماريا دوتسنكو 
ظهر ديروز در آيين افتتاحيه نمايشگاه عكس و اسناد 
تاريخي همكاري س��ازمان ملل متح��د و ايران بابيان 
اينكه ايران به عنوان يك كش��ور مهم در سازمان ملل 
شناخته شده و همكاري خوبي بين اين دو برقرار است، 
ابراز داشت: طرح جهان بدون خشونت از ابتكارات روحاني 
رييس جمهور وقت ايران موردحمايت سازمان ملل قرار 
گرفت.وي بابيان اينكه سازمان ملل متحد آماده هرگونه 
همكاري با استان سمنان در حوزه هاي مختلف است، 
افزود: ايران در به ثمر نشاندن اهداف سازمان ملل نقش 
مهم بر عهده دارد از اين در مقابل اين سازمان نيز ايران را 
در برابر تحريم هاي ظالمانه تنها نخواهد گذاشت. رييس 
مركز اطلاعات سازمان ملل متحد بابيان اينكه ايران تيم 
ديپلماسي قوي دارد، ابراز داشت: سازمان ملل متحد نيز 
با درك شرايط حاكم بر ايران مردم را تنها نخواهد گذاشت 

و در كنار آنها قرار دارد. 

جلوگيريازخروجميليونهادلار
دستاوردتوليدچايمرغوبايراني
گيلان|  رييس س��ازمان 
چاي كش��ور معتقد است: 
توليد چ��اي مرغوب ايراني 
از خ��روج ميليون ه��ا دلار 
جلوگيري مي كند. حبيب 
جهانس��از ديروز در جلسه 
سازمان چاي كشور گفت: 
توسعه مكانيزاس��يون باغات چاي، اجراي طرح هاي 
اصلاح آرايش باغات در خلاف جهت ش��يب در اراضي 
ش��يب دار، هرس، آبياري و عمليات به زراعي و به باغي 
از اهداف عاليه اين سازمان است. وي افزود: تحقق اين 
اهداف موجب ارتقاي كيفيت برگ هاي خريداري شده و 
در نهايت موجب ارتقاي كيفيت چاي خشك استحصالي 
خواهد شد. جهانساز تاكيد كرد: توليد محصول مرغوب 
و س��الم چاي ايراني باعث حفظ بازار مصرف داخلي و 
تامين سلامت مصرف كنندگان و همچنين جلوگيري 
از خروج ميليون ها دلار از محل واردات چاي خش��ك 
خارجي مي شود. وي با بيان اينكه خريد تضميني بخش 
كوچكي از خدمات سازمان چاي كشور است، خاطرنشان 
كرد: پايين بودن ضريب مكانيزاسيون در صنعت چاي به 
دليل قرار گرفتن 70 درصد باغات چاي كشور در اراضي 
شيبدار و همچنين كم بودن قوه اسب بخارماشين هاي 

مكانيزاسيون باغات چاي است.

بخاريهاينفتيازمدارس
قزوينجمعآوريشدند

قزوين| سيستم گرمايشي 
مدارس در س��طح اس��تان 
قزوي��ن ب��ا بخ��اري نفتي 
وداع ك��رده و بخاري گازي 
و راديات��ور برقي جايگزين 
ش��دند. ب��ه گ��زارش ايلنا، 
جوانبخت در جشن برچيده 
ش��دن بخاري هاي نفتي از مدارس استان گفت: پس از 
حادثه آتش سوزي بخاري در مدرسه دختران در شين 
آباد، بر اس��اس تصميم حاكميت، سيستم گرمايشي 
كلاس ه��اي درس، از بخاري نفتي ب��ه گازي و رادياتور 
برقي تجهيز شد و بر همين اساس، ۳800 كلاس درس 
در استان استاندارد سازي شدند. مديركل نوسازي توسعه 
و تجهيز مدارس استان افزود: ۲0۹ كلاس درس در استان 
هم براي گرمايش، به رادياتور برقي مجهز شدند. به گفته 
جوانبخت به علت استاندارد نبودن فضاي كلاس هاي 
درسي، بخاري ها پاسخگو نيستند و بايد براي استفاده 
بهينه از انرژي، كلاس هاي مدارس عايق بندي ش��وند. 
۱۵ درصد مدارس استان، غير استاندارد هستند كه ظرف 
مدت ۳ سال، بخاري هاي گازي آنها حذف خواهد شد. وي 
ادامه داد: اولويت سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
استان، مناطق كم برخوردار اس��ت و براي هر كلاس 7 

نفري ۹0 ميليون تومان هزينه شده است.

اسكلهوپايانهصادراتيجامعمواد
معدنيدربوشهروجودندارد

بوشهر| رييس خانه معدن 
استان بوشهر گفت: وجود 
معادن و ص��ادرات يكي از 
مزيت هاي اس��تان بوشهر 
است ولي متأس��فانه يك 
اس��كله و پايان��ه صادراتي 
جامع مواد معدني در استان 
وجود ندارد.احمد مرادي در گفت وگو با مهر اظهار داشت: 
صادرات مواد معدني اس��تان از طريق بنادر كوچك با 
شناورهاي كوچك انجام مي شود. كشتي هاي بزرگ 
نمي توانند در اسكله هاي اس��تان براي بارگيري مواد 
معدني پهلوگيري كنند تا به كشورهاي فرامنطقه اي 
صادر كنند. باوجوداينكه استان بوشهر ۹00 كيلومتر 
مرز دريايي با خليج فارس دارد ولي متأس��فانه با تمام 
قابليت هاي موجود، بزرگ ترين ضعف اين استان نبود 
يك اس��كله و پايانه صادراتي جامع است. دستور اوليه 
تأسيس پايانه صادراتي از دستاوردهاي ايميدرو و خانه 
معدن اس��ت كه پيگيري هاي اين طرح در حال انجام 
است.وي تصريح كرد: كارهاي هيدورگرافي، ژئوگرافي 
و مطالعاتي پايان��ه صادراتي انجام ش��ده و تنها بحث 
سرمايه گذاري و ميزان برآورد ريالي آن مانده است كه 
اگر اين مهم محقق شود، انقلاب بزرگي در صادرات مواد 
معدني و صنايع معدني استان بوشهر محسوب مي شود.

خسارت۵۲۶ميلياردتوماني
سيلبهجادههايمازندران

مازن�دران| مدي��ركل 
راهداري و حم��ل و نقل 
جاده اي مازندران با بيان 
اينكه در سيل اواخر سال 
گذشته و اوايل امسال ۲۹۶ 
ميليارد تومان و در سيل 
مهرماه نيز ۲۳0 ميليارد 
تومان خسارت به جاده هاي استان وارد شد، گفت: 
براي بهس��ازي و بازسازي اين مناطق تاكنون ۱۱۲ 
ميليارد تومان اختصاص يافته است. عباسعلي نجفي 
ديروز به مناسبت هفته راهدار با اشاره به تلاش هاي 
راهداران در س��طح اس��تان، اظهار كرد: ش��رايط 
مازندران از نظر جغرافيايي خاص اس��ت و با توجه 
به طبيعت بسيار مناسب شاهد حضور گردشگران 
هستيم، س��ه محور مهم مواصلاتي درجه اهميت 
استان را افزايش داده است.وي تصريح كرد: با توجه 
به تقاضاي سفر نياز است كه راه هاي استان به صورت 
جدي ايمن سازي شوند به همين دليل راهداران در 
تمام طول س��ال در مسيرهاي استان حضور دارند. 
مديركل حمل و نق��ل و نگهداري راه هاي مازندران 
اضافه كرد: در سيل سال گذشته و سال جاري 800 
نقطه دچار رانش و لغزش شده است كه همكاران ما 

براي آزادسازي مسير ورود پيدا كردند. 
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آماده باش ارتش براي كمك
به روند تخليه آب در خوزستان

اهواز| فرمان��ده قرارگاه منطق��ه اي جنوب غرب 
ارتش گفت: در نتيجه بارش هاي اخير، مجتمع هاي 
سازماني ارتش در خوزستان دچار آب گرفتگي شد 
و ما 4 روز مش��غول تخليه آب ه��اي اين مجتمع ها 
بوديم. امير س��رتيپ دوم »حمزه بيدادي«فرمانده 
قرارگاه منطقه اي جنوب غرب ارتش روز يك شنبه 
گفت: در صورتي كه مسوولان استان خوزستان براي 
تخليه آب انباشته شده در برخي خيابان هاي اهواز، 
درخواست داشته باش��ند نيروهاي ارتش فورا وارد 
عمل خواهند شد. او ادامه داد: در جلسه ستاد بحران 
استان خوزستان، از ارتش درخواست شد كه »آماده 
باش« باشد تا در صورت نياز از توانشان استفاده شود. 
فرمانده قرارگاه منطقه اي جنوب غرب ارتش تصريح 
كرد: در نتيجه بارش هاي اخير، مجتمع هاي سازماني 
ارتش در خوزستان دچار آب گرفتگي شد و ما 4 روز 
مشغول تخليه آب هاي اين مجتمع ها بوديم. بيدادي 
در عين حال گفت: نياز عمده ستاد بحران خوزستان 
براي تخليه آب، به كارگيري پمپ هاي فشار قوي است 
كه اين تجهيزات عمدتا در اختيار اداره آب و فاضلاب 

استان خوزستان، شركت نفت و پتروشيمي است.

اجراي 300 كيلومتر لوله گذاري 
آب و فاضلاب در اصفهان

اصفهان| در هشت ماهه سال جاري ۳00 كيلومتر 
لوله گذاري آب و فاضلاب دربرخي از نقاط اس��تان 
اصفهان اجرا شد. معاون مهندسي و توسعه شركت 
آب و فاضلاب اس��تان اصفهان با اش��اره به اجراي 
لوله گذاري آب و فاضلاب در نقاط مختلف استان اعلام 
كرد: در هشت ماهه سال جاري به رغم چالش هاي 
مالي ناش��ي از افزايش چند برابري قيمت مصالح و 
تجهيزات، ۳00 كيلومتر لوله گذاري آب وفاضلاب در 
برخي از نقاط استان اجرا شد. حكمتيان اعلام كرد: در 
هشت ماهه سال جاري ۱40 كيلومتر توسعه شبكه 
فاضلاب، ۱۳ كيلومتر اجراي خط انتقال فاضلاب و ۶ 
كيلومتر اصلاح شبكه فاضلاب در برخي از شهر هاي 
استان عملياتي ش��د. وي با اشاره به لوله گذاري آب 
اعلام كرد: در هشت ماهه سال جاري ۱4۲ كيلومتر 

لوله گذاري آب در سطح استان اجرايي شد.

فروش پنج ميليارد ريالي صنايع 
دستي مازندران در شب يلدا

س�اري| مديركل ميراث فرهنگي، گردشگري و 
صنايع دستي مازندران از فروش بيش از پنج ميليارد 
و ۳00 ميليون ريال صنايع دستي، در نمايشگاه هاي 
ويژه شب يلدا در سطح اس��تان خبرداد. سيف الله 
فرزانه با اشاره به برگزاري ۹ نمايشگاه صنايع دستي 
ويژه ش��ب يلدا در استان گفت: 70 هنرمند در اين 
نمايشگاه محصولات خود را ارايه كردند. وي اظهار 
داشت: جشن يلداي امسال متفاوت تر از سال هاي 
ديگر بود و با محوريت بوم گردي هاي استان برگزار 
شد تا شكل سنتي و تاريخي جشن ها در مازندران 
براي گردشگران به نمايش گذاشته شود. مديركل 
ميراث فرهنگي مازندران، گفت: در اين نمايشگاه 
محصولات رشته هاي شاخص استان، حصيربافي، 
لاك تراشي، نساجي سنتي، البس��ه محلي، تابلو 
فرش و دس��ت بافته هاي داري، در شهرستان هاي 
س��اري، نكا، بابل، تنكاين، گلوگاه و كلاردشت، به 
نمايش درآمد. فرزانه با اش��اره به اهميت برگزاري 
نمايش��گاه هاي صنايع دس��تي در راستاي فروش 
و رونق بازار گف��ت: برنامه ريزي جه��ت برگزاري 
نمايشگاه در سه ماه پاياني سال ادامه خواهد داشت.

برخورداري روستاهاي البرز
از نعمت گاز

ك�رج| سرپرس��ت اداره كل امور روس��تايي و 
شوراهاي اس��تانداري البرز گفت: گاز رساني به 
روس��تاهاي بخش آسارا و شهرس��تان طالقان 
در دس��ت اقدام است و تا دوس��ال آينده تمامي 
روستاهاي البرز از نعمت گاز برخوردار مي شوند.

حسين بابايي سرپرست اداره كل امور روستايي 
اس��تانداري البرز در خصوص ارايه تسهيلات به 
طرح هاي اش��تغال روس��تايي افزود: شناسايي 
ظرفيت ها و مزيت هاي رقابتي، راه اندازي كسب و 
كارهاي جديد، توليد محصول و توسعه خدمات 
بازاريابي از جمله اقداماتي است كه لازم است براي 
توسعه اشتغال روس��تايي انجام شود. وي تاكيد 
كرد: روستاها بهترين مراكز توليد موادغذايي و 
تامين امنيت كشاورزي محسوب مي شوند و در 
كنار ظرفيت هاي ايجاد شده در بخش خدمات 
زيربنايي و روبنايي براي اجراي طرح هاي اشتغال 

اقدامات موثري صورت گرفته است.

122كيلومتر فيبرنوري روستايي 
در ايلام اجرا مي شود

ايلام| مديركل ارتباطات و فناوري اطلاعات ايلام 
گفت: با همكاري شركت مخابرات استان ايلام، ۱۲۲ 
كيلومتر فيبر نوري در سطح روستاهاي استان ايلام 
اجرا مي شود. عباس بيرامي اظهار داشت: با همكاري 
ش��ركت مخابرات ۳00 كيلومتر فيبرنوري در اين 
استان انجام مي شود. در فاز اول اجراي ۱۲۲ كيلومتر 
فيبرنوري با پيش��رفت 40 درصدي در روستاهاي 
استان آغاز ش��ده و تاكنون بيش از ۲۳ كيلومتر آن 
اجرا و با برنامه ريزي انجام شده است. همچنين ۱7 
سايت تلفن همراه با اعتبار ۳40 ميليارد ريال در سطح 
روستاهاي اين استان در حال اجراست.  بيرامي ادامه 
داد: توسعه ش��بكه فيبرنوري و پروژه طرح خدمات 
عمومي اجباري )USO( در روستاها، از پروژه هاي 
اقتصاد مقاومتي در اس��تان بوده كه ضروري است، 
درصد تحقق پروژه هاي فوق توسط واحدهاي مسوول 

پيگيري و گزارش شود.

چهرههاياستاني



اقتصاد اجتماعي12اخبار

طرح پاكسازي دره فرحزاد از معتادان متجاهر براي چندمين بار در سال هاي گذشته بار ديگر شروع شد

چرخه ناكارآمد حمله چكشي به پاتوق هاي معتادان 
بهمن س��ال گذش��ته پلمب خانه هاي پلاك قرمز در 
راستاي اجراي طرح پاكسازي معتادان محلات شوش، 
مولوي، هرندي و بازار شروع شد و افراد زيادي دستگير 
ش��دند حالا در ادامه اين طرح نوبت به پاكسازي دره 
فرح��زاد از معتادان ب��ه مواد مخدر رس��يد، البته اين 
نخستين بار نيست كه پاتوق هاي معتادان و موادفروشان 
از س��وي ماموران نيروي انتظامي پاكسازي مي شود، 
بررسي روند مقابله با موادمخدر در سطح كلان شهرها 
از جمله تهران نشان مي دهد كه تنها راه حلي جدي و 
رسمي كه تاكنون در خصوص معتادان به ويژه معتادان 
متجاهر از سوي مسوولان صورت گرفته، جمع آوري 
آنها از مناطق مختلف يا به عبارتي پاكسازي بوده كه 
البته بيشتر شبيه تسكين دهنده مقطعي عمل كرده و 
محله را پاك نمي كند بلكه براي مدتي حضور معتادان 
در پاتوق هايش��ان را به تعويق مي اندازد، از همين رو 
كارشناسان آس��يب هاي اجتماعي معتقدند پلمب و 
جمع آوري راه حل ريشه كن شدن اين معضل نيست 
و امني��ت و آرامش با طرح هاي ضربتي به اين محله ها 
باز نمي گردد چ��را كه پي��ش از اين ه��م پاتوق هاي 
موادفروش��ان و مصرف كننده ها بارها و بارها تخريب 
شد، جايش��ان را پارك گرفت اما موادفروشان باز هم 
برگش��ته و به جاي پاتوق هاي قديمي، بساطش��ان را 
در كوچه پس كوچه ه��اي محله و مس��ير تردد مردم 
پهن كرده و بعد از مدتي محله را به قلمرو خود تبديل 
مي كنند با اين حال درحالي كه كارشناس��ان اجراي 
چنين طرح هايي را بي فايده مي دانند، مس��وولان هر 
چند سال يك بار بر اجراي طرح هاي ضربتي و پاكسازي 
تاكيد مي كنند كه عملا هيچ نتيجه اي هم نداشته است.

   باز هم طرح هاي تكراري
از روز گذشته طرح پاكس��ازي دره فرحزاد از معتادان 
متجاهر به صورت ويژه در دستور كار پليس پيشگيري 
تهران بزرگ درآمده اس��ت. آنطور كه س��ردار كيوان 
ظهيري، رييس پليس پيشگيري تهران بزرگ مي گويد، 
در اين طرح كه با همكاري پليس مبارزه با مواد مخدر 
انجام ش��د، 220 معتاد متجاهر از سطح اين منطقه 
جمع آوري شدند كه كار انتقال آنها به كمپ بازپروري 

صورت مي گيرد.
البته به استناد اظهارات ظهيري اين بار هم قرار است 
مانند طرح هاي گذش��ته منطقه پاكس��ازي شده به 
پارك تبديل شود و معلوم نيس��ت چه راه كاري براي 
حل اساسي معضل معتادان متجاهر انديشيده شده 
است چرا كه ظهيري درباره رويكرد طرح پاكسازي دره 
فرحزاد از معتادان بيان كرد: طرح پليس اين است كه 
بتوانيم با كمك ساير ارگان ها معبري را در اين منطقه 
ايجاد كنيم كه دره فرحزاد به محلي براي تفريح مردم 
تبديل شود. اين اتفاق با كمك ساير ارگان ها روي دهد 

دره فرحزاد به بوستاني تبديل مي شود و با حضور مردم 
در اين منطقه ديگر ش��اهد تردد معتادان متجاهر يا 

خرده فروشان مواد نخواهيم بود.

   جمع آوري بدون بازپروري 
با اين حال كارشناسان همچنان بر اين موضوع تاكيد 
دارند كه دستگيري معتادان، نگهداري موقتي آنها و بعد 
هم رها كردنشان بدون اينكه هيچ فكر اساسي براي آن 
وجود داشته باشد،  مسلما اثر بخش نخواهد بود و بايد 
در اين روش تجديد نظر شود. فريد براتي سده، جامعه 
شناس و كارشناس اعتياد درباره اين موضوع بيان كرد: 
عبت اجراي چنين طرح هايي ناش��ي از اين است كه 
مصوبه اي وجود دارد و از طرف ديگر مطالبه اي از سوي 
اهالي برخي محله ها مطرح مي شود كه سبب شده نهايتا 
چنين اقداماتي صورت بگيرد اما اثربخشي اين طرح ها 
واقعا نياز به بررسي دارد. بايد در كنار اين جمع آوري ها، 
خدمات درمان و كاهش آس��يب هم توسعه يابد و اين 
موضوع يك الزام است. اما اينكه برخي مي گويند مراكز 
خدمات رساني به معتادان بايد جمع شود كه اين اصلا 
درست نيست. اين مراكز يك برنامه مبتني بر شواهد 
علمي دارند و اين موضوع در همه جاي دنيا هم تصويب 
شده اس��ت. در قوانين و اسناد بالادستي ما و حتي در 

سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري در زمينه اعتياد 
هم روي اين مساله تاكيد شده كه مراكز كاهش آسيب 

فعاليت انجام دهند.
او افزود: بنابر اين آنها هم بايد در كنار خدمات حضور 
داشته باشند، نكته خيلي مهم تر اين است ما بايد براي 
ادامه درمان و همچنين فعاليت هاي بازگشت معتادان 
به جامعه، يعن��ي جامعه پذير كردن آنها كه ش��امل 
اش��تغال، خانواده و ادامه درمانشان مي شود خدماتي 
ارايه كنيم. فرض كنيد اينها در زمان ترك دارو مصرف 
مي كنند، وقتي از كمپ هاي اجباري بيرون مي آيند نياز 
به دارو دارند و چون منابع مالي ندارند بايد مراكزي وجود 
داشته باشد كه به آنها خدمات دارويي ارايه دهد. اين 
افراد نبايد رها شوند و اين رها نشدن و تداوم فعاليت ها 
بخشي از خدماتي است كه بايد در اختيار اين معتادان 

قرار بگيرد.
براتي سده بيان كرد: اگر كسي دستگير مي شود درست 
است كه اين افراد معتاد و متجاهر و بي خانه مان هستند و 
عده اي از وجود آنها ناراضي و ناراحتند اما بايد بدانيم كه 
اين افراد همه مشكلات اعتياد نيستند؛ اگر همه اينها را 
هم جمع كنيم ممكن است باز هم عده ديگري به سطح 
جامعه بيايند تا همين چند وقت پيش ادعا مي ش��د 
كه ما در تهران 15 تا 20 هزار معتاد متجاهر داريم اما 

آمارهاي برخي از مس��وولان مي گويد كه ما 28 هزار 
معتاد متجاهد داريم اين نشان مي دهد كه ما تعريف و 
حتي آمار واحدي از معتادان متجاهر در كشور نداريم، 
از همه اينها مهم تر به نظر مي رسد ما عده اي را در خيابان 
دس��تگير مي كنيم و به اين دليل كه اين جمع آوري و 
دستگيري تكرار مكررات است عده ديگري كه در خانه 
شان هس��تند و مصرف مي كنند به خيابان مي آيند و 
معتاد متجاهر مي شوند. بنابراين بايد در ابتدا تكليفمان 
را روشن كنيم كه وضعيت چگونه است، اين معتادان 
چه تعداد هستند و چه تعدادي را مي خواهيم چه مدتي 
نگهداري كنيم و اين نگهداري ها با كدام هزينه ها و با چه 

شرايطي بايد انجام شود؟ 

   جمع آوري معتادان متجاهر 
راحت ترين راه است

براتي سده معتقد است كه مشكل اعتياد در كشور ما 
معتادان متجاهر در خيابان ها نيس��تند بلكه مشكل 
اصلي اين است كه ما هر كاري هم بكنيم نمي توانيم 
از فزون��ي م��واد و در دس��ترس بودن راح��ت آن در 
كشورمان چشم پوش��ي كنيم. او درباره اين موضوع 
بيان كرد: جمع آوري معتادان متجاهر راحت ترين و 
در دس��ترس ترين كاري است كه در اين حلقه انجام 

مي گيرد اما تا زماني كه موادمخ��در وجود دارد و ما 
نمي تواني��م جلوي توزيع مواد مخ��در را بگيريم اين 
مش��كلات پايان ندارد. ما يك عده را جمع مي كنيم 
و بعد مي بينيم كه يك ع��ده ديگري معتاد متجاهر 
شده اند و در آخر هم مي بينيم كه اين چرخ همچنان 
در دور باطل خودش مي چرخد. با توجه به شرايط روز 

بايد قوانين را هم به روز كنيم.
نكته اي كه بايد به آن توجه كرد اين اس��ت كه درصد 
قابل توجهي از معتادان جمع آوري شده در طرح هاي 
پاكس��ازي باز به چرخه اعتي��اد بازمي گردند. براتي 
س��ده درباره اين موضوع گفت: عدد و رقم هايي كه از 
بازگشت معتادان به اعتياد و مواد مخدر وجود دارد ، 
خيلي اميدوار كننده نيس��ت. به هر حال اعتياد يك 
پديده مزمن و برگش��ت پذير اس��ت، فرد بايد مدام 
تحت درمان باش��د و در عين حال امكانات زندگي را 
براي او فراهم كنيم، الان دنيا پذيرفته كه به هر حال 
اعتياد وجود دارد و بايد آسيب هاي ناشي از اعتياد را 
در سطح خانواده، فرد و جامعه كنترل كند و نگذارد 
كه اين آسيب ها رخ دهد. فرد ممكن است براي تامين 
مواد مصرفي اش دست به س��رقت بزند اين نكته اي 
است كه همكاران ناجا روي آن تاكيد دارند علاوه بر آن 
فرد معتاد نياز به جايي براي اسكان دارد كه در شبانه 
روز بتواند در آن زندگي كند در سطح جامعه ممكن 
است اين افراد بيماري هايي را منتقل كنند و بايد اين 
بيماري ها در معتادان متجاهر كنترل شود. بنابراين 
ما اگر بتوانيم آس��يب هاي ناشي از مصرف مواد را در 
يك جامعه كنترل كنيم، به اين مي رس��يم كه معتاد 
هم هست و جامعه هم بايد پذيراي آن باشد چون او 
هم بخش��ي از افراد اين جامعه است. اما اينكه ما فكر 
كنيم اول و آخر همه آس��يب هاي اجتماعي ناشي از 
همين معتاداني است كه به نام معتاد متجاهر يا معتاد 

بي خانمان شناخته مي شوند اصلا درست نيست.
او افزود: اينكه چه تعداد از اينه��ا با اين روش، يعني 
دستگيري و آمدن در اين ساختار ها ترك مي كنند، 
داده هايي كه در كشور ما و تحقيقات بين المللي نشان 
مي دهد اثر بخشي اين روش ها براي درمان خيلي بالا 
نيست و بايد دقت كنيم كه اين روش ها به هزينه هايش 
مي ارزد يا نمي ارزد. اين نكته مهمي است و كساني كه 
همواره بر اين موضوع تاكيد مي كنند بايد نسبت به 
آن پاسخگو باش��ند. قانون مي گويد كه اين معتادان 
متجاهر بيشتر از 6 ماه نمي توانند در مراكز نگهداري 
حضور داشته باشند و پس از آن قانون اجازه نگهداري 
از آنها را نداده سوالي كه مطرح مي شود اين است كه 
آيا اين زمان كافي اس��ت؟اگر ما مي پذيريم وضعيت 
بودجه كشور شرايط خاصي را دارد بايد ببينيم براي 
اين نوع طرح ها چه ميزان مي خواهيم هزينه كنيم و 

بعدا دست به چنين طرح هايي بزنيم.

موج آنفلوانزا در كشور فروكش كرد 
بي��ش از صد نف��ر بر اثر ابت��لا به آنفلوانزا در كش��ور 
جان خود را از دس��ت دادند و امس��ال آنفلوانزا موج 
گسترده تري نسبت به س��ال هاي قبل داشت. حالا 
رييس مرك��ز روابط عمومي و اطلاع رس��اني وزارت 
بهداش��ت، از فروكش موج آنفلوان��زا و كاهش موارد 
بستري و مرگ ناشي از اين بيماري خبر داده است. 

كيان��وش جهانپ��ور در تش��ريح آخري��ن وضعيت 
همه گيري آنفلوانزاي فصلي انساني كه از اواخر مهر 
ماه در كشور ش��روع شده، گفت: از حدود 1۳ آذر ماه 
ش��اهد كاهش تدريجي موارد بروز اي��ن بيماري در 

بيشتر نقاط كشور بوديم.
او با بيان اينكه بيم��اري آنفلوانزاي فصلي موضوعي 
است كه هر سال تكرار مي شود و با شروع فصل سرد 
اين بيماري گس��ترش پيدا مي كند، گفت: چنانكه 
به طور معمول انتظار م��ي رود در يك فصل آنفلوانزا 
حدود 20 درصد مردم جامعه مبتلا شوند. در كشور 
ما نيز از حدود 10 روز گذش��ته ب��ا مهار اين بيماري 
و نم��ودار نزولي ابتلا به آن عملا موارد بروز و ش��يوع 
كاهش چشمگيري يافته است، چنانكه از 22 تا 2۹ 
آذرماه عملا با فروك��ش همه گيري آنفلوانزا، كاهش 

موارد مراجعه و بس��تري و مرگ و مير مواجه بوديم. 
جهانپور با اش��اره به رصد فعال بيماري در كش��ور و 
همچنين فعاليت شبكه مراقبت آزمايشگاهي آنفلوانزا 
در كشور، به ايسنا گفت: شبكه مراقبت آزمايشگاهي 
آنفلوان��زا در ايران از قوي ترين ش��بكه هاي مراقبت 
آزمايشگاهي در منطقه مديترانه شرقي و برابر با مراكز 
پيشرفته در دنياس��ت. با توجه به اهميت بيماري و 
علي رغم تحريم ها و چالش هاي دسترسي به كيت هاي 
تش��خيصي و ملزومات و تجهيزات آزمايشگاهي، از 
كليه موارد آنفلوانزاي شديد بستري در بيمارستان ها 
ك��ه نياز ب��ه مراقبت هاي وي��ژه دارند، قطع��ا نمونه 
آزمايش��گاهي گرفته مي ش��ود و باز ه��م علي رغم 
كمبوده��ا از كل موارد مرگي كه با ش��ك به آنفلوانزا 

اتفاق افتاده نيز نمونه آزمايشگاهي گرفته مي شود.
جهانپور افزود: بر اين اساس طي اين هفته )22 تا 2۹ 
آذر(، از مجموع 88۳ نفر بستري مشكوك به آنفلوانزا، 
نهايتا 81 مورد بر اساس شواهد آزمايشگاهي مبتلا 
به آنفلوانزاي تيپ A گزارش شده اند و ميزان بروز به 
حتي كمتر از يك دهم هفته هاي گذشته رسيده است. 
البته متاسفانه طي هفته گذشته هفت نفر به دنبال 

ابتلا به آنفلوانزا و عوارض و پيامدهاي آن فوت كرده اند 
كه اغلب آنها از بيماري هاي زمينه اي نيز رنج مي بردند. 
جهانپور با بيان اينكه از آغاز فصل اخير جمعا 10۳ نفر 
از هموطنان مان به دنبال ابتلا به آنفلوانزا درگذشتند، 
ادامه داد: ويروس آنفلوانزا ويروسي پيش بيني ناپذير و 
مدام در حال تغيير بوده و هر سال ممكن است متفاوت 
از س��ال گذشته باشد. زمانيكه ش��دت بيماري زايي 
ويروس بيشتر باشد، تعداد افراد مبتلا و تعداد كساني 
كه به بيماري با شدت بيشتر يا بيماري طولاني تري 

مبتلا مي شوند هم افزايش مي يابد.
او تاكيد كرد: ويروس آنفلوانزا شديدا مسري است و از 
راه تنفس انتقال مي يابد. بنابراين پايه اصلي كنترل 
اين بيماري رعايت نكات بهداش��تي است. بنابراين 
شست وشوي مرتب دست ها بسيار توصيه مي شود؛ 
چراكه ويروس آنفلوانزا از طريق دست حداقل مي تواند 
به مدت نيم ساعت قدرت انتقال عفونت را داشته باشد. 
بر همين اس��اس بايد رفتار بهداشتي به يك فرهنگ 
تبديل شود و افراد هنگام سرفه و عطسه دهان خود 
را بپوش��انند و در صورت عدم دسترسي به دستمال 
حتي از آستين لباس خود استفاده كرده و جلو دهان 

خود را بپوشانند، دستمال استفاده شده را نيز به نحو 
مناسب در سطل زباله اندازند. بنابراين اگر كسي نكات 
بهداشتي را رعايت كند و به راه هاي انتقال بيماري و 
پيشگيري آگاه باشد، احتمال ابتلاي او به اين بيماري 

كمتر مي شود. در عين حال احتمال انتقال بيماري به 
اطرافيان و ديگران هم كاهش مي يابد. بايد توجه كرد 
كه با رعايت اين نكات بهداش��تي بيش از 50 درصد 

موارد قابل پيشگيري خواهد بود.
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افتتاح مركز جامع كاهش 
آسيب زنان معتاد در شوش

معاون توسعه پيشگيري و درمان سازمان بهزيستي 
كش��ور از افتتاح يك »مركز جامع كاهش آسيب 
براي زنان معت��اد تهراني« با ظرفي��ت 100 نفر 
خبر داد. فريد براتي سده با بيان اينكه مركز جامع 
كاهش آسيب زنان در تهران روز سه شنبه افتتاح 
مي شود، گفت: اين مركز جامع براي ارايه خدمات 
كاهش آس��يب به زنان مصرف كننده مواد مخدر 
و توانمندس��ازي آنان است. در اين مركز خدمات 
گذري، سرپناهي )شلتر(، توانمند سازي، خدمات 
سيار، مديريت مورد و همچنين خدمات پيگيري 
ارايه مي شود. او با بيان اينكه اين مركز با همكاري 
چند دستگاه آماده بهره برداري شده است، اظهار 
كرد: مركز ياد ش��ده در پارك ش��وش واقع شده 
اس��ت. محل اين مركز نيز متعلق به ش��هرداري 
منطقه بوده كه طي همكاري شهرداري با يكي از 
موسسات داراي مجوز از سازمان بهزيستي براي 
اين منظور اختصاص يافته است. همچنين نيروي 
انتظامي نيز در راه اندازي اين مركز همكاري داشته 
است. معاون توسعه پيشگيري و درمان سازمان 
بهزيستي كشور با بيان اينكه مركز مذكور، اولين 
مركز جامع خدمات كاهش آسيب در كشور اس، 
به ايسنا گفت: با توجه به اينكه پيش از اين نيز يك 
»مركز جامع درمان براي زنان، مادران داراي فرزند 
خردسال و مادران باردار« راه اندازي كرده بوديم، 
اين مركز تكميل كننده حلقه ارايه خدمات به زنان 
آسيب ديده معتاد در اس��تان تهران است. براتي 
سده با اشاره به اينكه ظرفيت اين مركز براي 100 
نفر در نظر گرفته شده است، تصريح كرد: از چند 
روز گذشته پذيرش بيمار در اين مركز آغاز شده اما 
از روز سه شنبه به شكل رسمي افتتاح خواهد شد. 
همچنين از افراد پذيرفته ش��ده در مراكز كاهش 
آس��يب هزينه اي دريافت نمي شود. در اين مركز 
بخشي نيز براي اشتغال افراد پيش بيني شده است. 
به اين ترتيب اگر هم كساني نياز به پرداخت هزينه 
داشته باشند، بعدا از محل اشتغال آنها به تدريج 

هزينه  مذكور پرداخت مي شود.

 آمار بي سوادي 
به زير دو ميليون نفر رسيد

معاون وزير و رييس سازمان نهضت سوادآموزي 
گفت: نزديك به دو ميليون و ۳00 هزار نفر بي سواد 
در كش��ور در رنج سن 10 تا ۴۹ س��ال داشتيم و 
ميزان بي س��وادان صرف 600 هزار نفر بودند، اما 
اكنون طبق آمار نرخ بي سوادي به زير دو ميليون 
نفر رسيده است. ش��اپور محمدزاده معاون وزير و 
رييس سازمان نهضت سوادآموزي، درباره عملكرد  
اين سازمان گفت: در آستانه سالروز تاسيس نهاد 
نهضت سوادآموزي هستيم و از امروز نيز هفته سواد 
آموزي آغاز شده است.بعد از پيروزي انقلاب اسلامي 
ما دستاوردهاي خوبي داشتيم كه در بحث رتبه هاي 
علمي قبل از انقلاب 52 جهاني بوده و الان اين آمار 
به رتبه 16 رسيده است. طبق آخرين سر شماري 
قبل از انقلاب با حال حاضر اختلاف آماري زيادي 
مواجه است. او ادامه داد: ما قبل از انقلاب سن نرخ با 
سواد 6 بالاتر سال فقط ۴۷.5درصد با سواد داشتيم 
و در س��ال ۹5 و اين آمار به 8۷.6 درصد رسيد. به 
عبارت ديگر ميزان باس��وادي در سال هاي پس از 
پيروزي انقلاب اسلامي بالغ بر ۴0 درصد افزايش 
نشان مي دهد. محمدزاده اضافه كرد: گروه 10 تا 
۴۹ س��ال قبل از انقلاب آمار باسوادان ما در كشور 
۴8.8 درصد بوده در حالي كه طبق سرشماري سال 
۹5 اين رقم به ۹۴.۷ درصد رسيده است . در سال 
55 لغايت ۹5 تفاوت نرخ باس��وادي در بين زنان و 
مردان از 2۳.۴ درصد در سال 1۳55 به حدود 6.8 
درصد در سال ۹5 كاهش يافته است و اين رقم در 
برآورد سال ۹8 به كمتر از 6.5 درصد رسيده است. 
مع��اون وزير آموزش و پرورش گف��ت: اين آمارها 
نشان مي دهد دوس��تان ما خوب تلاش كرده اند 
و ما دس��تاورهاي خوب و درخشاني داشته ايم. ما 
اگر بخواهيم فعاليت هاي نهضت سواد آموزي را با 
چهار گروه تقسيم كنيم مي بينيم كه در دهه اول 
كار ما اين بود كه بي سوادي صفر را پوشش دهيم. 
در آن سال ها كارهاي خوبي انجام شده كه يكي از 
آنها طرح بسيج س��واد آموزي بوده كه در سال 6۹ 
راه اندازي شد و بالغ بر 18 درصد با سوادي ما در آن 
يك دهه ارتقا داده شده است.  وي افزود: تقريبا در 
آن دوره يك ميليون و ۴00 هزار نفر تحت پوشش 
نهضت سواد آموزي قرار گرفت كه بر اساس آخرين 
سرشماري ۹5 تعداد بي سوادان دو ميليون و ۷00 
هزار نفر بين س��نين 10 تا ۴۹ سال بود كه از اين 
تعداد نزديك به ۴00 نفر اتباع خارجي بودند و اگر 
دقيق بخواهيم بگوييم نزديك به دو ميليون و ۳00 
هزار نفر بي سواد در كشور در رنج سن 10 تا ۴۹ سال 
داشتيم و ميزان بي سوادان صرف 600 هزار نفر بود، 
اما اكنون طبق آمار نرخ بي سوادي زير دو ميليون 
نفر رس��يده اس��ت. او ادامه داد: بر اساس آخرين 
سرشماري استان هاي مازندان، تهران، سمنان و 
گيلان سطح باسوادي شان بالاتر از ميانگين بوده  
است. ما طرح آموزش اوليا بي س��واد را داشته ايم 
كه طي اين طرح مدارس ما وظيفه داشتند اوليا را 
شناس��ايي كرده و آموزش دهند.از اين رو بيش از 
۴۴2 هزار اوليا را شناسايي و باسواد كريم. يك طرح 
ديگر ما سواد آموزي 10 تا 1۹ سال است كه آموزش 
س��واد پايه براي آنها در نظر گرفته شده است. اين 
طرح از سال ۹۴ انجام شد و طي آن 6۷2 هزار 2۳ 
نفر را در اين زمينه مورد آموزش و سواد قرار گرفتند.

رييس سازمان نهضت سواد آموزي اظهار كرد يك 
طرح ديگر بحث مراكز يادگيري محلي است كه از 
س��ال ۹۴ مجدد احيا شده است و هدفشان علاوه 
بر س��واد آموزي، آموزش مهارت زندگي، مشاغل 
زودبازده و ... اس��ت. پيشتر س��ه هزار و 15 مراكز 
داشتيم كه بنا به دلايلي اين طرح از سال 86 اجرا 

نشد و دوباره از سال ۹۴ اجرا شد.

»آوا« قرباني تحريم ها
در نشست شوراي امنيت در سازمان ملل، نماينده ايران در 
بخشي از سخنراني اش به تأثير منفي تحريم هاي امريكا در 
تامين نيازهاي دارويي و درماني بيماران ايراني و از جمله 
مرگ »آوا« دختر دو س��اله اهوازي مبت��لا به  »اي بي« به 
همين دليل، اشاره كرد؛ موضوعي كه واكنش سفير امريكا 
را در پي داشت. مدت زيادي است كه تحريم ها اثرات زيانبار 
خود را بر تامين داروي بيماران، به ويژه داروي بيماران خاص 
گذاشته است، اما شايد اين نخستين بار است كه مرگ يك 
كودك دوساله به دليل تحريم ها و نبود پانسمان ويژه اش، 
اينچنين رسانه اي شده و واكنش هاي بين المللي را به دنبال 
داشته است. در همين راستا، محمدرضا هاشمي  مديرعامل 
خانه   اي بي، با اشاره به مطرح شدن موضوع كودك دو ساله  
اهوازي مبتلا به بيماري »اي بي« به نام »آوا« در نشس��ت 
شوراي امنيت سازمان ملل، گفت: اين كودك دو ساله مانند 
ساير بيماران شناسايي شده تحت پوشش خانه  »اي بي« بود 
كه با مشكلاتي كه براي تهيه پانسمان به وجود آمد، جان 
خود را از دست داد. او با بيان اينكه پانسمان بيماران  اي بي 
 در سال هاي ۹5 و ۹6 به مراتب آسان تر تهيه  مي شد، ادامه 
داد: اما متاسفانه از ارديبهشت سال ۹۷ تا ارديبشهت سال 
۹8 براي تامين پانسمان با مشكلات عديده اي روبرو بوديم. 
مشكلاتي كه در تامين پانسمان گريبانگيرمان بود منجر شد 
تا در اين مدت ياد شده 15 نفر از بيماران ما جان خود را از 
دست بدهند كه آواي 2 ساله يكي از آنها بود. هاشمي ادامه 

داد: از زمان خروج امريكا از برجام و آغاز تحريم هاي يكطرفه  
عليه ايران، حتي كش��ورهاي اروپايي نيز وحشت فراواني 
دارند كه پانسمان و تجهيزات در اختيار ما قرار دهند. با يكي 
از شركت هاي توليد كننده پانسمان مذاكره كرديم و توضيح 
داديم كه خانه »اي بي« يك نهاد غيردولتي و مردمي است و 
درخواست مراوده داشتيم كه متاسفانه طي مكاتباتي به ما 
اطلاع دادند كه به علت تحريم ها نمي توانند با ما وارد معامله 
شده و پانس��مان در اختيارمان قرار دهند. او با بيان اينكه 
علي رغم تمام تلاش هاي وزارت بهداش��ت، باز هم تامين 
پانسمان با مشكل جدي روبرو است، به ايسنا گفت: اگر اين 
روند ادامه يابد و تحريم ها همچنان بر تهيه دارو و پانسمان 
اثرگذار باشد، باز هم شاهد مرگ آواهاي ديگر خواهيم بود؛ 
به طور مثال در سه روز گذش��ته يك نوزاد 8 روزه قمي در 
بيمارستان جان خود را از دست داد. فوت اين نوزاد در حالي 
اتفاق افتاد كه شدت زخم هايش بسيار زياد بود و علي رغم 
آنكه توانستيم ميزان محدودي پانسمان در اختيارش قرار 
دهيم، دوام نياود. هاشمي يكي از علل بروز بيماري  »اي بي« 
را ازدواج فاميلي دانست و گفت: از ۷00 نفر بيمار شناسايي 
ش��ده در ايران، ٩5 درصد بيماران  »اي بي« در خانواده اي 
متولد شده اند كه ازدواج فاميلي صورت گرفته است و اين 
نشان مي دهد نقش ژنتيك در ابتلا به اين بيماري تا چه حد 
بالا است. وي با اشاره به اينكه طبق مطالعات از هر 50 هزار 
تولد زنده، يك نفر مي تواند به بيماري »اي بي« مبتلا باشد، 

افزود: بنابر پيش بيني هاي صورت گرفته و استانداردهاي 
جهاني بايد حدود 1000 تا 1200 بيمار »اي بي« در كشور 
شناسايي كنيم كه تاكنون ٧٠٠ بيمار »اي بي« در ايران 
شناسايي شده است. چنانچه كسي علائم بيماري »اي بي« 
داشته باشد، مي تواند به خانه »اي بي« مراجعه كرده و پس 
از تشكيل كميسيون پزشكي و احراز بيماري، تحت پوشش 
خان��ه  »اي بي« قرار مي گي��رد.  مديرعامل خانه »اي بي« 
اظهار كرد: تمام افراد شناس��ايي شده خدمات مختلفي 
شامل پانسمان و دارو و مكمل دريافت مي كنند. اين بسته 
حمايتي با ارزشي حدود ۳00 هزارتومان در اختيار بيماران 
قرار مي گيرد و اين رقم جداي از ساير حمايت هايي است 
كه از بچه ها به عمل مي آيد. او با اشاره به اينكه آخرين سري 
ارسال پانسمان براي بيماران آبان  ماه بوده است، اظهار كرد: 
متاسفانه پانسمان آذرماه را نتوانستيم در اختيار بيماران قرار 
دهيم، اما داروي مورد نياز براي اين ماه را به دست بيماران 
رسانده ايم. نكته قابل توجه آن است كه اگر ما پانسمان براي 
بيماران ارسال نكنيم، خودشان هم نمي توانند از بازار آزاد 
تهيه كنند و اين درحالي اس��ت كه تهيه پانسمان هزينه 
زيادي به دنبال خواهد داش��ت. هاشمي ادامه داد: در نبود 
پانسمان، بيماران مي توانند از گاز وازلينه و بانداژهاي ديگر 
استفاده كنند، به صورتي كه بدن را توسط پمادهاي تركيبي 
و ترميم كننده چرب كرده و بانداژ را روي بدن خود بگذارند؛ 

البته اين روش جايگزين پانسمان اصلي نخواهد بود.

تأمين امنيت زنان در برابر خشونت  در كميسيون لوايح
معاون رييس جمهور در امور زن��ان و خانواده گفت: 
دولت لايحه جامع تأمين امنيت زنان در برابر خشونت 

را ارايه كرده است. 
معصومه ابتكار اظهار كرد: كشور ما با وجود اينكه مورد 
خشونت و ترور و سخت ترين تحريم ها در طول سال 
پس از خروج امريكا از برجام ق��رار گرفته اما مردم و 
دولت همچنان محكم ايستاده اند و مقاومت مي كنند 

تا آسيب ها به حداقل برسد.
معاون رييس جمهور در امور زن��ان و خانواده گفت: 
شرايط بسيار سخت است و دشمنان هم درتلاشند 
تا ملت بزرگوار و تلاش��گر ايران را به زانو دربياورد اما 
مطمئنا مردم با درايت و صبوري و تاب آوري در برابر 

مشكلات پيروز خواهند شد. 
ابتكار مطرح كرد: بايد بررسي كرد كه سرمنشأ برخي 
رفتارهاي خش��ن در جوانان و حتي افراد ميانس��ال 
چيس��ت و چرا بيشتر خش��ونت ها عليه زنان است و 
زنان آسيب بيشتري مي بينند؟ البته اين مساله خاص 
ايران نيست بلكه اين مسائل به صورت خيلي حادتر در 
بسياري از كشورهاي دنيا بروز كرده كمااينكه جريان 
و پويش مبارزه با خش��ونت عليه زنان يا سوءاستفاده 
از زنان ابتدا در كشورهاي صنعتي شكل گرفته است. 
اين مقام مسوول متذكر شد: بخشي از اقدامات براي 
مبارزه با خشونت عليه زنان در حوزه قوانين و مقررات 

است كه خوشبختانه ما اين قوانين را داريم اما مجلس 
به دليل ناكافي بودن برخي قوانين، طرح هايي مانند 
تشديد مجازات اسيدپاشي را ارايه و تصويب كرد. او 
اضافه كرد: دولت “لايحه جامع تأمين امنيت زنان در 
برابر خشونت “ را ارايه كرده و هم اكنون در كميسيون 
لوايح دولت در حال بررسي است تا نهايتاً در مجلس 

تصويب شود.
ابتكار بر لزوم تقويت مهارت هاي رفتاري و اجتماعي 
براي افزايش سازگاري در خانواده ها و جامعه تأكيد 
كرد و گفت: ما بايد رفتارهاي تحمل پذير داشته باشيم 
و فكر و انديشه مان را به سمت درك متقابل و توسعه 

گفت وگو حركت دهيم. 
مع��اون رييس جمهور در ام��ور زنان و خان��واده در 
گفت وگ��و با برنام��ه اي راديويي يادآور ش��د: دولت 
»بس��ته مهارت هاي فردي و اجتماعي« را با آموزش 
و پرورش از ابتداي دولت دوازدهم پيش بيني و تهيه 
كرد، علاوه براين »ط��رح ملي گفت وگوي خانواده« 

نيز ارايه شده است.
او عنوان كرد: ما در تلاش��يم تا مهارت هاي ارتباطي 
اعضاي خان��واده مانند تفكر نقادان��ه را در مدارس و 
دانشگاه ها و والدين و حتي سالمندان ترويج دهيم تا 
افراد تاب آوري خود را در مقابل آسيب ها و مشكلات 

بالا ببرند.
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»تعادل«ازپارلمانشهريپايتختگزارشميدهد

راي به تفحص از شيوه واگذاري املاك شهرداري 
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري |

ديروز اعضاي شوراي شهر تهران روز پركاري را پشت 
سر گذاشتند و مباحث مختلفي در جلسه علني شوراي 
شهر تهران مورد بررس��ي قرار گرفت. طرح تحقيق و 
تفحص از املاك ش��هرداري تهران و نيز يك فوريت 
طرح تشويق و حمايت از گزارشگران فساد دو طرحي 
بود كه در راستاي مبارزه با فساد و شفافيت مطرح شد 

و به تصويب رسيد.
همچنين در اين جلسه اعضاي شوراي اسلامي شهر 
تهران گزارش خزانه دار اين شورا نسبت به حساب هاي 
درآمد و هزينه ش��هرداري تهران در ۶ ماهه نخس��ت 
را تصويب كردند. موض��وع ديگري كه وقت زيادي از 
شوراي شهر را گرفت، س��اماندهي رشته هاي مراكز 
علمي و كاربردي شهرداري تهران بود كه باعث ايجاد 
تنش در شورا و بگومگوي حسن رسولي با سيد ابراهيم 
اميني نايب رييس شورا شد اما درنهايت لايحه تعيين 
رشته هاي تخصصي مراكز آموزشي علمي - كاربردي 
شهرداري تهران توانست راي مثبت اعضا را كسب كند.

همانطور كه عنوان شد اعضاي شوراي اسلامي شهر 
تهران روز گذشته در راستاي شفافيت و مبارزه با فساد 
با راي حداكثري خود ب��ه تحقيق و تفحص از املاك 
شهرداري در قالب خريد، فروش، تهاتر و واگذاري راي 
مثبت دادند. به گزارش تعادل طرح تحقيق و تفحص 
از شهرداري موضوع جديدي نيست و اولين بار در زمان 
مديريت قاليباف بر شهرداري تهران از سوي نمايندگان 
مجلس مطرح شد اما با لابي گري مديران وقت طرح 
اين موضوع در مجلس راي نياورد. اين موضوع فراموش 
نشد و با آغاز به كار شوراي پنجم مجددا بحث تحقيق 
و تفحص از ش��هرداري مطرح ش��د اما باز هم با اما و 
اگرهايي همراه بود تا اينكه حدود يك ماه و نيم پيش 
محمدرضا رضايي رييس كميسيون عمران مجلس 

از آغاز تحقيق و تفحص از شهرداري تهران خبر داد.
محمدرض��ا رضايي در اين باره گف��ت: »اين تفحص 
مربوط به مديريت جديد شهردار تهران هم مي شود و 
عملكرد مالي و همچنين نحوه واگذاري زمين ها مورد 
بررس��ي و ارزيابي قرار مي گيرد. اين تفحص معطوف 
به زمان خاصي نيس��ت و عملكرد 10 س��ال گذشته 
شهرداري تهران تاكنون مورد ارزيابي و بررسي مجلس 

قرار خواهد گرفت.«
بس��ياري از ش��هروندان و حتي اعضاي شوراي شهر 
خواهان تحقيق و تفحص از شهرداري هستند تا ميزان 
فساد حكومت 12 ساله قاليباف بر شهرداري بيش از 
پيش عيان شود. موافقان معتقدند ورود مجلس به اين 
حوزه به  دليل اهميت ش��هرداري پايتخت است، زيرا 
اقداماتي كه در شهرداري تهران انجام مي شود، جنبه 
ملي پيدا مي كند. ش��هرداري هم با بخشي از مجلس 
شوراي اسلامي ارتباط دارد و مجلس طبق وظايفش 
مي تواند به همه مس��ائل ورود كند و به مردم پاس��خ 
بدهد. از طرف ديگر شوراي شهر مي تواند درباره دوره 
خودش تحقيق كند ولي درباره دوره هاي قبل دستش 
زياد باز نيس��ت. برخي نيز معتقدن��د مجلس با طرح 

تحقيق و تفحص از شهرداري تهران و بررسي عملكرد 
شهردار پيشين قصد دارد كه به صورت مستقل وارد 
مباحث مطرح شده در مورد شهردار پيشين شود، اما 
اين اختيار شوراي شهر است كه وارد اين مساله شود. 
با وجود اين روز گذشته به دليل وجود ابهام هاي زيادي 
در واگذاري املاك شهرداري، بررسي طرح تحقيق و 
تفحص از املاك شهرداري روي ميز شوراي شهر قرار 
گرفت و پس از ارايه گزارش مخبر كميسيون برنامه و 
بودجه و طراح آن با 1۸ رأي از 1۸ نفر حاضر در جلسه 

به تصويب رسيد. 
بهاره آروين، عضو هيات رييسه شورا درباره اين طرح 
توضيحاتي ارايه ك��رد و گفت: ذيل م��اده ۵۵ قانون 
ش��هرداري، طرح تحقيق و تفحص از نحوه واگذاري 
املاك و مستغلات ش��هرداري تهران مطرح و مورد 
بررسي دو كميسيون برنامه و بودجه و حقوقي شوراي 

شهر قرار گرفت.
آروين درباره فرآيند برگزاري جلس��ات مشترك دو 
كميسيون توضيحاتي ارايه كرد و گفت: طي نامه اي 
از شهرداري تهران خواسته شد گزارشي در خصوص 
املاك واگذار ش��ده طي 10 س��ال گذش��ته به افراد 
حقيقي و حقوقي به شوراي شهر ارسال كند. شهرداري 
تهران پس از پايان يافتن مهلت دو ماهه، گزارشي در 
قالب سي دي به شوراي ش��هر ارسال شد. متأسفانه 
گزارش ارايه ش��ده به گونه اي نبود كه بتوان براساس 
آن گزارش حقوقي نوشت. از اين رو با توجه به ابهامات 
موجود، تصميم گرفته ش��د در راستاي شفاف سازي 
اين املاك، طرح تحقيق و تفحص از املاك شهرداري 
تهران به صحن ش��ورا ارسال ش��ود تا مشخص شود 
املاك واگذار شده براس��اس كدام ضوابط و مقررات 

واگذار شده است.
آروي��ن ادامه داد: يكي از مش��كلات در اين حوزه اين 
اس��ت كه اغلب اين واگذاري ها به صورت دستي بوده 
و متأسفانه گزارش��ي كه ش��هرداري براي ما ارسال 
ك��رده اقناع كننده نبود. از اي��ن رو، اين طرح با هدف 
بازپس گيري املاك و پيگيري از تخلفات انجام شده 
به منظور عدم تكرار آن در آينده در صحن مطرح شده 
است.در ادامه محمود ميرلوحي ديگر عضو كميسيون 
برنامه و بودجه و از پيشنهاد دهندگان تحقيق و تفحص 
نيز در اين باره توضيحاتي ارايه كرد و گفت: در مرحله 
اول كه بحث املاك مطرح ش��د تنها ۶74 فقره ملك 
واگذار شده به اشخاص حقيقي كشف شد و در مرحله 
دوم اين املاك به 1300 فقره رس��يد اما وقتي بحث 
تحقيق و تفحص مطرح ش��د، رقم واگذاري ملك به 
1900 فقره رسيد هر چند كه معلوم نبود اين زمين ها 
با چه ابعادي هستند اما بعدا مشخص شد كه ممكن 
است 3۸00 واحد ملكي باشند كه هر كدام مي توانست 
يك واحد و بالاتر باشد و به همين دليل بحث تحقيق 

و تفحص را مطرح كرديم تا به يك شفافيت برسيم.
او افزود: 2.۵ سال است كه مديريت تغيير كرده و همه 
با سياست هاي قبلي مخالف هستند اما مي بينيم كه 
دوستانمان هنوز از كشف موارد جديد خبر مي دهند و 

اصلا كلمه كشف الان براي ما نگران كننده است چرا 
كه براساس تبصره 13 آيين نامه مالي، بايد همه اسناد 
مالكيت شهرداري در بانك اطلاعاتي وجود داشته باشد 
اما مي بينيم كه 1100 فقره كپي سند وجود دارد اما 

اصل سند موجود نيست.
ميرلوحي با بيان اينكه ديگر دليلي ندارد كه زمين هاي 
ش��هرداري در اختيار ديگران باش��د، گفت: انضباط 
بخشي به املاك و احصاء حساب و كتاب آنها لازم است 
و متاسفيم كه هنوز در جلس��ه اخيري كه مسوولان 
ش��هرداري با قاضي دادس��راي ش��عبه 37 داشتند 
مي شنويم كه در طرش��ت يك فردي تا حالا دو بار از 

شهرداري پول گرفته اما باز هم ادعا مي كند.
او با بيان اينكه معاملات 10سال اخير در حوزه خريد 
و فروش و واگذاري ها در اين تحقيق و تفحص شفاف 
مي شود، ادامه داد: بايد اعلام كنم كه در بخشي از خريد 
و فروش ها مقررات و ضوابط مش��خص نيست و حتي 
بازرس��ي كل كش��ور در نامه اي درباره 41 فقره ملك 
تذكر داده  است. البته من از اين دوستان گلايه دارم چرا 
همان زمان كاري نكردند. او با اعلام شكايت معاونت 
نظارت از 41 مورد ملك شناسايي شده در شهرداري 
گفت: بايد مشخص ش��ود كه چرا املاك شهرداري 

گوشت قرباني شده بودند.
بعد از تصوي��ب اين تحقيق و تفح��ص الهام فخاري 
رييس كميته اجتماعي شوراي ش��هر تهران از عدم 
ارجاع اولين تحقيق و تفحص شورا كه در مورد موسسه 
همش��هري بود به قوه قضاييه گلايه كرد و گفت: اگر 

قراراست تحقيق و تفحص ها از شورا بيرون نرود پس 
چرا بايد وقت و هزينه مالي صرف آن كنيم.همانطور 
كه عنوان شد در نهايت اين طرح با راي اكثريت اعضا 

به تصويب رسيد.

   حمايت از گزارشگران تخلفات شهرداري
در ادامه اعضاي ش��واري اسلامي شهر تهران، فوريت 
طرح »الزام شهرداري تهران به اصلاح و بهبود فرآيند 
دريافت و رسيدگي به گزارشات شهروندان درباره فساد 
و رشوه و تشويق گزارش��گران تخلفات در شهرداري 
تهران« را مورد بررس��ي قرار داده و به آن رأي مثبت 
دادند. مجيد فراهاني، عضو كميسيون برنامه و بودجه 
در دفاع از فوري��ت اين طرح گفت: اگر بخواهيم براي 
مقابله و مبارزه با فساد صرفا به اقدام هاي دستگاه هاي 
نظارتي، امنيتي يا گزارش هاي حسابرسي بسنده كنيم 
قطعا هيچ دس��تاورد جدي جزو شناسايي فسادهاي 
انجام شده نخواهيم داشت. مطالبه مردم صرفا برخورد 
با فسادهاي انجام شده نيست، درخواست مردم اين 
است كه مجريان و عامران فس��اد نتوانند فسادشان 
را تكرار كنند و به همي��ن دليل براي تحقق اين مهم 

چاره اي جز كمك گرفتن از مردم نداريم.
رييس كميته بودجه ش��وراي ش��هر با بي��ان اينكه 
موثرتري��ن و كارآمدترين س��ازوكارهاي نظارتي در 
دنيا مبتني بر دخيل كردن م��ردم در فرآيند نظارت 
است، اظهار كرد: آمارهاي بين المللي نشان مي دهد 
كه گزارش��گري مردم اصلي ترين ابزار كش��ف فساد 

و كاهش آن اس��ت. به همين دليل ب��ه گونه اي از اين 
افراد با عنوان »س��وت زني« نام مي برند و لازم است 
كه گزارش دهندگان فس��اد در برابر ه��ر گونه انتقام 
جوي��ي و بد رفتاري حمايت ش��وند.فراهاني با تاكيد 
بر لزوم جذب گزارش��گري مردم در كشف فسادهاي 
شهرداري گفت: بر همين اساس اين طرح را پيشنهاد 
مي دهي��م و اميدواريم با كمك ش��هرداري و اعضاي 
شوراي شهر گزارش هاي مردمي در مورد فساد مورد 
توجه قرار گيرد.بهاره آروين به عنوان مخالف فوريت 
اين طرح اظهار كرد: من با متن طرح مخالف نيستم اما 
دقت داشته باشيد كه در مصوبه تعارض منافع،  بندي 
وجود دارد كه در آن به گزارشگري امن تخلفات تاكيد 

شده است.
حجت نظ��ري نيز به عنوان مواف��ق فوريت اين طرح 
گفت: اينكه ما يك جايي به شهرداري لايحه داديم و 
آن را مجاب كرديم كه كار كند اين حق را كه مجددا 
بر موضوعي تاكيد كنيم را سلب نمي كند. هر چند كه 
وقتي ظرف زماني براي شهرداري تعيين مي كنيم آنها 
كار را چند ماه كش مي دهند و حتي بعضا مي گويند كه 
لوايح را به معاونت برنامه ريزي دادند يا آن جا معطل 

مانده است.
در نهايت اعضاي ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران به 
فوريت طرح الزام ش��هرداري تهران به اصلاح و بهبود 
فرآيند دريافت و رسيدگي به گزارش هاي شهروندان 
درباره فساد و رشوه و تشويق گزارشگران تخلفات در 

شهرداري تهران رأي دادند.
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ادامه سريال ساخت مسكن براي گروه هاي خاص
گروه راه و شهرسازي|

سومين تفاهم نامه وزارت راه و شهرسازي درراستاي 
اجراي ط��رح تام كاد )طرح تأمين مس��كن كاركنان 
دولت( با وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي امضا ش��د، 
براس��اس اين تفاهم نامه قرار است 200 هزار مسكن 
ارزان قيمت طي س��ه س��ال آينده ب��راي كارگران، 
بازنشس��تگان و مس��تمري بگيران تامين اجتماعي 

ساخته شود. 
نخستين تفاهم نامه براي تأمين مسكن كاركنان دولت 
در اوايل تير ماه سال جاري بين وزارت دفاع و وزارت راه 
و شهرسازي براي ساخت100 هزار واحد مسكوني امضا 
ش��د، پس از آن و در نخستين روزهاي آذر ماه دومين 
تفاهم نامه بين وزارت راه و وزارت آموزش پرورش براي 
توليد 170 هزار واحد مس��كوني به ثبت رسيد و حالا 

سومين تفاهم نامه به امضا رسيده است.
در طرح تام كاد واحدهاي مسكوني در اراضي متعلق 
به دولت س��اخته مي ش��ود، به عنوان نمونه براساس 
تفاهم نامه اي كه بين وزارت راه وشهرس��ازي و وزارت 
آموزش و پرورش امضا شد، خانه ها در نقاطي كه وزارت 
آموزش و پرورش، زمين مسكوني دارد، ساخته مي شود 
و در مكان هايي كه كمبود زمين وجود دارد، با همكاري 
وزارت راه و شهرس��ازي، زمين براي ساخت و ساز در 
اختيار كاركنان وزارت آموزش و پرورش قرار مي گيرد.

براس��اس اين طرح، كاركنان دولت كه فاقد مس��كن 
هستند با پرداخت ماهيانه معادل 20 درصد از حقوق 
خود به مدت 2۵ سال، صاحب يك واحد مسكوني به 
روش تقسيط كامل مي شوند، دوره انتظار 7 ساله براي 
دريافت واحد لازم است، البته كاركنان متقاضي مسكن 
چنانچه قادر به پرداخت نقدي 1۶ درصد از كل بهاي 

تمام شده باشند، عمليات تقس��يط به مدت 20 سال 
خواهد بود و مدت زمان انتظار براي دريافت خانه هاي 
ساخته شده در قالب اين طرح هم به جاي 7 سال به 2 

سال كاهش پيدا مي كند.
دراين ميان و درحالي كه سومين تفاهمنامه ساخت 
واحد مس��كوني براي اجراي طرح تام كاد امضا شده 
است، پيش بيني مي شود كه اين طرح در اجرا موفقيت 
آميز نباش��د و دليل آن هم اما و اگره��اي وارده به اين 
طرح است. يكي از انتقادات كارشناسان به اين طرح، 
جداسازي و دسته بندي متقاضيان خريد مسكن است. 
به باور اين دسته از كارشناسان، اينكه تفاهم نامه هايي 
جداگانه ساخت مسكن براي نيروهاي مسلح، فرهنگيان 
و كارگران و بازنشستگان امضا شود كمك چنداني به 

خانه داركردن مستأجران نمي كند، بلكه بايد نيازسنجي 
درس��تي انجام ش��ود و از ايجاد تبعيض يا تفاوت بين 
متقاضيان خريد مسكن جلوگيري شود. اين ايرادي 
است كه از همان ابتدا به طرح تام كاد دولت وارد بود و 
همچنان هم ادامه دارد. ضمن اينكه براساس آمارهاي 
منتشر شده تنها 10 درصد از كاركنان دولت مستأجر 
هستند و بر همين اساس به نظر مي رسد كه نيازسنجي 

درستي در اين زمينه انجام نشده است.
اما يكي از دلايلي كه مي تواند به شكست طرح تام كاد 
بينجامد، »ريسك بالاي عدم استقبال سمت عرضه« 
است. در واقع با توجه به افزايش قيمت مصالح و نيروي 
انساني و همچنين عدم پرداخت كامل هزينه ساخت از 
سوي خريداران در اين طرح و نبود بودجه كافي دولتي 

و پايين بودن توان اقتصادي خريداران مسكن، انتظار 
مي رود كه اين طرح اجرايي نشود يا درنيمه راه ناتمام 

باقي بماند.

   ساخت 3 ساله مسكن 
البته با وجود انتقادهاي بس��يار از سوي كارشناسان 
درباره طرح تام كاد وزارت راه و شهرسازي به كار خود 
ادامه مي دهد. وزيرراه و شهرس��ازي ديروز در مراسم 
امضاي تفاهم نامه س��اخت مس��كن براي كارگران و 
بازنشستگان گفت: بخشي از زمين را وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي تامين مي كند. در بخشي كه واحدهاي 
كارفرمايي بزرگ در ش��هرهاي صنعتي زمين تامين 
مي كنند، خانه ها فقط براي كارگران ساخته نخواهد 
شد تا تركيب جمعيتي متعادل با اقشار مختلف مردم 

در اين خانه ها ساكن شوند.
محمد اسلامي افزود: اميدواريم مجموعه اقدامات وزارت 
راه و شهرسازي به رفع دغدغه مردم براي تامين خانه 
كمك كند.به گزارش تس��نيم، اسلامي اظهار كرد: بر 
اساس تفاهم نامه اي كه امضا شد حداكثر طي 3 سال 
200 هزار مس��كن براي كارگران س��اخته مي شود تا 

واجدان شرايط خانه دار شوند.

   ثبت نام ٢٦٠ هزار نفر براي مسكن دولتي
وزير راه و شهرس��ازي همچنين از ثبت نام ٢٦٠ هزار 
نفر در مرحله نخست ثبت نام مسكن ملي در ٣١ استان 
كش��ور خبر داد وگفت: در ثبت نام مرحله اول مسكن 
ملي كه در يك ماه آذر در ٣١ اس��تان كشور انجام شد 
٢٤٠ هزار نفر ثبت نام كردند.  او افزود: ٢٠ هزار نفر هم 
به صورت جداگانه در بافت فرسوده ثبت نام كردند كه 

در مجموع ٢٦٠ هزار نفر ثبت نام مسكن ملي تاكنون 
در كشور انجام شده است.

اس��لامي ادامه داد: پايش اطلاعات ثبت نام كنندگان 
شروع شده اس��ت و همه افرادي كه پيشتر از مسكن 
دولتي استفاده كردند و فرم »ج« آنها قرمز است از اين 

طرح جدا و ثبت نام با افراد واجد شرايط ادامه مي يابد.
او اظهاركرد: براي ساخت واحدهاي مسكوني مسكن 
ملي از ظرفيت س��ازمان نظام مهندسي براي رعايت 
الزامات فني و بهبود كيفيت خانه ها استفاده خواهد شد.

علاوه بر وزير راه و شهرس��ازي، وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي هم ب��ا مثبت خواندن امض��اي تفاهم نامه 
مشترك با وزارت راه و شهرسازي براي ساخت مسكن، 
گفت: قانون كارفرمايان را مكلف به همراهي و ساخت 
مس��كن جامعه كارگ��ري كرده اس��ت، ضمن اينكه 
تكاليفي براي دولت از جمله تامين تسهيلات در نظر 

گرفته شده است.
محمد ش��ريعتمداري بيان كرد: براي تحقق تكاليف 
قانوني بايد از تمامي ظرفيت ها اس��تفاده كنيم و اين 
تفاهم نامه نقشه راهي براي تامين مسكن كارگران و 
بازنشستگان است. براي تحقق اين هدف وزارت راه و 
تعاون و جامعه كارگري و كارفرمايي به تنهايي موفق 
نمي ش��وند و نياز اس��ت بين اين مجموعه ها تعامل و 

همكاري شكل گيرد.
دراجراي اي��ن طرح از ظرفيت س��ه بانك مس��كن، 
رفاه و توس��عه تعاون براي خانه دار ك��ردن كارگران و 
بازنشستگان استفاده مي شود، ضمن اينكه صندوق 
تامين اجتماعي و صندوق س��ازمان بازنشستگي هم 
در تامين منابع مالي ساخت واحدهاي مسكوني براي 

جامعه كارگري همكاري مي كنند.

س��ازمان هواشناس��ي با پيش بيني تداوم افزايش 
غلظت آلاينده هاي جوي در شهرهاي صنعتي و پر 
جمعيت تا چهارشنبه اعلام كرد: روز پنج شنبه بارش 

باران در تهران آغاز مي شود.
به گزارش تس��نيم، بر اساس نقشه هاي همديدي و 
آينده نگري س��ازمان هواشناسي كشور طي دو روز 
آينده جو آرام و پايدار براي اكثر مناطق كشور پيش 

بيني مي شود و به همين دليل افزايش آلاينده ها به 
خصوص در ش��هرهاي صنعتي و پر جمعيت ادامه 

خواهد داشت. 
امروز )دوشنبه( به س��بب وزش باد موقتا از علظت 
آلاينده هاي جوي به طور نسبي كاسته خواهد شد.

روزهاي سه ش��نبه و چهارش��نبه با جنوبي ش��دن 
جريانات در سواحل ش��مالي، افزايش نسبي دما 3 

تا ۵ درجه اي به خصوص براي نيمه غربي س��واحل 
درياي خزر پيش بيني مي ش��ود و در اردبيل وزش 

باد نسبتا شديد جنوبي روي مي دهد.
روز چهارش��نبه با ورود س��امانه بارش��ي از غرب و 
شمالغرب كش��ور بارش پراكنده در دامنه  زاگرس 
مركزي در غرب و ش��مالغرب آغاز خواهد ش��د. در 
اين روز افزايش آلاينده هاي جوي براي شهرهاي و 

پرجمعيت واقع در مكز كش��ور و دامنه هاي جنوبي 
البرز مركزي پيش بيني مي شود.

سازمان هواشناسي پيش بيني كرده پنج شنبه اين 
سامانه بارشي به مناطقي از جنوب غرب و دامنه هاي 
جنوبي البرز مركزي واقع در استان هاي تهران، البرز، 
قزوين گسترش مي يابد. شدت بارش در اين روز در 
استان هاي لرستان، كرمانشاه، نيمه غربي كردستان 

و جنوب آذربايجان پيش بيني مي ش��ود و بارش در 
مناطق سردسير و مرتفع به صورت برف خواهد بود.

جمعه با ت��داوم فعاليت اين س��امانه در نيمه غربي 
كش��ور در مركز و دامنه هاي جنوبي البرز نيز بارش 
پراكن��ده روي مي دهد، ضمن اينك��ه در اين روز با 
شمالي شدن جريانات روي درياي خزر براي سواحل 

شمالي بارش و كاهش دما پيش بيني شده است.
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انتشار گزارش شهرداري 
درباره بوي بد تهران، به زودي

محسن هاش��مي رييس شوراي شهر تهران به 
افزايش ش��ديد گوگرد در 23 آذر امسال اشاره 
كرد و گفت: گزارشي توسط شهرداري در اين 
زمينه منتشر مي شود.به گزارش فارس، محسن 
هاشمي در جمع خبرنگاران گفت: شهرداري 
گزارش جديدي در مورد بوي بد در تهران تهيه 
كرده كه به زودي آن را منتشر خواهد كرد و بر 
اس��اس آنچه به ما اعلام كرده اند و نمودارهايي 
كه نش��ان داده ان��د 23 آذر س��طح گوگرد در 
پايتخت به ش��دت افزايش يافته است. در اين 
گزارش نق��ش آرادكوه در ب��وي گوگرد پايين 
بود و مس��ائل ديگر نيز در اين زمينه بررس��ي 
شده است.رييس ش��وراي شهر تهران تصريح 
كرد: در جلسه هم انديشي نيز شهردار در مورد 
آلودگي هوا توضيحاتي جامع ارايه داد و سطح 
هر دستگاه در اين زمينه مشخص است، اداره 
كل محيط زيس��ت ش��هرداري و كميس��يون 
محيط زيس��ت نيز گزارش��ي اع��لام كرده اند. 
در مبح��ث آلودگ��ي موض��وع ذرات معلق از 
گردوغب��ار جدا اس��ت به طوري ك��ه در ذرات 
معلق س��هم خودروها كم اس��ت ولي در بحث 
آلودگي آلايندگي گازي خودروهاي سواري 3۸ 
درصد، آلايندگي تاكسي 9 درصد، آلايندگي 
موتورسيكلت 21 درصد، آلايندگي وانت 9.۵ 
درص��د و آلايندگي اتوبوس ني��م درصد نقش 
دارد. هاشمي تصريح كرد: همچنين سرويس 
ادارات ني��م درص��د و كامي��ون 3.1 درصد در 
آلودگي هوا به استثناي ذرات معلق نقش دارد 
در حالي ك��ه در ايجاد ذرات معلق خودروهاي 
سواري سهم 14 درصدي، كاميون ها نقش 1۶ 
درصدي و موتورس��يكلت نقش 10 درصدي 
دارد.قواني��ن مختل��ف در م��ورد  آلودگي هوا 
بررسي شده و كميسيون اصل 90 نيز ماه هاي 
پيش سهم 9 دس��تگاه را اعلام كرده است كه 
من از همه درخواست دارم مجدداً گزارش اين 
كميسيون را بررس��ي كند.او در مورد ضرورت 
توسعه مترو در حومه پايتخت گفت: جمعيت 
حومه پايتخت نس��بت به گذشته افزايش پيدا 
كرده و به ۶ ميليون نفر رس��يده اس��ت چرا كه 
پيش از اين 10 شهر اقماري و اكنون 43 شهر 
اقماري براي تهران داريم. بخش��ي از جمعيت 
اين شهرها روزها با خودرو به پايتخت مي آيند 
كه بهترين وس��يله براي نقل و انتقال اين افراد 
قطارهاي اكسپرس است و بايد همچون قطار 
ته��ران - كرج براي اين مس��يرها مترو در نظر 
گرفت.دو خط براي قطار ورامين ساخته شده 
ولي علي رغم اين راه اندازي نشده است كه بايد 
تقاضا كنيم اين مترو به بهره برداري برس��د و 
علاوه بر ورامين امكان اس��تفاده مسافران در 
پاكدشت نيز وجود دارد حتي مي توان اين قطار 

را تا گرمسار فعال كرد.

لزوم تسريع در روند تملك باغ ها 
در مناطق كم برخوردار

معاون خدمات ش��هري ش��هرداري تهران بر 
تملك باغات در مناطق كم برخوردار تهران با 
هدف افزايش سرانه فضاي سبز در اين مناطق 
تاكيد كرد.به گزارش تسنيم؛ مجتبي يزداني در 
نشس��تي كه در خصوص افزايش سرانه فضاي 
س��بز در مناطق كم برخوردار )7، ۸، 10، 11، 
12 و 17( برگزار شد؛ بر تسريع در روند تملك 
باغات و زمين هاي واجد شرايط شناسايي شده 
در مناط��ق فوق تاكيد كرد و طي اين جلس��ه 
به بررس��ي چگونگ��ي افزايش س��رانه مناطق 
كم برخ��وردار و ارايه راهكاره��اي لازم جهت 
تس��هيل گري در اين امر پرداختند.يزداني در 
اين جلس��ه پس از ارايه گزارش��ي در خصوص 
عملك��رد كارگروه تملك باغات ب��ا بيان اينكه 
در سطح شهر تهران ۶منطقه )7، ۸، 10، 11، 
12 و 17( سرانه فضاي سبز پايين تري نسبت 
به ساير مناطق دارند، گفت: لزوم توجه ويژه به 
اين مبحث جزو خواس��ته هاي اعضاي شوراي 
اسلامي شهر تهران و شهردار تهران بوده است 
كه باي��د در اين بخش توجه بيش��تري به اين 
موضوع داشته باش��يم.معاون شهردار تهران با 
ذكر اين نكته كه از 3۵2 محله در س��طح شهر 
تهران، 17 محله فاقد پارك بوده اس��ت، گفت: 
با تلاش ه��اي صورت گرفته در طول 2 س��ال 
گذشته ۵ محله داراي پارك شدند و 12 محله 
ديگر فاقد پارك هستند و اين محلات در اولويت 
كاري ما قرار دارن��د.او تاكيد كرد: از محل اخذ 
عوارض حاصل از اجراي لايحه قانوني حفظ و 
گسترش فضاي سبز در ش��هرها؛ مناطقي كه 
داراي س��رانه كم فضاي س��بز يا محلات آنها 
فاقد بوس��تان هستند، با تملك باغات و اراضي 
مش��جر واقع در محدوده خ��ود و تبديل آن به 
بوستان عمومي نسبت به افزايش سرانه فضاي 
س��بز خود اقدام كنند.يزداني در ادامه تصريح 
كرد: همچنين مناط��ق )7، ۸، 10، 11، 12 و 
17( نسبت به شناس��ايي اراضي مذكور اقدام 
و با هماهنگي حوزه خدمات شهري و سازمان 
بوس��تان ها اجراي اين مهم را بر عهده گيرند.

لازم به ذكر اس��ت در اين جلسه اراضي معرفي 
شده در مناطق 14 و 1۶ نيز مورد بررسي قرار 
گرفت و مقرر شد مستندات مربوطه براي تعيين 
اولويت تملك به حوزه خدمات شهري و سازمان 
بوستان ها ارسال شود. همچنين در جريان اين 
جلسه ش��هرداران مناطق 7، ۸، 10، 11، 12 و 
17 به بيان نقطه نظرات، پيشنهادات و مشكلات 
و موانع پيش رو در راس��تاي تمل��ك باغات و 
زمين هايي كه ش��رايط تبديل شدن به فضاي 
س��بز عمومي را دارند مطرح و در اين خصوص 

بحث و تبادل نظر و راهكارهاي لازم ارايه شد.
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از سوي رييس سازمان ملي استاندارد  اعلام شد

تكذيب آلايندگي بنزين توليد داخل
تعادل - گروه صنعت|

»آلايندگ��ي بنزي��ن توليد داخل رد ش��د.« رييس 
س��ازمان ملي اس��تاندارد مدعي ش��د ك��ه مطابق 
آزمايش هاي صورت گرفت��ه، بنزين توليد داخل، از 
نظر شاخص هاي »گوگرد، بنزن و آروماتيك ها« كه 
مي توانند روي آلودگي هوا تاثيرگذار باش��ند، هيچ 

مشكلي ندارد. 
براساس اظهارات نيره پيروزبخت، چند ماهي است 
كه بهبود اس��تاندارد بنزين معادل يورو ۵ در دستور 
كار قرار گرفته، اما از اين پس كاهش ش��اخص هاي 
آلايندگي هوا چندان محس��وس نيست، به عنوان 
نمونه ش��اخص گوگرد از ۵۰ ب��ه ۲۰ يا ۳۰ پي پي ام 
كاه��ش خواهد ياف��ت، اما به صفر نخواهد رس��يد. 
توضيحات اين مقام مسوول نش��ان مي دهد كه در 
بح��ث گوگرد، حداكثر مج��از آن در بنزين بايد ۵۰ 
پي پي ام باش��د، اما ميانگين آن در فصل گرم س��ال 
در بنزين هاي سوپر، معمولي و استاندارد به ترتيب 

۱۵.۱، ۲۹.۵۳ و ۱۴.۸۲ پي پي ام است. 
از طرف��ي، حد مجاز بن��زن نيز در فصل گرم س��ال 
يك است كه در بنزين س��وپر، معمولي و استاندارد 
به ترتيب ۰.۵، ۰.۵ و ۱.۱ اس��ت. همچنين ميانگين 
كشوري ش��اخص آروماتيك ها ۳۵ و در بنزين هاي 
سوپر، معمولي و استاندارد به ترتيب ۱۶.۵۱، ۱۴.۷۲ 
و ۱۸.۵۳ است، در همين حال، رييس سازمان ملي 
استاندارد ايران، موتورخانه هاي واحدهاي تجاري و 
دولتي را يكي از منابع مهم آلايندگي هوا در فصول 
سرد سال برش��مرد و گفت: سال گذش��ته ۲هزار و 
۶۰۰ موتورخانه از سوي اين سازمان تحت بازرسي 

قرار گرفتند. 
از سوي ديگر، براس��اس تازه ترين تصميم سازمان 
ملي استاندارد، چهار مدل خودروي پرتيراژ داخلي 
شامل »پژو ۴۰۵ بنزيني« از يكم تيرماه سال آينده 
و »پرايد ۱۱۱، ۱۳۱ و ۱۳۲« از يكم مردادماه س��ال 

آينده از خط توليد خارج مي شوند. 
اين در حالي اس��ت كه به ايران خ��ودرو اجازه داده 
ش��ده تا توليد پژو ۴۰۵ دوگانه سوز را براي استفاده 
در ناوگان تاكسيراني ادامه دهد. از آن سو، سايپايي ها 
هم اجازه يافتند كه توليد »وانت پرايد« را تنها براي 
مدت محدودي ادامه دهند، اما پس از آن به هيچ يك 
از اين خودروها اجازه شماره گذاري داده نخواهد شد. 
همچنين شماره گذاري پژو ۴۰۵ با موعد تحويل در 

آذر ۹۹ انجام نخواهد شد.

 پمپ هاي بنزين كم فروش، پلمب شدند
جزييات رييس سازمان ملي استاندارد روز گذشته 
در جم��ع خبرنگاران، ب��ه ارايه توضيحات��ي درباره 
»بنزين توليدي كشور«، »وضعيت ذرت هاي آلوده«، 
»استانداردهاي خودرويي«، »روند توليد ۴ خودروي 
پرتيراژ« و »موضوع جاسازي قرص در فرآيند توليد 

مواد غذايي« پرداخت. 
نيره پيروزبخت در ابتداي صحبت هاي خود با اشاره 
به اينكه طبق آزمايش هاي ص��ورت گرفته، بنزين 
توليدي كشور از نظر ش��اخص هاي گوگرد، بنزن و 
آروماتيك ها كه در آلودگي هوا تاثيرگذار هس��تند، 
هيچ مشكلي ندارد، گفت: همزمان با افزايش قيمت 
بنزين، بررس��ي نازل هاي س��وخت در جايگاه ها در 
دس��تور كار قرار گرفت كه در آبان ماه ۲۱۵ مورد از 
۵ هزار و ۱۰۰ مورد نازل بازرس��ي ش��د و در آذرماه 
نيز ۱۶۳ م��ورد از ۴ هزار و ۹۷۸ نازل و در يك هفته 
گذش��ته هم ۳۵ مورد از هزار مورد بازرسي نازل ها 
كم فروش��ي داش��تند. به گفته رييس سازمان ملي 
اس��تاندارد، اين نازل ها توسط كارشناسان سازمان 

استاندارد و وزارت نفت پلمب شدند. 
پيروزبخت افزود: استاندارد پيشين بنزين در كشور 
معادل اس��تاندارد يورو ۲ بود كه به اس��تاندارد ملي 
معادل يورو ۴ تبديل شد. وي ضمن يادآوري اينكه 
بين اس��تاندارد قديمي و جدي��د اختلاف زيادي در 
كاهش آلاينده ها وجود داشت، گفت: به طور نمونه 
حد مجاز گوگرد در س��وخت با اس��تاندارد قديمي 
۳۰۰ پي پي ام و در اس��تاندارد ملي يورو ۴ به ۵۰ پي 
پي ام كاهش يافت و بهب��ود ۶ برابري را تجربه كرد. 

رييس سازمان ملي استاندارد ايران خاطرنشان كرد: 
چند ماهي اس��ت كه بهبود استاندارد بنزين معادل 
ي��ورو ۵ در دس��تور كار قرار گرفته، ام��ا از اين پس 
كاهش شاخص هاي آلايندگي هوا چندان محسوس 
نيست، به عنوان نمونه شاخص گوگرد از ۵۰ به ۲۰ يا 
۳۰ پي پي ام كاهش خواهد يافت، اما به صفر نخواهد 
رسيد. وي تاكيد كرد: اكنون طراحي پالايشگاه نيز 
بايد تغيير كند و بنابراين كار بسيار سخت و پيچيده 
خواهد ش��د و امروز ۸۰ درصد جمعيت كشور تحت 
پوشش بنزين اس��تاندارد ملي يا همان يورو۴ است 
و اين پوشش تا س��ال ۱۴۰۰ به ۱۰۰ درصد خواهد 
رسيد. پيروز بخت اضافه كرد: گازوئيل در كشورمان 
مشمول اس��تاندارد اجباري نيست، اما وزارت نفت 
مكلف ش��ده در س��ال ۱۴۰۰ گازوئيل اس��تاندارد 
عرضه كند. اين مقام مسوول افزود: اكنون در بحث 
گوگ��رد، حداكثر مج��از آن در بنزي��ن بايد ۵۰ پي 
پي ام باش��د، اما ميانگين آن در فصل گرم س��ال در 
بنزين هاي س��وپر، معمولي و اس��تاندارد به ترتيب 
۱۵.۱، ۲۹.۵۳ و ۱۴.۸۲ پي پي ام اس��ت. به گفته او، 
حد مجاز بنزن نيز در فصل گرم س��ال يك است كه 
در بنزين سوپر، معمولي و استاندارد به ترتيب ۰.۵، 
۰.۵ و ۱.۱ است. پيروز بخت افزود: ميانگين كشوري 
شاخص الوفين ها ۱۸و در بنزين هاي سوپر، معمولي 
و اس��تاندارد به ترتيب ۳.۴۶، ۳.۱۱ و ۴.۳۶ است. به 
گفته او، ميانگين كشوري شاخص آروماتيك ها ۳۵ 
و در بنزين هاي سوپر، معمولي و استاندارد به ترتيب 
۱۶.۵۱، ۱۴.۷۲ و ۱۸.۵۳ است، همچنين ميانگين 
ش��اخص اكتان در بنزين هاي توزيعي كش��ور ۹۵ و 
در بنزين هاي سوپر، معمولي و استاندارد به ترتيب 
۹۵، ۸۸.۱ و ۹۲.۰۴ اس��ت. پيروزبخت همچنين به 
نقش خودروهاي فرسوده در آلودگي هوا نيز گفت: 
خودروهاي فرس��وده از بنزين اس��تاندارد استفاده 
مي كنند و كاميون ها و خودروهاي س��نگين نيز از 
گازوئيل اس��تفاده مي كنند كه البت��ه ما گازوئيل را 
آزمايش نمي كنيم؛ زي��را در اين مورد تكليفي براي 
سازمان استاندارد تعيين نشده است. البته در برخي 
موارد ك��ه خودمان آزمايش كرده اي��م نيز گازوئيل 
مصرفي مش��كلي ندارد هر چند كاميون ها فرسوده 
و آلاينده هس��تند.  او با بيان اينكه موتورخانه هاي 
موجود در كش��ور نيز در فصول سرد باعث افزايش 
آلودگي هوا مي شوند، گفت: طي ۶ ماه اول امسال دو 
هزار و ۶۰۰ موتورخانه واحدهاي تجاري و دولتي را 

مورد بررسي قرار داده ايم.  
پيروزبخت در محور بعدي صحبت هاي خود در مورد 
آخرين وضعيت ذرت هاي وارداتي آلوده و بحث هاي 
مطرح شده در فضاي مجازي مبني بر توزيع بخشي از 
اين ذرت ها در كشور نيز به ارايه توضيحاتي پرداخت 
و گفت: صوت هاي منتشر شده در فضاي مجازي را 
شنيده ام، اما بايد توجه داشت كه اين ذرت ها كپك 
زده اند و با اين وضعي��ت در محصولات غذايي قابل 

استفاده نيستند. 
او در ادامه با اشاره به اينكه ذرت هاي آلوده همچنان 
در گمرك هس��تند و هيچ مق��داري از اين محموله 
وارد كشور نشده، نيز توضيح داد: تاكنون خريداري 
از خارج از كش��ور براي اين ذرت ها پيدا نشده و قرار 
است اين ذرت ها امحا شوند و مراحل انجام اين كار 
در حال بررسي اس��ت.  اين مقام مسوول، همچنين 
از صدور ۸۰ مورد گواهي عدم انطباق با استانداردها 
براي محموله هاي وارداتي به كشور خبر داد و گفت: 
اين گواهي ها ش��امل موارد مختل��ف از جمله مواد 
غذايي و قطعات خودرو مي باشد. پيروزبخت، در ادامه 
به مساله قرص هاي كشف شده در برخي محصولات 
غذايي نيز ورود كرد و گفت: طبق بررسي هاي انجام 
ش��ده، اين اقدام با هدف تش��ويش اذهان عمومي و 
ايجاد جو نا امن��ي در صنايع غذايي صورت گرفته و 
امكان جاسازي قرص در فرآيند توليد وجود ندارد. 
براس��اس آمار اعلامي از سوي او، طي هفته گذشته 
۲ ه��زار و ۳۶۰ فقره بازرس��ي و نمونه ب��رداري در 
شهرستان هاي مختلف صورت گرفت كه قرص ها در 
۲ مورد شامل بيسكوئيت دو رنگ مغز فندقي در بوفه 
مدرسه اي در زنجان و همچنين يك كيك كاكائويي 

اسفنجي در گنبد كاووس مشاهده شد و براي بررسي 
بيش��تر به وزارت بهداشت ارسال ش��د. پيروز بخت 
همچنين در مورد كنترل كيفيت و نظارت سازمان 
استاندارد بر ماس��ك هاي ضدآلودگي گفت: در اين 
مورد اس��تاندارد اجباري تدوين نش��ده و س��ازمان 

استاندارد نظارتي بر ماسك هاي توليدي ندارد.

 كدام خودروها از خط توليد خارج مي شود؟
اس��تانداردهاي۸۵ خودرويي از س��ال ۹۶ استارت 
خ��ورد. در آن بازه زمان��ي، اين اس��تانداردها براي 
خودروهاي وارداتي اجباري شد، اما براي خودروهاي 
داخلي يك مهلت س��ه س��اله در نظر گرفته شد. اما 
براساس روند اجباري شدن استانداردهاي اجباري 
خودروها از يكم ديماه س��ال ۹۶ استانداردهاي ۵۲ 
گانه خودرويي پياده ش��د و در ادام��ه از يكم ديماه 
س��ال گذش��ته اس��تانداردهاي ۶۳ گانه و از امروز 
اس��تانداردهاي ۸۵گانه خودروها اجباري ش��د. در 
همين رابطه معاون رييس سازمان ملي استاندارد به 
ارايه توضيحاتي درباره روند توليد برخي خودروهاي 

پرتيراژ پرداخت. 
وحيد مرندي مق��دم در ابت��داي صحبت هاي خود 
درباره اينكه طبق مصوبه ش��وراي عالي اس��تاندارد 
توليد پژو ۴۰۵ بايد از ابتداي تير سال آينده متوقف 
ش��ود، اما در حال حاضر پيش ف��روش اين خودرو 
با موع��د تحويل آذر ۹۹ انجام مي ش��ود، س��ازمان 
اس��تاندارد چه موضع��ي در اين م��ورد دارد، گفت: 
طبق مصوبه شوراي عالي اس��تاندارد توليد ۴ مدل 
خودروي پرتيراژ از جمل��ه »پژو ۴۰۵« بايد متوقف 
ش��ود؛ به طوري كه پژو ۴۰۵ از ابتداي تير ۹۹ از رده 
توليد خارج مي ش��ود و در اينصورت اگر قرار باش��د 
اين خودرو بع��د از تير ۹۹ توليد و ب��ه مردم عرضه 
ش��ود، مجوز ش��ماره گذاري براي آن صادر نخواهد 
ش��د. براس��اس توضيحات او، پ��ژو ۴۰۵ فقط براي 
مصرف تاكسي و به صورت گاز سوز براي داخل شهر 
قابليت توليد و عرضه خواهد داشت. همچنين توليد 
»سايپا ۱۱۱«، »س��ايپا ۱۳۱« و »سايپا ۱۳۲ « نيز 
از ابتداي مرداد ۹۹ متوقف خواهد شد و فقط »وانت 
پرايد« براي تامين نياز كشور به وانت قابليت توليد 
خواهد داشت. به گفته مرندي مقدم، اكنون به جز سه 
استاندارد براي خودروهاي سواري و سه استاندارد 
براي خودروهاي تجاري، در س��اير اس��تانداردهاي 
۸۵ گان��ه خودروس��ازان داخلي موفق ب��ه انطباق 
شده اند، اما خودروهايي كه امكان پاس كردن ساير 
۸۲ مورد اس��تاندارد را نداشتند، از خط توليد خارج 

مي شوند. سه ش��اخص ياد شده ش��امل »شاخص 
نشان دهنده تعويض دنده«، »شاخص نشانگر ميزان 
باد لاس��تيك ها« و »ش��اخص نش��ان دهنده چراغ 
روشن روز )Day Light(« در خودروهاي سواري 
و همچنين »ش��اخص ترمز هوش��مند )ب��ا قابليت 
كاهش سرعت يا توقف حركت خودرو(«، »شاخص 
انحراف از مسير« و »شاخص نشانگر ميزان باد تاير« 
در خودروه��اي تجاري و س��نگين هس��تند كه در 
شرايط كنوني امكان برآورده شدن آنها نيست و در 
شوراي عالي استاندارد دراين ارتباط تصميم گيري 

خواهد شد.

 ميزان بنزن موجود در بنزين
معاون رييس سازمان ملي استاندارد در محور بعدي 
صحبت هاي خود در مورد جزييات مطابقت بنزين 
توزيعي در كشور با اس��تانداردها گفت: بنزين را در 
فصل گرم و س��رد م��ورد آزمون ق��رار مي دهيم كه 
نمونه برداري هاي فصل س��رد انجام شده، اما هنوز 

نتايج آزمون نهايي نشده است. 
مرندي مقدم افزود: در مورد نمونه برداري هاي فصل 
گ��رم نيز بايد بگوييم كه در كل كش��ور ميزان بنزن 
موجود در بنزين س��وپر نيم بوده و اي��ن عدد براي 
بنزين استاندارد نيز نيم و براي بنزين معمولي ۱.۱ 

درصد شده است.
براس��اس صحبت هاي او، در م��ورد گوگرد موجود 
در بنزين توزيعي در كش��ور نيز در بنزين سوپر عدد 
۱۵.۱ و در بنزين اس��تاندارد ع��دد ۱۴.۸۲ گزارش 
ش��ده كه اين رقم براي بنزين معمولي ۲۹.۵۳ بوده 
اس��ت. به گفته وي حداكثر مجاز بن��زن در بنزين 
توزيعي كشور عدد يك اس��ت. او ادامه داد: در مورد 
اولفين ها نيز حداكثر مجاز استاندارد عدد ۱۸ است 
كه در آزمون هاي انجام شده براي بنزين سوپر ۳.۴۳، 
بنزين اس��تاندارد يا يورو ۴ مع��ادل ۳.۱۱ و بنزين 

معمولي ۴.۳۶ است. 
به گفته مرندي مقدم، در مورد آروماتيك ها حداكثر 
مجاز اس��تاندارد عدد ۳۵ اس��ت كه در بنزين سوپر 
توزيعي ۱۶.۵۱، بنزين اس��تاندارد ۱۴.۷۲ و بنزين 
معمولي ۱۸.۵۳ اس��ت. همچنين ميزان استاندارد 
اكتان اس��تاندارد عدد ۹۵ اس��ت كه در آزمون هاي 
انجام شده براي بنزين س��وپر ۹۵، بنزين استاندارد 

۹۲.۴ و بنزين معمولي ۸۸.۱ گزارش شده است. 
معاون رييس س��ازمان مل��ي اس��تاندارد در مورد 
وضعيت بنزين توزيعي در تهران گفت: ميزان گوگرد 
موجود در س��وپر تهران ۱۴ و براي بنزين استاندارد 

۲۴.۹ اس��ت. در مورد بنزن نيز براي بنزين س��وپر 
تهران ۰.۴ و براي بنزين استاندارد ۰.۶ گزارش شده 
اس��ت. همچنين در مورد اولفين موجود در بنزين 
توزيع��ي در تهران ني��ز بايد به ع��دد ۴.۲ در بنزين 
س��وپر و ۳.۱ در بنزين استاندارد اش��اره كرد.  او در 
ادامه با طرح اين پرس��ش كه چطور در ۹ ماه س��ال 
اينچنين با مشكل آلاينده ها مواجه نيستيم، زيرا در 
اين مدت نيز همي��ن بنزين و همين خودروها مورد 
اس��تفاده قرار مي گيرند، گفت: مناب��ع آلاينده هوا 
متعدد است و سازمان محيط زيست بايد سهم منابع 
مختلف را در آلايندگي هوا مشخص كند. به گفته او، 
موتورسيكلت ها يكي از منابع آلاينده هوا هستند كه 
توليد كارخانه ها به س��مت موتورهاي انژكتوري در 

حال تغيير است. 
در عين ح��ال باي��د به ت��ردد موتورس��يكلت ها و 
خودروهاي فرسوده توجه داشته باشيم. به طوري كه 
۸۰ ت��ا ۹۰ درص��د خودروه��اي در حال ت��ردد با 
اس��تانداردهاي قبلي توليد ش��ده اند. مرندي مقدم 
همچنين با اش��اره به اينكه حداكثر مجاز گوگرد در 
بنزين استاندارد قبلي ۳۰۰ پي پي ام بوده،  گفت: اين 
رقم در اس��تانداردهاي فعلي به ۵۰ پي پي ام رسيده 
و البت��ه در حال حاضر كه تدوين اس��تاندارد بنزين 
معادل اس��تاندارد يورو ۵ را در دستور كار داريم نيز 
قرار است حداكثر مجاز گوگرد باز هم كاهش يابد كه 
ممكن است به عدد ۲۰ يا ۳۰ يا رقم ديگري برسد. 

او در عين حال تاكيد كرد كه اس��تانداردهاي فعلي 
در واقع همان اس��تاندارد يورو ۴ اروپا نيس��ت بلكه 
معادل با استاندارد يورو ۴ است و يك استاندارد ملي 
در اين مورد تدوين شده و براي استانداردهاي جديد 
بنزين معادل با استاندارد يورو ۵ عمل خواهيم كرد. 
مرندي مق��دم همچنين با بيان اينك��ه براي ارتقاء 
اس��تانداردهاي س��وخت بايد طراحي پالايشگاه ها 
مطابق با استانداردهاي جديد صورت بگيرد، گفت: 
كاهش ميزان آلاينده ها كار س��ختي اس��ت و براي 
گازوئيل نيز استاندارد اجباري نداريم كه طبق قانون 
هواي پاك تا سال ۱۴۰۰ بايد در اين مورد استاندارد 
ملي تدوين ش��ود. او در مورد تدوين استاندارد براي 
دوگانه س��وز كردن خودرو نيز عنوان كرد كه براي 
دوگانه س��وز بودن خودروهاي توليدي در كارخانه، 
استاندارد ملي تدوين شده اما براي خودروهايي كه 
به صورت كارگاهي دوگانه سوز مي شوند، استاندارد 
ملي نداريم اما اس��تانداردهايي بين س��ازمان ملي 
استاندارد و وزارت نفت مورد توافق قرار گرفته تا به 

استاندارد ملي تبديل شوند. 

  Mon. Dec 23.  دو شنبه    2  دي 1398   26  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره   1555  2019 

ارجاع طرح احياي وزارت 
بازرگاني به كميسيون اجتماعي 

طرح تش��كيل وزارت تجارت وخدمات بازرگاني 
براي رفع ايرادهاي شوراي نگهبان به كميسيون 
اجتماع��ي ارجاع داده ش��د. نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي در جلس��ه روز گذشته مجلس 
شوراي اسلامي ايرادهاي شوراي نگهبان از طرح 
تشكيل وزارت تجارت وخدمات بازرگاني كه پس 
از تصويب در جلس��ه س��وم مهر مجلس شوراي 
اسلامي مورد ايراد شوراي نگهبان قرار گرفته بود، 
مورد بررس��ي قرار دادند. به گزارش ايرنا، پس از 
بررسي چند پيشنهاد مختلف، نمايندگان مجلس 
به نتيجه نرس��يده و براي بررس��ي بيشتر و رفع 
ايرادات شوراي نگهبان به كميسيون اجتماعي با 
۱۲۲ رأي موافق، ۴۱ رأي مخالف و ۶ رأي ممتنع 
از مجموع ۲۱۵ نماينده حاضر، ارجاع داده ش��د. 
پيش از اين نيز نماين��دگان در صحن علني ۱۹ 
آبانماه با اصلاحات صورت گرفته توسط كميسيون 
اجتماع��ي در طرح تش��كيل وزارت بازرگاني به 
منظور تامين نظر شوراي نگهبان موافقت نكردند 
و طرح براي اصلاح بيش��تر به كميسيون ارجاع 
شد.  براساس اين طرح از تاريخ تصويب اين قانون 
احكام مربوط به ادغ��ام دو وزارتخانه بازرگاني و 
صنايع و معادن در قانون تش��كيل دو وزارتخانه 
»تعاون، كار و رفاه اجتماعي« و »صنعت، معدن و 
تجارت« مصوب ۸ /۱۳۹۰/۴ لغو و وزارت بازرگاني 
تشكيل مي شود و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
از اين پس به عنوان سابق وزارت صنايع، معادن و 
وزارت جهاد كشاورزي بدون تغيير با كليه وظايف 
و اختيارات سابق به فعاليت خود ادامه مي دهند. 

رصد بازارها از سوي بازرسان
خبرگ�زاري مهر | مع��اون س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان وتوليدكنندگان از انجام ۴۴۲ هزار 
و ۶۲۱ مورد بازرسي از سطح بازار بعد از افزايش قيمت 
بنزين خب��ر داد وگفت: بازار برن��ج خارجي به دقت 
زير ذره بين بازرس��ان قرار دارد.  سيدجواد احمدي 
با برشمردن اولويت هاي بازرس��ي در بازار گفت: بر 
اس��اس اولويت بندي انجام شده كه روز گذشته نيز 
ابلاغيه آن به تمامي بازرس��ان و واحدهاي بازرسي 
و نظارت سراس��ر كشور ارسال ش��ده، ۵ قلم كالاي 
اولويت دار اعلام شده اند تا در هفته جاري، به دقت زير 
ذره بين بازرسان قرار گيرند. معاون سازمان حمايت 
مصرف كنندگان وتوليدكنندگان افزود: بر اين اساس، 
برنج خارجي، لاستيك به ويژه لاستيك وانت بار، لوازم 
يدكي خودرو، لوازم خانگ��ي و محصولات فولادي 
شامل ميلگرد، ورق و تيرآهن اقلامي هستند كه در 
اولويت بازرسي ها قرار گرفته اند. او تصريح كرد: از زمان 
افزايش قيمت بنزين يعني ۲۵ آبان تا ۲۹ آذرماه سال 
جاري، بالغ بر ۴۴۲ هزار و ۶۲۱ مورد بازرسي صورت 
گرفته كه بر اين اساس، ۳۶ هزار و ۶۴۵مورد پرونده 
تشكيل ش��ده اس��ت. به گفته احمدي، اين تعداد 
بازرسي ها نسبت به دوره مش��ابه قبل، ۵۴ درصد و 
تعداد پرونده هاي تشكيل شده نيز ۷۹درصد افزايش 
داشته اس��ت. معاون بازرسي س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنن��دگان افزود: مردم 
مي توانن��د تخلفات مش��اهده ش��ده را از طريق 
روش هاي مراجعه حضوري، مراجعه به اپليكيشن 
www .۱۲۴.ir قيمت كالا و خدمات و نيز سايت

اعلام نمايند.

 توسعه خطوط پروازي
 ايران و عمان

ايلنا | رايزن بازرگاني سابق ايران در عمان، از آغاز 
به كار دو خط پرواز مسقط - اصفهان و نيز مسقط - 
لار توسط هواپيمايي تابان از ديماه سال جاري خبر 
داد وگفت: راه اندازي اين خطوط فرصت مناسبي 
جهت توسعه روابط تجاري و گردشگري سلامت 
محسوب مي شود. عباس عبدالخاني با اعلام اين 
خبر اظهار كرد: در بهمن ماه سال جاري نيز خط 
پرواز از صحار به اهواز توسط هواپيمايي قشم اير 
راه اندازي خواهد شد. او افزود: با توجه به افزايش 
مسافرت هموطنان ايراني به عمان جهت تجارت 
و سرمايه گذاري و نيز افزايش گردشگري سلامت 
اتباع عماني به ايران، روز به روز به تعداد مسافرت ها 
افزوده مي شود كه به همين منظور، در حال حاضر 
خطوط هواپيمايي عمان اير و سلام اير و همچنين 
كيش اير، قشم اير و آسمان بين مسقط و شهرهاي 
تهران، مشهد، شيراز، كيش و چابهار فعال هستند.

بي اثر شدن تحريم ها نتيجه 
تلاش  صادركنندگان است

ايلنا | مديركل دفتر توسعه خدمات بازرگاني 
س��ازمان توس��عه تجارت ايران گف��ت: به رغم 
تلاش هاي بي س��ابقه دشمنان ايران براي ايجاد 
محدودي��ت ص��ادرات نفت، افزاي��ش صادرات 
غير نفتي اين تحريم ها را بي اثر كرد. احسان قمري 
در آيين تقدير از صادركنندگان نمونه اس��تان 
لرس��تان، توانمندي ه��اي صادراتي جمهوري 
اس��لامي ايران را ارزشمند توصيف كرد و اظهار 
داش��ت: اقدامات واحدهاي توليدي صادراتي، 
تهديدهاي دشمنان عليه كشورمان را به فرصت  
تبديل كرده اس��ت. قمري، بر ل��زوم همدلي و 
همكاري بخش هاي دولتي، خصوصي و رسانه ها 
براي هم افزايي صادرات غير نفتي و اطلاع رساني 
در اي��ن خصوص تأكيد و بيان ك��رد: تلاش ها و 
برنامه هاي سازمان توسعه تجارت ايران در دوره 
اخير در جهت حمايت از صادرات غير نفتي موثر 
ارزيابي شده است. مديركل دفتر توسعه خدمات 
بازرگاني سازمان توسعه تجارت ايران در پايان، 
حمايت از صادركنندگان و پرداخت مشوق هاي 
صادراتي را در افزايش انگيزه صادركنندگان به 
ويژه در شرايط فعلي مفيد ارزيابي كرد و خواستار 

توجه جدي به اين مقوله شد.
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باوتويچينوروسيهدرشورايامنيتسازمانمللصورتميگيرد

نتايجاوليهانتخاباتافغانستاناعلامشد

كمك   به  سوريه  فقط  از طريق  دولت  بشار اسد

غنيپيروزشد؛عبداللهازتقلبميگويد

گروه جهان|  
در پي وتوي قطعنامه اي در رابطه با سوريه در شوراي امنيت 
سازمان ملل توسط روسيه و چين، از اين به بعد كمك هاي 
بشر دوستانه به سوريه فقط از طريق دولت آن كشور مجاز 
خواهد بود.  به گزارش رويترز، در نشس��ت شوراي امنيت 
سازمان ملل درباره عمليات هاي ضدتروريستي اخير سوريه، 
روسيه و چين پيش نويس قطعنامه بشردوستانه سه جانبه 
)بلژيك، آلمان، كويت( درباره گسترش مكانيزم )سازوكار( 
ارايه كمك هاي انساني به سوريه را وتو كردند. بر اساس اين 
پيش نويس كمك هاي بشردوستانه به سوريه بدون مجوز از 
دولت بشار اسد امكان پذير مي شد . اما با وتوي چين و روسيه، 
اين پيش نويس رد شد . در عين حال، قطعنامه پيشنهادي 
روسيه در اين زمينه هم 9 راي لازم براي تصويب شدن در 
ش��وراي امنيت را به دست نياورد. بدين ترتيب، مكانيسم 
فعلي ارايه كمك هاي انساني به مردم سوريه ممكن است 
در تاريخ 10ژانويه سال 2020 متوقف شود و كمك ها فقط 
از طريق دولت قانوني آن كشور امكان پذير خواهد بود.   مايك 
پومپئو؛ وزير خارجه امريكا گفته »به جاي انتقال كمك هاي 
س��ازمان ملل متحد از طريق مرزها، گزينه ديگري وجود 
ندارد، و تا وقتي كه حكومت بشار اسد به جنگ پايان ندهد، 
هيچ جايگزيني در دسترس نيست تا بتوان به ميليون ها 
شهروند س��وري غذا رساند.« پومپئو وتوي چين و روسيه 
را ابراز جبهه بندي سياسي آنها توصيف كرده  است. روسيه 
از آغاز جنگ داخلي سوريه تاكنون 1۴ قطعنامه مربوط به 

سوريه را وتو كرده است.
همزمان اما روسيه پيش��نهادي براي تمديد شش ماهه 
كمك رساني به سوريه ارايه كرد، كه موفق به كسب 9 راي 
لازم نشد و به تصويب نرسيد. كمك هاي مرزي از مناطقي 
مي گذرند كه عمدتا در كنترل دولت مركزي سوريه قرار 
ندارند. س��ازمان ملل متحد مس��وول انتقال كمك ها به 
ميليون ها شهروند س��وري  است و كمك رساني ها از سال 
201۴ به اين سو ادامه دارند. مجوز انتقال كمك ها از طريق 

مرزهاي سوريه در دهم ژانويه، 20 روز ديگر پايان مي يابد.

هشدارروسيهدربارهحمايتنكردنازسوريه
به گزارش نووستي، واس��يلي نبنزيا نماينده دائم روسيه 

در س��ازمان ملل، با دفاع از عملكرد روس��يه در نشس��ت 
شوراي امنيت درباره سازوكار ارايه كمك هاي بشردوستانه 
برون مرزي به سوريه هشدار داده اين خطر وجود دارد كه 

شهروندان سوري در آينده بدون حمايت باقي بمانند.
اين ديپلمات بلندپاي��ه روس در جمع خبرنگاران گفته: 
»مطمئنا نشست ش��وراي امنيت هيچ برنده اي نداشت و 
همه بازنده بودند. اينها شهروندان عادي سوري هستند كه 
در معرض اين خطر جدي قرار دارند كه در آينده بدون كمك 
باقي بمانند. و تلاش براي انداختن مسووليت اين وضعيت به 
گردن روسيه كه اين مكانيزم تمديد نشده، كاملًا غيرمنطقي 

و بي پايه و اساس است.«

نبنزيا تأكيد كرده مسكو از ارايه كمك هاي بشردوستانه 
به آن دسته از مردم سوريه كه به اين كمك ها نياز دارند 
خودداري نخواهد كرد. ضمن اينكه پيش��نهاد شد تا 
مكانيزم فعلي گسترش يافته و به مناطقي كه درخواست 
چنين كمك هايي وجود دارد، توسعه پيدا كند. نماينده 
روسيه گفته: »تكرار مي كنم ما براي يك برنامه تمديد 
آماده بوديم. ما نمي دانيم زماني كه اين مكانيس��م در 
تاريخ 10ژانويه منقضي شود، چه اتفاقي خواهد افتاد؟ 
البته فكر مي كنم كه شركاي ما بايد واقع بين باشند و 
درك كنند كه در شرايط كنوني مي توانند به چه چيزي 

دست يابند و چه چيزي غيرممكن است.« 

همزمان اس��تفان دوياريچ،س��خنگوي ملل متحد ابراز 
اميدواري كرده اس��ت در روزهاي پي��ش رو راه حلي براي 

برون رفت از بن بست فعلي پيدا شود.

پيشروينيروهايدولتيسوريه
رس��انه هاي خبري گزارش داده اند كه پيشروي نيروهاي 
ارتش س��وريه در جنوب و جنوب شرق استان ادلب ادامه 
دارد. نيروهاي سوري حملات عليه گروه هاي تروريستي را در 
جنوب استان ادلب از حومه شهرك »سكيات« شروع كردند 
و پس از درگيري سنگين چند ساعته در گام نخست موفق 
شدند شهرك »ام جلال« را از اشغال تروريست ها خارج كنند 

و به كنترل خود در آورند. پس از تثبيت مواضع در شهرك 
»ام جلال« و پاكسازي ش��هرك هاي »بوحبه، تل الشيخ، 
الفرجه، سحال و ام تينه«، نيروهاي سوري عمليات جديدي 
را عليه عناصر تروريستي در محور جنوب شرق استان ادلب 

در دستور كار قرار دادند.
حملات در محور جنوب شرق استان ادلب از حومه غربي 
شهرك »سنجار« آغاز شد و نيروهاي ارتش سوريه پس از 
درگيري هاي سنگين توانستند شهرك هاي »ربيعه، برنان، 

الخربه و شعره« را پاكسازي و امن كنند.
ش��هرك »معره نعمان« يك��ي از مهم تري��ن پايگاه هاي 
گروهك هاي تروريستي در جنوب استان ادلب محسوب 
مي شود و اگر نيروهاي ارتش سوريه اين شهرك را به تسلط 
درآورند، راه را براي ورود به مركز اس��تان ادلب باز مي كند؛ 
اس��تان ادلب آخرين پايگاه متمركز عناصر تروريستي در 
خاك س��وريه است. پيشروي س��ريع نيروهاي سوري در 
محور جنوبي استان ادلب و نزديك شدن به شهرك مهم 
»معره نعمان«، گروهك هاي تروريستي را به تكاپو انداخته 
است. براس��اس آخرين اطلاعات به دست آمده، نيروهاي 
ارتش سوريه در محور جنوب شرق استان ادلب موفق شدند 
مواضع خود را در ش��هرك تازه آزاد شده »بريصه« تثبيت 
كنند و تروريست ها را به سمت مناطق شمالي فراري دهند 
به گفته منابع ميداني، پيشروي ها در محور جنوب شرقي 
استان ادلب سرعت بيشتري گرفته و نيروهاي سوري در 
محور روستاهاي »الصيادي و تل دم« و گردان»المهجوره« 

نيز دامنه نفوذ خود را افزايش داده اند.
به گزارش فارس، از شروع عمليات نيروهاي ارتش سوريه در 
محور جنوب و جنوب شرق استان ادلب تلفات تروريست ها 
به حدود 220 تن رسيده و صدها تن ديگر زخمي شده اند. 
در حال حاضر نيروهاي س��وري از محور جنوبي و جنوب 
ش��رقي اس��تان ادلب حدود يك كيلومتر با شهرك مهم 
»التح« و حدود 6 كيلومتر با ش��هرك »جرجناز« و حدود 
10 كيلومتر با شهرك »الحامديه« و پايگاه نظامي »وادي 
الضيف« فاصله دارند. نيروهاي ارتش سوريه تاكنون بيش از 
10شهرك را در جنوب و جنوب شرق استان ادلب پاكسازي 
كرده اند و مجموع مساحت آزاد شده به حدود 95 كيلومتر 

مربع رسيده است.

گروه جهان| 
در پي اعلام نتايج اوليه انتخابات رياست جمهوري افغانستان 
كه از پيروزي مجدد اشرف غني رييس جمهوري فعلي اين 
كشور حكايت دارد، عبدالله عبدالله رقيب او نتايج اوليه را 

نپذيرفته و از تقلب در انتخابات سخن گفته است.
به گزارش يورونيوز، كميسيون مستقل انتخابات افغانستان 
صبح يكشنبه نتايج اوليه انتخابات رياست جمهوري ماه 
س��پتامبر را اعلام كرد. بر اس��اس اين نتايج اش��رف غني 
رييس جمهوري فعلي افغانستان با 50.6۴ درصد )بيشتر از 
92۳ هزار راي( نفر اول و رقيب اصلي او، عبدالله عبدالله با 
۳9.52 درصد آرا )بيشتر از ۷20هزار راي( در جايگاه دوم 
است. تيم انتخاباتي »دولت ساز« به رهبري محمداشرف 
غني ضمن استقبال از اعلام نتايج ابتدايي انتخابات از همه 
طرف هاي انتخاباتي خواس��ته نتيجه ابتدايي را بپذيرند. 
عمر داوودزي رييس س��تاد انتخاباتي دولت س��از گفته: 
»نامزدهايي كه نسبت به نتيجه ابتدايي شاكي و معترض 
هستند، شكايت هايش��ان را با مراجع مربوط و مسوول در 
ميان بگذارند.« رييس ستاد انتخاباتي دولت ساز تأكيد كرده 

در انتخابات هيچ كس بازنده نيست. 
عبدالله عبدالله رييس اجرايي افغانس��تان، در پيامي براي 
هوادارانش با اشاره به اينكه نگراني و تشويش آنان را درك 
مي كند، نوش��ته اس��ت:  »در انتخابات هاي گذشته و در 
انتخابات اخير مردم س��هم خود را ادا كرده و منتظر اعلان 

نتيجه  رأي پاك خود بودند كه با تاس��ف آناني كه به حق 
انتخاب مردم و مردم سالاري اعتقاد ندارند، با تقلب گسترده 

و سازمان يافته، شفافيت انتخابات را خدشه دار كردند.«
اين كانديداي انتخابات رياست جمهوري كه بر اساس نتايج 
اوليه بعد از اشرف غني قرار گرفته به حاميانش اطمينان 
داده است كه مبارزه آنها براي تحكيم مردم سالاري ادامه 
دارد و به هر قيمت از آراي پاك شان دفاع مي كند. محمد 
محقق معاون دوم عبدالله عبدالله، نيز گفته اگر آراي تقلبي 
انتخابات كنار گذاشته شود آراي اشرف غني به زير ۴0درصد 
سقوط مي كند و كانديداي تيم »ثبات و همگرايي« پيروز 
خواهد شد. كارزار »ثبات و همگرايي« به رهبري عبدالله 
عبدالله، با متهم كردن كميس��يون مستقل انتخابات به 
جانبداري از اشرف غني گفته: »نتيجه  تقلبي اعلان شده 
از س��وي كميس��يون انتخابات بدون تصفيه آراي پاك از 
ناپاك مشروعيت ندارد.« ثبات و همگرايي به هوادارانش 
اعلام ك��رده: »مي خواهيم به صراحت و روش��ني يك بار 
ديگر به شهروندان عزيز كشور، حاميان ثبات و همگرايي، 
كميسيون هاي انتخاباتي و متحدان بين المللي افغانستان 
اعلان نماييم كه ثبات و همگرايي نتيجه  استوار بر تقلب را 
بدون رسيدگي به خواست ها و تقاضاهاي قانوني اين جريان 
هرگز قبول نمي كند.« اين گروه همچنين با اشاره به اينكه 
از تمامي ابزار و وسايل قانوني براي دفاع از آراي پاك مردم 
استفاده خواهد كرد افزوده است كه »حكومت برخاسته از 

تقلب و آراي تقلبي را هرگز قبول ندارد. « كميسيون مستقل 
انتخابات افغانس��تان تعداد آراي معتبر در اين انتخابات را 
يك ميليون و 82۴ هزار و چهارصد و يك راي اعلام كرده 
است. به گفته اين كميسيون ميزان مشاركت در انتخابات 
رياست جمهوري دو ميليون و ۷00هزار نفر بوده است. اين 
كميسيون گفته نتايج اعلام شده مقدماتي است و نتيجه 

نهايي پس از رسيدگي به شكايات اعلام خواهد شد.
نتايج اوليه در حالي اعلام شده كه عبدالله خواستار ابطال 
۳00 هزار راي ش��ده اس��ت كه به گفته اين كانديدا يا در 
خارج از وقت راي دهي جمع آوري شده اند يا فاقد اطلاعات 
بيومتريكي هستند. هر دو كانديداي اصلي اين انتخابات 

پيش از اين مدعي پيروزي در انتخابات شده بودند. 
عطامحمد نور والي پيشين بلخ، اما از اعلام نتايج ابتدايي 
رياست جمهوري اس��تقبال كرده و آن را يك گام به پيش 
خوانده اس��ت. او به محمداشرف غني و تيم انتخاباتي اش 
تبريك گفته است. عطامحمد نور كه در انتخابات گذشته 
از حاميان قدرتمند عبدالله به شمار مي رفت، اين بار از غني 

حمايت كرده است.

استقبالسازمانمللمتحد
كشمكش ها بر سر اعتبار نتيجه اعلام شده در حالي است كه 
تداميچي ياماموتو نماينده ويژه دبيركل سازمان ملل متحد، 
با استقبال از اعلام نتايج اوليه انتخابات رياست جمهوري 

افغانستان از كميسيون شكايات انتخاباتي خواسته شفاف و 
دقيق به شكايت رسيدگي كند. از سوي ديگر جان بس سفير 
امريكا در كابل، نيز با تشكر از كميسيون مستقل انتخابات 
گفته نتيجه اعلام شده نتايج اوليه است و براي روشن شدن 

نتيجه نهايي گام هاي زيادي باقي مانده است. 
بر اساس نتايج اوليه اعلام شده، گلبدين حكمتيار رهبر حزب 
اسلامي با ۳.85 درصد آرا )بيشتر از ۷0 هزار راي( در جايگاه 
سوم و رحمت الله نبيل سياستمدار پشتون با 1.86 درصد 
آرا )بيشتر از ۳۳هزار راي( در جايگاه چهارم قرار گرفته است. 
ديگر كانديداهاي انتخابات رياست جمهوري افغانستان 

كمتر از يك درصد آرا را كسب كرده اند.
افغانستان ديلي نوشته: »انتخابات افغانستان از گذشته 
تاكنون از جنجالي ترين انتخابات ه��اي دنيا بوده كه هر 

بار كش و قوس هاي زي��ادي را از جانب رقباي انتخاباتي 
و جريان هاي سياسي شاهد بوده است. اين بار اما نزديك 
به سه ماه اس��ت كه اين روند به درازا كشيد و هر دو نامزد 
اصلي ادعا كردند كه در روند راي گيري تقلب هاي گسترده 
اتفاق افتاده است. آنچه در اين سه ماه گذشت ركود ناشي 
از انتخابات و نگراني هايي بود كه دامنه آن، حيطه زندگي 
عادي م��ردم را در نورديده بود، بي��كاري و فقر مزمن در 
جامعه، ركود گردش ارز در بازار و بلاتكليفي در س��اختار 
اداري افغانستان سبب بي انگيزگي مردم و ضعف سيستم 
اقتصادي شده بود كه در بيشتر موارد باعث سرخوردگي 
قشر تأثيرگذار و تحصيل كرده نيز شده بود. بنا براين فارغ از 
اينكه چه فرد يا گروهي پيروز شده، اعلان نتايج انتخابات 

را بايد به فال نيك گرفت.« 

دريچه

كوتاه از منطقه

گازپرومروسيه3ميليارددلار
بهاوكراينميپردازد

گروه جهان|گازپروم روس��يه به ش��ركت انرژي 
اوكراين دو ميلي��ارد و 900ميليون دلار مي پردازد. 
اين بخش��ي از قراردادي اس��ت كه ميان دو كشور 
بسته شده. علاوه بر اين قرار است سالانه ۴0 ميليارد 
مترمكعب گاز روسيه از طريق اوكراين به اروپا صادر 
شود. به گزارش خبرگزاري آلمان، دو روز پس از عقد 
قراردادي براي انتقال گاز روسيه به اروپا از طريق خاك 
اوكراين، گازپروم اعلام كرد براي پايان دادن به يك 
دعواي حقوقي با شركت دولتي گاز اوكراين مبلغ دو 
ميليارد و 900ميليون يورو به اين شركت مي پردازد. 
روسيه و اوكراين بايد به س��رعت براي عقد قرارداد 
جديد به توافق مي رسيدند زيرا مهلت قرارداد قديمي 
كه 10سال پيش بسته شده بود، آخر دسامبر به پايان 
مي رسيد. اوكراين خواستار يك قرارداد ترانزيت گاز 
بلندمدت بر مبناي اس��تانداردهاي اروپايي بود ولي 
روسيه قرارداد كوتاه مدت را ترجيح مي داد تا بتواند 
براي تكميل ساير مسيرهاي خطوط لوله گاز و دور 
زدن اوكراين زمان كافي داشته باشد و درعين حال 
خود را در درازمدت موظف نكند. قرارداد جديد براي 
مدت پنج سال بسته شده و قرار است بر مبناي آن، از 
ژانويه 2020 سالانه 65 ميليارد گاز روسيه از طريق 
اوكراين به اروپا صادر شود. به اين ترتيب ميزان گاز 
روس��ي كه از اين پس از اوكراي��ن مي گذرد كمتر از 
ميزان فعلي )90ميليارد مترمكعب در سال( خواهد 
بود و اين باعث كاهش درآمد اوكراين از ترانزيت گاز 
مي شود. روس��يه در حال ساخت خطوط لوله گازي 
نورث استريم2 و ترك استريم براي انتقال گاز خود به 

اروپا است تا بتواند اوكراين را دور بزند. 

ترامپ:توافقتجاريباچين
بهزوديامضاميشود

گروه جهان| رييس جمهوري امريكا خبر داده كه 
واش��نگتن و پكن به زودي پيمان تجاري دوجانبه 
»ف��از يك« را امض��ا مي كنند. به گ��زارش رويترز، 
دونالد ترامپ گفته: »ما به تازگي به گشايش��ي در 
توافق تجاري دست يافته ايم و خيلي زود آن را امضا 
خواهيم كرد.« توافق فاز يك ك��ه اوائل ماه جاري 
ميلادي اعلام ش��د بخش��ي از تلاش ها براي پايان 
دادن به جنگ تجاري چين و امريكا است كه به رشد 
اقتصاد جهاني آسيب زده و بازارها را متلاطم كرده 
است. در چهارچوب اين توافق، امريكا تعرفه واردات 
برخ��ي از كالاهاي چيني را كاهش داده و در عوض 
چين واردات محصولات كشاورزي و دامي امريكايي 
را ظرف دو سال دو برابر مي كند. استيو منوچين وزير 
خزانه داري امريكا، هفته پيش گفته بود كه اين پيمان 
ترجمه شده، در حال تميزكاري فني است و اوائل 
ژانويه 2020 امضا خواهد شد. »شي جين پينگ« 
رييس جمهوري چين، گفته امضاي فاز نخس��ت 
توافق تجاري با امريكا نه تنها به نفع پكن و واشنگتن، 
بلكه به نفع جهان است. شي در تماس تلفني با ترامپ 
يادآوري كرده كه دو كشور براساس اصل برابري و 
احترام متقابل به مرحله اول توافق تجاري رسيده اند. 
چين و امريكا جمعه اعلام كردند بر سر سند مرحله 
اول توافق تجاري با هدف پايان دادن به جنگ تجاري 
و نبرد تعرفه ها به توافق رسيده اند. متن اين توافق نامه 
شامل9 بخش از جمله مقدمه، حق مالكيت معنوي، 
انتق��ال فناوري، محص��ولات كش��اورزي و دامي، 
خدمات مالي، نرخ ارز و شفافيت، گسترش تجارت، 

ارزيابي دوجانبه و حل اختلافات است. 

اندروبيليرييسجديد
بانكمركزيبريتانيا

گروه جه�ان| اندرو بيلي جايگزين مارك كارني در 
پست رياست بانك مركزي بريتانيا خواهد شد. بيلي 
پيش تر در بين سال هاي 201۳ تا 2016 معاون رييس 
بانك مركزي بوده است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
مارك كارني 5۴ساله كه در حال حاضر رياست بانك 
مركزي را بر عهده دارد سي ويكم ژانويه همزمان با خروج 
بريتانيا از اتحاديه اروپا پس از شش سال از سمت خود 
كناره گيري خواهد كرد. اين انتصاب ممكن اس��ت تا 
پيش از پايان اين هفته اعلام شود. رييس جديد بانك 
مركزي بريتانيا وظيفه دشواري را براي تعيين و مديريت 
سياس��ت هاي پولي در دوران گذار و خروج از اتحاديه 
اروپا بر عهده خواهد داشت. همچنين تصميم گيري 
در خصوص نرخ بهره و احتمال كاهش بيش��تر آن از 
مقطع فعلي به منظور تقويت رشد اقتصادي يكي ديگر 
از مهم ترين مسائلي خواهد بود كه رييس جديد بايد 
در خص��وص آن تصميم گيري كن��د. راث گريگوري 
كارش��ناس مس��ائل اقتصادي، گفته: »آن ها ممكن 
است حتي س��قف نرخ بهره را افزايش دهند و موضع 
سختگيرانه تري در قبال حفظ استقلال خود در برابر 
دولت اتخاذ كنند.«  مارك كارني كه از جمله مخالفان 
خروج بدون توافق از اتحاديه اروپا محس��وب ش��ده و 
داراي اختلافاتي با دولت بوريس جانسون نيز بوده است، 
با هشدار نسبت به ناديده گرفتن پيامدهاي برگزيت 
ب��دون توافق گفته بود كه چنين كاري ريس��ك هاي 
قابل ملاحظه اي براي اقتص��اد بريتانيا در پي خواهد 
داش��ت و بهتر اس��ت با در نظر گرفتن يك دوره گذار 
به اقتصاد اج��ازه داد خود را به بودن در فضاي خارج از 

اتحاديه اروپا تطبيق دهد. 

جانسون:بهبودروابط
مسكودشواراست لندنـ

گروه جهان| بوريس جانسون نخست وزير بريتانيا كه 
به تازگي در انتخابات كشورش پيروز شده گفته خواهان 
توس��عه روابط تجاري با روسيه است اما به دليل وجود 
مشكلاتي در روابط دو كشور، بهبود اين مناسبات كار 
دشواري خواهد بود. به گزارش خبرگزاري تاس، بوريس 
جانسون كه به استوني سفر كرده، گفته لندن به دنبال 
بهبود روابط د زمينه هاي گوناگون با مس��كو به ويژه در 
حوزه تجاري و اقتصادي است. بوريس جانسون گفته: 
»من نيز مانند بسياري از مردم اروپاي غربي كه هميشه 
اميدوار به بهتر شدن روابط با روسيه هستند، همواره به 
بهبود روابط با مس��كو اميدوارم.  نخست وزير بريتانيا با 
يادآوري ماجراي »اسكريپال« گفته است: »ما خواهان 
روابط تجاري بهتر و تجارت بيشتر با روسيه هستيم، اما 
به دليل مشكلاتي كه بر روابط دو كشور سايه افكنده، روند 
بهبود روابط دوجانبه هميشه نااميدكننده بوده است.«  
سرگئي اسكريپال جاسوس بريتانيا و يوليا دخترش، در 
ماه مارس گذش��ته در شهر سالزبري انگليس مسموم 
شدند. طرف انگليسي ادعا مي كند كه دولت روسيه در 
مسموميت اسكريپال با ماده سمي دست داشته است اما 
مسكو اين اتهام را قويا رد مي كند. به دنبال اقدام لندن، 
تعدادي از كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپا و همچنين 
امريكا، كانادا، نروژ، اوكراين و ديگر كش��ورها تصميم 
گرفتند در رابطه با قضيه سالزبري، ديپلمات هاي روس 
را اخراج كنند. جانسون در جريان سفر به استوني، ضمن 
ديدار با همتاي استونيايي خود، با سربازان انگليسي در 
پايگاه نظامي تاپا در خارج از پايتخت اس��توني ملاقات 
 كرد. 850 سرباز بريتانيايي در اين پايگاه مستقر هستند تا 

سر گروه نبرد ناتو در استوني باشند. 

افشاگرينيويوركتايمزدرباره
سهولتجاسوسيازترامپ

گروه جهان| نيويورك تايمز گزارش داده با يادگيري 
يك تكنيك آسان از طريق تركيب داده هاي مكاني 
افشا شده از سوي عوامل ناشناس مي توان تحركات 
دقيق دونالد ترامپ را ردياب��ي كرد.  نيويورك تايمز 
نوشته كه توانسته تنها با اس��تفاده از داده هاي يكي 
از اين تلفن هاي همراه، ترام��پ را رديابي كند و اين 
تكنيك را در قبال تلفن هاي همراه متعلق به افرادي در 
سراسر بخش هاي امن دولت امريكا تكرار كرده است. 
گمان برده مي شود، اين تلفن متعلق به يكي از ماموران 
سرويس مخفي تيم ترامپ است. داده هاي اين تلفن 
همراه حاكي از رفت وآمد او به زمين گلف »مارالاگو« 
در ايالت فلوريدا و دو باش��گاه گُلف ديگر بوده اند. به 
نوش��ته نيويورك تايمز، اين مكان ها با اطلاعاتي كه 
آش��كارا در آن زمان درباره فعاليت ه��اي ترامپ در 
دسترس بوده، مطابقت داشته اند. همچنين بر اساس 
اين گزارش، داده هاي مكاني اين تلفن همراه، محل 
يك دفتر ميداني سرويس مخفي و برخي رخدادهاي 
مربوط به چند مقام منتخب را نيز فاش كرده است و 
همچنين تحركات اين شخص در خارج از زمان كاري 
او هم قابل رديابي بوده و با اس��تفاده از آنها اطلاعات 
مربوط به آدرس منزل او، هويت اعضاي خانواده اش 
و اسم او كسب شده اس��ت. نيويورك تايمز به دليل 
جلوگيري از ايجاد خطر براي افراد مذكور اطلاعات 
دقيق ماجرا را منتشر نكرده است. اين روزنامه نوشته، 
در ادامه با استفاده از تكنيك مذكور توانسته رد افرادي 
ديگر را در كاخ سفيد، كنگره، دادگاه عالي، پنتاگون، 
پايگاه هاي نظامي و مقر اف بي آي بزند و به اس��امي و 

آدرس هاي مختلف دست پيدا كند. 
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ماكرون:استعمار
اشتباهبزرگفرانسهبود

گروه جهان| امانوئ��ل ماكرون رييس جمهوري 
فرانس��ه، در ابيج��ان پايتخت س��احل عاج، گفته 
اس��تعمارگري اش��تباه بزرگ تاريخ فرانسه بوده 
است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، ماكرون كه در 
جريان يك سفر منطقه اي در آفريقا به سر مي برد، 
در جريان كنفرانس خبري مشترك با آلاسان واتار 
رييس جمهوري س��احل عاج، با انتقاد از ادامه نگاه 
آفريقا به فرانس��ه به عنوان يك قدرت استعمارگر 
گفته: »خيلي وقت ها فرانسه به عنوان كشوري به 
حس��اب مي آيد كه نگاه راهبردي استعمارگرايانه 
كهنه خود را حفظ كرده اس��ت؛ استعمارگري يك 
اشتباه عميق جمهوري ]فرانسه[ بود.« جمهوري 
فرانس��ه از قرن هجدهم روند اس��تعمار نظامي و 
سياسي در قاره آفريفا را آغاز كرد. حاكميت فرانسه 
در ش��مال، مركز و غرب آفريقا تا نيم��ه دوم قرن 
بيستم ادامه يافت. رييس جمهوري ۴2 ساله فرانسه 
در جريان اين سخنراني بار ديگر خواستار به تاريخ 
سپردن استعمارگري فرانسه ش��ده و گفته: »من 
به نس��لي تعلق دارم كه ربطي به اس��تعمار ندارد. 
آفريقا يك قاره جوان است. سه چهارم كشور شما 
)س��احل عاج( هرگز دوره استعمار را به ياد ندارد.«  
رييس جمه��وري فرانس��ه همچنين با اش��اره به 
ناآرامي هاي كشورش بار ديگر از اتحاديه هاي حمل 
و نقل خواست اعتصاب ها را در تعطيلات كريسمس 
متوقف كنن��د. ماكرون گفته: »اق��دام به اعتصاب 
قابل توجيه است و توسط قانون اساسي ]فرانسه[ 
حمايت مي شود، اما فكر مي كنم مواقعي در زندگي 
يك ملت هس��ت آتش بس به احترام خانواده ها و 
زندگي خانوادگي كار خوبي باشد.« برخي كارگران 
ش��ركت هاي ريل��ي فرانس��ه به رغم درخواس��ت 
برخي اتحاديه ها براي توقف اعتصابات در موس��م 
كريس��مس، همچنان فعاليت هاي خود را متوقف 
نگه داشته اند. رييس جمهوري فرانسه تاكيد كرده: 
»توقف اعتصاب به اين معنا نيست كه اتحاديه ها از 
خواسته هاي خود دست كشيده اند، اما نشان دهنده 
احساس مسووليت و احترام به مردم فرانسه است.« 
پس از شكست مذاكرات بين دولت و رهبران اتحاديه 
سازمان هاي حمل و نقل در دستيابي به توافق، براي 
ادامه اعتصاب در تعطيلات كريسمس فراخوان داده 
شده است. معترضان خواستار عقب نشيني دولت 
از اصلاح قانون بازنشس��تگي هستند. اصلاح نظام 
بازنشستگي از وعده هاي انتخاباتي بوده كه ماكرون 

بر تحقق آن اصرار دارد. 

بحراناقتصاديدركمينعراق
تاخي��ر در پرداخت حق��وق ماه دس��امبر برخي از 
وزارتخانه ها و دس��تگاه هاي اجرايي و اداري عراق به 
اعتقاد كارشناسان اقتصادي، نش��انه هاي آشكار از 
سر برآوردن تدريجي بحران اقتصادي در اين كشور 
است. كارشناسان اقتصادي و مالي، بحران پيش روي 
اقتصادي عراق را در ارتباط با مشكلات بودجه بندي 
سال 2020 و كسري ۳0 درصدي ناشي از آن مي دانند. 
طبق گزارش ها، برنامه بودجه س��ال 2020 تاكنون 
بيش از 20 بار بين هيات دولت و پارلمان مورد بحث 
قرار گرفته و هنوز به سبب مشكلاتي كه دارد در هيات 
دولت عراق باقي مانده و به پارلمان ارسال نشده است. 

26سالزندان
برايباندپولشوييدرعربستان

دادستاني كل عربستان سعودي با اشاره به شناسايي 
يك باند پولشويي از صدور حكم 26 سال زندان براي 
اعضاي اين باند خبر داده است. به گزارش الجزيره، 
تحقيقات اداره ويژه دادستاني كل در مورد متهمان 
به فعاليت تجاري پنهاني و ارتباط برقرار كردن بين 
داده هاي موجود در اين خصوص و زيرنظر گرفتن 
اين افراد و نيز بررسي حساب  ها و سپرده گذاري هاي 
بانكي آنان، موجب شناسايي يك باند متشكل از سه 
خارجي مقيم عربستان و يك شهروند سعودي شده 
كه در زمينه پولشويي فعاليت داشتند و به منظور 
پنهان كردن فعاليت غيرقانوني خود حواله هايي را 
بدون واردات گمركي ثبت ك��رده و فاكتور جعلي 

تحويل مي دادند.

رونداحداثكانالاستانبول
آغازميشود

رييس جمهوري تركيه اعلام ك��رده، روند احداث 
كانال اس��تانبول با انج��ام مناقصه اين پ��روژه در 
هفته هاي آينده آغاز خواهد شد. بسياري از ناظران 
ساخت تنگه يا كانال استانبول را در كنار تنگه بُسفُر 
بسيار ارزش��مند توصيف كرده و آن را در راستاي 
استقلال سرزميني تركيه ارزيابي مي كنند. رجب 
طيب اردوغ��ان در جمع بازرگان��ان و كارآفرينان 
گفته: »اين طرح ايده يك هفته و يك سال نيست، 
بلكه به اواخر رياس��ت بنده در شهرداري استانبول 
برمي گردد.« تنگه بس��فر مطابق قانون تنگه هاي 
بين المللي اداره مي ش��ود اما كانال استانبول تماما 

تحت اختيار تركيه قرار خواهد داشت.

هندبهمشرفپناهندگي
پيشنهادداد

رهبر حزب حاكم هند به پرويز مش��رف كه اخيرا از 
سوي دادگاه پاكستان به اتهام خيانت بزرگ به اعدام 
محكوم ش��ده پيش��نهاد پناهندگي داد. به گزارش 
اس��پوتنيك، در حالي كه هند درگير اعتراض هاي 
گسترده در واكنش به طرح لايحه جنجالي اعطاي 
ش��هروندي به اقليت هاي غيرمسلمان است، رهبر 
حزب حاكم بهاراتيا جاناتا در توئيتي به پرويز مشرف 
رييس جمهور اسبق پاكستان كه اخيرا از سوي دادگاه 
به اعدام محكوم شده، پيشنهاد شهروندي داده است.



W W W. T A A D O L N E W S P A P E R . I R  Mon. Dec 23. 2019  1555   دو شنبه      2  دي 1398   26  ربيع الثاني 1441  سال ششم    شماره 

i n f o @ t a a d o l n e w s p a p e r . i r

صاحبامتیاز:موسسهرسانهنگارانخوبانديش
مديرمسوول:الیاسحضرتي
سردبیر:منصوربیطرف

نشانی:خیابانستارخان-خیابانكوثردوم-بنبستمینو
تلفن:66420769-نمابر:66420417

چاپ:همشهري3)روزتاب(-توزيع:نشرگسترامروز-تلفن:61933000
سازمانشهرستانها:66126088

اذانظهر:12:03اذانمغرب:17:15اذانصبحفردا:5:41

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبس�ايترسميروزنامهدردسترساست

عكس: ايسنا ادامهآبگرفتگیدرکوتعبدالله،خوزستان

عكسروز

چهرهروز

به خارجي ها مجوز مي دهند به داخلي ها نه
احمد اكبرپور از رقابت ناعادلانه ميان طنزنويسان خارجي و داخلي مي گويد. اين نويسنده ادبيات كودك و نوجوان درباره وضعيت 
فعلي طنز كودك و نوجوان در كتاب ها و مجله ها به ايسنا گفت: آنچه من به خاطر دارم اين است كه رقابت بيشتر دست خارجي هاست. 
وزارت ارشاد نسبت به طنزنويسان داخلي سخت گيري بيشتري دارد تا طنزنويسان خارجي. حتي خيلي از طنزها توسط خارجي ها 
نوشته شده و ترجمه آن مجوز گرفته است اما مجوز آنها را به نويسندگان داخلي نمي دهند. او با بيان اينكه رقابت ميان طنزنويسان 
خارجي و داخلي، عادلانه نيست، گفت: اما با چنين شرايطي من باز هم فكر مي كنم طنزنويسي در پنج، شش سال اخير نسبت به 

گذشته شرايط بهتري داشته است و نويسنده هاي بيشتري به سمت طنز و طنزنويسي آمده اند.

بازارهنر

از محمد مساوات تا منيژه محامدي روي صحنه تئاتر
با آغاز فص��ل زمس��تان نمايش هاي 
تازه اي روي صحنه تماش��اخانه هاي 
تهران مي روند و ش��ايد نفسي تازه در 
تئاتر جريان گي��رد. از اولين روز دي 
ماه نمايش هاي جديدي روي صحنه 
مي روند ك��ه يك��ي از مهم ترين آنها 
»بيگانه در خان��ه« كار جديد محمد 
مس��اوات است. مس��اوات كه اجراي 

نمايش ه��اي پرمخاطبي همچ��ون »بي پدر« و 
»اين يك پيپ نيس��ت« را يكي، دو سال گذشته 
در كارنامه كاري خود ثبت ك��رده، از اول دي ماه 
نمايش ديگري را با نام »بيگانه در خانه« كه نوشته 
خودش هم هست در تئاتر مس��تقل تهران روي 
صحنه مي برد. اجراي اين نمايش ۱۲۰ دقيقه اي 
از ساعت ۱۸:۳۰ آغاز مي شود و مثل نمايش هاي 
اخير اين كارگ��ردان دكور قابل توجهي هم دارد. 
همچنين رومينا مومن��ي  و محمد علي محمدي 
تنها بازيگران آن هس��تند. از ديشب رضا مولايي 
هم نمايشي را در تماش��اخانه ديوار چهارم روي 
صحنه ب��رد. »مردي كه...« نوش��ته پيتر بروك و 
هان ماري اش��تاين است كه شيوا اردويي، مليحه 
آقايي، ندا اسدي، ياسر اصغري، مهسا جمشيدي، 
محمد ش��امي، احس��ان صادقي، بهنام غفاري، 
نيما ميرزابيگي، گلناز نوروزي و لاله هوش��نگي 
در آن بازي مي كنند. اي��ن نمايش ۷۰ دقيقه اي 
از س��اعت ۱۷:۳۰ از يكم دي ماه اجرا شده است. 
نمايش »مهم نيس��ت« به نويسندگي ديويد آيوز 
و كارگرداني حميدرضا عيوضي هم از اول دي ماه 
در تماشاخانه شانو اجرا مي ش��ود. اين نمايش با 
بازي مهدي رضايي، مسعود رحيمي و يانا فومني 
از س��اعت ۱۹:۳۰ به مدت ۴۵ دقيقه روي صحنه 
خواهد بود. سجاد افش��اريان هم از همين تاريخ 
نمايش »هر كس يا روز مي ميرد يا شب من شبانه 

روز« را ك��ه مدتي قب��ل روي صحنه 
رفته و با اس��تقبال مواجه ش��ده بود، 
دوباره در پرديس تئاتر ش��هرزاد اجرا 
مي كند. س��جاد افش��اريان، مرتضي 
درويش زاده، سعيد زارعي، مرتي عزيز 
زاده، نيكو بستاني، گيلدا ويشكي، نيما 
خطيب شاد، نگار قرباني، منصوره بني 
احمد، هاني صادق��ي، جواد اصغري، 
محم��د رحمانيان و اش��كان غلام��ي و ديانا حق 
ش��ناس )بازيگران كودك( در اين نمايش ۱۰۵ 
دقيقه اي بازي مي كنند.  البته افش��اريان از سوم 
دي  ماه نمايش ديگري را هم به عنوان تهيه كننده 
روي صحنه خواهد داش��ت. »ابتدا وارد مي شود« 
به نويس��ندگي و كارگرداني فريد يوسفي نام اين 
نمايش است كه دي ماه در تماشاخانه ملك اجرا 
مي شود. در اين نمايش ميلاد مرادي، سارا عبادي، 
پويا چوداريان، امير س��ميعي و محمد عبدالوند 
بازي مي كنند.  نمايش »سكرات« محمدحسين 
معارف در ت��الار مولوي ه��م از نمايش هاي تازه 
اين روزهاي تئاتر اس��ت كه با بازي مونا احمدي، 
آوا درويش��ي، فراز س��رابي، فربد فرهنگ، پرهام 
يدالله��ي از س��اعت ۲۰:۳۰ روي صحنه مي رود. 
سهراب س��ليمي از هنرمندان قديمي تئاتر است 
كه از چهارم دي ماه نمايش »آقاي اشميت كيه؟« 
را در سالن جوانمرد خانه تئاتر روي صحنه مي برد. 
اي��ن نمايش به مدت ي��ك ماه با ب��ازي ايرج راد، 
ش��هره رعايتي، ميثم رازفر و س��ينا خدابخشي و 
از ساعت ۱۹:۳۰ اجرا مي شود. ديگر نمايش تازه 
دي ماه »سقوط در كوه مورگان« اثر آرتور ميلر و 
به كارگرداني منيژه محامدي اس��ت كه در تالار 
قش��قايي مجموعه تئاتر شهر روي صحنه خواهد 
رفت. اين نمايش از س��اعت ۱۹ پنجم دي ماه به 

مدت ۹۰ دقيقه ميزبان تماشاگران است.

تاريخنگاري

آزادي گروگان هاي اوپك 
دوم دي ۱۳۵۴ س��رانجام پس از ۴۴ س��اعت اس��ارت و 
سرگرداني، تمام وزيران نفت كش��ورهاي عضو اوپك از 
جمله جمشيد آموزگار، رييس هيات نمايندگي ايران در 
اوپك در الجزيره آزاد شدند. آنان در جريان حمله گروهي 
به اجلاس اوپك در ش��هر وين به گروگان گرفته شدند و 
با تهديد گروگان گيران با هواپيما به الجزاير برده ش��ده 
بودن��د. روز ۳۰ آذر ۱۳۵۴ عمليات گروگانگيري وزيران 
نفت اوپك توسط گروه تحت فرمان »كارلوس« آغاز شده 
بود.؛ عملياتي كه ۴۴ ساعت به طول انجاميد و موجي از 
دلهره را در پايتخت هاي ۱۱ كشور جهان به وجود آورد. 
اين حادثه در طبقه اول س��اختمان ش��ماره ۱۰ واقع در 
خيابان »كارل لوگورنيگ« وين كه محل برگزاري نشست 
وزيران نفت ۱۱ كش��ور عضو اوپك بود، به وقوع پيوست. 
در اين اجلاس وزي��ران اوپك همراه معاونين خود بحث 
درباره قيمت ها، سهميه ها و برنامه تاسيس صندوق اوپك 
را آغاز كرده بودند. در آن زمان جلسات اوپك به دليل آنكه 
در شرايط تحريم نفتي غرب توسط كشورهاي صاحب 
نفت تشكيل مي ش��د، از حساس��يت و اهميت خاصي 
برخوردار بود. »ايليچ راميرز سانچز« معروف به »كارلوس« 
مشهورترين چريك تحت تعقيب دولت هاي جهان كه 

منابع غربي از او به عنوان »تروريس��ت بين المللي« ياد 
مي كنند در ۱۳۲۸ شمسي در ونزوئلا به دنيا آمد. او كه در 
دهه ۷۰ ميلادي در بسياري از اقدامات ضدصهيونيستي 
از جمله كشتار ورزشكاران اسراييلي در المپيك مونيخ 
نقش مستقيم داش��ت، حداقل در ۲۰ سال از عمر خود 
به عنوان يك چهره شناخته شده و تحت تعقيب، مطرح 
بوده اس��ت. در آذر ۱۳۵۴ در يورش به مقر اوپك در وين  

تمامي وزراي نفت كشورهاي عضو اين سازمان را پس از 
يك درگيري مسلحانه با محافظين اجلاس، به گروگان 
گرفت. در جريان اين گروگانگيري ۳ پليس اتريشي و پس 
از پايان گروگانگيري دو مامور سازمان ضدجاسوسي فرانسه 
به دس��ت افراد كارلوس كشته شدند. پس از اين حوادث 
كارلوس غيابا در فرانسه محاكمه و به حبس ابد محكوم شد. 
مع الوصف وي در دهه ۱۳۶۰ در چندين رشته بمب گذاري 
در فرانسه، آلمان و ايتاليا نيز دست داشت. كارلوس سرانجام 
در مرداد ۱۳۷۳در سودان شناسايي و دستگير و به مقامات 
فرانسه تحويل داده شد. وي در پاريس محاكمه شد و به 
حبس ابد محكوم شد. منابع خبري فرانسه هيچ گزارشي 
راجع ب��ه اين محاكمه و اظه��ارات كارل��وس در دادگاه 
منتشر نكردند. ابوالحسن عميدي نوري نماينده مجلس 
و روزنامه نگار در كتاب خاطراتش به نقل از پرويز ايزدي 
آورده »]كارلوس[، جمشيد آموزگار و وزير نفت عريستان 
سعودي را گرو گرفت و تهديد به قتل كرد. او ۲۵ ميليون 
دلار از ش��اه ايران و ۵۰ ميليون دلار از پادش��اه عربستان 
سعودي باج گرفت تا دست از س��ر آن دو نفر برداشت.« 
البته بعدها كارلوس عكس ۳ چكي كه بابت آزادي آموزگار 

دريافت كرده بود در يكي از روزنامه ها منتشر كرد.

پاياني براي دلتنگي ها
عليرضا عصار كه قرار بود روزهاي پاياني 
آذرماه س��ال جاري تازه ترين كنسرت 
خود را در ت��الار بزرگ وزارت كش��ور 
برگزار كن��د، روزهاي پايان��ي دي ماه 
ميزبان مخاطبانش خواهد بود. عليرضا 
عصار خواننده باس��ابقه موسيقي پاپ 
قرار بود در روزهاي پاياني آذر ماه سال 
جاري تازه ترين كنس��رت خ��ود را در 

تالار بزرگ وزارت كشور برگزار كند اما بنا به دلايل 
ش��خصي تصميم به لغو آن گرفت و حالا قرار است 
در روزهاي پاياني دي ماه ميزبان مخاطبانش باشد. 
طبق برنامه ريزي هاي به عمل آمده، اين كنسرت ها 
كه عصار از آنها به عنوان »پايان دلتنگي« توصيف 

كرده، س��اعت ۲۲ روزه��اي ۲۴ و ۲۵ 
دي ماه س��ال ۱۳۹۸ به همت موسسه 
»آواي هنر« به مديريت محمد جليل پور 
در تالار بزرگ وزارت كش��ور با قيمت 
بليت هاي ۶۰ تا ۱۸۵ هزار تومان برگزار 
مي شود. اين خواننده كه آذر ماه سال ۹۷ 
آلبوم »جز عشق نمي خواهم« را بعد از 
۶ سال توقف در فعاليت ها در دسترس 
مخاطبان قرار بود، طي ماه هاي گذش��ته چند تك 
آهنگ را نيز در فضاي مجازي منتش��ر كرد. اين در 
حالي اس��ت كه برگزاري چند كنسرت محدود در 
تهران از جمله فعاليت هاي عصار در ماه هاي اخير 

محسوب مي شود.

توقف توليد »آرش كمانگير« 
كارگردان و تهيه كننده س��ينما ضمن 
اعلام توقف توليد پروژه فيلم-انيميشن 
»آرش كمانگير« از ش��رايط نامساعد 
حاكم ب��ر چرخه تولي��د و اك��ران در 
س��ينماي ايران انتقاد ك��رد. غلامرضا 
آزادي تهيه كننده و كارگردان سينما با 
اشاره آخرين وضعيت تازه ترين اثر خود 
يعني فيلم انيميشن »آرش كمانگير« 

گف��ت: بخش رئال اين پ��روژه رو به پايان اس��ت و 
بخش انيمي��ت آن باقي مانده كه متاس��فانه بنا به 
دلايلي توليد آن به تاخير افتاده است. او با اشاره به 
اينكه اميدي براي تولي��د فيلم وجود ندارد، به مهر 
گفت: متاسفانه سينما در وضعيت بدي قرار دارد و 
بسياري از فيلم ها به مرحله اكران نمي رسند، حال 
تصور كنيد كه وضعيت اكران فيلم هاي كودك در 
چه شرايطي است. اميدوارم شرايط مناسبي ايجاد 

شود تا بتوانم اين پروژه را پيش ببرم. اين 
كارگردان سينما اشاره كرد: سينما در 
اختيار يك گروه خاص اس��ت كه روي 
اكران فيلم ها تاثي��ر مي گذارند و تنها 
فيلم هايي به اكران عمومي مي رس��ند 
كه از جنس همين ساز و كار باشند. او با 
اشاره به اينكه در پروژه »آرش كمانگير« 
از بازيگراني جوان استفاده كرده است، 
توضيح داد: در اين پروژه از بازيگران شناخته شده 
استفاده نكرده ايم كمااينكه در فيلم هايي كه تا امروز 
ساخته ام هم از بازيگران حرفه اي و مطرح استفاده 
نكرده بودم. كارگ��ردان فيلم »قبيله من« در پايان 
گفت: ما بازيگران بسيار خوب و بااستعدادي در تئاتر 
داريم كه هيچگاه به آنها توجه نمي شود، در حالي كه 
تعدادي بازيگر محدود با دستمزدهاي ميلياردي در 

سينما فعاليت مي كنند. 

میراثنامه

نسخه ايتاليا براي بهتر شدن حال گردشگري ايران
سفر اروپايي ها به ايران از س��ال ۲۰۱۸ با خروج امريكا 
از برجام و اعمال تدريجي تحريم ها، كم ش��ده است. با 
آغ��از تنش در خليج فارس و عقب نش��يني دولت هاي 
اروپايي از تعهدات برجام، هش��دارها ب��راي خودداري 
از سفر به ايران نيز بيشتر ش��د. با اين حال مدير بخش 
فرهنگ و گردش��گري اتحاديه تعاوني هاي ايتاليا يك 
نسخه براي تغيير اين وضعيت ايران دارد. »دبورا ويولي« 
Debora Violi از سال ۲۰۰۵ در اتحاديه تعاوني هاي 
ايتالي��ا فعاليت مي كند. او درح��ال حاضر مدير بخش 
فرهنگي و گردشگري Confcooperative � اتحاديه  
پيوند دهنده تعاوني هاي ايتاليا با تعاوني هاي ساير كشورها 
� اس��ت. ويولي همچنين مدير نمايشگاه گردشگري 
BITAC است كه از س��ال ۲۰۰۸ ميلادي بر تقويت و 
حضور تعاوني ها متمركز شده. او از سال ۲۰۱۶ تا ۲۰۱۹ 
عضو هيات مديره انجمن گردشگري مسوولانه ايتاليا 
 Necstour در Confcooperative بوده و نماينده
)شبكه مناطق اروپايي براي گردشگري پايدار و رقابتي( 
است. به عقيده »ويولي« مهم ترين مساله در گردشگري 
ارتباطات بين كشوري اس��ت. او با علم به شرايط ايران، 
»گفت وگوي مستقيم با ساير كش��ورها« و »توسعه و 
ارتقاي زيرس��اخت« را به عنوان دو اقدام ضروري براي 
گردشگري ايران پيشنهاد مي كند. عضو هيات ارزيابان 
ايتاليايي در پروژه توسعه ميراث فرهنگي، گردشگري و 
صنايع دستي ايران در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: مردم 
زيادي در ايتاليا دوس��ت دارند به ايران سفر كنند ولي 
مطمئنا آنها نياز دارند بدانند ايران كشور امني است. ايران 

بسيار زيباست و ايتاليايي ها مايلند به آنجا سفر كنند اما 
بايد اطلاعاتشان درباره اين كشور بيشتر شود. ما اميدواريم 
از طريق اين پروژه به اين جريان كمكي كنيم. او در عين 
حالي ك��ه از علاقه زياد ايتاليايي ها براي س��فر به ايران 
سخن به ميان مي آورد، درباره كاهش سفر ايتاليايي ها به 
ايران از س��ال ۲۰۱۸ )بعد از خروج امريكا از برجام( و راه 
خروج از وضعيتي كه در حوزه گردشگري اتحاديه اروپا 
پيش آمده است، گفت: ما دليل كاهش سفر گردشگران 
ايتاليايي يا حتي ش��هروندان ديگر كشورها را متوجه 
شده ايم، ديدگاه مردم نسبت به ايران تغيير كرده است. از 
طرفي تحريم ها باعث شده هيچ پرواز مسقيمي از اروپا به 
ايران برقرار نباشد، طبيعتا چنين شرايطي سفر به ايران 
را مشكل مي كند. او معتقد است: ايران بايد با كشورهايي 
كه قصد دارد از آنها توريست داشته باشد گفت وگو كند. 
ويولي اين كار را براي رفع مشكلات موجود گردشگري، 
رفع ترديد توريست ها و آژانس ها و براي جلب گردشگران 
بيشتر ضروري مي داند. او در پاسخ به اين پرسش كه در 

شرايط بازگشت تحريم ها و نبود پروازهاي مستقيم بين 
ايران و كشورهاي اروپايي، چطور مي توان توريست جذب 
كرد يا نظر آنها را درباره ايران تغيير داد، گفت: بايد بين 
ايران و ساير كشورها گفت وگوي مستقيم برقرار شود و 
زيرساخت ها ارتقاء يابد. كار ديگري غير از اينها نمي توان 
انجام داد. وي درباره هزينه سفر به ايران نيز گفت: همين 
حالا پروازهاي ارزاني از استانبول به ايران برقرار است. به 
نظرم الان زمان خوبي براي ديدن ايران است، هوا خيلي 
گرم نيست، مهم تر اينكه با تعطيلات سال نو )ميلادي( 
متقارن است؛ زماني كه مردم بسياري از كشورها براي سفر 
آماده مي شوند. از طرفي قيمت ها در اين فصل مناسب 
است. ايران كشور پهناوري بوده و براي ديدن آن شايد 
يك هفته وقت كافي نباشد. »دبورا ويولي« به همراهي 
گروهي از اعض��اي اتحاديه ها و تعاوني هاي كارآفريني 
ايتاليا در جريان اجراي پروژه اي يك ساله و مشترك با 
ايران با عنوان »توس��عه ميراث فرهنگي، گردشگري و 
صنايع دستي« با هدف تقويت روابط بين  بنگاهي بين 
دو كشور، سفري يك هفته اي به ايران داشت و از تهران، 
كردستان، كرمانشاه، خوزستان و فارس بازديد كرد. اين 
گروه متشكل از فعالان گردشگري، باستان شناسان و 
پژوهشگران فرهنگي بود كه پس از ارزيابي هاي ميداني 
و مطالع��ه روي مناطق مورد بازدي��د، طرح كارآفريني 
را به صورت پايلوت در منطقه اي از ايران اجرا خواهند كرد. 
اين پروژه با حمايت وزارت توسعه اقتصاد ايتاليا، بخش 
بازرگاني سفارت اين كشور در ايران و با همكاري وزارت 
ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي اجرا مي شود.

ايستگاه

اوليويا كولمن در نقش قاتل 

اكران »جنگ  ستارگان« 
جديد آغاز شد

اوليويا كولم��ن بازيگر 
نقش اصلي فيلم تحسين 
شده »س��وگلي« نقش 
بعدي خودش را يافت و 
در برابر دوربين الكساندر 
پين ب��ازي مي كند. به 
گ��زارش ورايتي، اوليويا 
كولمن بازيگر بريتانيايي 

برنده جايزه اس��كار كه در ۲ فصل سريال »تاج« 
در نقش ملكه اليزابت دوم براي نتفليكس ظاهر 
ش��ده، قرارداد ب��ازي در نقش اصلي ي��ك درام 
جناي��ي را امضا ك��رد. اين بازيگر كه ب��ا بازي در 
فصل اول و دوم »فلي بگ« نيز درخشيد بازي در 
سريال جديد »لنداسكيپرز« يا »هرس كنندگان 
باغچه« را پذيرف��ت. كارگرداني اين س��ريال را 
الكساندر پين برعهده دارد كه برنده جايزه اسكار 
اس��ت و اين س��ريال را بر مبناي فيلمنامه اي كه 
اد سينكلر در حال نوشتن آن است، خواهد ساخت. 
اين س��ريال كه با اقتب��اس از رخدادهاي واقعي 
ساخته شده داستان زندگي ۲ قاتل محكوم شده 
سوزان )كولمن( و كريستوفر ادواردز )بازيگر هنوز 
مشخص نيست( را تعريف مي كند و نشان مي دهد 
چگونه اي��ن زوج متعهد و آرام والدين س��وزان را 
كشتند و آنها را در باغچه پشتي خانه شان در بريتانيا 
دفن كردند. جنازه آنها تا يك دهه كشف نشد. گفته 
شده اين س��ريال بر مبناي ساعت ها مصاحبه با 
قاتلاني كه همواره تاكيد داشتند بي گناه هستند، 
شكل مي گيرد. يكي از تهيه كنندگان اين سريال 
»سيسترز« اس��ت كه همراه كولمن و همسرش 
س��ينكلر كه به تازگي كمپاني توليد خودشان را 
به راه انداخته اند، اين سريال را تهيه مي كنند. به 
گفته رييس برنامه هاي اچ بي او كه سفارش دهنده 
سريال است؛ اين سريال واقعيتي را روايت مي كند 

كه غريب تر از داستان است.

»جنگ ستارگان: خيزش 
اسكاي واكر« موفق شد تا 
تنها در روز جمعه فروشي 
۹۰ ميليون دلاري را ثبت 
كند. به گ��زارش ورايتي 
با اكران جديدترين فيلم 
»جنگ ستارگان« با عنوان 
»جنگ ستارگان: خيزش 

اسكاي واكر« كه كارش را از اين آخر هفته شروع كرد، 
فيلم موفق شد تا ۹۰ ميليون دلار تنها در روز جمعه 
بفروش��د. به اين ترتيب مي ت��وان گفت پيش بيني 
فروش ۱۹۵ ميلي��ون دلاري براي اولين آخر هفته 
اكرانش عملي خواهد ش��د. فروش اين فيلم در روز 
جمعه ششمين روز افتتاحيه پرفروش در همه تاريخ 
شد و پس از »هري پاتر و قديسان مرگبار: بخش دوم« 
قرار گرفت كه ۹۱ ميليون دلار در روز افتتاحيه اش 
در سال ۲۰۱۱ كسب كرد. »جنگ ستارگان: آخرين 
جداي« و »جنگ ستارگان: نيرو بيدار مي شود« هر 
دو بالاتر از اين فيلم قرار گرفته بودند و به ترتيب در 
اولين روز اكرانشان ۱۰۴ و ۱۱۹ ميليون دلار فروش 
كرده بودند. اي��ن دو فيلم اكنون چهارمين و دومين 
افتتاحيه هاي پرف��روش همه تاريخ را ب��ه نام خود 
كرده اند. اين در حالي اس��ت ك��ه فيلم جديد كه در 
۴۴۰۶ سالن سينما اكران شده، ، در عين حال آخرين 
فصل از افسانه اسكاي واكر است. انتظار مي رود اين 
فيلم حدود ۲۰۰ ميليون دلار در ۳ روز اول اكرانش 
فروش كند. دو فيلم قبلي ۲۴۸ و ۲۲۰ ميليون دلار 
در اولين آخر هفته اكرانشان فروخته بودند. »خيزش 
اسكاي واكر« را جي جي آبرامز كارگرداني كرده و فيلم 
با بازي ديزي رايدلي، جان بويگا، آدام درايور و اسكار 

ايزاك ساخته شده است. 

مشاجره بيرانوند  با  كالدرون

درهاي خروج استقلال به روي كدام بازيكنان باز است

در آخري��ن تمري��ن تي��م فوتب��ال 
پرس��پوليس پيش از س��فر به آبادان، 
دروازه بان اين تيم پس از مش��اجره با 
سرمربي، اردو را ترك كرد تا به باشگاه برود و براي 
دريافت رضايت نامه خود اقدام كند. عليرضا بيرانوند 
كه مدتي است به خاطر مصدوميت و در ادامه مسائل 
فني، نيمكت نشين شده است، صبح يكشنبه، پس 
از آخرين تمرين تيم پرس��پوليس قبل از س��فر به 
آب��ادان، درصدد گفت وگو با كال��درون بود تا دليل 
نيمكت نشيني خود را جويا شود. صحبت هاي آنها 
به مش��اجره دو طرفه ختم شد و در نهايت بيرانوند 
اردوي سرخ پوش��ان را ترك كرد. پيش از اين قرار 
بر اين بود بيرانوند در ليس��ت ۱۸ نفره تيم باش��د و 
به آبادان س��فر كند اما پس از اين اتفاق، كالدرون 
نام او را از ليست ۱۸ بازيكن نهايي، خط زد. پس از 
اين موضوع، بيرانوند از ورزش��گاه درفشي فر راهي 

محل باش��گاه پرسپوليس ش��د تا با محمد حسن 
انصاري فرد گفت وگو كند. اين احتمال وجود دارد كه 

دروازه بان ملي پوش پرسپوليس درخواست دريافت 
رضايت نامه براي جدايي از اين تيم را مطرح كند.

با آغاز نقل و انتقالات نيم فصل، انتظار مي رود كه استقلال 
روزهاي ش��لوغي در اين پنجره نقل و انتقالاتي داشته 
باشد. موضوعي كه اين باشگاه را مجبور مي كند كه چند 
بازيكنش را در ليست خروجي قرار دهد. نقل و انتقالات 
نيم فصل از تاريخ ۲۶ آذر آغاز شده و به مدت يك ماه ادامه 
خواهد داشت. يكي از تيم هايي كه انتظار مي رود پنجره 
نقل و انتقالاتي شلوغي داشته باشد، استقلال است، زيرا از 
همان ابتداي فصل آندره آ استراماچوني، سرمربي آبي هاي 
پايتخت تاكيد زيادي بر نياز به جذب بازيكن در پست هاي 
مختلف به خصوص پس��ت مهاجم داش��ته است و اين 
درحالي بود كه آبي ها تنها يك جاي خالي در ليست خود 
داشتند. در نتيجه استقلال مجبور است كه چند بازيكن 
به خصوص در ليست بزرگسالانش را به عنوان خروجي 
اعلام كند كه بتواند اقدام به جذب بازيكن جديد كند. در 
اين گزارش به بازيكناني كه احتمالا با تصميم استراماچوني 
در ليس��ت خروجي قرار مي گيرند، پرداخته شده است. 
اس��تراماچوني از همان ابتداي حضورش در اس��تقلال 
اعتقادي به ميلاد باقري مدافع ۲۵ ساله تيمش نداشته 
و حتي در بازي هفته نخست مقابل ماشين سازي كه با 
كمبود مدافع روبه رو بود، ترجيح داد از شاهين طاهرخاني 
جوان به جاي باقري استفاده كند. مدافع فصل گذشته 
مس كرمان در ادامه حضور نااميدكننده اش در استقلال، 
حدود يك ماه است كه در تمرينات اين تيم حضور ندارد تا 

خروجش از جمع آبي پوشان قطعي به نظر برسد.  مرتضي 
تبريزي پس از درخشش در ذوب آهن، فصل گذشته با 
هزار اميد و آرزو به استقلال آمد اما اوضاع در اين تيم براي 
او بر وفق مراد نبود. او در ليگ نوزدهم عملكرد غيرقابل 
قبولي داشته و نتوانسته در تهاجمي ترين تيم ايران حتي 
يك گل هم به ثمر برس��اند تا بيشتر به درهاي خروجي 
استقلال نزديك شود. اين مهاجم استقلال حتي در آخرين 
تمرين اين تيم هم حضور نداشت. رضا آذري هافبك جوان 
و ۲۱ ساله استقلال كه پارسال عملكرد به نسبت خوبي در 
تيم شفر داشت، نتوانسته نظر استراماچوني را به خود جلب 
كند. او در مدت زمان حضور استراماچوني در استقلال بارها 
از تمرينات كنار گذاشته شده است كه همين موضوع و 
سخت گيري هاي انضباطي سرمربي ايتاليايي استقلال 
نشان مي دهد كه احتمالا آبي پوشان، اين هافبك جوان 

تيم شان را در نيم فصل به فروش برسانند يا او را به صورت 
قرضي به تيمي ديگر منتقل كنند. مرتضي آقاخان، مهاجم 
هميشه مصدوم استقلال كه هيچگاه در اين دو سال براي 
اين تيم به ميدان نرفته اس��ت، در حال حاضر در ليست 
استقلال قرار ندارد اما باتوجه به اينكه مصدوميت او بهبود 
يافته و در حال گذراندن مراحل آماده سازي اش است، بايد 
ديد آينده آقاخان در استقلال چه خواهد شد.  علي دشتي، 
با اميد زيادي به استقلال پيوست تا شايد بتواند به يكي از 
مهره هاي كليدي اين تيم تبديل شود اما مشكلات مالي 
آبي پوشان باعث شده كه اين بازيكن نتواند تمام تمركزش 
را روي تمرينات و فوتبال بگذارد. ضمن اينكه دشتي يك 
بار هم مورد غضب استراماچوني قرار گرفت و از تمرينات 
كنار گذاشته شد و به نظر مي رسد در صورتي كه آبي ها 

بازيكني را در پست او جذب كنند، اين بازيكن جدا شود.
داريوش شجاعيان و محسن كريمي، با مصدوميت هاي 
بلندمدت روبه رو هستند و احتمالا اواخر ليگ نوزدهم به 
ميادين بازگردند. اين موضوع احتمال خروج آنها از ليست 
اس��تقلال را افزايش مي دهد ولي در هر صورت تصميم 
درباره شجاعيان و كريمي به استراماچوني برمي گردد كه 
آيا مي خواهد با داشته هايش تا اواخر فصل ادامه دهد تا 
اين دو بازيكن به شرايط بازي برگردند يا اينكه مي خواهد 
با خارج كردن نام اين دو بازيكن از ليست استقلال، شرايط 

را براي جذب دو بازيكن جديد فراهم كند.

ورزشي
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